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Αθήνα, σήµερα την 1η Ιουλίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.04’συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Η’Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 30-6-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΑ’συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 30
Ιουνίου 2020, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις
χρηµατοπιστωτικού τοµέα και άλλες διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό και πριν εισέλ-
θουµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων, έχω την τιµή να
σας ανακοινώσω το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-
σκευής 3 Ιουλίου 2020, το οποίο έχει ως εξής:

ΩΡΑ ΤΟΥ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΥ (Άρθρα 129 παράγραφοι 2 και 3,
132 παράγραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 864/33/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά προς τον Πρωθυπουργό, µε θέµα:
«Σε νέα αδιέξοδα στην Οικονοµία και την Εργασία οδηγεί η πο-
λιτική της Κυβέρνησης».

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 857/26-6-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεο-
δώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Διάνοιξη νέας Συνοριακής Διάβασης και Τελωνειακού
Σταθµού στην Πέλλα». 

2. Η µε αριθµό 869/22-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Καθορισµός ελάχιστου εισοδήµατος και Επίδοµα Κοινωνικής
Αλληλεγγύης Συνταξιούχων». 

3. Η µε αριθµό 853/24-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Μέτρα στήριξης των
εργαζοµένων στον τουρισµό επισιτισµό και τις µεταφορές».

4. Η µε αριθµό 849/22-6-2020 επίκαιρη ερώτηση της Η’Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’Νοτίου Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Καθυστέρηση καταβολής εφάπαξ ενί-
σχυσης στους σεισµοπαθείς Ζακύνθου».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 871/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Πέραν του νόµου και σε βάρος των µερικώς απασχολούµενων
συνταξιούχων οι οδηγίες του Υπουργείου».

2. Η µε αριθµό 865/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’Θεσσαλονίκης του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Την κατάργηση των καλλιτεχνικών µαθηµάτων στο λύκειο».

3. Η µε αριθµό 860/26-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’Βορείου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κα-
τάργηση των καλλιτεχνικών µαθηµάτων από το πρόγραµµα
σπουδών της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης».

4. Η µε αριθµό 872/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Άρση αδικιών για µικροσυνταξιούχους και συνταξιούχους
αναπηρίας και χηρείας».

5. Η µε αριθµό 868/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’Θεσσαλονίκης του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, µε θέµα: «Πρόσθετες δυσκολίες των εργαζόµενων κα-
θηγητών στα φροντιστήρια µέσης εκπαίδευσης και ξένων
γλωσσών για τη λήψη του επιδόµατος ανεργίας».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ- (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6172/4-5-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Οφειλόµενες εργοδοτικές εισφορές πρώην ΟΕΚ για την ασφά-
λιση των υπαλλήλων του, µηχανικών - παλαιών ασφαλισµένων,
χρονικού διαστήµατος 2007 - 2013 ».

2. Η µε αριθµό 5580/7-4-2020 ερώτηση του Βουλευτή Α’Θεσ-
σαλονίκης του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Δελή προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Εξακολουθούν τα προβλήµατα των επικουρικών εργα-
ζόµενων του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Κεντρι-
κής Μακεδονίας».

3. Η µε αριθµό 3703/31-1-2020 ερώτηση του Βουλευτή Α’Θεσ-
σαλονίκης του Κουµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Καταβολή οφειλόµενων χρηµάτων στους Διευθυντές και Υποδι-
ευθυντές των Σχολείων Δεύτερης Ευκαιρίας».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’
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Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφο του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι οι επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Η µε αριθµό 6367/11-5-2020 ερώτηση, κατ’ άρθρο 130 παρά-
γραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής, θα απαντηθεί από τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Σπυρίδωνα - Άδωνι Γε-
ωργιάδη. 

Οι µε αριθµό 873/29-6-2020 και 876/29-6-2020 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Μαυρουδή Βορίδη.

Οι µε αριθµό 855/26-6-2020 και 875/29-6-2020 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη κ. Ελευθέριο Οικονόµου. 

Οι µε αριθµό 858/26-6-2020 και 874/29-6-2020 επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Δηµήτριο Οικονόµου. 

Η µε αριθµό 877/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Κων-
σταντίνο Σκρέκα.

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε την πρώτη µε αριθµό 6367/11-5-2020
ερώτηση του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ρο-
δόπης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου
Χαρίτου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα:
«Είναι στις προθέσεις σας να προωθήσετε την επαναλειτουργία
της βιοµηχανίας «SHELMAN» στη ΒΙΠΕ Κοµοτηνής». Την ερώ-
τηση θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης. 

Ορίστε, κύριε Χαρίτου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Καληµέρα σε όλους και καλό µήνα! Καλό µήνα, κύριε

Υπουργέ.
Επτά χρόνια µετά το κλείσιµο της γνωστής βιοµηχανίας «SH-

ELMAN», το εργοστάσιο στη ΒΙΠΕ Κοµοτηνής εξακολουθεί να
αποτελεί µια σύγχρονη µονάδα µε ισχυρό brand name, έτοιµη να
επαναλειτουργήσει και ικανή να αντέξει στο ανταγωνιστικό περι-
βάλλον. 

Η λειτουργικότητα των εγκαταστάσεων, κύριε Υπουργέ, αλλά
και η ύπαρξη κρίσιµου αριθµού εργαζοµένων µε τεχνογνωσία και
εµπειρία συνηγορούν ότι µπορεί να επανεκκινήσει άµεσα η
γραµµή παραγωγής µε τις όποιες θετικές επιπτώσεις θα υπάρ-
ξουν για νέες θέσεις εργασίας στην τοπική οικονοµία και µάλιστα
σε µια περιοχή µε ιδιαίτερη σηµασία, όπως είναι η περιοχή της
Θράκης. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι υπάρχει βιώσιµο επιχειρησιακό
σχέδιο για την επαναλειτουργία της βιοµηχανίας και ότι υπάρχει
κατατεθειµένο ενεργό επενδυτικό ενδιαφέρον. 

Επίσης, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι έχουν εκπληρωθεί όλες
οι προϋποθέσεις που είχατε θέσει στη συνάντηση που κάνατε µε
όλους τους ενδιαφεροµένους στο Υπουργείο στα τέλη του 2019,
όπως τουλάχιστον ισχυρίζονται οι εκπρόσωποι των εργαζοµέ-
νων. Η µόνη, δυστυχώς, δέσµευση που καθυστερεί είναι αυτή
που ανέλαβε το Υπουργείο σας, δηλαδή να ενεργήσετε, ώστε η
Αναπτυξιακή Τράπεζα να χρηµατοδοτήσει κατά το ένα µέρος την
υλοποίηση αυτού του βιώσιµου επενδυτικού σχεδίου. 

Έχουν περάσει επτά µήνες, κύριε Υπουργέ, από τις δεσµεύ-
σεις που αναλάβατε και σχεδόν τέσσερις µήνες από την ανακοί-
νωση που έκανε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στην Κοµοτηνή σε
σύσκεψη των τοπικών φορέων, σχετικά µε το ότι η επένδυση βρί-
σκεται σε καλό δρόµο και πολύ σύντοµα θα ανοίξει η βιοµηχανία,
αλλά δεν έχει προχωρήσει τίποτα µέχρι σήµερα και δεν φαίνεται
κάτι στο άµεσο µέλλον. Άλλωστε, σε δύο βδοµάδες σταµατά η
πτωχευτική διαδικασία και καταλαβαίνετε ότι πάµε από φθινό-
πωρο και βλέπουµε. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι είναι δικαιολογηµένη η ανησυχία
των εργαζοµένων της βιοµηχανίας που κράτησαν ανοιχτή και
συντηρούν τη βιοµηχανία όλα αυτά τα χρόνια και δεν αντέχουν
πια άλλο, καθώς επίσης δικαιολογηµένα είναι και τα ερωτήµατα

της τοπικής κοινωνίας εάν τελικά είναι στις προθέσεις σας να
επαναλειτουργήσει η βιοµηχανία. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, εγώ, αλλά και όλοι στην περιοχή θα
ακούσουµε µε ενδιαφέρον να µας πείτε γιατί καθυστερείτε τόσο
πολύ να εκπληρώσετε τη δέσµευση που αναλάβατε απέναντι
στους ενδιαφερόµενους.

Τι ενέργειες έχετε κάνει ώστε η Αναπτυξιακή Τράπεζα να στη-
ρίξει οικονοµικά την υλοποίηση του βιώσιµου αυτού σχεδίου;
Υπάρχει κάποιο πρόβληµα µε την τράπεζα; Αν είναι, πέστε το,
ποιο; Υπάρχει κάποιο θέµα µε τους επενδυτές; Τι ακριβώς υπάρ-
χει;

Τέλος, θα ήθελα ειλικρινά να µου πείτε ποιο είναι το συγκεκρι-
µένο χρονοδιάγραµµα που έχετε για την επαναλειτουργία της
βιοµηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε συνάδελφε, καλό µήνα. Ευχαριστώ
πολύ για τις ευχές, και εσάς και την κυρία Πρόεδρο.

Ευχαριστώ για την ερώτηση. Τη θεωρώ πολύ υποστηρικτική
για το σχέδιο που πράγµατι έχουµε για τη «SHELMAN» και θέλω
να σας πω και ποιο είναι. Η Αναπτυξιακή Τράπεζα µέχρι σήµερα,
αγαπητέ κύριε συνάδελφε, δεν έχει χρηµατοδοτήσει και δεν έχει
συµµετάσχει σε σχέδιο χρηµατοδότησης καµµία µεµονωµένη
της επιχείρηση, ούτε µια. Δεν σας κρύβω ότι είναι µία απόφαση
-ασφαλώς εκ του νόµου που ψήφισε ο κ. Δραγασάκης και υπο-
στήριξε και η Νέα Δηµοκρατία ότι υπάρχει αυτή η δυνατότητα,
υπό κάποιους συγκεκριµένους όρους και κάποιες προϋποθέσεις-
αλλά δεν σας κρύβω ότι έχω αποφασίσει να µη χρησιµοποιήσω
ποτέ αυτή τη δυνατότητα, εάν δεν έχω τουλάχιστον την υποστή-
ριξη του ΣΥΡΙΖΑ, κυρίως διότι δεν θα ήθελα, κυρία Πρόεδρε, να
υπάρχει η εντύπωση στην ελληνική κοινωνία ότι χρησιµοποιώ ένα
εργαλείο του ελληνικού κράτους και χρήµατα των Ελλήνων φο-
ρολογουµένων για να εξυπηρετήσω και να βοηθήσω τη µία επι-
χείρηση έναντι µιας κάποιας άλλης, επειδή έτσι έκρινε ο
Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων, που είναι σήµερα σε αυτή
τη θέση και αύριο µπορεί να µην είναι. Άρα είναι µείζον για µένα
ότι καταγράφεται σήµερα στη Βουλή ότι ο τοπικός Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ υποστηρίζει την εµπλοκή της Αναπτυξιακής Τράπε-
ζας µε χρήµατα στο σχέδιο επαναλειτουργίας για την εταιρεία
«SHELMAN». Το λαµβάνω πολύ σοβαρά υπ’ όψιν. Σας ευχαριστώ
και θα βοηθήσει για να πάρει µπρος η εταιρεία. 

Θέλω εδώ να σας πω δε ότι θέλω δηµόσια να αναγνωρίσω
στους εργαζοµένους της «SHELMAN» στην Κοµοτηνή µία απί-
στευτη υπευθυνότητα, υποµονή, θάρρος που έδειξαν όλα αυτά
τα χρόνια, όπου το εργοστάσιο έµεινε κλειστό. Ίσως δεν ξέρει η
ελληνική κοινωνία, αλλά αξίζει να αναφερθεί, ότι όλα αυτά τα
χρόνια οι ίδιοι οι εργαζόµενοι του εργοστασίου έχουν κάνει οµά-
δες περιφρούρησης του εργοστασίου, έχουν φροντίσει να µη λε-
ηλατηθεί, το έχουν συντηρήσει, το έχουν κρατήσει σε κατάσταση
τέτοια που µπορεί εύκολα να τεθεί ξανά σε επαναλειτουργία, κα-
θιστώντας πολύ ελκυστικότερη την εµφάνιση κάποιου επενδυτή.
Χωρίς αυτή τους την υπεύθυνη συµπεριφορά δεν θα είχαµε σή-
µερα καµµία απολύτως ελπίδα να πάρει µπρος αυτό το εργοστά-
σιο. 

Υπάρχει πράγµατι επενδυτικό ενδιαφέρον. Ο λόγος που ακόµα
δεν έχει προχωρήσει είναι διότι είµαστε στη φάση που καταθέ-
τουν τα λεγόµενα proof of funds, τα χρήµατα τα οποία έχουν,
γιατί, όπως ξέρετε, εκ του νόµου Αναπτυξιακής Τραπέζης εµείς
µπορούµε να βάλουµε χρήµατα µόνο εφόσον υπάρχει ιδιωτική
συµµετοχή στο ποσοστό που προβλέπει η νοµοθεσία της Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας. Πιστεύω ότι µέσα στις επόµενες µέρες
αυτά τα proof of funds θα έχουν ελεγχθεί και θα µπορούµε στο
διοικητικό συµβούλιο της Αναπτυξιακής Τράπεζας να κρίνουµε
αυτή την πρόταση. Ευθέως σας λέω ότι βούληση και του Πρω-
θυπουργού, αλλά και δική µου, αλλά όπως βλέπω και δική σας -
και επαναλαµβάνω, είναι καλό- είναι το εργοστάσιο να ξεκινήσει
ξανά στην Κοµοτηνή. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

15696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα πράγ-

µατι µε πολλή προσοχή. Η πρόταση για την στήριξη κατά ένα
µέρος από την Αναπτυξιακή Τράπεζα είναι πρόταση που κατατέ-
θηκε από τους ίδιους τους ενδιαφερόµενους, κυρίως τους ερ-
γαζοµένους, και αυτήν έχετε κάνει αποδεκτή κι εσείς από ό,τι
φαίνεται. Θέλω λοιπόν να σας πω ότι σας ρώτησα, γιατί πλέον
έχουν περάσει επτά µήνες, και απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι δεν αρ-
κούν µόνο οι γενικές αναφορές και οι απροσδιόριστες υποσχέ-
σεις. Το λέω αυτό γιατί δεν µπορεί να συνεχίζετε να κλωτσάτε
το τενεκεδάκι από βδοµάδα σε βδοµάδα. Αυτό γίνεται διαρκώς,
εδώ και πολύ καιρό. Αυτό τουλάχιστον λένε οι εργαζόµενοι.
Ωραία τα λόγια που τους επαινέσατε, αλλά δεν αρκούν. Διότι
προφανώς, απ’ ό,τι αντιλαµβάνεστε, δεν έχουν πια δυνάµεις να
περιµένουν, έχουν εξαντληθεί. 

Το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί πράγµατι πρέπει να πάρετε
αποφάσεις και γρήγορα. Καταλαβαίνω ότι προφανώς υπάρχουν
διαδικασίες, αλλά η αίσθηση που δίνετε είναι ότι προφανώς το
αναβάλλετε για το µέλλον. Γιατί, όπως σας περιέγραψα, η πτω-
χευτική διαδικασία λήγει σε δεκαπέντε µέρες. Μετά πάει από Σε-
πτέµβρη και βλέπουµε. Μήπως, κύριε Υπουργέ, έχετε παγιδευτεί,
µάλλον αυτοπαγιδευτεί, στις δεσµεύσεις που αναλάβατε, κι εσείς
και ο Πρωθυπουργός, έναντι των εργαζοµένων και της τοπικής
κοινωνίας και θέλετε να πάρετε αποστάσεις από αυτές; Γιατί
αυτό καταλαβαίνω. Δεν αναλαµβάνετε συγκεκριµένη δέσµευση,
κύριε Υπουργέ, για το πότε χρονικά θα γίνει. Αν θέλετε να πάρετε
αποστάσεις, πέστε το, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι κακό. Πέστε το
όµως για να ξέρουµε για ποιον λόγο. Έχει σχέση µε το αν το επι-
χειρησιακό σχέδιο είναι βιώσιµο; Σας το λέω καθαρά, πέστε το.
Έχει σχέση µε το αν δεν το χρηµατοδοτεί η τράπεζα, που απ’ ό,τι
άκουσα µάλλον θέλει; Υπάρχει πρόβληµα µε τους επενδυτές;
Γιατί εµµέσως αυτό υπαινιχθήκατε. Πέστε το, κύριε Υπουργέ, για
να γνωρίζουµε. 

Όλα τα άλλα, το να προσπαθείτε να µεταθέσετε ή να δίνετε
γενικές υποσχέσεις, απροσδιόριστες υποσχέσεις, αντιλαµβάνε-
στε ότι είναι το µόνο που δεν θέλουν αυτή τη στιγµή, και οι ερ-
γαζόµενοι και η τοπική κοινωνία, σε µια περιοχή που γνωρίζετε
ότι έχει ιδιαίτερη σηµασία να προχωρήσουν οι επενδύσεις. Έχει
ανάγκη η Θράκη επενδύσεις. Έχει επενδυτική άπνοια, κύριε
Υπουργέ. Δέχεται τεράστιες πιέσεις από τα βόρεια σύνορα από
το παρεµπόριο. Ασφυκτιά η µικρή και µεσαία επιχειρηµατικότητα.
Θέλω, ειλικρινά, να σας πω ότι πρέπει να πάρετε γρήγορα απο-
φάσεις. Δεν µπορείτε να κλωτσάτε το τενεκεδάκι από εβδοµάδα
σε εβδοµάδα προς τα πίσω. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Είναι πολύ ευπρόσδεκτη η πίεση που ασκείτε
και θα είναι πολύ χρήσιµη. Εκ νέου σας ευχαριστώ. Δεν βλέπω
τη «SHELMAN» σαν τενεκεδάκι και θέλω να απολογηθώ για την
καθυστέρηση, για την οποία έχετε δίκιο. Στην τελευταία συνάν-
τηση που κάναµε µε τους επενδυτές –ξέρετε, οι επενδυτές αυτοί
έχουν ένα κοµµάτι γερµανικής προέλευσης- τους είδαµε µε τον
κύριο Πρωθυπουργό στις 9 Μαΐου στο φόρουµ στο Βερολίνο και
είχαµε αποφασίσει να προχωρήσουµε τη διαδικασία. Όµως όπως
ίσως ξέρετε, σχεδόν από τη µεθεπόµενη µέρα, επεβλήθη η γε-
νική καραντίνα, που λήγει σήµερα. Οι άνθρωποι λοιπόν αυτοί
µπορούσαν να επικοινωνούν µαζί µας µόνο µέσω ηλεκτρονικών
µέσων και δεν µπορούσε καθόλου να προχωρήσει η διαδικασία
κατά τον τρόπο που θα θέλαµε. Όµως, δεν έχουµε µείνει αδρα-
νείς. Στο διάστηµα αυτό έχουν στείλει τα στοιχεία σε Αναπτυ-
ξιακή Τράπεζα, προχωράει το λεγόµενο due dilligence, δηλαδή
η κρίση της βιωσιµότητας του σχεδίου. Δεσµεύοµαι όµως και
λόγω της δικής σας ερώτησης –και θέλω να ακουστεί για να το
πιστωθείτε από τους εργαζοµένους, είναι χρήσιµο αυτό που κά-
νετε σήµερα- να επανεκκινήσουµε τη διαδικασία µε µεγαλύτερη
ταχύτητα. Και θα σας παρακαλούσα να επαναλάβετε την ερώ-
τηση αυτή µετά από δεκαπέντε µέρες, για να δούµε πού έχουµε
βρεθεί ακριβώς, για να έχουµε ένα πλαίσιο, γιατί θέλουµε να ξε-
κινήσει το εργοστάσιο της «SHELMAN» στην Κοµοτηνή. Δεν

παίρνουµε καµµία απόσταση από αυτή τη δέσµευση. Θέλουµε
να γίνει. 

Και ξέρετε, ως Κυβέρνηση όταν λέµε κάτι, το εννοούµε. Σή-
µερα το µεσηµέρι, στις 12.00΄, θα βρίσκοµαι µε τον κύριο Πρέ-
σβη των Ηνωµένων Πολιτειών, τον αρµόδιο Υφυπουργό κ.
Παπαθανάση, τον επενδυτή της «ONEX» των ναυπηγείων της
Σύρου, στην Ελευσίνα, µαζί µε τους εργαζόµενους και όλους το-
πικούς Βουλευτές, γιατί όπως είχαµε δεσµευτεί εδώ στη Βουλή
ξεκινάει η διαδικασία εξυγίανσης των ναυπηγείων Ελευσίνας. 

Όταν λέµε κάτι, το εννοούµε. Λοιπόν, η «SHELMAN» θα λει-
τουργήσει και θα έχετε βοηθήσει κι εσείς σε αυτό.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 876/29-6-2020 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµου Χαρακόπουλου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: ««Πε-
ρίεργη» χρηµατοδότηση της ΠΑΣΕΓΕΣ από τον ΕΛΓΑ µε 1,8 εκα-
τοµµύρια ευρώ». 

Κύριε Χαρακόπουλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στέκοµαι απέναντί σας γιατί πριν επτά χρόνια,

µια ωραία πρωία, ένας εξαίρετος δηµόσιος λειτουργός, ένας
ακέραιος, ευσυνείδητος δηµόσιος υπάλληλος, από την εκλογική
σας περιφέρεια, ο Αντώνης Σωφρονάς -καλή του ώρα όπου κι αν
βρίσκεται- όταν τον ρώτησα τι πρέπει να κάνω γιατί δεχόµουν
οχλήσεις να σπεύσω να υπογράψω την υπουργική απόφαση για
τη χρηµατοδότηση των αγροσυνεταιριστικών και αγροτοσυνδι-
καλιστικών οργανώσεων -ΠΑΣΕΓΕΣ, ΓΕΣΑΣΕ, ΣΥΔΑΣΕ- µε προ-
έτρεψε όχι µόνο να µην σπεύσω να την υπογράψω πρόωρα, αλλά
να µην την υπογράψω καθόλου. Και αυτή ήταν η εισήγησή του
και στους προκατόχους µου, διότι οι οργανώσεις αυτές στα εί-
κοσι χρόνια που χρηµατοδοτήθηκαν µε σχεδόν 60 εκατοµµύρια
ευρώ, µέσω του ΕΛΓΑ, κρατική επιχορήγηση, δεν έδωσαν ποτέ
λογαριασµό τι έκαναν αυτά τα χρήµατα.

Δεν υπέγραψα λοιπόν την απόφαση. Ενηµέρωσα τον τότε
Πρωθυπουργό Αντώνη Σαµαρά ότι θα στείλω την υπόθεση στον
οικονοµικό εισαγγελέα και ότι θα ζητήσω διοικητικό και οικονο-
µικό έλεγχο από τους ελεγκτικούς µηχανισµούς του Υπουργείου,
αλλά και από τους ελεγκτές του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Η απόφασή µου εκείνη µάλλον αιφνιδίασε τους τότε κυβερνη-
τικούς µας εταίρους, αλλά ήταν ήδη ένα τετελεσµένο γεγονός.
Μετά από συνάντηση µε τον τότε Πρωθυπουργό, εξερχόµενος
του Μαξίµου σε συνεννόηση µαζί του, ανακοίνωσα ότι τα χρή-
µατα αυτά θα δίδονται ως ενίσχυση σε πολύτεκνες οικογένειες
αγροτών και κτηνοτρόφων.

Επτά χρόνια µετά, βρισκόµαστε στο απόλυτο σκοτάδι. Και δεν
τιµά ένα κράτος δικαίου, µια ευνοµούµενη συντεταγµένη πολι-
τεία το γεγονός ότι δεν υπάρχει καµµία ενηµέρωση. Αυτή η υπό-
θεση έχει τελεσιδικήσει, έχει οδηγηθεί στο αρχείο, έχουν ασκηθεί
διώξεις. Μακάρι να ακούσουµε κάτι πιο συγκεκριµένο σήµερα
από εσάς.

Επτά χρόνια µετά, κύριε Υπουργέ, κανείς από όσους µε δια-
δέχθηκαν στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης δεν υπέγραψε
απόφαση χρηµατοδότησης απόδοσης κρατικής επιχορήγησης
στις αγροτικές οργανώσεις ΠΑΣΕΓΕΣ, ΓΕΣΑΣΕ και ΣΥΔΑΣΕ. Και
πληροφορούµαστε, το 2017, εν µέσω της προηγούµενης διακυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, ότι πραγµατοποιήθηκε µια εκταµίευση
ύψους 1,8 εκατοµµυρίων ευρώ από τον ΕΛΓΑ για την επιχορή-
γηση της ΠΑΣΕΓΕΣ. Και τούτο συνέβη µε βάση µια περίεργη
γνωµοδότηση σύµφωνα µε την οποία δεν χρειάζονταν υπουργική
απόφαση όπως παγίως είκοσι χρόνια συνέβαινε το προηγούµενο
διάστηµα.

Και όλα αυτά συµβαίνουν, κυρία Πρόεδρε, τη στιγµή που ο
ΕΛΓΑ, λόγω των οικονοµικών δυσκολιών που είχε, αναγκάστηκε
για πρώτη φορά να µην δίδει εφάπαξ τις αποζηµιώσεις στους
αγρότες, αλλά να καθιερώσει την προκαταβολή του 70%.

Ανακύπτουν λοιπόν εύλογα ερωτηµατικά, κύριε Υπουργέ. Φαν-
τάζοµαι ότι και οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι αναµένουν µε εν-
διαφέρον τις απαντήσεις σας.
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Ήταν σύννοµη αυτή η γνωµάτευση; Πότε και από ποιους έγινε;
Υπάρχει ζήτηµα απιστίας; Διότι οι δηµόσιοι λειτουργοί είναι ταγ-
µένοι να υπερασπίζονται, να προστατεύουν το δηµόσιο χρήµα,
το δηµόσιο συµφέρον.

Υπήρξε λοιπόν γνωµοδότηση για την εκταµίευση επιχορήγη-
σης 1,8 εκατοµµυρίων ευρώ από τον ΕΛΓΑ στην ΠΑΣΕΓΕΣ; Ποιοι
είναι οι υπογράφοντες; Υπήρξε ζηµία για το δηµόσιο; Ήταν σύν-
νοµη η γνωµάτευση; Αν όχι, σε ποιες ενέργειες πειθαρχικές, δι-
οικητικές ή άλλες προχώρησε η προϊστάµενη αρχή, η διοίκηση
του ΕΛΓΑ και ο αρµόδιος Υπουργός; Προκύπτουν ποινικές ευθύ-
νες για τους εµπλεκόµενους στην υπόθεση; Αν ναι, έχουν ασκη-
θεί;

Θα παρακαλούσαµε να καταθέσετε, κύριε Υπουργέ, τα σχετικά
έγγραφα, γιατί ήδη από τις 12 Μαρτίου είχα καταθέσει ερώτηση
µε αίτηση κατάθεσης εγγράφων.

Τέλος και το βασικότερο: Υπάρχει δυνατότητα να ανακτηθούν
τα χρήµατα αυτά από την ΠΑΣΕΓΕΣ; Αν ναι, πώς;

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, τα γεγονότα ως προς την συγκεκριµένη

εκταµίευση έχουν ως εξής: Η εκταµίευση αυτή έγινε δυνάµει δια-
ταγής πληρωµής και συγκεκριµένα της 6079/2017 διαταγής πλη-
ρωµής του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών. Η διαταγή
πληρωµής αυτή εξεδόθη κατόπιν αιτήσεως της ΠΑΣΕΓΕΣ. Και
εξεδόθη εις βάρος του ΕΛΓΑ. Εποµένως, υποχρέωνε η συγκε-
κριµένη διαταγή πληρωµής τον ΕΛΓΑ να καταβάλει το ποσό το
οποίο θα σας το αναφέρω σε λίγο. Το ποσό αυτό κατεβλήθη δυ-
νάµει αυτής της διαταγής πληρωµής. Το µεγάλο ερώτηµα είναι
γιατί εξεδόθη αυτή η διαταγή πληρωµής. 

Θα σας πω τα γεγονότα και µετά θα επανέλθω. 
Κατά της διαταγής πληρωµής ασκήθηκε ανακοπή από τον

ΕΛΓΑ. Εξεδόθη επί της ανακοπής η υπ’ αριθµ. 110/2020 από-
φαση του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών, η οποία δικαιώνει
τον ΕΛΓΑ και ακυρώνει τη διαταγή πληρωµής. Εν τω µεταξύ
όµως, η διαταγή πληρωµής αυτή είχε εκτελεστεί. Εποµένως,
είχαν καταβληθεί τα ποσά από τον ΕΛΓΑ στην ΠΑΣΕΓΕΣ. Και βε-
βαίως, τίθεται ζήτηµα τώρα επαναφοράς του ποσού αυτού στην
πρότερα κατάσταση, άρα ανακτήσεως του ποσού αυτού από την
ΠΑΣΕΓΕΣ, η οποία όµως ΠΑΣΕΓΕΣ έχει τεθεί σε καθεστώς εκκα-
θάρισης αυτή τη στιγµή που µιλάµε. Αυτά είναι τα γεγονότα.

Τι υπάρχει από πλευράς ενεργειών; Διότι το κρίσιµο είναι, πώς
είναι δυνατόν να εκδοθεί µία διαταγή πληρωµής εις βάρος του
ΕΛΓΑ. Αυτό λοιπόν έχει και ένα νοµικό ενδιαφέρον, αλλά και ένα
διοικητικό ενδιαφέρον.

Για να εκδοθεί αυτή η διαταγή πληρωµής -να διευκρινίσω- δεν
υπήρξε υπουργική απόφαση. Είναι ξεκάθαρο αυτό. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γνωµάτευση υπήρξε; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν υπήρξε αυτό που λέτε, γνωµάτευση. Θα σας
πω όµως τι υπήρξε. 

Μπαίνω στο τυπικό µέρος. Υπήρξε η εκτέλεση µιας διαταγής
πληρωµής. Η διαταγή πληρωµής δεν είναι δικαστική απόφαση
τυπικώς. Θεωρείται όµως εκτελεστός τίτλος. Εποµένως, έχει τη
δυνατότητα να εκτελεστεί υπέρ ου η διαταγή κατά του καθ’ ου
που ήταν ο ΕΛΓΑ. 

Πως εξεδόθη η διαταγή πληρωµής; Η διαταγή πληρωµής στη-
ρίχθηκε σε ένα έγγραφο το οποίο εξεδόθη στις 11 Μαρτίου 2016
-είναι το 9368- από τον τότε Αντιπρόεδρο του ΕΛΓΑ. Ζητούσε η
ΠΑΣΕΓΕΣ να της πουν ποια είναι τα ποσά που οφείλει ο ΕΛΓΑ
στην ΠΑΣΕΓΕΣ, τα οποία τα όφειλε δυνάµει, όπως ξέρετε, ενός
νόµου του 2011, ο όποιος όριζε ένα συγκεκριµένο ποσοστό επί
των εισφορών, επί των εσόδων του ΕΛΓΑ να αποδίδεται στην ΠΑ-
ΣΕΓΕΣ.

Ζητούσε λοιπόν, η ΠΑΣΕΓΕΣ να µάθει το ποσό των εσόδων για
να κάνει τον υπολογισµό του οφειλόµενου ποσού. Εξεδόθη λοι-
πόν ένα έγγραφο, το οποίο λέει το εξής: «Σας ενηµερώνουµε ότι,
σύµφωνα µε το άρθρο 14 παράγραφος 3 του ν.4015/2011, τα

έσοδα του ΕΛΓΑ από την ειδική ασφαλιστική εισφορά για το έτος
2015 ανέρχονται σε 101.581.389 ευρώ». Από κάτω, στο υπηρε-
σιακό σηµείωµα υπάρχει ακόµα σε αυτό το έγγραφο –γιατί το
έχω δει- µια παράγραφος η οποία λέει: «Και κατ’ ελάχιστο οφει-
λόµενο ποσό προς την ΠΑΣΕΓΕΣ ανέρχεται στο ποσό «τάδε» δυ-
νάµει του νόµου «δείνα»».

Πατώντας σε αυτήν τη δήλωση την τελευταία, θεώρησε ο δι-
καστής του Μονοµελούς Πρωτοδικείου ότι αυτό αποτελεί έµ-
µεση αναγνώριση οφειλής και εξέδωσε τη διαταγή πληρωµής.
Ακυρώθηκε εν συνεχεία, όπως σας είπα, η διαταγή πληρωµής,
αλλά είχε γίνει τότε η εκταµίευση.

Ποια ζητήµατα κατά τη γνώµη µου ανακύπτουν; Το ένα ζήτηµα
είναι το έγγραφο αυτό. Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο ανακύπτει
είναι το ποιες ήταν οι δικονοµικές ενέργειες που έγιναν -θα πω στη
δευτερολογία µου λίγα περισσότερα πράγµατα για το ζήτηµα
αυτό- προκειµένου να µην πληρωθεί η συγκεκριµένη διαταγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ κατ’

αρχάς για την απάντηση. Μας λέτε λοιπόν ότι ένα έγγραφο του
αντιπροέδρου του τότε ΕΛΓΑ στις 11 Ιουλίου 2016 ήταν η
αφορµή για να υπάρχει αυτή η εκταµίευση. 

Νοµίζω ότι ο κ. Κουρεµπές, στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ σήµερα και
τότε έχων θέση ευθύνης την περίοδο της διακυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, απαντώντας στη συζήτηση που είχαµε σχετικά µε το ζή-
τηµα αυτό εδώ στη Βουλή για τον νόµο περί συνεταιρισµών
εξέδωσε µια ανακοίνωση, η οποία έλεγε ότι υπήρξε γνωµάτευση
και ότι η γνωµάτευση αυτή έγινε λίγες ηµέρες πριν την ανάληψη
της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Άρα, γνωµάτευση υπήρχε. Δεν
ξέρω αν το γνωρίζετε. Καλό είναι να το δείτε, κύριε Υπουργέ, και
να µας πείτε ποιος την έχει υπογράψει αυτήν τη γνωµάτευση επί
της οποίας υπήρξε η δικαστική αυτή απόφαση της εκταµίευσης. 

Εγώ ζητώ να κατατεθούν στα Πρακτικά ό,τι έγγραφα σχετιζό-
µενα µε αυτή τη σκοτεινή, περίεργη απόφαση. Και κυρίως, εν-
διαφέρον έχει να δούµε αν υπάρχει δυνατότητα ανάκτησης.

Όµως, επειδή, κυρία Πρόεδρε, σε λίγη ώρα γίνεται παράσταση
διαµαρτυρίας αγροτών στο κατάστηµα του ΕΛΓΑ στη Λάρισα και
µεταξύ των ζητηµάτων που τίθενται, κύριε Υπουργέ, είναι και η
αναµόρφωση του κανονισµού του ΕΛΓΑ, οφείλω να πω δύο κου-
βέντες γι’ αυτό µε την ανοχή του Προεδρείου και να ζητήσω και
κάποιες απαντήσεις. 

Ακούµε χρόνια τώρα και ιδιαίτερα στην περίοδο της προηγού-
µενης διακυβέρνησης ότι επίκειται αναλογιστική µελέτη για την
αναµόρφωση του κανονισµού λειτουργίας του ΕΛΓΑ. Ακούµε για
αναλογιστική µελέτη και αναλογιστική µελέτη δεν βλέπουµε.

Κύριε Υπουργέ, βρήκατε στα συρτάρια σας αναλογιστική µε-
λέτη που σας άφησε η προηγούµενη διακυβέρνηση και δεν την
προχωράτε, δεν υλοποιείται την αναµόρφωση του κανονισµού;
Πότε δόθηκε, σε ποιον έγινε διαγωνισµός για την ανάθεση αυτής
της µελέτης, ποιος την έχει αναλάβει και αν υπάρχει, τέλος πάν-
των, ένας ορίζοντας υλοποίησής της ή πρόκειται για µελέτη φάν-
τασµα;

Και, επίσης, επειδή το θέτουν οι παραγωγοί, εν όψει της ανα-
µόρφωσης του κανονισµού του ΕΛΓΑ, υπάρχει και ζήτηµα αύξη-
σης των ασφαλίστρων.

Ήδη πολλοί, όπως ξέρετε, αδυνατούν, κύριε Υπουργέ, να κα-
ταβάλλουν τα ασφάλιστρά τους και µένουν ανασφάλιστοι. 

Δυστυχώς, µε τον υφιστάµενο κανονισµό µια σειρά ζηµιών,
πραγµατικών ζηµιών, κυρία Πρόεδρε, δεν αποζηµιώνονται.
Έχουµε ζηµιές στα κεράσια της Αγιάς, έχουµε ζηµιές σε µπιζέλια
στον Πλατύκαµπο, έχουµε ζηµιές στα αµύγδαλα στα Τέµπη. Είναι
υπαρκτές ζηµιές, οι παραγωγοί είναι σε απόγνωση και ο κανονι-
σµός δεν τους αποζηµιώνει.

Ιδιαίτερα για τα αµύγδαλα των Τεµπών, κύριε Υπουργέ, στα
τέσσερα χρόνια µια χρονιά πήραν παραγωγή. Εκκρεµούν τα
ΠΣΕΑ του 2017 µε σχεδόν καθολική ζηµιά που δεν έχουν πληρω-
θεί µέχρι σήµερα. Το 2019, πέρυσι, όπως ξέρετε, υπήρχαν ζη-
µιές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Μια µικρή ανοχή, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, θα

µου επιτρέψετε να σας πω κάτι.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε κάνει συγκεκρι-

µένη ερώτηση και αυτά που βάζετε είναι πολύ σοβαρά ερωτή-
µατα, αλλά δεν έχουν καµµία σχέση µε την ερώτηση που κάνετε
σήµερα. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Φαντάζοµαι, όµως, ότι αφορούν
αυτούς που µας ακούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σαφώς. Να κάνετε µία
δεύτερη ερώτηση και σε έναν άλλον χρόνο θα σας απαντήσει ο
Υπουργός.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θέλω να δηµιουργηθεί,
κυρία Πρόεδρε, η εντύπωση ότι µε λογοκρίνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Είστε παλιός κοινοβου-
λευτικός και γνωρίζετε τη διαδικασία. Σας παρακαλώ.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω λέγοντας ότι οι
άνθρωποι αυτοί το 2017 είχαν ζηµιές από τα ΠΣΕΑ και δεν έχουν
αποζηµιωθεί, το 2019 τους δώσαµε de minimιs 80 ευρώ που κα-
λύπτει το ένα τρίτο της ζηµιάς. Ήταν, πράγµατι, ήσσονος σηµα-
σίας, µικρής αξίας οι αποζηµιώσεις που τους δώσαµε. Και φέτος
πάλι έχουν  ζηµίες. Μόνο το 2018 είχαν παραγωγή. Και αναρω-
τιέµαι πώς αυτοί οι άνθρωποι µπορούν να επιβιώσουν.

Σήµερα υπάρχει και άρθρο στην τοπική µας εφηµερίδα, την
«Ελευθερία», από τον πρώην διοικητή του ΕΛΓΑ, τον κ. Έξαρχο,
-που αν και προέρχεται από άλλο κόµµα, είχαµε καλή συνεργα-
σία στην περίοδο της διακυβέρνησης- που ακριβώς επισηµαίνει
τα ζητήµατα αυτά. 

Το ερώτηµα, επίσης, είναι τι γίνεται µε την προκαταβολή του
35% για τις περσινές ζηµιές, πότε θα καταβληθεί και τι θα γίνει
στην αναµόρφωση. Θα συνεχίσει να υπάρχει ζήτηµα προκατα-
βολής;

Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή
σας, λέγοντας ότι στον σηµερινό Τύπο, στη σηµερινή «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΑ» της Λάρισας, κύριε Υπουργέ, µε αφορµή την επίσκεψη του
αντιπροέδρου του ΕΛΓΑ, του κ. Δούκα, στην εκλογική µου περι-
φέρεια υπάρχουν δηλώσεις και του προέδρου του Οινοποιητικού
Συνεταιρισµού Τυρνάβου, του κ. Τσιρίγου, ο οποίος λέει πότε θα
υλοποιηθεί η δέσµευση που του δώσατε σε συνάντηση που εί-
χατε για τον συµψηφισµό εισφορών και αποζηµιώσεων. Αυτά λέ-
γονται στον σηµερινό Τύπο της Λάρισας. Θα είχε ενδιαφέρον η
άποψή σας, γιατί νόµιζα ότι δεν είστε αυτής της προσέγγισης.
Όµως, επειδή το είδα γραµµένο και προφανώς παρουσιάζεται
ως δέσµευσή σας, θα ήθελα να ακούσω κάτι πιο συγκεκριµένο. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. Θα παρακαλούσα, όµως, να περιοριζόµαστε
στις ερωτήσεις που έχουµε κάνει, ώστε να µπορεί ο κύριος
Υπουργός να απαντήσει επ’ αυτών. Σας παρακαλώ γιατί καταλα-
βαίνετε ότι και ο χρόνος δεν είναι αρκετός, αλλά και είµαστε
εκτός διαδικασίας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εγώ, κυρία Πρόεδρε, θα ακολουθήσω την πα-
ραίνεσή σας και θα µείνω εντός της διαδικασίας και επί του θέ-
µατος µόνο µε µία διευκρίνιση. Όλα τα υπόλοιπα, πράγµατι, είναι
σηµαντικά ζητήµατα. Δεν υπάρχει ο χρόνος να απαντήσουµε
τώρα. 

Μόνο µία διευκρίνιση θέλω να κάνω. Ουδέποτε έχω πει ότι
αποδέχοµαι να γίνει συµψηφισµός των εισφορών στον ΕΛΓΑ.
Έχω πει κατ’ επανάληψιν το αντίθετο. Εποµένως, δεν ξέρω ποιος
κατάλαβε και τι κατάλαβε. Με όλον τον σεβασµό προς πάσα κα-
τεύθυνση, παρά ταύτα δεν έχω πει ποτέ κάτι τέτοιο. Έχω κατ’
επανάληψη δηµοσίως, τουλάχιστον δύο φορές σε αυτήν την Αί-
θουσα, πει το αντίθετο και έχω εξηγήσει και τους λόγους.

Θα συνεχίσω µε το εξής. Όπως σας είπα, λοιπόν, εξεδόθη
αυτή η διαταγή πληρωµής, έγινε κατάσχεση, εκτελέστηκε η δια-
ταγή πληρωµής, έγινε ανακοπή και εξεδόθη απόφαση µεταγενε-
στέρως. 

Το πρόβληµα που υπάρχει εδώ είναι ότι κατά των διαταγών

πληρωµής –πάω λίγο στο δικονοµικό µέρος- δικαιούται ο καθ’ ου
να ασκήσει ανακοπή -αυτό είναι το ένδικο βοήθηµα- και, ταυτό-
χρονα, να ασκήσει και αίτηση αναστολής. Τι είναι η αίτηση ανα-
στολής; Η αίτηση αναστολής είναι ότι ενόσω δικάζεται η ανακοπή,
γιατί πηγαίνει στην τακτική διαδικασία και παίρνει µεταγενέστερη,
πιο µακρινή δικάσιµο, και ενόσω εκκρεµεί και η έκδοση αποφά-
σεως ακόµα και όταν έχει δικαστεί η αναποµπή, η διαταγή πληρω-
µής παραµένει εκτελεστικός τίτλος. Άρα, για να σταµατήσει η
εκτέλεση της διαταγής πληρωµής, πρέπει να γίνει ένα άλλο ένδικο
βοήθηµα, αυτό που σας είπα, µια αίτηση αναστολής, προκειµένου
να σταµατήσει η διαδικασία. 

Εξ όσων γνωρίζω, αίτηση αναστολής δεν έχει γίνει. Άρα, γίνεται
µεν η ανακοπή, δικάζεται µεταγενεστέρως η ανακοπή, δικαιώνεται,
πράγµατι, ο ΕΛΓΑ, αλλά δεν έχει υπάρξει αίτηση αναστολής από
ότι προκύπτει εδώ, η οποία να σταµατά τη διαδικασία της εκτέλε-
σης και έτσι εκτελείται.

Άρα, ένα ζήτηµα εδώ το οποίο ανακύπτει είναι γιατί δεν έχει
γίνει η αίτηση αναστολής. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Η ηγεσία του ΕΛΓΑ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Βεβαίως. Θα έπρεπε, λοιπόν, να έχει δοθεί κα-
τευθείαν. 

Υπάρχει µια εσωτερική απάντηση ότι υπήρχε µεταξύ των
µερών µια διαπραγµάτευση και συζήτηση µετά την έκδοση της
διαταγής πληρωµής προς διευθέτηση του ζητήµατος.

Όσοι έχουν µια στοιχειώδη νοµική εµπειρία ξέρουν ότι δεν
επαφίενται, εκτός και αν υπάρχει ρητή δέσµευση, γραπτή, στις
δηλώσεις που γίνονται µεταξύ των µερών για το θέµα της εκτέ-
λεσης, διότι εν τέλει αυτές οι δηλώσεις δεν έχουν σηµασία νο-
µική. Μπορεί να εκφράζουν καλή πρόθεση ή οτιδήποτε, αλλά
νοµική σηµασία ως προς το πρακτέο δεν έχει σηµασία.

Άρα, αν ο άλλος επισπεύσει και κάνει την εκτέλεση και δεσµεύ-
σει τα ποσά µέσα σε λογαριασµούς, στην πραγµατικότητα έχουν
εκτελεστεί και µένουν οι δηλώσεις. Γι’ αυτό τι γίνεται; Πάντοτε
γίνεται η διαδικασία της αναστολής.

Θεωρείται ένδειξη –ας το πω- καλής θελήσεως αυτός ο οποίος
θέλει να διαπραγµατευτεί, να συναινέσει στην αναστολή µέχρι
να περαιωθούν οι συζητήσεις της διαπραγµάτευσης. Τέτοια, λοι-
πόν, ενέργεια δεν έχει γίνει και αυτό είναι ένα ζήτηµα, το οποίο
οφείλει να ερευνηθεί περαιτέρω. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι ότι αυτή η υπόθεση εκκρεµεί από
πλευράς ποινικού ενδιαφέροντος στον οικονοµικό εισαγγελέα.
Για την ανωτέρω πληρωµή, λοιπόν, έχει επιληφθεί η εισαγγελέας
οικονοµικού εγκλήµατος και ως προς αυτό εκείνο το οποίο πρέ-
πει να κάνουµε, αυτό το οποίο πρέπει να κάνει ο ΕΛΓΑ, είναι να
δει τον τύπο του αδικήµατος, να δηλώσει την παράσταση πολιτι-
κής αγωγής, προκειµένου να µπορεί να παρακολουθεί την εξέ-
λιξη της υποθέσεως νοµίµως. Αλλιώς δεν έχει δικαίωµα να
παρακολουθεί την εξέλιξη, παρ’ ότι τον ενδιαφέρει. Πρέπει, λοι-
πόν, να δηλωθεί παράσταση πολιτικής αγωγής σ’ αυτήν τη δια-
δικασία. 

Όσον αφορά το τρίτο ζήτηµα, το οποίο αφορά την ανάκτηση,
θεωρώ ότι για να είµαστε ρεαλιστές είναι πιο δύσκολο, διότι ανε-
ξαρτήτως των νοµικών ενεργειών που πρέπει να γίνουν, δεν
υπάρχει αυτόµατη διαδικασία επιστροφής, διότι έχουν δοθεί τα
λεφτά. Τα λεφτά εδόθησαν δυνάµει νοµίµου τίτλου. Πράγµατι, ο
τίτλος ακυρώθηκε. Απαιτείται τώρα µια διαδικασία, µια άλλη δια-
δικασία, η οποία λέει επαναφορά των πραγµάτων στην προηγού-
µενη κατάσταση ή άλλως αγωγή αυτοτελής από την αρχή µε την
οποία αναζητούνται τα λεφτά από την ΠΑΣΕΓΕΣ, όπου, όµως, για
να είµαστε ρεαλιστές, η ΠΑΣΕΓΕΣ έχει τεθεί σε εκκαθάριση και
δεν έχει περιουσιακά στοιχεία. 

Εποµένως, στην πραγµατικότητα αυτό θα είναι µια άκαρπη
διαδικασία. Θα την κάνουµε, γιατί οφείλουµε να την κάνουµε για
λόγους τάξης. Όµως, δεν έχουµε αυταπάτες ως προς το τελικό
πραγµατικό αποτέλεσµα. Θεωρώ ότι παρ’ ότι θα γίνει αυτή η δια-
δικασία και θα διεκδικηθούν αυτά τα ποσά από τον ΕΛΓΑ, θα οδη-
γηθεί αυτό τελικώς σε δικαίωση δικαστική του ΕΛΓΑ, θα υπάρξει
µια δικαστική απόφαση που θα λέει ότι θα υποχρεώνει κάποιους
να επιστρέψουν τα ποσά, αλλά θα είναι άκαρπη στο στάδιο της
εκτέλεσης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 873/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Δραµατικές οι οικονοµικές συνέπειες για
τους καρπουζοπαραγωγούς και πατατοπαραγωγούς της Ηλείας
λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού».

Θα απαντήσει, επίσης, ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, ο κ. Βορίδης.

Κύριε Κατρίνη, έχετε δύο λεπτά για να αναπτύξετε την ερώ-
τησή σας.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η σηµερινή ερώτηση είναι στοχευµένη και

αφορά δύο προϊόντα, δύο από τις πιο δυναµικές καλλιέργειες
του Νοµού Ηλείας. Και επειδή ξέρω ότι θέλετε να µιλάµε µε µε-
τρήσιµα µεγέθη, µιλάµε για προϊόντα που έχουν ετήσια παρα-
γωγή εκατόν πενήντα χιλιάδες τόνους η πατάτα και ακόµα
περισσότερη, µεγαλύτερη παραγωγή το καρπούζι. 

Φέτος, σε µία δύσκολη χρονιά, µε µειωµένες αφίξεις των του-
ριστών λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού, είναι ακόµα πιο µει-
ωµένες οι παραγγελίες στις χώρες της κεντρικής Ευρώπης, που
ήταν παραδοσιακές χώρες υποδοχής των ποσοτήτων τα προ-
ηγούµενα χρόνια και βεβαίως για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα
υπήρχαν και διαταραχές στη µεταφορική αλυσίδα. 

Ενώ, λοιπόν, το θερµοκηπιακό καρπούζι ξεκίνησε µε πολύ κα-
λούς οιωνούς και πάρα πολύ καλή τιµή, δυστυχώς η πραγµατι-
κότητα που βιώνουν οι καρπουζοπαραγωγοί τις τελευταίες δύο
µε τρεις βδοµάδες στην Ηλεία είναι δραµατική. Η τιµή πώλησης
είναι 5 - 8 λεπτά το κιλό, όταν την αντίστοιχη περσινή περίοδο η
τιµή ήταν κατά µέσο όρο 25 λεπτά. Και αυτό ισχύει, κύριε
Υπουργέ, για τις ποσότητες που πωλούνται. Γιατί, δυστυχώς, αρ-
κετές ποσότητες παραµένουν στο χωράφι και βλέπουµε παρα-
γωγούς να φρεζάρουν σε χωράφια µε άκοπα καρπούζια.

Η ίδια κατάσταση υπάρχει και στους πατατοπαραγωγούς: κολ-
ληµένη η τιµή στα 12 µε 15 λεπτά το κιλό, µε κλειστή την εστίαση
για δύο µήνες -καταλαβαίνετε τις συνέπειες- και αθρόες εισαγω-
γές πατάτας από τρίτες χώρες, νόµιµες µεν, που συµπιέζουν
όµως ακόµα περισσότερο την τιµή. Η τιµή, λοιπόν, παραγωγής
είναι 12 - 15 λεπτά ενώ πέρυσι ήταν 40 λεπτά. 

Καταλαβαίνετε το αδιέξοδο στο οποίο έχουν περιέλθει οι πα-
ραγωγοί, καθώς αισθάνονται αβοήθητοι κι έχουν µεγάλη απώ-
λεια εισοδήµατος. Και την ίδια στιγµή, κύριε Υπουργέ,
περιµένουµε -το έχουµε συζητήσει και µαζί- την ενσωµάτωση της
οδηγίας 633/2019 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που επιτέλους θα
προασπίσει τους παραγωγούς µας από τις αθέµιτες πρακτικές
των εµπόρων. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, δύο πράγµατα: πρώτον, αν προτίθεται η Κυ-
βέρνηση, στο γενικότερο πλαίσιο αποζηµιώσεων που έχει ξεκι-
νήσει για διάφορες κατηγορίες προϊόντων, να αποζηµιώσει και
τους καρπουζοπαραγωγούς και τους πατατοπαραγωγούς του
Νοµού Ηλείας και σε όλες τις άλλες περιοχές που έχουν αντί-
στοιχα προβλήµατα, κάνοντας χρήση των διαθέσιµων χρηµατο-
δοτικών εργαλείων και αν το κάνετε, πότε υπολογίζετε να
ολοκληρωθεί η διαδικασία. Γιατί καταλαβαίνετε ότι ο χρόνος
είναι αντίπαλος. Και δεύτερον, αν προτίθεστε να αυξήσετε τους
ελέγχους όχι µόνο µε την ενσωµάτωση της οδηγίας, αλλά και
στην πραγµατικότητα, ώστε να προστατευτούν οι παραγωγοί
από τις αθέµιτες πρακτικές των εµπόρων, που σε µία δύσκολη
χρονιά βρίσκουν ευκαιρία να συµπιέσουν ακόµα πιο χαµηλά τις
ήδη πολύ χαµηλές τιµές.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, έχουµε εντοπίσει διαταραχές και στην τιµή

της πατάτας και στην τιµή του καρπουζιού. Όσον αφορά την εµ-
φάνιση µιας διαταραχής θα πρέπει να δούµε, πρώτον, την
έκτασή της και δεύτερον, θα πρέπει να τη δούµε σε µια εµπορική

διάρκεια. Διότι µε αυτή την κρίση κορωνοϊού έχουµε γίνει κατά
τι σοφότεροι σε αυτούς τους υπολογισµούς. Και τι έχει φανεί σε
αρκετά προϊόντα ή -για να µην πω σε αρκετά προϊόντα- σε κάποια
προϊόντα; Ότι στη διάρκεια, αν θέλετε, των περιοριστικών µέ-
τρων της πανδηµίας εµφανίζουν εσωτερικές διακυµάνσεις στις
τιµές. Το είπατε. 

Το καρπούζι, συγκεκριµένα, ξεκίνησε µε µια καλή τιµή. Πέφτει,
αυτή τη στιγµή έχει πολύ χαµηλή τιµή, αλλά σε άλλα προϊόντα
επίσης µας έχουν εµφανιστεί εν συνεχεία άνοδοι ξανά. Η έννοια,
λοιπόν, της διαταραχής πρέπει, πρώτον, να έχει ένα ικανό χρο-
νικό διάστηµα για να τη συνυπολογίσουµε. Κι εκεί καταλαβαίνω
µεν την αγωνία των παραγωγών, την οποία µεταφέρετε και τη
µεταφέρετε µε ακρίβεια και ορθά, απλώς πρέπει να ξέρουν ότι
πρέπει να έχουν λίγο υποµονή για να δούµε συνολικά το πώς θα
εξελιχθεί το προϊόν. Δεν µπορούµε εµείς να παίρνουµε αποφά-
σεις βδοµάδα µε βδοµάδα, µε δεδοµένο ας πούµε ότι αυτή τη
βδοµάδα έπεσε η τιµή, την άλλη βδοµάδα ανέβηκε η τιµή, την
επόµενη βδοµάδα ξανάπεσε. Πρέπει να µετρήσουµε συνολικά το
πώς επηρεάζει αυτή η διαταραχή. 

Το δεύτερο, λοιπόν, το οποίο θέλω να σας πω, για να απαν-
τήσω στο συγκεκριµένο σας ερώτηµα, είναι το εξής. Για τις πα-
τάτες έχουµε νοµίζω καταλήξει ή εν πάση περιπτώσει είµαστε
πιο ώριµοι στο να καταλήξουµε στο ποσό της διαταραχής. Γιατί
ένα ακόµα ζήτηµα το οποίο πρέπει να εξηγήσω εδώ είναι ότι οι
κρατικές ενισχύσεις -το έχω πει αρκετές φορές σε αυτή την Αί-
θουσα- κατ’ αρχάς απαγορεύονται. Κατ’ εξαίρεση και λόγω κο-
ρωνοϊού επιτρέπονται. Άρα το λόγω κορωνοϊού και το κατ’
εξαίρεση είναι τα κρίσιµα µεγέθη εδώ. Δηλαδή τι σηµαίνει αυτό;
Εξαίρεση, αλλά γιατί εξαίρεση; Γιατί η επίπτωση η οποία εµφα-
νίζεται και η διαταραχή η οποία δηµιουργείται είναι λόγω των πε-
ριοριστικών µέτρων αντιµετώπισης της πανδηµίας. Θα πει κανείς:
δεν είναι αυτό προφανές; Η απάντηση είναι ότι δεν είναι προφα-
νές και δεν είναι και οµοιόµορφο σε όλα τα προϊόντα. Εν µέσω
πανδηµίας υπάρχουν άλλα προϊόντα τα οποία πάνε πάρα πολύ
καλά και έχουν εξαιρετικές τιµές, υπάρχουν όµως και προϊόντα
τα οποία πήγαν άσχηµα και χρειάζονται ενίσχυση. 

Η εργασία, λοιπόν, την οποία κάνουµε είναι να συνδέσουµε αι-
τιακά τη διαταραχή µε τα περιοριστικά µέτρα. Πρέπει αυτό να
συνδεθεί και όχι για άλλες εµπορικές αιτίες. Αν λόγου χάρη
υπάρχουν ζητήµατα ενίσχυσης του ανταγωνισµού που πιέζουν
τις τιµές, αυτό δεν είναι κάτι που αποζηµιώνεται. Πρέπει, λοιπόν,
εδώ να γίνει αυτή η στάθµιση. Και επειδή αυτό µπορεί να φανεί
σε ορισµένους σχολαστικό θα πω ότι έτσι πρέπει να είναι, διότι
αυτές οι ενισχύσεις για να δοθούν τελικώς χρειάζονται έγκριση
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Άρα πηγαίνει ένας φάκελος ο
οποίος πρέπει να είναι επαρκώς τεκµηριωµένος. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου για να ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατανοώ ότι πρέπει να

υπάρχει µια στάθµιση και ένας υπολογισµός σε βάθος χρόνου,
ώστε πραγµατικά να τεκµηριωθεί ότι κάποια προϊόντα έχουν ση-
µαντική απώλεια εισοδήµατος, µεγαλύτερη του 10% που εσείς
θέσατε ως όριο για την απόκλιση, για να µπορούν να τεκµηριώ-
σουν θέµα αποζηµίωσης. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι όπως λέτε για την πατάτα και
είναι σηµαντικό ότι λέτε ότι καταλήγετε στην αποζηµίωση, δυ-
στυχώς και για το καρπούζι η πορεία δεν µπορεί να αναστραφεί.
Και γιατί το λέω αυτό; Αυτός ο µήνας, ο Ιούνιος, ήταν και είναι ο
πιο δυναµικός µήνας, γιατί το µεγαλύτερο µέρος των εξαγωγών
γίνεται αυτόν τον µήνα. Θα σας δώσω ένα παράδειγµα. Στη γει-
τονική Ιταλία πέρσι τέτοια περίοδο ένας έµπορος έπαιρνε ενε-
νήντα χιλιάδες τόνους. Ο ίδιος φέτος ζήτησε χίλιους τόνους!
Αυτή τη στιγµή το προϊόν αυτό, το καρπούζι, βγαίνει από τις
χώρες της ανατολικής και κεντρικής Ευρώπης. Άρα δεν θεωρώ
ότι πρέπει να καθυστερήσουµε περιµένοντας δραµατική αλλαγή
στο θέµα της τιµής πώλησης από τον παραγωγό, γιατί πλέον χά-
σαµε τους δύο µήνες που υπήρχε µειωµένη ζήτηση λόγω της κρί-
σης του κορωνοϊού και της πανδηµίας σε χώρες παραδοσιακούς
υποδοχείς αυτού του προϊόντος και νοµίζω ότι πρέπει αυτό να
γίνει άµεσα και να γίνει και µε γενναιότητα.
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Όντως έχετε προχωρήσει ήδη σε αποφάσεις αποζηµίωσης
συγκεκριµένων κατηγοριών. Αν δεν κάνω λάθος -και διαψεύστε
µε- 10 εκατοµµύρια δόθηκαν στους ανθοκόµους, 15 εκατοµµύρια
στις ιχθυοκαλλιέργειες, οι οινοπαραγωγοί πήραν 25 συν 2, σύ-
νολο 27. Έχετε µία απόφαση για τους κτηνοτρόφους 31 εκατοµ-
µύρια. Μας ενδιαφέρει βεβαίως και η ταχύτητα υλοποίησης
αυτής της απόφασης και θα ήθελα σε αυτό αν µπορείτε, αν και
είναι εκτός ερώτησης, να µας πείτε κάτι ελπιδοφόρο, κύριε
Υπουργέ. Αλλά εδώ µιλάµε µε µετρήσιµα µεγέθη και τα µεγέθη
είναι αµείλικτα. Και ξέρω, κύριε Υπουργέ, ότι είστε λάτρης των
αριθµών και της τεκµηρίωσης. 

Οι πατατοπαραγωγοί «µπαίνουν µέσα» περίπου 400 µε 500
ευρώ το στρέµµα, σε µία καλλιέργεια που έχει κόστος 1.000
ευρώ το στρέµµα. Καταλαβαίνω ότι έχετε πειστεί πως πρέπει να
αποζηµιωθούν άµεσα. Το 80% της παραγωγής έχει πουληθεί
50% φθηνότερα σε σχέση µε πέρυσι. Και όσον αφορά το καρ-
πούζι το κόστος καλλιέργειας είναι 700 µε 800 ευρώ -σας είπα
το παράδειγµα- και ταυτόχρονα ισχύει αυτό που βλέπετε και που
εσείς λέτε ότι είναι εµπορικός ανταγωνισµός κι εγώ το χαρακτη-
ρίζω αθέµιτη πρακτική σε µία δύσκολη εξαγωγικά χρονιά για το
καρπούζι να έρχονται οι έµποροι, κάνοντας χρήση και των αδυ-
ναµιών των συστηµάτων ελέγχου, και να συµπιέζουν ακόµα πε-
ρισσότερο τις τιµές. Ο Ιούνιος, που είναι ο κρίσιµος µήνας, έχει
χαθεί, µέσα Μαΐου και Ιουνίου, που είναι ένα χρονικό διάστηµα
που έχει σχέση µε την πανδηµία του κορωνοϊού και νοµίζω ότι
αν συγκρίνετε τα µεγέθη και τα ποσά των τελευταίων δύο-τριών
ετών θα καταλήξετε ότι όντως πρέπει και οι καρπουζοπαραγωγοί
να αποζηµιωθούν.

Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά συνολικά τους αγρότες, πέραν
κάποιων ελάχιστων µέτρων που έχει πάρει η Κυβέρνηση για την
ενίσχυσή τους εν µέσω πανδηµίας, όπως είναι η αναστολή του
τέλους επιτηδεύµατος, η αναστολή του σηµαντικού φόρου
ΕΝΦΙΑ, κάποιες ελάχιστες διευκολύνσεις, όχι αυτές που πρέπει,
στο θέµα φορολογικών, ασφαλιστικών και δανειακών τραπεζικών
αναστολών ή και απαλλαγών -σε αυτό υπάρχει ένα παράπονο-
νοµίζω ότι πρέπει άµεσα στο θέµα και των πατατοπαραγωγών
και των καρπουζοπαραγωγών οι οποίοι έχουν πληγεί λόγω της
πανδηµίας του κορωνοϊού -και αυτό είναι πασιφανές- να πάρετε
άµεσα την απόφαση.

Γιατί γνωρίζω ότι ούτε οι πόροι είναι απεριόριστοι και καταλα-
βαίνω ότι και τα προβλήµατα είναι πάρα πολλά. 

Τι θέλουµε, λοιπόν, και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε; Να προτε-
ραιοποιήσετε και να δώσετε στην Ηλεία, που ξέρετε πολύ καλά
και εσείς ότι είναι ο πρώτος νοµός της Ευρώπης στην αγροτική
εξειδίκευση και έχει πολύ µεγάλα περιθώρια πραγµατικά ανάπτυ-
ξης του πρωτογενούς τοµέα, να δώσετε ένα οξυγόνο, για να συ-
νεχίσουν οι νέοι παραγωγοί να καλλιεργούν και να µην
εγκαταλείψουν λόγω µιας πολύ δύσκολης χρονιάς τις καλλιέρ-
γειες, τις ελπίδες, αλλά και τις προσδοκίες τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ας κλείσουµε λίγο τα συγκεκριµένα ζητήµατα.
Για τις πατάτες έχουµε κάνει τη µελέτη µας, έχουµε συγκεντρώ-
σει τα απαραίτητα στοιχεία και εποµένως, ενδεχοµένως και εντός
της επόµενης βδοµάδας, θα έχουµε ανακοινώσεις ως προς το
ύψος της ενίσχυσης και το τι ακριβώς πρόκειται να κάνουµε µε
την πατάτα. Άρα, λοιπόν, αυτό είναι κάτι συγκεκριµένο.

Με το καρπούζι έχουµε προχωρήσει, κάνουµε τη µελέτη µας,
αλλά θα δώσουµε ένα χρονικό διάστηµα να δούµε πώς θα εξε-
λιχθεί η πορεία. 

Θέλω να σας πω ότι πολλές φορές θα χρειαζόµαστε, όπως
σας είπα, περαιτέρω τεκµηρίωση. Παραδείγµατος χάριν, εµένα
τώρα µου γεννήθηκε η σκέψη µε το επιχείρηµά σας ότι, επειδή
έχουµε µία δραµατική µείωση, λέτε, των εξαγωγών –θα δω πόσο
µεγάλη είναι αυτή η µείωση- να δούµε τι είναι εκείνο που έχει παί-
ξει ρόλο εδώ στη µείωση των εξαγωγών µε δεδοµένο ότι αφ’
ενός οι εµπορικοί δίαυλοι είναι ανοικτοί και πλέον δεν έχουµε την
επίπτωση του κλεισίµατος των χώρων εστίασης. Άρα πρέπει να
δούµε γιατί υπάρχει αυτή η µείωση και τι είναι εκείνο το οποίο

αποτελεί πρόβληµα. Εποµένως, εν πάση περιπτώσει, έχουµε ερ-
γασία. Να ξέρετε ότι θα την κάνουµε. 

Έρχοµαι λίγο στα γενικότερα τα οποία είναι τα εξής και σας
εξήγησα και τον λόγο που πρέπει να είναι µε αυτή την, αν θέλετε,
συγκρότηση και µε αυτή την τεκµηρίωση αυτή η εργασία. Αυτή
η εργασία δεν είναι ένα πολιτικό ζήτηµα. Καταλαβαίνω ότι άλλες
εποχές µπορεί να είχαν συνηθίσει όλοι και οι παραγωγοί µας σε
µια διαδικασία πολιτικής διαπραγµάτευσης που έπαιρνε τα εξής
χαρακτηριστικά: «Πάθαµε ζηµιά, κύριε Υπουργέ. Ναι, παιδιά, τι
ζηµιά πάθατε; Πάθαµε 20 εκατοµµύρια. Α, δεν έχω 20 εκατοµµύ-
ρια να σας δώσω. Να σας δώσω 3. Όχι, µην µας δώσετε 3. Δώσε
µας 5 να κλείσουµε». Αυτό δεν µπορεί να γίνει γιατί δεν είναι ο
τρόπος µε τον οποίο γίνεται ο υπολογισµός της ενίσχυσης από
εδώ και πέρα. 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να έρχονται όλοι µε τα στοιχεία τους, µε
τα επιχειρήµατά τους, µε τους αριθµούς τους, µε τις ποσότητές
τους, µε τη σύγκριση των τριών προηγούµενων ετών, να τεκµη-
ριώνεται όχι µόνο η επίπτωση, αλλά να τεκµηριώνεται και η αιτία
της επίπτωσης και η αιτιατή σχέση αυτή να προκύπτει για να πάει
ένας τεκµηριωµένος φάκελος προς έγκριση στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και να µην θεωρηθεί ότι το ποσό αυτό αποτελεί παρά-
νοµη ενίσχυση.

Κλείνω µε αυτό λέγοντας επίσης το εξής: Να το ξέρετε αυτό,
δεν υπάρχει κλάδος ούτε ένας ο οποίος έχει πληγεί και είτε να
έχει ενισχυθεί είτε να είναι σε διαδικασία ενισχύσεως ή να µην
εξετάζουµε το αίτηµά του. Γιατί µπορώ να το κάνω αυτό; Αυτό
µπορώ να το κάνω γιατί έχουν διατεθεί επαρκή µέχρι στιγµής
χρηµατικά ποσά. 

Και θέλω να σας πω ότι το κάνω µε αυτόν τον τρόπο και µε
αυτή την προσοχή ώστε να έχω την εξής άνεση, κύριε συνά-
δελφε. Να µην βρεθώ στη θέση να µου ζητάει δικαίως και ευλό-
γως ένας κλάδος ενίσχυση -γιατί υπάρχουν επιπτώσεις και γιατί
έχουµε ένα δύσκολο καλοκαίρι µπροστά µας και ανοίγει σήµερα
η τουριστική περίοδος για τη χώρα µας και ελπίζω όλα να πάνε
όσο καλύτερα γίνεται, αλλά όλοι ξέρουµε ότι προφανώς δεν θα
έχουµε το περυσινό καλοκαίρι, θα υπάρχει επίπτωση- να δω το
πώς θα υπάρξει επίπτωση αν τυχόν υπάρξει επίπτωση κατά την
πάροδο, κατά τη διάρκεια του θέρους στον αγροτοδιατροφικό
τοµέα –ελπίζω να µην υπάρξει, αλλά πρέπει να το δω- και εποµέ-
νως να δω και το πώς πάνε οι εξαγωγές και το τι σηµαίνει «δεν
έρχονται αρκετοί τουρίστες» και το τι σηµαίνει για τις εξαγωγές
µας αυτό. Σηµαίνει µεγαλύτερη κατανάλωση των τροφίµων στο
εξωτερικό; Σηµαίνει υποκατάσταση των τροφίµων αυτών που θα
κατανάλωναν στην Ελλάδα µε άλλα; Σηµαίνει µια αντίστοιχη µεί-
ωση των εισαγωγών τροφίµων και εποµένως αλλαγές στους
εσωτερικούς µηχανισµούς, δηλαδή στην εσωτερική συσχέτιση
µεταξύ εδώ παραγοµένων και στο εξωτερικό και εισαγοµένων;
Όλα αυτά, λοιπόν, είναι κρίσιµα µεγέθη για να δούµε πώς θα
πάνε το επόµενο δίµηνο. 

Αλλά δεν θέλω και δεν πρόκειται να βρεθώ στο εξής σηµείο:
να έχει πληγεί ένας κλάδος, να ζητάει δικαίως και ευλόγως να
ενισχυθεί και να µην έχω χρήµατα να τον ενισχύσω. Αυτό σηµαί-
νει, όµως, ότι ακριβώς, επειδή όπως είπατε τα χρήµατα δεν είναι
ατελείωτα, και µία συγκεκριµένη και συγκροτηµένη προσέγγιση
στο ζήτηµα αυτό, θα γίνονται όλα έτσι όπως πρέπει.

Και επειδή µου θέτετε το ζήτηµα του χρόνου, να ξέρετε και να
ξέρουν και οι παραγωγοί µας ότι, από τη χρονική στιγµή της λή-
ψεως της αποφάσεως -λαµβάνουµε απόφαση ενισχύσεως- µέχρι
τη χρονική στιγµή στην οποία καταβάλλονται τα ποσά αυτά, η
διαδικασία κρατάει περίπου δύο µε τρεις µήνες. Ανάλογα µε τη
διαδικασία, αν είναι de minimis, αν είναι κρατική ενίσχυση, αν θα
είναι το καινούριο µέτρο του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, αυτό απαιτεί ακόµα περισσότερο χρόνο. Εποµένως να ξέ-
ρετε, όµως, ότι περίπου η χρονική διάρκεια είναι αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Για τους κτηνοτρόφους;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Για τους κτηνοτρόφους η απόφαση θα εκδοθεί
και πηγαίνει στο Γενικό Λογιστήριο µέσα στην εβδοµάδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Προχωρούµε στη δεύ-
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τερη µε αριθµό 858/26-6-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Β’Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τραγικές οι συνέπειες της κοι-
νωνικής αναλγησίας της Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας». Θα
απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Δη-
µήτριος Οικονόµου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά. Σας παρα-
καλώ, όσο µπορείτε, µε τη σχετική ανοχή γιατί έχουµε και νοµο-
θετικό έργο µετά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καληµέρα και καλό µήνα.
Ευχαριστώ πολύ κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, ακόµα µία έκπληξη η παρουσία σας σή-

µερα. Η ερώτηση, κυρία Πρόεδρε, κατατέθηκε προς τον κ. Χα-
τζηδάκη και αφορά σε ένα ζήτηµα το οποίο έχει και ειδικότερη
αναφορά στο θέµα της ενέργειας. Ο κ. Χατζηδάκης επέλεξε να
µην έρθει ακόµα µια φορά, αλλά να µην έρθει ούτε ο αρµόδιος
Υπουργός κ. Θωµάς και να έρθει ο κ. Οικονόµου, ο οποίος είναι
αρµόδιος σε θέµατα χωροταξίας. Δεν ξέρω αν ο κ. Χατζηδάκης
θέλει να τιµωρήσει τον κ. Οικονόµου, εµάς ή τον κ. Θωµά. Αυτά
θα τα δείξει ο ιστορικός του µέλλοντος.

Πάντως είστε εδώ, κύριε Οικονόµου, για να µας απαντήσετε
ένα ερώτηµα που αφορά την πρόσβαση των πολιτών στο αγαθό
της ενέργειας το οποίο είναι εκτός της δικής σας αρµοδιότητας. 

Αλλά ας τα πάρουµε µε τη σειρά. Η πανδηµία δηµιούργησε
καινούριες κοινωνικές συνθήκες, δηµιούργησε αυτό που λέµε µια
µεγάλη δυσκολία στην κοινωνία να ανταποκριθεί στις βασικές
της ανάγκες, και την εργασία, αλλά και την παροχή των βασικών
αγαθών. Και δυστυχώς την περίοδο της πανδηµίας είδαµε να
πολλαπλασιάζονται φαινόµενα αδυναµίας πρόσβασης στο αγαθό
της ενέργειας για πολλές κοινωνικές οµάδες είτε ευάλωτες κοι-
νωνικές οµάδες, χρόνια ασθενείς, µακροχρόνια άνεργοι είτε
πληττόµενες από την πανδηµία κοινωνικές οµάδες, όπως το τρα-
γικό περιστατικό να κόβει ο ΔΕΔΔΗΕ το ρεύµα σε πολλές κοινω-
νικές οµάδες, όπως καταστηµατάρχες και επιχειρηµατίες που
υποχρεώθηκαν να κλείσουν λόγω της πανδηµία µε τον πρώτο
απλήρωτο λογαριασµό.

Εµείς λοιπόν, στις 17 Μαρτίου ως ΣΥΡΙΖΑ πήραµε µια πρωτο-
βουλία και επικοινώνησα προσωπικά µε τον κ. Χατζηδάκη και ζη-
τήσαµε να µην πραγµατοποιηθεί καµµία διακοπή ρεύµατος την
περίοδο της πανδηµίας και να βρεθεί ένας τρόπος µε δηµοσιο-
νοµικό προφανώς εργαλείο η πολιτεία να καλύψει το κόστος για
τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και για τις πληττόµενες οµάδες
είτε εργαζοµένων είτε επιχειρηµατιών αυτή την περίοδο. Διότι
δυστυχώς ή αν θέλετε ευτυχώς έχει η πολιτεία µας τη δυνατό-
τητα να καλύψει τις ανάγκες αυτές αυτή την περίοδο. Δυστυχώς
πλήττεται η κοινωνία και από την πανδηµία. 

Αλλά έρχεται η Κυβέρνηση να πολλαπλασιάσει το πλήγµα στην
κοινωνία επιδεικνύοντας µία τραγική κοινωνική αναλγησία. Αντί,
λοιπόν, να υλοποιήσει αυτή την πρόταση και να την ενσωµατώσει
η Κυβέρνηση και ο Υπουργός έρχεται και διευρύνει, εµβαθύνει,
αν θέλετε, τα αποτελέσµατα της κρίσης στην κοινωνία µε λανθα-
σµένες επιλογές που µεγεθύνουν το έλλειµµα πρόσβασης στο
αγαθό της ενέργειας. 

Ανακοινώνει δύο µήνες µετά –και εδώ είναι ένα βασικό πρό-
βληµα- το εργαλείο επανενεργοποίησης του λεγόµενου Ταµείου
Επανασυνδέσεων που είχε ιδρύσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε
νοµοθεσία, αν δεν κάνω λάθος, του 2017. Ανακοινώνει µία πολύ
µικρή ενεργοποίηση, δηλαδή χίλια διακόσια πενήντα ευάλωτα
νοικοκυριά ή νοικοκυριά που πλήττονται από τις συνθήκες. Όµως
διαπιστώνουµε ότι η κοινή υπουργική απόφαση για αυτή την
εξαγγελία σχεδόν δύο µήνες µετά, ενάµιση µήνα µετά, δεν έχει
ενεργοποιηθεί. 

Δηλαδή τρεισήµισι µήνες µετά την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, τέσ-
σερις µήνες µετά την έναρξη της πανδηµίας υπάρχει µόνο µία
εξαπάτηση από τον κ. Χατζηδάκη, εξαγγελία Ταµείου Επανασυν-
δέσεων που δεν έχει υπουργική απόφαση εφαρµογής. 

Ρωτάµε ακριβώς αυτή τη στιγµή πού βρίσκεται αυτή η υπουρ-
γική απόφαση διότι πληθαίνουν τα περιστατικά, όπως το πρό-
σφατο της µητέρας άνεργης ξενοδοχοϋπαλλήλου στη Ρόδο, να
κόβεται και το ρεύµα σε ανθρώπους και οικογένειες που πλήτ-

τονται από την πανδηµία. 
Το ερώτηµα, λοιπόν, για εµάς είναι πολύ ξεκάθαρο: Τι προτί-

θεται να κάνει η Κυβέρνηση για να βοηθήσει τις κοινωνικές οµά-
δες που πλήττονται, να µην υπάρχει διακοπή ηλεκτροδότησης
αυτή την κρίσιµη περίοδο, να µπορούµε να ενισχύσουµε το Τα-
µείο Επανασυνδέσεων, δηλαδή να δώσετε σε περισσότερες επα-
νασυνδέσεις τη δυνατότητα να χρηµατοδοτηθούν και να
εκδοθούν οι αντίστοιχες υπουργικές αποφάσεις γιατί χρειαζόµα-
στε συνολικά µέτρα για την κοινωνία και για τα αγαθό της ενέρ-
γειας; Και θα επανέλθω αν χρειαστεί κάτι στη συνέχεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ.
Χρησιµοποιήσατε µεγαλοστοµίες, κύριε Βουλευτά, και βαριές

εκφράσεις, όπως εξαπάτηση. Δεν θα χρησιµοποιήσω εγώ αντί-
στοιχες φράσεις, τουλάχιστον στην πρωτολογία.

Για να δούµε ποια είναι τα πραγµατικά δεδοµένα. Η κρίση του
κορωνοϊού στην Ελλάδα ξεκίνησε στα τέλη Φεβρουαρίου του
2020. Όταν ξεκίνησε η κρίση κανείς δεν είχε ιδέα πόσο θα διαρ-
κέσει, τι συνέπειες θα έχει και εποµένως, τι µέτρα πρέπει να λη-
φθούν για την αντιµετώπιση ενός προβλήµατος του οποίου οι
διαστάσεις ήταν άγνωστες. Χρειαζόταν λοιπόν να αντιµετωπίσει
κανείς το πρόβληµα µε µια σοβαρότητα, όχι µε «πυροτεχνή-
µατα». 

Τι έκανε το Υπουργείο; Έκανε πρώτα κάτι το οποίο δεν ανα-
φέρεται στην ερώτηση, αλλά είναι το πιο σηµαντικό. Εξασφάλισε
ότι δεν θα έχουµε έλλειµµα προµήθειας στην αγορά και τους κα-
ταναλωτές όσον αφορά την ηλεκτρική ενέργεια και τα καύσιµα.
Αυτό ήταν εξαιρετικά βασικό, γιατί αν είχαµε κάτι τέτοιο, θα κα-
τέρρεε όλη η οικονοµική δραστηριότητα στη χώρα και όχι µόνο,
αλλά και η καθηµερινότητα. Αυτό επετεύχθη. Δεν υπήρχε κανένα
τέτοιο πρόβληµα πραγµατικά. 

Θυµίζω την κατάσταση στην οποία ήταν η ΔΕΗ πριν από λιγό-
τερο έναν χρόνο, όταν την παρέλαβε η σηµερινή Κυβέρνηση από
τη δική σας, που ήταν τότε υπό κατάρρευση. Φανταστείτε αν δεν
είχε αλλάξει τότε η κυβέρνηση και είχε καταρρεύσει η ΔΕΗ, τι θα
είχε γίνει σήµερα, αν είχαµε µια τέτοια κρίση την οποία κανείς
δεν περίµενε. 

Παράλληλα, το δεύτερο σκέλος των προτεραιοτήτων του
Υπουργείου ήταν να ελαφρυνθούν τα νοικοκυριά, ιδιαίτερα αυτά
τα οποία έχουν αντικειµενικές δυσκολίες λόγω χαµηλών εισοδη-
µάτων ή άλλων ειδικών συνθηκών. Τι έκανε το Υπουργείο; Πρώ-
τον, ζήτησε απ’ όλους τους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας να
προχωρήσουν σε ελαφρύνσεις των πολιτών. Αυτό έγινε, όλοι οι
πάροχοι το έκαναν. Οι πολίτες λοιπόν πραγµατικά διευκολύνθη-
καν όσον αφορά το κόστος ηλεκτρικής ενέργειας. 

Παράλληλα, ανακοινώσαµε επέκταση του ειδικού λογαρια-
σµού του ΔΕΔΔΗΕ στις 18 Μαΐου για ευάλωτα νοικοκυριά, αυ-
ξήθηκε το δίχτυ προστασίας για τις ακραίες περιπτώσεις, όχι για
τους στρατηγικούς κακοπληρωτές. Θυµίζω τι γινόταν στο παρελ-
θόν. Η κοινή υπουργική απόφαση στην οποία αναφερθήκατε θα
εκδοθεί εντός των ηµερών. Και αυτή η κοινή υπουργική απόφαση
δεν ήταν κάτι, που µπορούσε να γίνει στο πόδι, χρειαζόταν προ-
ετοιµασία και κυρίως, χρειαζόταν να έχουµε την πραγµατική ει-
κόνα του προβλήµατος, των διαστάσεων και των προοπτικών. 

Άρα λοιπόν αυτά που αναφέρατε για αναλγησία και επικοινω-
νιακά µέτρα δεν ισχύουν. Εµείς έχουµε πάρει πραγµατικά µέτρα
και έχουµε κάνει ό,τι ήταν εφικτό και δυνατόν µέσα στα συγκε-
κριµένα δεδοµένα για να µην έχουµε ιδιαίτερα προβλήµατα
στους καταναλωτές. 

Αναφερθήκατε και στη µητέρα στη Ρόδο. Φαντάζοµαι αναφέ-
ρεστε στην κυρία η οποία ευχαρίστησε δηµοσίως τον Πρωθυ-
πουργό προχθές για την άµεση αντίδρασή του. Καλά κάνατε και
το θυµίσατε, όντως αυτό δείχνει για άλλη µια φορά ότι η Κυβέρ-
νηση έχει αντανακλαστικά. 

Ευχαριστώ πολύ. Θα συνεχίσω στη δευτερολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, δεν αποφύγατε
τα λάθη. Είναι λογικό, γιατί σας είπα ότι δεν είστε και αρµόδιος.
Αλλά αφού λοιπόν ξεκινήσατε µε το ότι η Κυβέρνηση εξασφάλισε
την παροχή ενέργειας και καυσίµων, θα ήθελα να µου πείτε ποια
άλλη χώρα στην Ευρώπη ή παγκοσµίως είχε πρόβληµα ενέρ-
γειας και καυσίµων αυτή την περίοδο.

Εγώ όµως θα σας πω ότι οι ρυθµιστικές αρχές στη Μεσόγειο
είχαν εξασφαλίσει τη µη διακοπή ρεύµατος σε καταναλωτές, δη-
λαδή άλλες κυβερνήσεις από τον Μάρτιο που εισηγηθήκαµε
εµείς το µέτρο είχαν ήδη προλάβει να οργανώσουν τα µέτρα που
πρότεινε ο ΣΥΡΙΖΑ και το καταθέσαµε και δηµόσια. 

Όµως εσείς ήρθατε και εξαγγείλατε τον Μάιο ένα µέτρο ανα-
γκαίο για το Ταµείο Επανασυνδέσεων. Το είχε υλοποιήσει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε δική του νοµοθεσία. Είναι συγκεκριµένα στον
ν.4508/2017 για το οποίο δεν έχετε ακόµη βγάλει την υπουργική
απόφαση. 

Και, κυρία Πρόεδρε, γι’ αυτό βλέπετε να χρησιµοποιούνται τέ-
τοιες εκφράσεις. Ναι, κύριε Οικονόµου, είναι επικοινωνιακό παι-
χνίδι να παίζεις µε την ανάγκη των συνανθρώπων που τους
κόβουν το ρεύµα, να ανακοινώνεις δύο µήνες µετά την πανδηµία
στις 18 Μαΐου ότι θα υπάρχει ειδικός λογαριασµός και να έρχε-
στε σήµερα 1η Ιουλίου στη Βουλή και να τολµάτε να πείτε ότι δεν
υπάρχει ακόµη υπουργική απόφαση εφαρµογής.

Δηλαδή, κυρία Πρόεδρε, να καταγραφεί. Πρώτη Ιουλίου δεν
υπάρχει υπουργική απόφαση έστω για χίλια διακόσια πενήντα
νοικοκυριά πώς θα συνδεθεί το ρεύµα. Είναι τραγικό, κύριε Οι-
κονόµου, να το λέτε αυτό. Δεν είναι απλά κοινωνική αναλγησία,
είναι πολιτική απάτη αυτό που κάνετε. Γιατί δεν είναι µόνο το επι-
τελικό µπάχαλο. Ανακοινώσατε κάτι πριν από δύο µήνες το οποίο
δεν ξέρετε πώς θα εφαρµοστεί ακόµα; Αλλά παίζετε µε την
ανάγκη των ανθρώπων και χρησιµοποιείτε και λογοπαίγνια, τα
οποία δεν σας αντιστοιχούν. 

Λέτε λοιπόν: «Η ΔΕΗ ήταν υπό κατάρρευση. Τι θα γινόταν σή-
µερα αν συνέχιζε η προηγούµενη κυβέρνηση;». Θα σας πω εγώ.
Πρώτον, δεν θα είχαν εφαρµοστεί στους πολίτες που δεν µπο-
ρούν να πληρώσουν 500 εκατοµµύρια άδικες αυξήσεις -500 εκα-
τοµµύρια από 1η Σεπτεµβρίου 2019 χωρίς λόγο- για να βγαίνετε
τώρα και να λέτε ότι η ΔΕΗ θα έχει κέρδη. 

Δηλαδή κόβετε το ρεύµα σε ανθρώπους που δεν µπορούν να
πληρώσουν για να έχει κέρδη η ΔΕΗ; Και γιατί δε χρησιµοποιείτε
σήµερα τη δυνατότητα ότι το κόστος παραγωγής ενέργειας είναι
στο µισό του κόστους πώλησης, για να βοηθήσετε την ελληνική
οικονοµία και τα ελληνικά νοικοκυριά;

Διότι τώρα για να ξεκινήσουµε χρειαζόµαστε φθηνή ενέργεια.
Μπορεί η ΔΕΗ σήµερα να παίξει τον ρόλο του ενεργειακού πυ-
λώνα της χώρας. Έχει το µισό κόστος παραγωγής από το κόστος
πώλησης. Άρα, µπορεί να ενισχύσει και την ελληνική βιοµηχανία
και τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα και τα νοικοκυριά στα
οποία κόβετε το ρεύµα. Εσείς όµως τέτοια ενεργειακή πολιτική
κάνετε, αλλά δεν ενεργοποιείτε το ταµείο επανασυνδέσεων.

Πάντως, µπορώ να σας πω σίγουρα, κύριε Υφυπουργέ, ότι αν
ήταν ακόµη ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνηση, πρώτον, η ΔΕΗ δεν θα είχε
golden boys µε πενταπλάσια αµοιβή απ’ αυτή που είχε πριν ο δι-
ευθύνων σύµβουλος –τα ξέρει καλά ο κ. Σκρέκας, ήταν τοµεάρ-
χης στο αντίστοιχο αντικείµενο-, δεν θα είχε ιδιωτικοποιηµένο
δίκτυο ενέργειας που ξεπουλάτε τώρα, όπως επίσης θα είχε Τα-
µείο Επανασυνδέσεων, γιατί θα είχε εφαρµοσµένη την πολιτική
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Διότι πρέπει να σας πω ότι εµείς ενεργοποιήσαµε ένα εργαλείο
για εξίµισι χιλιάδες νοικοκυριά σε µια περίοδο που υπήρχε θετι-
κός δείκτης εργασίας, θετικός δείκτης ΑΕΠ, αλλά και ήµασταν
µέσα στο µνηµόνιο και µπορούσαµε ακόµη και τότε να δηµιουρ-
γήσουµε το Ταµείο Επανασυνδέσεων.

Εσείς τώρα µε αρνητικό δείκτη ανεργίας, αρνητικό δείκτη
ΑΕΠ, χωρίς τους περιορισµούς του µνηµονίου, έχετε µια υπουρ-
γική απόφαση που ακόµη τη γράφετε εδώ και τέσσερις µήνες
µετά την πανδηµία και ενώ οι άλλες χώρες της Μεσογείου έχουν
προχωρήσει σε αυτά τα µέτρα! 

Και δεν µπορώ, κυρία Πρόεδρε, να µην πω κάτι για το θέµα
της φιλανθρωπίας προς την κυρία αυτή την οποία χρησιµοποίησε
ως παράδειγµα ο κ. Οικονόµου. 

Προσέξτε, εµείς το παράδειγµα της άνεργης ξενοδοχοϋπαλ-
λήλου το βάλαµε γιατί θεωρούµε ότι είναι δικαίωµα όλων των πο-
λιτών η εργασία και η πρόσβαση στην ενέργεια. Εσείς θεωρείτε
φιλανθρωπία και χατίρι το γεγονός ότι βρέθηκε δουλειά για µια
κυρία, όµως εµείς µιλάµε για το αν θα έχουν όλοι οι πολίτες πρό-
σβαση στην εργασία και όλοι οι πολίτες πρόσβαση στην ενέρ-
γεια. 

Και προφανώς, δεν µιλάµε για τους κακοπληρωτές και τους
µπαταχτσήδες, γιατί κακοπληρωτές και µπαταχτσήδες είναι
αυτοί µε τους οποίους κάνετε εσείς συνήθως συµφωνίες για να
ιδιωτικοποιήσετε τα δίκτυα και να δώσετε τη ΔΕΗ, τον ΔΕΔΔΗΕ,
τον ΑΔΜΗΕ, αλλά και το δίκτυο φυσικού αερίου.

Άρα, εδώ υπάρχει µια µεγάλη διαφορά, κύριε Οικονόµου. Η
νεοφιλελεύθερη Νέα Δηµοκρατία δεν αντιλαµβάνεται ως κοινω-
νικό δικαίωµα την εργασία και την ενέργεια. Εµείς θεωρούµε ότι
η εργασία και η αξιοπρεπής διαβίωση είναι δικαίωµα και αυτό το
δικαίωµα σάς λέµε να ανακοινώσετε πώς θα εφαρµοστεί. 

Τέσσερις µήνες στην πανδηµία δεν ξέρουµε την υπουργική
απόφαση, κανένας δεν έχει πάει στο Ταµείο Επανασυνδέσεων,
κόβεται το ρεύµα από ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. Έχουµε
πληθώρα περιστατικών στη Θεσσαλονίκη µακροχρόνια ανέργων,
πασχόντων που χρειάζονται το ψυγείο για να έχουν τα φάρµακα
και τους κόβουν το ρεύµα. Χρειάζονται «καλλιτέχνες» και κάνουν
δικές τους επανασυνδέσεις κακώς, γιατί τους κόβουν το ρεύµα
και δεν έχουν δουλειά, εξαιτίας της πολιτικής του κ. Μητσοτάκη.

Και σας ρωτάω εσείς τι θα κάνετε. Εµείς ξέρουµε πάρα πολύ
καλά τι κάναµε στη ΔΕΗ. Μειώσαµε τουλάχιστον ένα δισεκατοµ-
µύριο τον δανεισµό από τη ΔΕΗ που µας παρέδωσε η κυβέρνηση
στην οποία συµµετείχε και ο παρακαθήµενος σε εσάς. Καλά είναι
τα µυστικά να λέγονται, αλλά να λέγονται φωναχτά µέσα στην
Αίθουσα όµως.

Εδώ λοιπόν χρειαζόµαστε κάτι συγκεκριµένο. Η ΔΕΗ σήµερα
µπορεί να αποτελέσει πυλώνα ενεργειακής ασφάλειας της
χώρας, όχι µόνο κέντρο αυξήσεων και διακοπών ρευµατοδότη-
σης. Έχει τη δυνατότητα σήµερα να στηρίξει τα νοικοκυριά και
τις επιχειρήσεις. 

Και ζητάµε να µάθουµε τι µέτρα θα πάρετε συγκεκριµένα και
τιµολογιακής πολιτικής, αλλά και κοινωνικής πολιτικής, διότι δυ-
στυχώς, οι διακοπές ρευµατοδότησης συνεχίζονται, κύριε Οικο-
νόµου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ. Μιλάτε ήδη πέντε λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έχετε να µας πείτε κάτι συγκεκρι-
µένο; Να µας πείτε συγκεκριµένα πότε θα βγει η υπουργική από-
φαση και αν θα ενισχύσετε το Ταµείο Επανασυνδέσεων, διότι
αυτό έχει ανάγκη η κοινωνία και όχι αυξήσεις και ιδιωτικοποι-
ήσεις που κάνει η δική σας Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ και τον κ. Φάµελλο. Μου έδωσε πολλά πατήµατα.
Δεν ξέρω σε τι θα προλάβω να απαντήσω απ’ όλα αυτά.

Πρώτον, µου κάνει εντύπωση που αναφερθήκατε στην νεοφι-
λελεύθερη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Μέχρι πρόσφατα
ήταν ακραία νεοφιλελεύθερη. Ξαφνικά έγινε σκέτη. Αυτό είναι
µια πρόοδος. Δεν ακούω τον τελευταίο καιρό το «ακραίο».

Είπατε για τις άλλες χώρες της Μεσογείου. Υπήρχε κανείς αυ-
τοµατισµός, επειδή, ας υποθέσουµε, στις άλλες χώρες δεν υπήρ-
ξαν τέτοια προβλήµατα, θα γινόταν και στην Ελλάδα; Για να γίνει
αυτό, πρέπει κάποιος να ενεργήσει. Στην Ελλάδα ενήργησε η Κυ-
βέρνηση. Το ότι το έκαναν και οι υπόλοιπες χώρες, καλά έκαναν,
αυτό όµως…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θέλετε γι’ αυτό χειροκρότηµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αφή-

στε τον κύριο Υπουργό να µιλήσει, σας παρακαλώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): …δεν σηµαίνει ότι αυτό που γίνεται στις άλλες
χώρες, θα γίνει και σε εµάς. Θυµίζω το πρώτο εξάµηνο του 2015,
όταν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες που ήταν µέσα στην Ευρωζώνη,
παρέµεναν στην Ευρωζώνη και εµείς φτάσαµε στο χείλος του
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γκρεµού, χάρη στην έξυπνη διαπραγµάτευση που είχατε κάνει
τότε και στις µπλόφες. 

Άρα, λοιπόν, δεν υπάρχει κανένας αυτοµατισµός, το ότι επειδή
κάτι γίνεται στο εξωτερικό, θα γίνει και στην Ελλάδα. Πρέπει να
υπάρχει µια κυβέρνηση σοβαρή για να τα κάνει αυτά. 

Για να δούµε ποιο είναι το πραγµατικό πρόβληµα, διότι ανα-
φερθήκατε σε µεγάλα λόγια κ.λπ.. Για να δούµε πόσες συνδέσεις
κόπηκαν; Στην περίοδο από τον Μάρτιο ως τον Ιούνιο του 2020
υποβλήθηκαν από τους παρόχους στον ΔΕΔΔΗΕ περίπου εβδο-
µήντα πέντε χιλιάδες αιτήµατα για διακοπή απενεργοποίησης µε-
τρητών παροχής. Από αυτά έγιναν δεκτά τα σαράντα οκτώ
χιλιάδες. Τα υπόλοιπα απερρίφθησαν. 

Στο ίδιο διάστηµα εκτελέστηκαν από τον ΔΕΔΔΗΕ περίπου πε-
νήντα χιλιάδες διακόσια αιτήµατα επανασύνδεσης. Από αυτά τα
σαράντα τρεις χιλιάδες περίπου αφορούσαν διακοπές, που είχαν
γίνει ακριβώς το προηγούµενο διάστηµα, πάλι µε αίτηση των πα-
ρόχων. Άρα, λοιπόν το 90% των διακοπών σε αυτή την περίοδο
επανασυνδέθηκε και στο υπόλοιπο 10% µην ξεχνάµε ότι υπάρ-
χουν και οι στρατηγικοί κακοπληρωτές. Άρα, λοιπόν αυτοί που
πραγµατικά δεν επανασυνδέθηκαν τελικά είναι πάρα πολύ λίγοι. 

Αυτά είναι τα πραγµατικά γεγονότα, από εκεί και πέρα, µεγάλα
λόγια µπορεί να λέει οποιοσδήποτε για ανθρωπιστικές κρίσεις
κ.λπ.. Να δούµε όµως ποια είναι η πραγµατικότητα. Η πραγµατι-
κότητα είναι αυτή. 

Από εκεί και πέρα να δούµε και ορισµένα άλλα ενδιαφέροντα
πράγµατα. Στις 17 Μαρτίου ζήτησε ο ΣΥΡΙΖΑ να µην πραγµατο-
ποιηθεί καµµία διακοπή παροχής φυσικού αερίου, ηλεκτρικού
ρεύµατος και νερού, στις 17 Μαρτίου, όταν δεν ξέραµε ακόµα
ποια θα ήταν η πορεία της κρίσης του κορωνοϊού και όταν δεν
ξέραµε επίσης τι συνολικά ποσά θα χρειαζόταν η χώρα για όλα
τα πεδία και τους τοµείς οι οποίοι θα θίγονταν. 

Εσείς ξεχάσατε, νοµίζω, τότε ότι το λεφτόδεντρο δεν υπάρχει
πια και ξανασκεφτήκατε ότι µπορεί για ένα συγκεκριµένο πεδίο
να αρχίσουµε να κόβουµε φρούτα από το λεφτόδεντρο για να
αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα στο συγκεκριµένο πεδίο και να
µην κάνουµε τίποτα για τα άλλα, διότι δεν υπήρχε καµµία αί-
σθηση του πού ακριβώς θα φτάσει η κρίση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Έπρεπε λοιπόν να προχωρήσουµε µε προσοχή και µε σωφρο-
σύνη. Έγιναν όµως µέτρα και όπως σας απέδειξα, µε τα στοιχεία
που σας παρέθεσα, οι πραγµατικές διακοπές ήταν ελάχιστες. 

Υπάρχει επίσης στην ερώτηση –δεν ξέρω, µπορεί και να το εί-
πατε- το εξής: «Η κοινωνική αναλγησία της Κυβέρνησης αποκρύ-
πτει εξυπηρετήσεις ηµετέρων» και υποθέτω αυτό συνδέεται και
µε αυτό που είπατε για απάτη. 

Είναι δυνατόν εσείς να µιλάτε σήµερα, στη σηµερινή συγκυρία,
για εξυπηρετήσεις ηµετέρων; Το «µαγαζί» έχει κλείσει. Το «µα-
γαζί» δεν κάνει πια εξυπηρετήσεις, γιατί βρίσκεται αλλού το «µα-
γαζί». Το να µιλάτε σήµερα, στη σηµερινή συγκυρία, τις
τελευταίες δέκα µέρες που έχει γίνει πασίγνωστο το τι έγινε την
περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ και των κατά καιρούς συνεταίρων της κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τι έγινε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Το τι έγινε πραγµατικά είναι προκλητικό, αλλά
αν σας αρέσει, εµάς δεν µας πειράζει. Αυτό που θυµίζετε σε όλο
τον κόσµο είναι το τι κάνατε εσείς.

Και για να πάω και σε ένα τελευταίο…
Με συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε, αλλά επειδή και ο κύριος Βου-

λευτής πήρε περισσότερο χρόνο, θα αναφερθώ και σε ένα ση-
µείο ακόµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πάντως είναι άγριο να απαντάτε
µε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ. Όπως µιλήσατε εσείς, µιλάει και ο κύριος Υπουργός. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Έκανα πριν την ερώτηση τι θα γινόταν αν, παρ’
ελπίδα, κυβέρνηση σήµερα ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ και µου απαντήσατε
διάφορα πράγµατα. Θυµίζω τι έγινε όταν ο ΣΥΡΙΖΑ κλήθηκε να
διαχειριστεί πραγµατικές κρίσεις. 

Η πρώτη κρίση ήταν το πρώτο εξάµηνο του 2015, που παρα-
λίγο να βγούµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το τρίτο µνηµόνιο
ήταν καταστροφικό και άχρηστο και οφείλεται στο πρώτο εξά-
µηνο του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν υπήρχε κανείς λόγος να επιβαρυνθεί η ελ-
ληνική οικονοµία µε 200 δισεκατοµµύρια ακόµα πραγµατικό
κόστος όλης αυτής της ωραίας διαπραγµάτευσης. Προχώρησαν
λοιπόν στο τρίτο µνηµόνιο χωρίς να υπάρχει κανείς λόγος. 

Επίσης, µια άλλη εξαιρετικά επιτυχηµένη διαχείριση κρίσης
από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είναι το Μάτι. Το θυµόµαστε.
Πλησιάζει η επέτειος. Και εκεί αποδείξατε πως όταν προκύπτει
κάτι έκτακτο, τα αντανακλαστικά σας είναι εξαιρετικά και αντιµε-
τωπίζετε κάθε πρόβληµα µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γι’ αυτό βάλατε γενικό γραµµατέα
…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Για να κλείσω, επαναλαµβάνω λοιπόν για το
θέµα της ΔΕΗ, πως αν η ΔΕΗ τότε είχε χρεοκοπήσει, σήµερα η
Ελλάδα όχι µόνο λόγω του κορωνοϊού –και από πριν και λόγω
του κορωνοϊού- θα ήταν σε δραµατική κατάσταση. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κάνατε κάτι για τους ανθρώπους; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Καταφέραµε να ανατάξουµε τη ΔΕΗ παρά την
ελεεινή κατάσταση στην οποία την δώσατε και η ανάταξη της
ΔΕΗ ήταν ένας από τους παράγοντες που επέτρεψε στη χώρα
να κάνει αυτό που λέτε ότι έκαναν και οι υπόλοιπες µεσογειακές
χώρες, δηλαδή να µην έχουµε πρόβληµα προµήθειας ηλεκτρικού
ρεύµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Θα παρακαλέσω και τους κυρίους συναδέλφους, αλλά και

τους κυρίους Υπουργούς να παραµένουν στον χρόνο τους, γιατί
ήδη έχει περάσει η ώρα και έχουµε νοµοθετική εργασία.

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 874/29-6-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Χωρίς κατάλληλη ειδική
µελέτη συνεχίζεται το περιβαλλοντικό έγκληµα στο λιµάνι του
Πειραιά».

Θα απαντήσει επίσης ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας κ. Δηµήτριος Οικονόµου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, τα έργα για την επέκταση του λιµανιού του

Πειραιά είναι τεράστια. Μιλάµε για ένα έργο, µια προβλήτα η
οποία βγαίνει προς τον Αργοσαρωνικό, στην Πειραϊκή για να υπο-
δεχτεί κάποια στιγµή επτά, ίσως και παραπάνω, υπερκρουαζιε-
ρόπλοια. 

Τέτοια έργα µας λέει ο Συνήγορος του Πολίτη, µας λέει το
Συµβούλιο της Επικρατείας, µας λένε οι ευρωπαϊκές οδηγίες ότι
απαιτούν στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, για
όλα τα έργα που προβλέπει το master plan του Πειραιά. 

Η Κυβέρνησή σας προχωρά -και η προηγούµενη, η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ προχώρησε- στην αδειοδότηση, στο να επιτρέψει να
γίνονται αυτά τα έργα και να γιορτάζονται µε την «COSCO» τα
εγκαίνιά τους χωρίς τις απαραίτητες µελέτες. Αυτή τη στιγµή
έχουµε και βυθοκορήσεις, δηλαδή τα έργα εκβάθυνσης. Όλα
αυτά τα τοξικά και επικίνδυνα ιζήµατα που έχουν συσσωρευτεί
στο λιµάνι του Πειραιά για τόσα χρόνια, η «COSCO» παράνοµα
τα πήρε και τα πέταξε σε διάφορα σηµεία στον Αργοσαρωνικό,
χωρίς κάποια µελέτη. 

Στη µόνη µελέτη που έχει υπάρξει, µας ενηµερώνει το ΕΛ-
ΚΕΘΕ ότι οι µεθοδολογίες που εφαρµόστηκαν είναι αναντίστοι-
χες µε τη διεθνή βιβλιογραφία και τις διεθνείς κατευθυντήριες
γραµµές. Συγκεκριµένα η µεθοδολογία της µελέτης έχει εφαρ-
µογή σε περιπτώσεις απόθεσης σε χερσαίο χώρο, ενώ αυτή η
µελέτη προβλέπει την απόρριψη των βυθοκορηµάτων στο θα-
λάσσιο χώρο. 

Κύριε Υπουργέ, τώρα που και το Συµβούλιο της Επικρατείας
αναστέλλει αυτή την παράνοµη διαδικασία, θέλουµε επιτέλους
να βγείτε και να µας πείτε τι ποσότητες βυθοκορηµάτων έχουν
απορριφθεί παρανόµως και σε ποιες περιοχές απορρίφθηκαν.
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Γιατί ακόµα και αυτή η ανυπόστατη µελέτη προέβλεπε συγκεκρι-
µένες περιοχές απόρριψης. 

Πείτε µας πού απορρίφθηκαν; Ποιες ποινικές κυρώσεις θα
υπάρξουν και ποιες είναι οι κυρώσεις στις οποίες έχετε προχω-
ρήσει για τις παράνοµες εργασίες της «COSCO» που σταµάτησε
το Συµβούλιο της Επικρατείας;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ας δούµε τα πραγµατικά δεδοµένα. Είπατε ότι έγιναν αυτές οι

εργασίες χωρίς περιβαλλοντική αδειοδότηση. Υπάρχει µια πρώτη
περιβαλλοντική αδειοδότηση, που έγινε το 2013 και µια δεύτερη
περιβαλλοντική αδειοδότηση που έγινε πριν δύο περίπου χρόνια,
τον Ιούλιο του 2018, από την προηγούµενη κυβέρνηση. Άρα, λοι-
πόν, υπήρχε περιβαλλοντική αδειοδότηση. Δεν έγιναν χωρίς πε-
ριβαλλοντική αδειοδότηση, πρώτο το κρατούµενο. 

Δεύτερον, αναφέρεστε σε παράνοµες διαδικασίες. Κοιτάξτε,
µια διαδικασία είναι παράνοµη, όταν αυτή χαρακτηριστεί ως τέ-
τοια µε µια κατάλληλη διαδικασία, δηλαδή από τα δικαστήρια.
Μέχρι τότε δεν έχουµε παράνοµες διαδικασίες. Αυτό που έγινε
είναι ότι υπήρξαν καταγγελίες, που έγιναν πρόσφατα. Πότε ακρι-
βώς; Το κεντρικό λιµεναρχείο του Πειραιά εξέδωσε άδεια –είναι
πολύ πρόσφατο, γι’ αυτό αναφέρω την ηµεροµηνία, για να είναι
σαφές- απόρριψης βυθοκορηµάτων στις 11 Μαρτίου του τρέχον-
τος έτους. 

Υπήρξαν καταγγελίες στη συνέχεια. Έγινε έλεγχος από το
τµήµα περιβάλλοντος της Περιφερειακής Ενότητας Πειραιά και
Νήσων. Έγινε αυτοψία στις 15 Μαΐου δηλαδή πολύ πρόσφατα.
Προέκυψαν κάποια πρώτα ευρήµατα αρνητικά από τις αυτοψίες.
Και στη συνέχεια προχώρησε και το Συµβούλιο της Επικρατείας
στην αναστολή των εργασιών. 

Όλα αυτά είναι η πραγµατικότητα. Δεν ευθύνεται η Κυβέρνηση
για αυτά, ούτε έχει κάνει κάτι το οποίο είναι αντίθετο στο νόµο ή
αντίθετο στην κοινή λογική. Έγιναν καταγγελίες. Ακολουθήθηκε η
κανονική διαδικασία. Το Συµβούλιο της Επικρατείας, όπως έχει δι-
καίωµα, άλλωστε, είναι και ο ρόλος του αυτός, επενέβη και ζήτησε
την αναστολή. Και έχει γίνει αναστολή. Δεν υπάρχει κάτι παρά-
νοµο. Το παράνοµο θα ήταν αν µετά την αναστολή συνεχιζόντου-
σαν οι ενέργειες. 

Δεν µπορούµε επίσης, όταν δεν έχουµε κάτι παράνοµο, να επι-
βάλουµε κυρώσεις. Για να επιβληθεί κύρωση πρέπει να έχει προ-
κύψει µε µια κανονική διαδικασία ότι κάποιος έχει κάνει µια
παρανοµία. Όταν προκύψει, ασφαλώς θα επιβληθούν και οι κυ-
ρώσεις. Αυτή τη στιγµή δεν µπορούµε να επιβάλουµε κυρώσεις
για κάτι επειδή απλώς κάποιοι το λένε. Πρέπει να υπάρξει επί-
σηµη επιβεβαίωση.

Από εκεί πέρα, µε βάση τις µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων, είχε προσδιοριστεί ότι θα χρειαστούν για βυθοκόρηση πο-
σότητες περίπου τριακόσιες χιλιάδες κυβικά µέτρα συνολικά για
όλο το έργο. Αυτό που έχει γίνει µέχρι σήµερα είναι εκατόν δε-
καπέντε χιλιάδες κυβικά µέτρα. Δηλαδή είναι το ένα τρίτο περί-
που της αρχικά εκτιµώµενης ποσότητας. Άρα δεν έχει υπάρξει
καµµία υπέρβαση ούτε όσον αφορά αυτό το θέµα. 

Θα συνεχίσω στα υπόλοιπα θέµατα στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, επιτέλους πρέπει να σταµατήσει αυτή η

ιστορία. Θέλετε να παίξετε τον ρόλο του «επιστηµονικού άλλοθι»
της Κυβέρνησης. Δεν υπάρχει φορέας, δεν υπάρχει θεσµικό όρ-
γανο αυτού του κράτους που να µην λέει ότι αυτά τα έργα είναι
παράνοµα. 

Το κείµενο του Συνηγόρου του Πολίτη λέει ότι η στρατηγική
µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, που δεν είχε κατατεθεί καν
στη ΔΙΠΑ, προβλέπεται από την κοινοτική οδηγία 2001/42 και
είναι απαραίτητη για έργα τέτοιας κλίµακας. 

Άρα, εσείς µιλάτε για µια µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων
µιας ΑΕΠΟ η οποία παρανόµως ανανεώνεται από το 2006. Το µε-
γαλύτερο λιµάνι της χώρας έχει την ίδια έγκριση περιβαλλοντι-
κών όρων από το 2006. Και αντί να µας πείτε «ντρέποµαι ως
Υφυπουργός χωροταξίας» έρχεστε να το υπερασπιστείτε αυτό
το πράγµα; Τι θα διδάσκετε µετά στους φοιτητές σας;

Λέτε ότι έχει αρνητικά ευρήµατα και ότι δεν έχουµε πιάσει τον
ΟΛΠ να κάνει παράνοµες ενέργειες; Τι χρειάζεται παραπάνω; Ότι
πήγαν οι ελεγκτές και τον εντόπισαν να παρανοµεί; Ποια είναι τα
αρνητικά ευρήµατα αυτά που παρουσιάσατε αλλιώς;

Έχουµε µετά το ΕΛΚΕΘΕ, το οποίο είναι ο επίσηµος φορέας
του κράτους για τα θέµατα θαλάσσιων ερευνών. Μας λέει ότι η
µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων που εγκρίνατε µε παρά-
ταση στη παράταση και οι δύο κυβερνήσεις –αλλά τώρα εσείς
είστε Υφυπουργός- στους περιβαλλοντικούς όρους του ΟΛΠ
είναι εντελώς ανερµάτιστη. Στηρίζεται σε µια µεθοδολογία πρω-
τοφανή. Πήρε µια κυρία από το Πολυτεχνείο τη µεθοδολογία για
τα στερεά και την εφάρµοσε στα βυθοκορήµατα στη θάλασσα.
Τέτοιες µελέτες εγκρίνει το Υπουργείο; Έτσι βγαίνουν όλα αυτά
τα έργα, που βλέπουµε τα αιολικά δίπλα σε όρνεα και τα λιµάνια
µε ένα πιο βαθύ τοξικό και προβληµατικό ίζηµα, το οποίο έχει
τεκµηριωθεί από το ΕΛΚΕΘΕ και θα το ρίχνετε στον Αργοσαρω-
νικό και θα το διασπείρετε στις παραλίες όπου υπάρχουν λουό-
µενοι;

Σας καλούµε, κύριε Υφυπουργέ, να σταµατήσετε αυτό το πα-
ράνοµο έργο. Να ακούσετε τη νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας, τις αποφάσεις του Συνηγόρου του Πολίτη και την
ευρωπαϊκή νοµοθεσία, πριν βρεθούµε ξανά να πληρώνουµε πρό-
στιµα όλοι µας -γιατί είναι από τον δηµόσιο προϋπολογισµό- για
τις χάρες που κάνετε στην «COSCO». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Εξακολουθείτε να λέτε ανακρίβειες. Σας απάντησα ότι οι πε-

ριβαλλοντικές αδειοδοτήσεις έχουν γίνει µε τη νόµιµη διαδικα-
σία. Το να τις χαρακτηρίζει κάποιος παράνοµες επειδή δεν του
αρέσουν, δεν σηµαίνει ότι τις καθιστά παράνοµες. 

Υπάρχουν συγκεκριµένες διαδικασίες µέσω των οποίων κά-
ποιος µπορεί να προσφύγει στα αρµόδια όργανα της πολιτείας
για να προσφύγει εναντίον µιας ΑΕΠΟ η οποία είναι παράνοµη.
Αυτό δεν έχει γίνει. Τώρα αν λέτε εσείς ότι είναι παράνοµη επειδή
εσάς σας φαίνεται έτσι, είναι δικαίωµά σας, αλλά δεν την καθιστά
παράνοµη πραγµατικά. Πρώτο σηµείο είναι αυτό.

Δεύτερο σηµείο, για τις έρευνες και τις µελέτες. Η µελέτη του
Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου το 2017 τι έκανε; Πρώτον, τεκ-
µηρίωσε τη µη ύπαρξη ρύπανσης στο θαλάσσιο περιβάλλον µε
δοκιµές εκπλυσιµότητας, βάσει της απόφασης 2033/33 της ευ-
ρωπαϊκής κοινότητας. Βάσει αυτής της απόφασης, αυτήν τη µέ-
θοδο -όχι µεθοδολογία, δεν λέει τη µεθοδολογία, λέει µέθοδος-
εφάρµοσε. Επίσης, έκανε και χαρακτηρισµό των δειγµάτων ως
προς την επικινδυνότητά τους, µε βάση το παράρτηµα 3 του
ν.4042/2012. Αυτά έκανε αυτή η µελέτη. Αυτές είναι οι επίσηµες
διαδικασίες και µέθοδοι που χρησιµοποιεί η ελληνική πολιτεία
και που χρησιµοποιούνται και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτά
εφαρµόστηκαν. 

Αν κάποιος έχει αντίρρηση, φυσικά µπορεί να έχει την αντίρ-
ρηση, αλλά πρέπει να ακολουθήσει µια σοβαρή διαδικασία για
να ανατρέψει αυτή την έρευνα. Και εσείς επικαλείστε και µάλιστα
στο κείµενο της ερώτησης υπάρχει και η έκφραση η περίεργη
ότι είναι δεδοµένο. Είναι δεδοµένο ότι έχει αποδειχθεί ότι η
έρευνα του Πολυτεχνείου είναι λάθος. Πώς είναι δεδοµένο; 

Τι έγινε στην πραγµατικότητα; Αυτό που έγινε είναι ότι η
έρευνα έγινε το 2017 και τώρα το 2020 ο σύλλογος εργαζοµένων
του ΕΛΚΕΘΕ διαπίστωσε, κατά την άποψή του, δηλαδή τρία χρό-
νια µετά, ότι αυτή η έρευνα δεν είναι µεθοδολογικά –εδώ είναι
µεθοδολογικό και όχι µεθοδικό- άρτια. Το θυµήθηκαν τώρα δη-
λαδή.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Είναι ανακρίβειες. Το ΕΛΚΕΘΕ το
ίδιο το είπε.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Είπαν, κατά την άποψή τους, γιατί δεν έκαναν
έρευνα οι ίδιοι. Για µια έρευνα που έχει εφαρµόσει όλες τις νό-
µιµες και τις προβλεπόµενες διαδικασίες τρία χρόνια µετά σκε-
φτήκαν ότι έγινε εκεί κάτι µεθοδολογικά προβληµατικό. Τρία
χρόνια µετά. Και ούτε έκαναν έρευνα. Αυτή είναι µια καταγγελία
ενός συλλόγου εργαζοµένων. Δεν είναι το ΕΛΚΕΘΕ. 

Αυτά δεν είναι, λοιπόν, αποδείξεις. Και πραγµατικά όταν τρία
χρόνια µετά, τώρα το θυµήθηκαν ότι η έρευνα του Πολυτεχνείου
είναι µεθοδολογικά µη άρτια είναι αστείο, πραγµατικά δεν είναι
σοβαρό επιχείρηµα. Και προφανώς δεν ισχύει αυτό, το ότι είναι
δεδοµένο ότι αυτή η έρευνα του Πολυτεχνείου είναι προβληµα-
τική, τρία χρόνια µετά.

Εν πάση περιπτώσει, τι έχει κάνει η πολιτεία σε σχέση µε το
ΕΛΚΕΘΕ που είναι όντως ο σύµβουλος της πολιτείας για αυτά
τα ζητήµατα. Έστειλε την αίτηση ανανέωσης των περιβαλλοντι-
κών όρων και την περιβαλλοντική µελέτη, η οποία υπάρχει αυτή
τη στιγµή -σήµερα- σε διαδικασία, στο ΕΛΚΕΘΕ για γνωµοδό-
τηση. Το έχει στείλει στο ΕΛΚΕΘΕ. Περιµένουµε να δούµε τι θα
πει το ΕΛΚΕΘΕ. Όχι στον σύλλογο εργαζοµένων βέβαια. Το θέµα
είναι επιστηµονικό και όχι συνδικαλιστικό. Ο κάθε φορέας έχει
το δικό του πεδίο αρµοδιοτήτων. Ένας σύλλογος εργαζοµένων
ασχολείται µε τα συνδικαλιστικά. Στο σύλλογο των εργαζοµένων
δεν είναι µόνο οι επιστήµονες, είναι οι πάντες, και δικαίως. Η επι-
στηµονική πλευρά είναι αρµοδιότητα του ΕΛΚΕΘΕ συνολικά. Και
στο ΕΛΚΕΘΕ στείλαµε τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 

Άρα, νοµίζω ότι είναι υπερβολές όλα αυτά που λέτε. Δεν υπάρ-
χει θέµα να κάνουµε κάτι άλλο, να κάνουµε εµείς παράνοµες
ενέργειες πριν αποδειχθεί ότι κάποιες ενέργειες είναι παράνο-
µες. Η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας εφαρµόζεται
στο ακέραιο. Δεν µπορεί να κάνει αυτή τη στιγµή κάτι άλλο η Κυ-
βέρνηση. Αν έκανε κάτι άλλο, θα αυθαιρετούσε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Στην δεύτερη µε αριθµό 877/29-6-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύ-

τερου κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Επέκταση της
χρηµατοδότησης του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης
(ΠΑΑ) 2014 - 2020 στους νεοενταγµένους στη βιολογική γεωρ-
γία» θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας.

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά αυστηρά για την ερώτησή
σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, να συµ-
φωνούµε στη στήριξη της βιολογικής γεωργίας ότι αποτελεί προ-
τεραιότητα για τον αγροτικό χώρο. Μια προτεραιότητα, όµως, η
οποία περνά µέσα από τη µετατροπή του 25% της γεωργικής γης
σε βιολογικές καλλιέργειες. Πράγµα που αποτελεί ένα στόχο
µέχρι το 2030, στο πλαίσιο της γνωστής στρατηγικής «από το
χωράφι στο πιάτο» για να υπάρξει βασικά µείωση των χηµικών
ουσιών στην παραγωγή τροφίµων. 

Όµως, αυτή η περίοδος µετατροπής προσθέτει µεγάλες δυ-
σκολίες στις βιολογικές µας εκµεταλλεύσεις και αυτό συµβαίνει
γιατί οι βιολογικές µέθοδοι συχνά οδηγούν σε χαµηλότερες απο-
δόσεις, ενώ παράλληλα τα τρόφιµα που παράγονται κατά τη
διάρκεια αυτής της περιόδου δεν µπορούν να πετύχουν την ίδια
τιµή.

Για τον λόγο αυτόν τόσο η Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και τα
κράτη-µέλη µπορούν από µόνα τους να προσφέρουν διάφορα
µέτρα στήριξης για να βοηθήσουν τους βιοκαλλιεργητές να ξε-
κινήσουν.

Για τον λόγο αυτόν εµείς πήραµε απόφαση και «τρέξαµε» το
µέτρο 11 που αφορά στις βιολογικές καλλιέργειες του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης µε δύο υποµέτρα, ένα που αφορά
το 11.1, δηλαδή τους νεοεισερχόµενους και το 11.2 που αφορά
τους ενταγµένους ήδη στη βιολογική γεωργία. Το υποµέτρο 11.1
είναι τριετούς διάρκειας και είχε τρεις διαδοχικές προσκλήσεις
τον Ιανουάριο του 2017, τον Μάρτιο και τον Δεκέµβριο του 2018. 

Αναγνωρίζοντας, λοιπόν, εµείς τις ανάγκες των νεοενταγµένων

παραγωγών στο συγκεκριµένο υποµέτρο λόγω της δυσκολίας
συνέχισης της βιολογικής γεωργίας, δώσαµε τη δυνατότητα
µετά την επιτυχή ολοκλήρωση της τριετούς δέσµευσής τους για
µετατροπή του συστήµατος καλλιέργειας εκτροφής σε βιολο-
γική, να µπορούν, εφόσον το επιθυµούν και µετά από σχετική
πρόκληση, να ενταχθούν στις αντίστοιχες δράσεις του υποµέ-
τρου 11.2, δηλαδή πενταετούς συνολικής διάρκειας µε δυνατό-
τητα γι’ αυτές και µιας ετήσιας παράτασης µετά τη λήξη της
αρχικής περιόδου και µετά από σχετική πρόσκληση, εφόσον βε-
βαίως υπάρχουν τα χρήµατα.

Ενώ, λοιπόν, οι δικαιούχοι του υποµέτρου 11.1 για ένταξη το
2017 ολοκλήρωσαν τις δεσµεύσεις που ανέλαβαν, περίµεναν την
ανακοίνωση από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων της πρόσκλησης για τη συµµετοχή τους στο µέτρο 11.2 για
άλλα δύο έτη. Κάτι τέτοιο δεν έχει ανακοινωθεί. Αυτήν την ώρα
περίπου δεκαεπτά χιλιάδες νεοενταγµένοι ανησυχούν αν θα µπο-
ρέσουν να συνεχίσουν την παραγωγική τους δραστηριότητα.

Κλείνω λέγοντάς σας ότι χθεσινή είναι η γνωστοποίηση από
πλευράς του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
Υπουργών ότι προτίθενται ειδικά όσον αφορά στη βιολογική καλ-
λιέργεια να επαναφέρουν τη διαδικασία σε πενταετή προγράµ-
µατα. Άρα, δηλαδή, απ’ όλες τις πλευρές ουσιαστικά µπορεί και
υπάρχει δυνατότητα να υλοποιήσετε το συγκεκριµένο αποτέλε-
σµα που θέλουµε µε την επίκαιρη ερώτησή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
Αποστόλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, η σηµαντικότητα και η κρισιµό-

τητα της µετατροπής των συµβατικών καλλιεργειών σε βιολογι-
κές καλλιέργειες είναι αναντίρρητη και αναφαίρετη και αποτελεί
και στόχο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, από τη στιγµή που στη
νέα προγραµµατική περίοδο έχει βάλει ως σκοπό την αύξηση
των καλλιεργούµενων εκτάσεων µε βιολογικό τρόπο από το 7%
που είναι σήµερα σε επίπεδο Ευρώπης, 8% σε επίπεδο Ελλάδας,
στο 25% της χρησιµοποιούµενης αγροτικής γης. 

Για ποιον λόγο αυτός είναι στόχος της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, αλλά και της Ελλάδας και θα έπρεπε να είναι και όλου του
πλανήτη; Διότι µε τις βιολογικές καλλιέργειες παράγουµε προ-
ϊόντα τα οποία είναι πιο ασφαλή για τον καταναλωτή, πιο φιλικά
στο περιβάλλον και φυσικά διατηρούµε σε καλή κατάσταση τους
φυσικούς πόρους που χρησιµοποιούνται για την παραγωγή
αγροδιατροφικών προϊόντων. Ποιοι είναι οι φυσικοί πόροι; Είναι
το έδαφος, είναι το νερό, είναι ο αέρας. Πράγµατι στόχος της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής που θα υλοποιηθεί µέσα από τη στρατη-
γική «Από το αγρόκτηµα στο πιάτο» που συζητάµε αυτό το διά-
στηµα, το οποίο είναι κοµµάτι της ευρωπαϊκής στρατηγικής για
το Green Deal, για την Πράσινη Συµφωνία, είναι να µειωθεί η
χρήση των φυτοπροστατευτικών σκευασµάτων κατά 50%, να µει-
ωθεί η περίσσια του λιπάσµατος στο έδαφος κατά 50% και φυ-
σικά να αυξηθούν, όπως είπαµε, και οι καλλιεργούµενες εκτάσεις
µε βιολογικό τρόπο από τα σηµερινά επίπεδα στο 25%. Μ’ αυτόν
τον τρόπο, όπως είπα, θα παράγουµε ασφαλέστερα και ποιοτι-
κότερα προϊόντα στον καταναλωτή και από την άλλη θα προστα-
τεύουµε το περιβάλλον και θα το διατηρούµε σε µια κατάσταση
έτσι ώστε και οι επόµενες γενιές των αγροτών, των γεωργών και
των κτηνοτρόφων να µπορούν να ασκούν τη δραστηριότητά τους
µε τον ίδιο ή καλύτερο τρόπο απ’ ό,τι σήµερα.

Πράγµατι η Ευρώπη δίνει τη δυνατότητα ένα µεγάλο κοµµάτι
των πόρων που διαθέτει προς τη χώρα µας και προς άλλα κράτη-
µέλη να διατεθεί για να δοθούν κίνητρα προς τους βιοκαλλιερ-
γητές. Γιατί χρειάζεται να δοθούν κίνητρα προς τους
βιοκαλλιεργητές; Διότι όταν µετατρέπεις µια συµβατική καλλιέρ-
γεια σε βιολογική, αυτό έχει ως συνέπεια τη µείωση της παρα-
γωγής, άρα τη µείωση των παραγόµενων προϊόντων και αυτό
έχει συνέπεια και στο εισόδηµα του παραγωγού. Ο παραγωγός,
λοιπόν, µε την ίδια έκταση έχει χαµηλότερο εισόδηµα. Γι’ αυτόν
τον λόγο τού δίνουµε αυτήν την οικονοµική ενίσχυση και τη στή-
ριξη, για να µπορεί να µεταβεί από µια συµβατική καλλιέργεια σε
µια βιολογική καλλιέργεια και βέβαια αυτό πρέπει να συνδυαστεί
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και µε µια εκπαίδευση και αλλαγή της νοοτροπίας προς τους κα-
ταναλωτές, γιατί πρέπει να κατανοήσουν για ποιον λόγο θα πρέ-
πει να αγοράζουν λίγο ακριβότερα, αλλά πολύ ποιοτικότερα και
πολύ ασφαλέστερα αγροτικά προϊόντα, τα οποία παράγονται µε
βιολογικό τρόπο.

Εσείς, πράγµατι την προηγούµενη περίοδο, που είχατε την
τύχη να είναι η περίοδος ανάπτυξης και σχεδιασµού των µέτρων
του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης, είχατε κατανείµει 690
εκατοµµύρια ευρώ, από τα οποία τα 600 εκατοµµύρια ήταν ευ-
ρωπαϊκά χρήµατα και τα 90 εκατοµµύρια ήταν υπερδέσµευση,
ήταν χρήµατα τα οποία εκτιµούσατε ότι µπορούν να βρεθούν ή
να µη χρησιµοποιηθούν ίσως απ’ αυτούς οι οποίοι εντάσσονταν
στο µέτρο και άρα να µη χρησιµοποιηθούν. Τελικά, όµως, φαίνε-
ται ότι 600 εκατοµµύρια είχαµε πραγµατικά χρήµατα για το
µέτρο και σήµερα που µιλάµε επιπλέον 60 εκατοµµύρια από την
υπερδέσµευση χρησιµοποιούνται για να καλύψουν τις ανάγκες
και τους δικαιούχους που εντάξατε εσείς. 

Ενώ αυτόν τον προϋπολογισµό και αυτήν την κατανοµή των
χρηµάτων την είχατε κάνει εσείς, είχατε προβλέψει ποιοι θα είναι
οι δικαιούχοι, είχατε προβλέψει το χρονικό διάστηµα για το οποίο
θα δέχονταν και θα απολάµβαναν την οικονοµική ενίσχυση,
οπότε είχατε συγκεκριµένα κατανείµει 690 εκατοµµύρια ευρώ,
600 εκατοµµύρια πραγµατικά χρήµατα, 90 εκατοµµύρια υπερδέ-
σµευση, έρχεστε τώρα και σαν να µην έχετε συµβάλει καθόλου
στον προγραµµατισµό της προηγούµενης πενταετίας, ζητάτε
επιπλέον 90 εκατοµµύρια ευρώ που θα αποτελούν 120 -δηλαδή
χρειάζονται επιπλέον 30 εκατοµµύρια ως νοµικές δεσµεύσεις-,
για να πληρώσουµε επιπλέον δύο χρόνια περίπου δώδεκα χιλιά-
δες δικαιούχους που εσείς είχατε εντάξει, αλλά που δεν είχατε
προβλέψει να κατανείµετε και να υπολογίσετε τα χρήµατα που
χρειάζονται.

Με λίγα λόγια, κύριοι συνάδελφοι, η προηγούµενη κυβέρνηση
ενέταξε σε µέτρα βιολογικής καλλιέργειας έναν συγκεκριµένο
αριθµό αγροτών, εκτίµησε ότι αυτοί για το χρονικό διάστηµα που
θα καλλιεργούσαν µε βιολογικό τρόπο χρειάζονται 600 εκατοµ-
µύρια ευρώ, έβαλε επιπλέον 90 εκατοµµύρια ευρώ ως υπερδέ-
σµευση για να εντάξει ακόµα περισσότερους δικαιούχους στο
πρόγραµµα και έρχονται τώρα, ενώ τα έχει κάνει η προηγούµενη
κυβέρνηση αυτά, και λένε «βρείτε άλλα 90 εκατοµµύρια συν 30
οι νοµικές δεσµεύσεις, δηλαδή 120 εκατοµµύρια ευρώ, για να
συνεχίσετε, να επεκτείνετε το χρονικό διάστηµα περίπου δεκα-
τριών χιλιάδων δικαιούχων της βιολογικής γεωργίας». 

Το ερώτηµα είναι πολύ απλό, κύριε συνάδελφε και πρώην
Υπουργέ Αγροτικής Ανάπτυξης: Εσείς που σχεδιάσατε αυτό το
µέτρο, που ξέρατε ότι για τα επόµενα δύο χρόνια, αν υπήρχε η
επέκταση, θα χρειάζονταν επιπλέον 120 εκατοµµύρια νοµικές δε-
σµεύσεις, γιατί δεν είχατε προβλέψει ώστε αυτά τα χρήµατα να
υπάρχουν σήµερα στο ταµείο και να µπορούν να πληρωθούν;
Από πού θέλετε να µειώσουµε χρήµατα, από ποια µέτρα θέλετε
να µειώσουµε χρήµατα για να πληρώσουµε αυτούς που εσείς εν-
τάξατε και που δεν φροντίσατε να έχετε προνοήσει ώστε να µπο-
ρούν να πληρωθούν για πέντε χρόνια, αλλά να πληρωθούν µόνο
για τρία; Θέλετε να µειώσουµε και να πάρουµε χρήµατα από την
εξισωτική και να χαθούν από εκεί χρήµατα, από τους υπάρχοντες
δικαιούχους, θέλετε από συνδεδεµένες, θέλετε από άλλα µέτρα
του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης; Θέλετε να µειώσουµε
χρήµατα και να πάρουµε χρήµατα από τα σχέδια βελτίωσης; Θέ-
λετε να µην µπορέσουµε να προχωρήσουµε στο νέο µέτρο για
τη στήριξη των αγροτών από συνέπειες που θα έχουν εξαιτίας
της πανδηµίας του κορωνοϊού;

Πείτε µας από ποια χρήµατα, από ποια µέτρα του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης που σήµερα τρέχουν θέλετε να πά-
ρουµε χρήµατα -γιατί δεν υπάρχουν άλλα- και να τα εντάξουµε
στο µέτρο των βιολογικών καλλιεργειών, ώστε να µπορέσουµε
να δώσουµε τη χρονική επέκταση που εσείς ζητάτε κατά δύο έτη
σε δώδεκα, δεκατρείς χιλιάδες δικαιούχους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Ορίστε, κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, η απάντησή σας

στο ερώτηµά µου ήταν ουσιαστικά ερώτηση προς τον ερωτώντα.

Πραγµατικά, λοιπόν, θα σας δώσω εγώ απάντηση. Γνωρίζω τον
χώρο και θα σας βοηθήσω. Όµως, θα πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν
σας ένα πράγµα: Όσον αφορά στη διαχείριση των κοινοτικών
πόρων, πέραν της τάξης που βάλαµε και πέρα από το τι έχουµε
κάνει για να απαλλαγούµε από πρόστιµα, καταλογισµούς και από
τις επιστροφές που έρχονται στη χώρα, κάνουµε και κάτι άλλο,
κύριε Υπουργέ. Εµείς καταφέραµε να έχουµε τη δυνατότητα να
χρησιµοποιούµε κάθε φορά αυτούς τους πόρους του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης ανάλογα µε το πώς διαµορφώνονται
οι ανάγκες και κυρίως ανάλογα µε αυτό που απαιτεί ο αγροτικός
χώρος.

Ξεχάσατε ότι εµείς ήµασταν αυτοί που φέραµε τις συνδεδεµέ-
νες ενισχύσεις. Πρόκειται για ένα µέτρο που πραγµατικά έχει κα-
τευθύνει κοινοτικούς αγροτικούς πόρους προς τον συγκεκριµένο
χώρο. 

Εγώ, λοιπόν, σας απαντώ ως εξής: Όπως σας είπα, για να δια-
χειριστούµε τους πόρους, πρέπει να έχουµε µια ευελιξία. Και σας
λέω εγώ τώρα ότι σας φέρνω δύο, τρία µέτρα. Έχουµε, για πα-
ράδειγµα, το µέτρο που αφορά στην ανάπτυξη των δασικών πε-
ριοχών. Είναι ένα µέτρο που όλα τα χρόνια έχει ένα πρόβληµα
απορρόφησης. Και εγώ θα το πάω και πιο πέρα, λέγοντας πως
αποδίδει ουσιαστικά για τον σκοπό για τον οποίο το δίνουν. Άρα,
λοιπόν, µπορούµε να κάνουµε εκεί πέρα µία παρέµβαση;

Δεύτερον, µπορείτε να κάνετε µια παρέµβαση, στα θέµατα που
αφορούν ιδιαίτερα τα σχέδια βελτίωσης; Πανηγυρίσατε για τα
σχέδια βελτίωσης, αλλά η αποδοτικότητά τους δεν φαίνεται και
στο τέλος θα έχουµε πρόβληµα απορρόφησης των συγκεκριµέ-
νων ποσών, τη στιγµή που τώρα υπάρχει ανάγκη να τα κατευθύ-
νουµε προς άλλη πλευρά. Δεν είναι πολλά, είναι 98 εκατοµµύρια
ευρώ. Άρα, λοιπόν, όπως σας είπα, θα πρέπει να δείτε ακόµη και
το θέµα της εξισωτικής, διότι αυτό που προέχει είναι οι πόροι
αυτοί να πάνε σε συγκεκριµένες δράσεις. 

Και µια και µιλάµε για τη βιολογική γεωργία, θα ήθελα να σας
πω ότι δεν έχετε προχωρήσει καν το µέτρο των συστηµάτων πα-
ρακολούθησης πιστοποίησης των βιολογικών προϊόντων. Κατα-
λαβαίνετε, λοιπόν, σε τι ανάγκη θα βρεθούµε.

Και επειδή αναφερθήκατε ιδιαίτερα στις ενισχύσεις του αγρο-
τικού χώρου εξαιτίας της πανδηµίας, σας απαντώ πως ό,τι έχετε
δώσει µέχρι σήµερα στον αγροτικό χώρο είναι στο πλαίσιο των
απορροφήσεων που γίνονται µέσω της Κοινής Αγροτικής Πολι-
τικής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ούτε 1 ευρώ µέχρι αυτήν τη στιγµή δεν έχετε δώσει από τον
κρατικό προϋπολογισµό για την ενίσχυση του αγροτικού χώρου
εξαιτίας της πανδηµίας. Ακόµη και τώρα, επειδή έχετε ανακοι-
νώσει τα 10 εκατοµµύρια για τους ανθοκόµους, αµφιβάλλω αν
µέχρι σήµερα έχουν µπει τα λεφτά στον λογαριασµό τους.

Άρα, λοιπόν, πέραν της καθυστέρησης, θα πρέπει να δείτε
οπωσδήποτε το θέµα της βιολογικής γεωργίας, γιατί, όπως σας
είπα και προηγούµενα, δεν µπορεί οι άλλες χώρες να δίνουν πα-
ρατάσεις και να διευκολύνουν διαρκώς τη βιολογική γεωργία,
όταν εµείς έχουµε τις προϋποθέσεις λόγω της ποιοτικής υπόστα-
σης των προϊόντων µας, την οποία αν µάλιστα συνδυάσουµε και
µε τη βιολογική δραστηριότητα, τα αποτελέσµατα θα είναι κατα-
πληκτικά. Κάντε αυτή την κίνηση, την έχει ανάγκη ο αγροτικός
χώρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Προσπαθήστε, σας
παρακαλώ, να τηρήσετε τον χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, θα ξεκινήσω από το τε-
λευταίο που είπε ο αγαπητός συνάδελφος.

Κύριε συνάδελφε, όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά και έχει ήδη
ανακοινωθεί, 150 εκατοµµύρια του κρατικού προϋπολογισµού
έχουν ήδη κατανεµηθεί από τον Πρωθυπουργό. Αυτό είναι ένα
κατ’ αρχάς ποσό για να αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες της παν-
δηµίας στον αγροτικό χώρο. Ήδη είναι σε διαδικασία αποπληρω-
µής περίπου 15 εκατοµµύρια ευρώ για τους ανθοπαραγωγούς, 10
εκατοµµύρια ευρώ για τους αλιείς, 31 εκατοµµύρια ευρώ για τους
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κτηνοτρόφους και 15 εκατοµµύρια ευρώ για τους παραγωγούς
λαϊκών αγορών, οι οποίοι δέχτηκαν τις συνέπειες της πανδηµίας,
εξαιτίας αποφάσεων της πολιτείας και της Κυβέρνησης. Και φυ-
σικά, πολύ πρόσφατα, πριν δύο µέρες, την Παρασκευή, ανακοι-
νώθηκε και η απόφαση του Πρωθυπουργού να αναστείλει για
έναν χρόνο την καταβολή του τέλους επιτηδεύµατος σε όλους
τους αγρότες. Μιλάµε για 650 ευρώ τα οποία θα έπρεπε να πλη-
ρώσουν όλοι οι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες σε περίπου δύο
µήνες. Δεν χρειάζεται να τα πληρώσουν. Αυτή, λοιπόν, είναι µια
µείωση ενός βάρους, είναι ουσιαστικά ένα επιπλέον έσοδο που
θα έχουν από τη στιγµή που αυτά τα 650 ευρώ θα τα πλήρωναν
και τώρα δεν χρειάζεται να τα πληρώσουν. 

Και βέβαια συνεχίζουµε. Επαναλαµβάνω ότι έχουµε και ένα νέο
µέτρο. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µάς δίνει τη δυνατότητα το 2% του
Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, δηλαδή περίπου 94 εκα-
τοµµύρια ευρώ, να µπορούµε να τα προωθήσουµε για να αντιµε-
τωπίσουµε τις δυσµενείς συνέπειες τις οποίες υφίστανται σήµερα
οι Έλληνες αγρότες εξαιτίας της πανδηµίας του κορωνοϊού. 

Έρχεστε, λοιπόν, εσείς εδώ πέρα ανερυθρίαστα και ελαφρά
τη καρδία και µας λέτε να βρούµε 90 εκατοµµύρια ευρώ -σας
λέω ότι 120 εκατοµµύρια ευρώ είναι οι νοµικές δεσµεύσεις- για
να µπορέσουµε να επεκτείνουµε ένα µέτρο βιολογικής καλλιέρ-
γειας -που θα θέλαµε, βέβαια- αλλά που εσείς επί τεσσεράµισι
χρόνια δεν προνοήσατε να κατανείµετε και να προβλέψετε αυ-
τούς τους πόρους, ώστε να µπορεί να γίνει πραγµατικά η επέ-
κταση κατά δύο χρόνια των δικαιούχων, προκειµένου να
καταφέρουν να παραµείνουν στον χώρο της βιολογικής καλλιέρ-
γειας. Αυτό που δεν κάνατε, λοιπόν, εσείς πέντε χρόνια, έρχεστε
και λέτε τώρα σε εµάς να βρούµε 120 εκατοµµύρια ευρώ. Και
εµείς πρέπει να τα βρούµε. 

Και σας επαναλαµβάνω πως δεν είναι µόνο ότι δεν προβλέ-
ψατε για τα 120 εκατοµµύρια νοµικές δεσµεύσεις για τις βιολο-
γικές καλλιέργειες, κύριε πρώην Υπουργέ Αγροτικής Ανάπτυξης
επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, αλλά είναι και ότι δεν προβλέψατε να
διασφαλίσετε 720 εκατοµµύρια ευρώ -τα οποία είναι 240 εκατοµ-
µύρια ευρώ περίπου τον χρόνο για τα επόµενα τρία χρόνια- που
χρειαζόµαστε για την εξισωτική. Και εµείς έπρεπε να έρθουµε
εδώ πέρα και να βρούµε χρήµατα, ενώ εσείς µε έναν, δυστυχώς,
πρόχειρο και ανερµάτιστο τρόπο είχατε κατανείµει και σχεδιάσει
το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, τα αποτελέσµατα του
οποίου θα τα µετρήσουµε στο τέλος της παρούσας προγραµµα-
τικής περιόδου. 

Δεν είχατε κατανείµει, δεν είχατε προβλέψει 720 εκατοµµύρια
ευρώ για την εξισωτική και τώρα µας λέτε να βρούµε άλλα 120
εκατοµµύρια ευρώ για τη βιολογική καλλιέργεια.

Μας λέτε να πάρουµε χρήµατα από τα µέτρα τα οποία αφο-
ρούν στις δασώσεις γαιών. Η πραγµατικότητα είναι ότι σκεφτό-
µαστε πολύ σοβαρά κοµµάτια αυτών των χρηµάτων να τα
χρησιµοποιήσουµε για να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε το
νέο µέτρο για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού
που δεν το ξέραµε. Πρέπει να βρούµε χρήµατα και γι’ αυτό.

Πρέπει, λοιπόν, να βρούµε 120 εκατοµµύρια, 94 εκατοµµύρια
είναι ευρωπαϊκοί πόροι για τον κορωνοϊό, και πρέπει να βρούµε
και 720 εκατοµµύρια ευρώ για την εξισωτική. Πρέπει, δηλαδή, να
βρούµε πάνω από 850-900 εκατοµµύρια, σχεδόν 1 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ, το οποίο έχουµε κληρονοµήσει από εσάς που δεν εί-
χατε προνοήσει να σχεδιάσετε ένα Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης που να µην έχει τρύπες στον προϋπολογισµό του. Και
τώρα έχει τρύπες.

Και σας ρωτώ το εξής: Από πού θέλετε να κόψετε; Σας είπα
όσον αφορά στις δασώσεις γαιών, για τα 8.1, 8.2 -προφανώς εν-
νοείτε τα µέτρα- ότι σκεφτόµαστε αυτά να τα κατανείµουµε για
άλλες επιτακτικές ανάγκες που έχει σήµερα ο αγροτικός τοµέας.

Τι θέλετε να κόψουµε; Θέλετε να κόψουµε την εξισωτική; Διότι
αυτό είπατε! Στην Εύβοια, σήµερα, υπάρχουν δέκα χιλιάδες δια-
κόσιοι είκοσι δικαιούχοι εξισωτικής αποζηµίωσης που λαµβάνουν
15,9 εκατοµµύρια κατ’ έτος. Θέλετε οι δικαιούχοι εξισωτικής της
Εύβοιας να µην πάρουν για τα επόµενα έξι χρόνια την εξισωτική,
για να µπορέσουµε να επεκτείνουµε κατά δύο χρόνια τις βιολο-
γικές καλλιέργειες γι’ αυτούς τους δικαιούχους που εσείς δεν εί-
χατε προβλέψει; 

Από πού θέλετε να κόψουµε; Θέλετε να κόψουµε από τα σχέ-
δια βελτίωσης που τα έχει τόσο ανάγκη ο πρωτογενής τοµέας,
για να εκσυγχρονιστεί και να εκµηχανιστεί και να µπορέσει να πα-
ράγει µε φθηνότερο κόστος προϊόντα και µε φιλικότερο τρόπο
προς το περιβάλλον και να είναι ανταγωνιστικός και να µπορεί
να παραµείνει στις καλλιέργειές του ο αγρότης; Δεκαπέντε χι-
λιάδες αιτήσεις επενδυτικών σχεδίων είχαµε. Δύο στους τρεις
θα ενταχθούν και θα µπορέσουν να υλοποιήσουν τα επενδυτικά
τους σχέδια. Και εκεί ψάχνουµε χρήµατα, ώστε να µπορέσουµε
να τους εντάξουµε όλους για να κάνουν επενδύσεις.

Άρα, δεν µπορείτε να έρχεστε εδώ πέρα, σαν να µην είχατε
κανέναν ρόλο και σαν να µην είχατε καµµία δυνατότητα παρέµ-
βασης, και να µας λέτε να βρούµε χρήµατα. Διότι ήσασταν τεσ-
σεράµισι, πέντε χρόνια κυβέρνηση, ήσασταν η κυβέρνηση που
σχεδίασε το παρόν Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης την πα-
ρούσα προγραµµατική περίοδο, που εµείς υποχρεωνόµαστε να
ακολουθήσουµε και να πληρώσουµε, ας το πω µ’ αυτόν τον
τρόπο. Και από την άλλη µεριά, οι προτάσεις που κάνετε είναι,
δυστυχώς, προτάσεις µιας Αντιπολίτευσης, ενός αντιπολιτευό-
µενου κόµµατος, του οποίου οι Βουλευτές µιλούν και αντιπολι-
τεύονται σαν να µην έχουν κυβερνήσει. 

Η πραγµατικότητα, κύριε συνάδελφε, είναι ότι έχετε κυβερνή-
σει τεσσεράµισι, σχεδόν πέντε χρόνια. Ήδη ο κόσµος ξέρει τι κά-
νατε και γι’ αυτόν τον λόγο στις τελευταίες εκλογές σάς έκρινε
µε σκληρό τρόπο. 

Αφήστε τώρα εµείς να σχεδιάσουµε την επόµενη προγραµµα-
τική περίοδο, τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική, µε έναν τρόπο που
πραγµατικά θα φέρει την ελληνική γεωργία και την ελληνική κτη-
νοτροφία στην επόµενη µέρα, τον πρωτογενή τοµέα, που τόσο
σηµαντικός είναι.

Και κάτι τελευταίο σχετικά µε το µέτρο 3.1, που αφορά επίσης
τη στήριξη των βιοκαλλιεργητών έως 2.000 ευρώ ανά εκτάριο,
δηλαδή έως 200 ευρώ ανά στρέµµα. Θα το εκκινήσουµε αυτό το
µέτρο. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, για να µπορέσουν έστω
αυτοί, τους οποίους εσείς είχατε εντάξει για τριετία και φυσικά
δεν είχατε προβλέψει χρήµατα, να επεκταθούν άλλα δύο χρόνια,
να επεκταθεί η συµµετοχή τους στο πρόγραµµα και να µπορέ-
σουν να έχουν ένα έσοδο, για να πληρώνουν κάποια έξοδα τα
οποία προκαλούνται από τη βιοκαλλιέργεια, όπως είναι η πιστο-
ποίηση των προϊόντων τους. Με αυτόν τον τρόπο θα µπορέσουν
να παραµείνουν δύο χρόνια µέχρι εµείς να ανακοινώσουµε µέσα
από τη νέα προγραµµατική περίοδο το νέο σχέδιο που έχουµε
για τη µετάβαση της ελληνικής γεωργίας σε µία βιολογική γεωρ-
γία, που θα παράγει υψηλής ποιότητας και υψηλών χαρακτηρι-
στικών αγροτικά προϊόντα, τα οποία θα προσφέρουν αυτό το
οποίο χρειάζεται και η ελληνική κοινωνία και η Ευρώπη, αλλά και
το απαραίτητο εισόδηµα στον Έλληνα αγρότη.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 875/29-6-2020 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β1’Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριου Καιρίδη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Ανάγκη καλύτερης
αστυνόµευσης στον Δήµο Αγίας Παρασκευής, αλλά και γενικό-
τερα».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη κ. Ελευθέριος Οικονόµου.

Κύριε Καιρίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορµή της

σηµερινής επίκαιρης ερώτησής µου ήταν τα γνωστά επεισόδια,
στη γνωστή πλατεία του Αγίου Ιωάννη στην Αγία Παρασκευή της
Αθήνας. 

Με την άρση της απαγόρευσης κυκλοφορίας λόγω της παν-
δηµίας του κορωνοϊού και την τότε επέµβαση εκεί των ΜΑΤ, τη
ρίψη χηµικών, τον πετροπόλεµο που ακολούθησε, ήρθε στην επι-
φάνεια ένα ζήτηµα το οποίο χρονίζει στη συγκεκριµένη περιοχή,
αλλά έδωσε την αφορµή και για µια ευρύτερη συζήτηση για τη
σωστή αστυνόµευση στην Αθήνα, αλλά και αλλού. 

Έχω την ανακοίνωση του συλλόγου του Αγίου Ιωάννη. Έχω
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πολλά µηνύµατα και γράµµατα των περιοίκων. Έχω διαβουλευθεί
κατ’ επανάληψη µε την εκεί δηµοτική αρχή. Νοµίζω ότι υπάρχει
διάχυτη η εντύπωση, όπως έχω σχηµατίσει και εγώ, ότι κάποιοι
επιχειρούν να δηµιουργήσουν στα βόρεια της Αθήνας έναν τόπο
συνάντησης παράνοµων λειτουργιών, όπως για παράδειγµα η
διακίνηση ναρκωτικών, που δεν συνάδουν µε την ειρήνη και τη
γαλήνη που επιθυµούµε όλοι. 

Το ερώτηµά µου είναι πάρα πολύ απλό. Χρειαζόµαστε, κατά
τη γνώµη µου, την ήπια αστυνόµευση. Δεν θέλουµε εντάσεις. Η
οργανωµένη πολιτεία το τελευταίο πράγµα που θα πρέπει να
θέλει είναι η επέµβαση των ΜΑΤ και γενικά η δηµιουργία πολώ-
σεων. Υπάρχουν µια σειρά από µέτρα ήπιας αστυνόµευσης, τα
οποία µπορούν εύκολα να εκτονώνουν τα προβλήµατα, πριν χρει-
αστεί να φτάσουµε σε πιο σκληρές καταστολές.

Η δηµοτική αρχή έχει καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις,
όπως είναι το αλκοτέστ, ο έλεγχος της παράνοµης στάθµευσης,
ο έλεγχος της τήρησης των κανόνων της κοινής ησυχίας στην
περιοχή, που θα αποσυµφορήσουν το πρόβληµα.

Θα ήθελα τη γνώµη σας για το συγκεκριµένο ζήτηµα στην πλα-
τεία του Αγίου Ιωάννη στην Αγία Παρασκευή, αλλά και για το ευ-
ρύτερο ζήτηµα της αστυνόµευσης και να µου πείτε πού
κινούµαστε σήµερα, ιδίως στην περιφέρεια της Αθήνας. Επί χρό-
νια µιλάµε για το κέντρο της Αθήνας, το οποίο βαίνει µειούµενο,
αλλά υπάρχει και η περιφέρεια στα βόρεια και στην υπόλοιπη
Αθήνα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε, και για το γεγονός ότι κρατήσατε τον χρόνο σας.
Ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευθέριος Οικο-

νόµου έχει τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Και-
ρίδη, χαίροµαι, διότι διαπιστώνω πραγµατικά το ειλικρινές ενδια-
φέρον σας για την επίτευξη και τη διατήρηση ενός
περιβάλλοντος ευταξίας και ασφάλειας, το οποίο βέβαια αποτε-
λεί ένα αναγκαίο πλαίσιο για µια οµαλή καθηµερινότητα, µέσα
στην οποία δικαιούνται όλοι οι πολίτες αυτής της πόλης να δια-
βιούν και η πολιτεία είναι υποχρεωµένη και να τους το διασφαλί-
ζει και να τους το παρέχει.

Ειδικότερα σε ό,τι αφορά για τους κατοίκους της Αγίας Παρα-
σκευής, όπως εξάλλου και για κάθε άλλη περιοχή του λεκανοπε-
δίου Αττικής, η Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Αττικής έχει
εκπονήσει ένα ειδικό επιχειρησιακό στοχευµένο σχέδιο. Αυτό το
σχέδιο αποσκοπεί στην αρτιότερη αστυνόµευση των περιοχών
καθηµερινά καθ’ όλη τη διάρκεια του εικοσιτετραώρου και ειδι-
κότερα και σε ό,τι έχει σχέση και µε την Αγία Παρασκευή. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι σ’ αυτήν την
καθηµερινή και αµείωτη πραγµατικά προσπάθεια των αστυνοµι-
κών δυνάµεων της Αττικής εµπλέκονται όλες οι αρµόδιες και υφι-
στάµενες υπηρεσίες της Γενικής Αστυνοµικής Διεύθυνσης
Αττικής, µε σκοπό µια αποτελεσµατική αντιµετώπιση του συνό-
λου των ζητηµάτων αστυνοµικής αρµοδιότητας και εν προκει-
µένω για την Αγία Παρασκευή.

Συνεπώς, οι έλεγχοι από τα στελέχη της Ελληνικής Αστυνο-
µίας είναι συνεχείς και έχουµε απτά αποτελέσµατα που αποτυ-
πώνονται στο έγγραφο που καταθέτω και σήµερα στα Πρακτικά,
όπου εδώ φαίνονται αναλυτικά οι έλεγχοι και τα αποτελέσµατα
τα οποία διενεργούνται και ειδικότερα στην περιοχή της Αγίας
Παρασκευής.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.

Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Θα ήθελα, επίσης, να κάνω ειδική µνεία στις προσπάθειες που
γίνονται και από τις οικείες αστυνοµικές υπηρεσίες τόσο για την
καταπολέµηση του φαινοµένου των ναρκωτικών όσο και για τα
ζητήµατα που σχετίζονται µε την κατανάλωση αλκοόλ και ιδιαί-
τερα από άτοµα νεαρής ηλικίας. 

Σε ό,τι αφορά στο θέµα της καταπολέµησης των ναρκωτικών,

είναι αταλάντευτος ο στόχος µας και αναπτύσσουµε µια σειρά
προληπτικών και κατασταλτικών δράσεων. Σίγουρα, όµως, είναι
ένα θέµα ευρύτερα κοινωνικό και δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί
το θέµα των ναρκωτικών ευρύτερα µόνο από µία αστυνοµική
δράση προληπτικού ή κατασταλτικού χαρακτήρα. 

Σε ό,τι αφορά, όµως, στο συγκεκριµένο θέµα και στον τοµέα
αρµοδιότητας της Ελληνικής Αστυνοµίας, και εδώ έχουµε πάρα
πολλά και σηµαντικά αποτελέσµατα για τη συγκεκριµένη πε-
ριοχή.

Καταθέτω στα Πρακτικά έγγραφο που δείχνει σε συγκεκριµένο
χρονικό διάστηµα τα αποτελέσµατα των στοχευµένων δράσεων
που διενεργούµε στην Αγία Παρασκευή και αφορούν στον συγ-
κεκριµένο τοµέα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Μπορεί εύκολα, βέβαια, να αντιληφθεί κάποιος την αποτελε-
σµατικότητα των δράσεων που αναπτύσσονται αυτήν τη χρονική
περίοδο. 

Επίσης, συνεχίζοντας και ολοκληρώνοντας αυτήν την πρώτη
µου τοποθέτηση, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι δίνουµε και µια
ιδιαίτερη µέριµνα στα ζητήµατα της χρήσης αλκοολούχων ποτών
και ιδιαίτερα από άτοµα νεαρής ηλικίας. Οι έλεγχοι σε καταστή-
µατα υγειονοµικού ενδιαφέροντος και σε κέντρα διασκέδασης
είναι ενδελεχείς και γίνονται από κλιµάκια, στα οποία συµµετέ-
χουν και στελέχη της οικονοµικής Αστυνοµίας, αλλά και υπάλλη-
λοι του συντονιστικού κέντρου εποπτείας αγοράς και
αντιµετώπισης του παραεµπορίου. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ για την απάν-

τησή σας και χαίροµαι γι’ αυτές τις δράσεις, τις οποίες και θα
δηµοσιοποιήσω, αφού ενηµερωθώ, προκειµένου να έχουµε την
πληρέστερη δυνατή εικόνα. 

Θα ήθελα, ωστόσο, να επιµείνω σε ένα ζήτηµα ως Βουλευτής
Αθηνών. Συνήθως και σ’ αυτό το Κοινοβούλιο και ευρύτερα στον
δηµόσιο διάλογο, κυρία Πρόεδρε, µιλάµε για τα προνόµια του κέν-
τρου σε σχέση µε τα προβλήµατα της περιφέρειας. Όµως, στο ζή-
τηµα της αστυνόµευσης νοµίζω ότι η Αθήνα είναι η µεγάλη
αδικηµένη. Ενώ συγκεντρώνει την πλειοψηφία του εγκλήµατος -
αναφέροµαι στο σύνολο της µητροπολιτικής Αθήνας, του πολεο-
δοµικού συγκροτήµατος Αθηνών-, έχει τη µειοψηφία των αστυνο-
µικών δυνάµεων, οι οποίες είναι χωροταξικά ανισοµερώς κατανε-
µηµένες υπέρ της ελληνικής περιφέρειας. Όχι ότι και εκεί δεν
υπάρχουν προβλήµατα, αλλά οπωσδήποτε στην Αθήνα είναι εξαι-
ρετικά αυξηµένα, ακριβώς λόγω της δυσαρµονίας. Αστυνοµικά
τµήµατα έχουν κλείσει µέσα στην κρίση, οι αστυνοµικές δυνάµεις
έχουν απισχνανθεί, έχουν αποδυναµωθεί από τη στελέχωσή τους.
Τα παράπονα δηµάρχων, αλλά και πολιτών σ’ όλη τη δική µου πε-
ριφέρεια, που περιλαµβάνει δεκατέσσερις δήµους στον βόρειο
τοµέα, µε περίπου εξακόσιες χιλιάδες ψηφοφόρους και πολύ πε-
ρισσότερους κατοίκους, είναι πάρα πολύ έντονα και θα ήθελα να
ξέρω την ευρύτερη πολιτική για την καλύτερη στελέχωση, µε δε-
δοµένο τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς, την πιο ισοµερή κα-
τανοµή στη βάση της παραδοχής ότι εκεί που υπάρχει το έγκληµα,
εκεί πρέπει να υπάρχει και η αστυνοµική παρουσία για την κατα-
πολέµησή του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιχεί-
ρησα στην αρχική µου τοποθέτηση να αναπτύξω συνοπτικά,
µέσα στα περιορισµένα βέβαια χρονικά περιθώρια της διαδικα-
σίας του κοινοβουλευτικού ελέγχου, ένα ευρύτατο πλέγµα δρά-
σεων που αναπτύσσονται από τις αρµόδιες υπηρεσίες της
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Ελληνικής Αστυνοµίας στην περιοχή της Αγίας Παρασκευής, που
στόχο έχουν την καλύτερη αστυνόµευσή της. Ανάλογες, βέβαια,
δράσεις γίνονται και στο λεκανοπέδιο Αττικής.

Αναµφισβήτητα, προβλήµατα υπάρχουν, δεδοµένου ότι περά-
σαµε και µία δεκαετία όπου από πλευράς κατάταξης προσωπι-
κού, στο πλαίσιο των µνηµονιακών δεσµεύσεων, γνωρίζετε όλοι
ότι ήταν πάρα πολύ µικρός ο αριθµός ο οποίος κατετάγη στην
Ελληνική Αστυνοµία. Τον τελευταίο χρόνο όµως, µε απόφαση
της Κυβέρνησης, έχουν προσληφθεί χίλιοι πεντακόσιοι ειδικοί
φρουροί, τοποθετήθηκαν όλοι στην Αθήνα, στελέχωσαν τις οµά-
δες ΔΙΑΣ και µέσα σε ένα νέο, σύγχρονο πλαίσιο αντεγκληµατι-
κής πολιτικής που σχεδιάσαµε για το 2020 - 2024, υλοποιούνται
σε όλη τη χώρα, αλλά και σε ό,τι αφορά στην Αττική πολύ στο-
χευµένες δράσεις, τόσο για το κέντρο όσο και για την περιφέ-
ρεια. Έχουν καταγραφεί εγκληµατικές οµάδες, δραστηριότητες,
και υπάρχει ήδη ένας πολύ συγκροτηµένος σχεδιασµός, ο
οποίος εποπτεύεται καθηµερινά, τόσο σε πολιτικό όσο και σε επι-
χειρησιακό επίπεδο, από το Υπουργείο και από το αρχηγείο της
Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Οι δράσεις οι επιχειρησιακές είναι καθηµερινές και η εικόνα
µιλά από µόνη της, ανατρέχοντας σ’ ένα ακόµη σχετικό πίνακα,
που καταθέτω σήµερα στη Βουλή και ενδεικτικά σας αναφέρω
για την Αγία Παρασκευή ότι τον Μάρτιο - Μάιο του 2020 είχαµε
εβδοµήντα µία κλοπές και διαρρήξεις και τον Μάρτιο - Μάιο του
2019 διακόσιες πενήντα πέντε. Έχουµε δηλαδή µία µείωση αυτή
τη στιγµή της τάξης περίπου του 72%. Σε ό,τι αφορά στις κλοπές
οχηµάτων είναι ένας ασφαλής δείκτης µε τον οποίον µετράται η
εγκληµατικότητα, διότι όπως αντιλαµβάνεστε, κατά καιρούς, λέ-
γονται και διάφορα για τα στατιστικά στοιχεία, αλλά εδώ τα στοι-
χεία ως προς τις κλοπές των οχηµάτων είναι αδιαµφισβήτητα και
αδιάσειστα. Είχαµε τον Μάρτιο-Μάιο του 2020 είκοσι τέσσερις
κλοπές οχηµάτων και τον Μάρτιο-Μάιο του 2019 πενήντα έξι.
Έχουµε κι εδώ µία µείωση της τάξης του 57%. Ένας τέτοιος ρυθ-
µός αναφέρεται και σε διάφορα άλλα αδικήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Η προσπάθεια, ωστόσο, που καταβάλλεται καθηµερινά συνε-
χίζεται µε αµείωτη ένταση και ενδιαφέρον προς τον σκοπό της
επίτευξης ενός υψηλότερου επιπέδου ασφάλειας και προς τη
βελτίωση του ήδη υπάρχοντος περιβάλλοντος ευταξίας. Πι-
στεύουµε δε ότι τους επόµενους µήνες θα έχουµε ακόµη µεγα-
λύτερη δυνατότητα από πλευράς απασχόλησης προσωπικού
στην Αθήνα, δεδοµένου ότι αναµένουµε την επιστροφή από τα
νησιά ενός µεγάλου αριθµού αστυνοµικών, που είναι αποσπα-
σµένοι εκεί λόγω του προβλήµατος που έχουµε µε τους παρά-
τυπους µετανάστες, δεδοµένου ότι είναι σε εξέλιξη η κατάταξη
των συνοριακών φρουρών, τους οποίους προσλαµβάνουµε,
οκτακόσιους για τα νησιά και τετρακόσιους για τον Έβρο. Αυτήν
τη στιγµή ολοκληρώνεται η διαδικασία και ελπίζουµε µέχρι τον
Σεπτέµβριο, αν όλα είναι καλά, αυτοί να αναλάβουν ενεργό υπη-
ρεσία και να γυρίσει αντίστοιχος αριθµός αστυνοµικών από τα
νησιά, που είναι αποσπασµένος, τόσο στην Αθήνα όσο και στην
υπόλοιπη Ελλάδα, και να βελτιωθεί ακόµη περισσότερο η εικόνα
των υπηρεσιών από πλευράς στελέχωσης. 

Παράλληλα, θα ήθελα να πω ότι αναπτύσσουµε και ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο, µε παράλληλες και συντονισµένες δράσεις
και µε άλλους συναρµόδιους φορείς και ιδιωτικούς φορείς. Εί-
µαστε σε στενή συνεργασία µε τη δηµοτική αρχή της Αγίας Πα-
ρασκευής, αλλά και όλου του Λεκανοπεδίου και σε όλη τη χώρα
και µε διάφορες άλλες οργανώσεις, οι οποίες δραστηριοποιούν-
ται προς αντίστοιχες κατευθύνσεις, ούτως ώστε όλοι µαζί ως κοι-
νωνία να µπορέσουµε να διαµορφώσουµε καλύτερες συνθήκες
από κοινωνικής πλευράς, ούτως ώστε να έχουµε ένα καλύτερο
επίπεδο ασφάλειας. 

Στόχος, λοιπόν, όλων µας είναι η περαιτέρω εµπέδωση του αι-
σθήµατος ασφάλειας των πολιτών της Αγίας Παρασκευής, του
λεκανοπεδίου Αττικής και όλης της χώρας και να είσαστε βέβαιοι
ότι αυτό θα το πετύχουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Προχωρούµε στην τελευταία για σήµερα επίκαιρη ερώτηση,
την τέταρτη µε αριθµό 855/26-6-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταν-
τίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Επείγουσα η πρόσληψη προσωπικού φυλάκων στο σω-
φρονιστικό κατάστηµα της Νιγρίτας». Θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευθέριος Οικονόµου.

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα το οποίο καίει πραγµατικά την

τοπική κοινωνία αλλά και όλη την Ελλάδα, αν µιλάµε για µία ευ-
ταξία και µία ορθή λειτουργία σε ό,τι αφορά τα σωφρονιστικά
καταστήµατα, τις φυλακές. Το πρόβληµα στη Νιγρίτα είναι δια-
χρονικό, είναι από το 2010. Δεν βγήκε ποτέ προκήρυξη για να
στελεχωθούν οι φυλακές της Νιγρίτας, όπου κάθε πτέρυγα που
γινόταν από το 2010, παρά τις υποσχέσεις για εντοπιότητα και
το κριτήριο που θα εφαρµοστεί, γιατί οι τοπικές κοινωνίες -και
ως δηµοσιογράφος τότε το ενθυµούµαι- είχαν αντιδράσεις, αλλά
τελικά επείσθησαν και, για να έχουµε το κριτήριο της εντοπιότη-
τας, δεν εφαρµόστηκε. 

Στην αρχή πήραµε δέκα σωφρονιστικούς υπαλλήλους, µετά
άλλους δέκα, δηλαδή µπαλώναµε, προκειµένου σήµερα οι φυ-
λακές να χρειάζονται περίπου διακόσια πενήντα οκτώ άτοµα για
να είναι στελεχωµένες και να µπορούν να διοικηθούν. Έχουν
µόλις εκατόν πενήντα.

Σε ό,τι αφορά την εξωτερική φρουρά, εκεί είναι το µεγάλο πρό-
βληµα. Ενώ πρέπει να είναι ενενήντα οκτώ άτοµα, είναι µόλις
εξήντα τέσσερα και µάλιστα -και τότε νοµίζω ο σηµερινός Πρω-
θυπουργός ήταν Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης- έγινε η
µετακίνηση των δηµοτικών αστυνοµικών, οι οποίοι επανήλθαν
πίσω, µε αποτέλεσµα σήµερα να υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις
γιατί θα φύγουν κι άλλοι οι οποίοι θα γυρίσουν πίσω στην αυτοδι-
οίκηση σε ό,τι αφορά τη Δηµοτική Αστυνοµία. Πρέπει να σας πω
παράλληλα, κύριε Υπουργέ, ότι κάνει και εργασίες µεταγωγών η
εξωτερική φρουρά, κάτι που δεν κάνει η Θεσσαλονίκη και η Αθήνα,
µε αποτέλεσµα να επιβαρύνονται και µε άλλες υποχρεώσεις. 

Επίσης, µπαίνει το ερώτηµα µε αφορµή τις φυλακές στον Νι-
κηφόρο της Δράµας. Είναι φυλακές νέου τύπου, οµοιότυπες µε
τις φυλακές των Σερρών. Εκεί, απ’ ό,τι φαίνεται, στην αρχή λέ-
γατε για κάποιες προσλήψεις µέσω του Ανωτάτου Συµβουλίου
Επιλογής Προσωπικού. Τελικά θα γίνει µε εποπτεία του ΑΣΕΠ.
Γιατί άλλα µέτρα και άλλα σταθµά στη Δράµα; Δεν πρέπει να
γίνει προκήρυξη και για τις φυλακές της Νιγρίτας; Με την προ-
κήρυξη που θα κάνετε στη Δράµα θα υπάρχει συνάµα και προ-
κήρυξη για να καλυφθούν οι οργανικές θέσεις σε όλες τις
φυλακές ανά την Ελλάδα, µεταξύ αυτών και στη Νιγρίτα, όπου
το πρόβληµα λιµνάζει και διογκώνεται; Θα υπάρχει µέριµνα εν-
δεχοµένως για τους δεκαπέντε έµπειρους σωφρονιστικούς σή-
µερα υπαλλήλους εξωτερικής φρουράς από τις φυλακές της
Νιγρίτας που θα µεταφερθούν στη Δράµα; Υπάρχει στα σχέδιά
σας, µέχρι να βγει η προκήρυξη, να πάµε σε υποχρεωτική µετα-
κίνηση από άλλα σωφρονιστικά καταστήµατα, για να υπάρχει µία
ισοµερής κατανοµή θέσεων, για να είναι στελεχωµένες οι φυλα-
κές της Νιγρίτας; Είναι στα σχέδιά σας;

Σήµερα µιλάµε για επτακόσιους και πλέον κρατούµενους, βα-
ρυποινίτες. Βλέπετε τι γίνεται σε φυλακές. Για να αποσυµφορη-
θούν οι φυλακές, µεταξύ αυτών και οι φυλακές υψίστης
ασφαλείας στο Δοµοκό, απ’ ό,τι είναι στα σχέδιά σας, έχουµε
εκατόν πενήντα όλους κι όλους, άρα περισσεύουν περίπου εκατό
κρατούµενοι, οι οποίοι πρέπει να µπουν στο πάτωµα. Με συγχω-
ρείτε πολύ, αλλά µε ποια ψυχολογία να λειτουργήσουν οι άνθρω-
ποι και δη η εξωτερική φρουρά στις φυλακές της Νιγρίτας, όταν
το προσωπικό δεν επαρκεί και συνάµα επιβαρύνονται και µε τις
µεταγωγές; Είναι, λοιπόν, στα σχέδιά σας να αντιµετωπιστεί η
κατάσταση ισότιµα, όπως και στις φυλακές στη Δράµα;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
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Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Οικο-
νόµου.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε
Μπούµπα, χαίροµαι διότι µε την επίκαιρη ερώτησή σας µου δί-
νετε την ευκαιρία να ενηµερώσω το Σώµα και την κοινή γνώµη
για ένα ιδιαιτέρως σηµαντικό ζήτηµα, που κληθήκαµε να αντιµε-
τωπίσουµε από την πρώτη κιόλας στιγµή που αναλάβαµε ως
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη τη διαχείριση του συνόλου
των καταστηµάτων κράτησης της χώρας. 

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ζήτηµα της
υποστελέχωσης των καταστηµάτων κράτησης της χώρας απο-
τελεί δυστυχώς µία από τις χρόνιες παθογένειες που κληρονό-
µησε αυτή η Κυβέρνηση, την οποία καλείται να επιλύσει µε τρόπο
που θα εξασφαλίσει την εύρυθµη λειτουργία του συνόλου του
σωφρονιστικού συστήµατος της χώρας. Η ενίσχυση του προσω-
πικού µε στελέχη διαφόρων ειδικοτήτων, τα οποία θα απασχο-
λούνται στα σωφρονιστικά καταστήµατα ανά τη χώρα, αποτελεί
βασικό άξονα και µία εκ των θεµελιωδών προτεραιοτήτων που
συνθέτουν την ολοκληρωµένη αντεγκληµατική πολιτική της Κυ-
βέρνησης της χώρας. 

Σε ό,τι αφορά ειδικότερα την περίπτωση του καταστήµατος
κράτησης Νιγρίτας, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι δια-
νύουµε µια περίοδο όπου αναµένεται η ολοκλήρωση της γνω-
στής πλέον προκήρυξης 6Κ/2018 του ΑΣΕΠ, κάτι το οποίο θα
πραγµατοποιηθεί µε την έκδοση των οριστικών πινάκων διορι-
σθέντων. Ως αποτέλεσµα αυτής της εξέλιξης προβλέπεται ενί-
σχυση του κλάδου φύλαξης του εν λόγω σωφρονιστικού
καταστήµατος µε τριάντα έξι επιπλέον άτοµα. Αξίζει σε αυτό το
σηµείο να σηµειώσουµε ότι έχουν ήδη προσληφθεί δεκαεννέα
υπάλληλοι του κλάδου ΔΕ για τη φύλαξη στο κατάστηµα κράτη-
σης Νιγρίτας, µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου, οι οποίοι περιλαµβάνονται στους προσωρινούς πίνακες
κατάταξης της προαναφερθείσας προκήρυξης. Επιπλέον, το
προσωπικό του καταστήµατος κράτησης Νιγρίτας, στο πλαίσιο
πρόσφατης κατανοµής υπαλλήλων διαφόρων ειδικοτήτων,
λόγου χάριν κοινωνικής εργασίας, νοσηλευτικής, ιατρικής ψυχο-
λογίας, ενισχύθηκε µε µία ψυχολόγο, ο διορισµός της οποίας
έχει ήδη ολοκληρωθεί. 

Ολοκληρώνοντας την αρχική µου τοποθέτηση επί της επίκαι-
ρης ερώτησής σας, θα ήθελα να ενηµερώσω την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία ότι έχει προγραµµατισθεί η αποστολή αιτήµατος προς
το ΑΣΕΠ για την έκδοση προκήρυξης για την πρόσληψη τριακο-
σίων ογδόντα ενός µόνιµων υπαλλήλων διαφόρων κατηγοριών
και κλάδων, οι οποίοι θα συνδράµουν καθοριστικά στην εύρυθµη
λειτουργία του σωφρονιστικού συστήµατος της χώρας µας, επι-
λύοντας πλειάδα δυσχερειών αλλά και αναβαθµίζοντας ουσια-
στικά το έργο του σωφρονιστικού συστήµατος, το οποίο
οµολογουµένως δοκιµάζεται σκληρά καθηµερινά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µιλάτε γι’

αυτά τα τριάντα τέσσερα άτοµα. Μιλάµε για ενενήντα οκτώ
άτοµα. Αυτό τουλάχιστον χρειάζεται η εξωτερική φρουρά, όπου
υπάρχουν πολλοί πρώην δηµοτικοί αστυνοµικοί οι οποίοι θα επι-
στρέψουν. Δεν ξέρω αν είναι πανάκεια αυτά τα τριάντα τέσσερα
άτοµα. Δεν είναι, διότι το πρόβληµα θα διογκώνεται. 

Προτίθεστε να βγει ειδική προκήρυξη πέρα από την 6Κ/2018
που είπατε και για τις φυλακές της Νιγρίτας, όπως έγινε στη
Δράµα; Στη Δράµα υπάρχει ένα καλύτερο οργανόγραµµα. Μι-
λάτε για διακόσιες πενήντα οκτώ προσλήψεις. Είναι περίπου η
ίδια δυναµική. Πέντε πτέρυγες υπάρχουν και στις φυλακές της
Νιγρίτας. Οπότε το δυναµικό είναι περίπου για εξακόσιους κρα-
τούµενους. Άρα, χρειάζεται ο ίδιος αριθµός στις φυλακές της Νι-
γρίτας. 

Αυτήν τη στιγµή, αντί για διακόσιους πενήντα οκτώ στη Νι-
γρίτα, που οι φυλακές έγιναν το 2010 -έφτασε η τοπική κοινωνία
να λέει ότι µε τις φυλακές θα έρθει η ανάπτυξη για να λύσει το
βιοποριστικό πρόβληµα, δυστυχώς, εκεί φτάσαµε- είναι εκατόν
πενήντα. Άρα, µιλάµε για έλλειψη εκατό ατόµων. Το να έρθουν

τα τριάντα τέσσερα άτοµα που λέτε στην εξωτερική φρουρά
είναι κάτι. Το θέµα είναι όµως ότι δεν επουλώνει την πληγή, γιατί
θα συνεχίσουν να φεύγουν κι άλλοι που θα επιστρέψουν στη Δη-
µοτική Αστυνοµία. Άρα, δεν θα συµπληρωθούν τα ενενήντα οκτώ
άτοµα. Εν µέρει, θα επιλύσουν το πρόβληµα, διότι επιβαρύνεται
η εξωτερική φρουρά της Νιγρίτας τη µεταγωγή στη Θεσσαλο-
νίκη, κάτι που δεν κάνουν οι φύλακες σε Θεσσαλονίκη και Αθήνα.
Ενδεχοµένως απ’ αυτό να τους απαλλάξει. 

Το πρόβληµα, όµως, θα διαιωνίζεται σε ό,τι αφορά τη µετακί-
νηση των δηµοτικών αστυνόµων που πήγαν στα σωφρονιστικά
καταστήµατα και πρέπει να επιστρέψουν. Και ενδεχοµένως, είναι
άλλα άτοµα µε εµπειρία. Διότι στις φυλακές της Δράµας ενδε-
χοµένως να το υπερκεράσουµε αυτό το ποσοστό, γιατί χρειάζε-
ται και εµπειρία για να λειτουργήσουν οι φυλακές, αφού θα είναι
δοκιµαστικά για ένα χρονικό διάστηµα. Οπότε, µη φτάσουµε να
είναι πάλι η προσπάθεια σισύφειος για τις φυλακές της Νιγρίτας.
Δεν θα επαρκεί πάλι το προσωπικό ούτε για την εξωτερική
φρουρά. Με τα εκατόν πενήντα άτοµα, όµως, για επτακόσιους
και πλέον κρατούµενους όταν πρέπει να είναι εξακόσιοι οι κρα-
τούµενοι και είναι υπεράριθµοι -και µιλάµε και για βαρυποινίτες-
αντιλαµβάνεστε ότι η ψυχολογία δεν είναι η κατάλληλη. 

Η εξωτερική φρουρά πρέπει να είναι επί ώρες σε συγκεκρι-
µένα σηµεία και να φυλάττει το σωφρονιστικό κατάστηµα. Δεν
είναι και οι καλύτερες συνθήκες όταν υπάρχουν ελλείψεις. Τι θα
γίνει µε τις άδειες; Για να µην βάλω και την παράµετρο εξοπλι-
σµού στις φυλακές που θα έπρεπε να υπάρχει αυτό. 

Το θέµα είναι να επιλυθεί ουσιαστικά το πρόβληµα, δηλαδή να
βγει µια προκήρυξη εκ νέου που να µιλάει για οργανικές θέσεις
και κάλυψη σε όλη την Ελλάδα, όχι µόνο επιλεκτικά σε κάποιες
φυλακές, για να υπάρχει η αποσυµφόρηση που είναι στα σχέδιά
σας –και ορθά είναι- για να µην έχουµε αυτό το πρόβληµα ούτε
για τριτοκοσµικές συνθήκες στις φυλακές που αντικατοπτρίζουν
την εικόνα της χώρας, αλλά και για να µπορούν οι σωφρονιστικοί
υπάλληλοι και ειδικά η εξωτερική φρουρά να κάνουν τη δουλειά
τους απρόσκοπτα µε τον απαιτούµενο εξοπλισµό και τον απα-
ραίτητο αριθµό στελεχών.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Μπούµπα, όπως επεσήµανα και στην αρχική µου τοπο-

θέτηση, το θέµα που αναδεικνύεται µέσα από την επίκαιρη ερώ-
τησή σας είναι πραγµατικά ένα ζήτηµα το οποίο µας απασχολεί
καθηµερινά στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Θέλω να
σας διαβεβαιώσω ότι αναζητούµε την πλέον άµεση, πρακτική και
λειτουργική λύση για διευθέτησή του, συνεκτιµώντας όλες τις
δυνατότητες και τις παραµέτρους σύµφωνα πάντοτε µε τον υλο-
ποιούµενο προγραµµατισµό µας, αναφορικά µε τη διαχείριση
των ανθρωπίνων πόρων τα επόµενα χρόνια προς την κατεύθυνση
ενίσχυσης του προσωπικού που εργάζεται στα καταστήµατα
κράτησης της χώρας συνολικά. 

Αντιλαµβάνοµαι το έντονο ενδιαφέρον σας για το κατάστηµα
της Νιγρίτας των Σερρών, σε σχέση και µε το υπό λειτουργία στη
Δράµα και γενικότερα. Πραγµατικά, όµως, θέλω να µας πιστέ-
ψετε ότι ένα από τα βασικότερα µελήµατά µας αυτήν την πε-
ρίοδο είναι το θέµα συνολικότερα της στελέχωσης των
καταστηµάτων κράτησης της χώρας, διότι πραγµατικά η υποστε-
λέχωση είναι σε οριακό σηµείο. Και δεν µπορούµε να συζητάµε
για ένα οµαλό σωφρονιστικό σύστηµα εάν δεν λυθούν πρωτί-
στως αυτά τα βασικά θέµατα. 

Γνωρίζετε ότι µια από τις βασικές προτεραιότητες της Κυβέρ-
νησης είναι η δηµιουργία σύγχρονων σωφρονιστικών καταστη-
µάτων. Έχουν ψηφισθεί οι σχετικές διατάξεις µε προγράµµατα
ΣΔΙΤ για να προχωρήσουµε. Κινούµαστε ταχύτατα για τον Κορυ-
δαλλό. Παράλληλα, εξετάζουµε και τη δυνατότητα και σε άλλες
περιοχές της χώρας, όπου προσφέρεται από πλευράς οικοπέδων
ή άλλων κατάλληλων κτισµάτων να προχωρήσουµε γρήγορα στη
δηµιουργία κι άλλων σωφρονιστικών καταστηµάτων, σύγχρονων
που να δηµιουργούν τις κατάλληλες συνθήκες ως προς τη δια-
µονή των κρατουµένων, σεβόµενοι και την προσωπικότητά τους
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και να εναρµονισθεί η χώρα µας και προς τις υποδείξεις του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης. Κινούµαστε µε πολύ γοργό ρυθµό. Πρω-
τίστως, βέβαια, θέλουµε να στελεχωθούν διότι όλα αυτά τα
χρόνια λόγω και των µνηµονιακών δεσµεύσεων, πραγµατικά, το
θέµα της υποστελέχωσης έχει οδηγηθεί σε πολύ τραγικά αποτε-
λέσµατα, πολύ δε περισσότερο, µετά και την ψήφιση λίγο πριν
τις εκλογές της σχετικής διάταξης που έδωσε τη δυνατότητα
στους δηµοτικούς υπαλλήλους που είχαν αποσπαστεί να ξανα-
γυρίσουν στη Δηµοτική Αστυνοµία. 

Πρόκειται, λοιπόν, για το αποτέλεσµα µιας πολύµηνης, καθη-
µερινής και ιδιαίτερα δύσκολης προσπάθειας. Ολοκληρώνουµε
µια σειρά µέτρων. Ελπίζουµε ότι θα µπορέσουν σύντοµα να πά-
ρουν και τη µορφή νοµοθετικών πρωτοβουλιών, ούτως ώστε τα

σωφρονιστικά καταστήµατα να έρθουν σε ένα επίπεδο που να
επιτελούν την αποστολή τους πραγµατικά, όπως αρµόζει σε ένα
σύγχρονο ευρωπαϊκό και δηµοκρατικό κράτος και για τα οποία
σε τελική ανάλυση προορίζονται. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία σύµφωνα µε τη συµ-

πληρωµατική ηµερήσια διάταξη που σας έχει διανεµηθεί, θα κά-
νουµε ένα ολιγόλεπτο διάλειµµα για να καθαριστεί η Αίθουσα. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση:
α) της από 23.6.2020 τροποποίησης της από 6.9.2018 Σύµβασης
Δωρεάς, β) των από 23.6.2020 Επιµέρους Συµβάσεων Δωρεάς
για τα Έργα ΙΧ και Χ και γ) της από 23.6.2020 τροποποίησης της
Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το Έργο VII-Τραύµα της από
6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος “ΚΟΙΝΩΦΕ-
ΛΕΣ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ” και του Ελληνικού Δηµοσίου
για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της
υγείας, που κυρώθηκε µε το ν. 4564/2018 (Α΄89) και συµπλή-
ρωση του ν. 4693/2020 (Α΄116)».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 25 Ιουνίου του 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και της τροπολο-
γίας.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι από σήµερα, 1η Ιουλίου του
2020, επανέρχεται το σύστηµα της εγγραφής των Βουλευτών
στον κατάλογο των οµιλητών µε την ηλεκτρονική τους κάρτα. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Παρακαλώ να ανοίξει το ηλεκτρονικό σύστηµα για την εγ-

γραφή των οµιλητών, το οποίο θα είναι ανοιχτό µέχρι το πέρας
της οµιλίας των δύο πρώτων εισηγητριών, της κ. Βρυζίδου και
της κ. Ειρήνης - Ελένης Αγαθοπούλου. 

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παρα-
σκευή Βρυζίδου για δεκαπέντε λεπτά.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 21-9-2019

κυρώθηκε µε τον ν.4564/2018 η από 6-9-2019 κύρια σύµβαση δω-
ρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ.
Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου.

Το Ίδρυµα αναλαµβάνει το σύνολο του κόστους υλοποίησης
σηµαντικών έργων, του Γενικού Νοσοκοµείου Κοµοτηνής, του
Νοσοκοµείου Παίδων Θεσσαλονίκης, τη χρηµατοδότηση υλοποί-
ησης εκπαιδευτικών ερευνητικών προγραµµάτων και χορήγηση
υποτροφιών, την προµήθεια νέου εξοπλισµού µε σκοπό την ενί-
σχυση της δυναµικότητας των αεροδιακοµιδών του ΕΚΑΒ, του
Γενικού Νοσοκοµείου Σπάρτης και κάθε άλλου πρόσθετου έργου
που θα παρουσιαζόταν η ανάγκη να γίνει λόγω καινούργιων δε-
δοµένων ή έκτακτων εξαιρετικών συνθηκών, όπως αυτών που
προκάλεσε η εξάπλωση του κορωνοϊού. 

Το ίδρυµα, µετά την ενηµέρωση που είχε από το ελληνικό δη-
µόσιο για τις ελλείψεις που διαπιστώθηκαν στον τοµέα της υγείας
στην Ελλάδα, ιδίως στον τοµέα της εντατικής θεραπείας λόγω του
κορωνοϊού, συµφώνησε αµέσως να συνδράµει χρηµατοδοτώντας
για την ανακαίνιση εγκαταστάσεων, οι οποίες θα διαµορφωθούν
ειδικά για να λειτουργήσουν ως µονάδες εντατικής θεραπείας. 

Πρόκειται για ένα έργο, το έργο IX, προϋπολογισµού 15.111.500
ευρώ, το οποίο περιλαµβάνει παρεµβάσεις σε δεκαπέντε δηµόσια
νοσοκοµεία, εξασφαλίζοντας εκατόν πενήντα πέντε κλίνες µονά-
δων εντατικής θεραπείας (ΜΕΘ) και δεκαεννέα κλίνες µονάδων
αυξηµένης φροντίδας (ΜΑΦ). Η συγκεκριµένη επιµέρους σύµ-
βαση υλοποιήθηκε στις 23-6-2020 και σήµερα έρχεται προς κύ-
ρωση µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Παράλληλα, χρηµατοδοτήθηκε ένα ακόµη έργο, το έργο X,
που αφορά στην εκπαίδευση επί της εντατικής θεραπείας και πε-
ριλαµβάνει σεµινάρια εκπαιδευτών για γιατρούς και νοσηλευτές,
καθώς και την υλοποίηση εξειδικευµένων πιστοποιηµένων σεµι-
ναρίων µε τη συµµετοχή εντατικολόγων γιατρών προϋπολογι-
σµού 1.400.000 ευρώ.

Η προσφορά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» διαχρονικά,
αλλά και στην αντιµετώπιση της κρίσης του κορωνοϊού, καθώς
και πολλών άλλων Ελλήνων επιχειρηµατιών, ήταν καθοριστική και

συγκινητική. Οι ισχυροί οικονοµικά Έλληνες είναι δίπλα στην πα-
τρίδα µας και στέλνουν το µήνυµα ότι δεν θα την αφήσουν αδύ-
ναµη, ευάλωτη και µε ελλείψεις. Τιµούµε την προσφορά τους και
µε σωστή διαχείριση και συνεργασία αξιοποιούµε µε τον καλύ-
τερο τρόπο την υποστήριξή τους και ενθαρρύνουµε και άλλους
µιµητές.

Και στο σηµείο αυτό, κάνοντας έναν απολογισµό της µέχρι
τώρα διαχείρισης της οικονοµικής κρίσης λόγω του κορωνοϊού,
θεωρώ ότι είχε ιδιαίτερα θετικό αποτέλεσµα. Αυτό µας γεµίζει
ικανοποίηση όχι µόνο για τη συνολική αναγνώριση, αλλά και κυ-
ρίως γιατί προστατεύτηκε η ζωή των ευάλωτων συµπολιτών µας
και γενικά η υγεία του συνόλου των Ελλήνων. 

Στο θετικό αποτέλεσµα συνέβαλε η αυτοθυσία γιατρών και νο-
σηλευτών, καθώς και εργαζοµένων άλλων επαγγελµάτων που
βρέθηκαν στην πρώτη γραµµή και όλων των Ελλήνων που ακο-
λούθησαν τις οδηγίες των ειδικών γιατί εµπιστεύθηκαν την κα-
θοδήγηση της Κυβέρνησης, η οποία έχοντας στα χέρια της το
τιµόνι της χώρας και την ευθύνη αντέδρασε άµεσα, πήρε µε απο-
φασιστικότητα τα απαραίτητα µέτρα και λειτούργησε µε µόνο
γνώµονα την προστασία και το συµφέρον των Ελλήνων.

Στο παρόν σχέδιο νόµου έχουµε ακόµη προς κύρωση την τρο-
ποποίηση της σύµβασης του έργου VII-τραύµα δωρεάς του Ιδρύ-
µατος «Σταύρος Νιάρχος». 

Το συγκεκριµένο έργο συνολικού προϋπολογισµού 6.300.000
ευρώ περιλαµβάνει υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων σε
πιστοποιηµένα κέντρα εκπαίδευσης τραύµατος ανά την επικρά-
τεια. 

Συγκεκριµένα, περιλαµβάνονται προγράµµατα εκπαίδευσης
για την αντιµετώπιση του τραύµατος σπουδαστών ιατρικής έκτου
έτους, σπουδαστών νοσηλευτικής και διασωστών του ΕΚΑΒ,
καθώς και χρηµατοδότηση υποτροφιών. Προβλέπεται, επίσης, η
αγορά χειρουργικών προσοµοιωτών.

Ωστόσο, κατόπιν νέας αξιολόγησης κρίθηκε απαραίτητο να εν-
ταχθεί στο αντικείµενο της δωρεάς αυτής και εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα που να αφορά στο παιδικό τραύµα τελειοφοίτων
σπουδαστών Ιατρικής στο έκτο έτος. Η εκπαίδευση θα πραγµα-
τοποιηθεί στη Θεσσαλονίκη, στην Αθήνα και στην Κρήτη σε πιστο-
ποιηµένα κέντρα εκπαίδευσης σε συνεργασία µε τον αρµόδιο
διαχειριστή τριάντα µέρες µετά την κύρωση της παρούσας τρο-
ποποίησης.

Τέλος, το παρόν σχέδιο νόµου αναφέρεται στην επιµέρους
σύµβαση δωρεάς για το έργο V, που αφορά στην αγορά των δύο
ελικοπτέρων της εταιρείας «LEONARDO». Στην εν λόγω σύµ-
βαση προστίθεται η αγορά από την ίδια εταιρεία και των ανα-
γκαίων ανταλλακτικών εργαλείων και γενικά εξοπλισµού και
τεχνικής βοήθειας των ελικοπτέρων. Και η πρόσθετη αυτή συµ-
φωνία έρχεται σήµερα προς κύρωση. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να επιση-
µάνω τη µεγάλη σηµασία της προαναφερόµενης δωρεάς, η
οποία αναβαθµίζει την ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών
υγείας προς τους Έλληνες πολίτες και δηµιουργεί αίσθηµα
ασφάλειας. 

Θα ήθελα ακόµη να αναφερθώ και στο Υπουργείο Υγείας, το
οποίο δουλεύοντας σκληρά όλο αυτό το διάστηµα και κυρίως την
ώρα της υγειονοµικής κρίσης µε την καθοδήγηση της Κυβέρνη-
σης συνολικά απέδειξε ότι µπορεί να καλύψει κενά του παρελ-
θόντος και να είναι χρήσιµο και αποτελεσµατικό. 

Σκέψεις, προγράµµατα υπήρχαν και από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση, αλλά, δυστυχώς, και πολλές ελλείψεις και κενά που κα-
λύφθηκαν από τη σηµερινή.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης και κυρίως της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, ο Έλληνας πολίτης θέλει και δικαιούται να
είναι ασφαλής στο θέµα της υγείας του και της ζωής του. Αυτό
φροντίζει µε επιτυχία η σηµερινή Κυβέρνηση και γι’ αυτό υπάρχει
ικανοποίηση των πολιτών από κάθε γωνιά της Ελλάδος. 

Δυστυχώς ο ΣΥΡΙΖΑ πάντα είχε µια δυσκολία να ερµηνεύσει
τη βούληση των πολιτών. Ίσως γι’ αυτό µπορεί να βλέπει και σε
αυτό το νοµοσχέδιο καχύποπτα τα αναγκαία, περιττά τα χρήσιµα
και να διαφωνεί µε όσα όλοι οι Έλληνες επιθυµούν µόνο και µόνο
γιατί τα υλοποιεί η Νέα Δηµοκρατία, πολιτικές επιλογές και πο-
λιτικές ευθύνες.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι µαζί οφείλουµε να στηρί-
ζουµε τα σηµαντικά, για να µπορεί να σταθεί η χώρα µας δυνατή
απέναντι σε όσους µας υποτιµούν και κυρίως σε όσους µας επι-
βουλεύονται.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ και
εγώ, κυρία συνάδελφε, και κυρίως για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ειρήνη - Ελένη
Αγαθοπούλου.

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Η κύρωση, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, των επιµέρους συµβάσεων µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος» είναι πάντα µια καλή ευκαιρία για να συζητάµε το
διαφορετικό µοντέλο, το µοντέλο που η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
είχε επιλέξει την προηγούµενη περίοδο, για τη συνεργασία του
δηµόσιου µε τον ιδιωτικό τοµέα. 

Γιατί θα θυµάστε ότι σε µια περίοδο ιδιαίτερης οικονοµικής
ασφυξίας –θα θυµάστε ότι το 2015 η κυβέρνησή σας είχε αφήσει
παντελώς άδεια τα ταµεία στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ- σε µια πε-
ρίοδο επίσης σκληρής µνηµονιακής εποπτείας που κληθήκαµε να
αναλάβουµε, όπου κάθε ευρώ του κρατικού προϋπολογισµού
έπρεπε να έχει την άδεια των θεσµών για να δαπανηθεί και που τα
ανώτατα όρια στους επιµέρους προϋπολογισµούς των Υπουρ-
γείων που µας επιβάλλονταν ήταν πολύ κάτω από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο, µε κάποιον τρόπο έπρεπε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να
στηρίξει τη δηµόσια υγεία, τη δηµόσια παιδεία, το κράτος πρό-
νοιας.

Υπό εκείνες, λοιπόν, τις συνθήκες δεν διστάσαµε τότε να
πούµε ναι ακόµα και σε χορηγίες εταιρειών, αλλά κυρίως σε χο-
ρηγίες κοινωφελών ιδρυµάτων για να αντιµετωπίσουµε ό,τι µπο-
ρούσαµε να αντιµετωπίσουµε από τα ερείπια που είχατε αφήσει
το 2015.

Στην επιτροπή αναφέρθηκε η κ. Φωτίου σε συγκεκριµένα πα-
ραδείγµατα τέτοιων συνεργασιών όπως ήταν η χρηµατοδότηση
του ηλεκτρονικού συστήµατος για την αναδοχή και την υιοθεσία,
όπως ήταν το λεωφορείο προσωπικής φροντίδας για τους άστε-
γους καθώς και πολλά άλλα σε διάφορα Υπουργεία και σε διά-
φορους τοµείς. Τέτοιου είδους συνεργασία χωρίς κανένα
οικονοµικό όφελος και χωρίς κανένα κέρδος για τους ιδιώτες
ήταν και η αρχική συµφωνία µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
για τον τοµέα της υγείας. 

Φυσικά εδώ το ΚΚΕ δεν συµφωνεί και µας δήλωσε και στην
επιτροπή ότι είµαστε ίδιοι µε τη Νέα Δηµοκρατία γιατί και οι δύο
δίνουµε χώρο στον ιδιωτικό τοµέα. Δυστυχώς για εσάς, ευτυχώς
για εµάς η πραγµατικότητα το διαψεύδει διότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι η
κυβέρνηση που έβγαλε τη χώρα από τη στενή µνηµονιακή επο-
πτεία, µείωσε την ανεργία, µείωσε τη φτώχεια, έδωσε ξανά ελ-
πίδα σε αυτήν τη χώρα και σε αυτόν τον κόσµο. Δεν είµαστε,
λοιπόν, ίδιοι µε τη Νέα Δηµοκρατία και ας λέτε το αντίθετο.

Εκτός των παραπάνω και αυτή η σύµπραξη µε το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» όπως εξελίσσεται τελικά είναι η καλύτερη
απόδειξη ότι υπάρχει τεράστια διαφορά στον σχεδιασµό τον δικό
µας, που ξαναλέω το κράτος και το Υπουργείο είχε τον απόλυτο
έλεγχο και δεν υπήρχε ίχνος κερδοσκοπίας από τον ιδιωτικό
τοµέα, ενώ τώρα κάθε τροποποίηση της σύµβασης µας επιφυ-
λάσσει και µία έκπληξη που από πίσω κρύβεται κάποιος ιδιώτης
που στο τέλος θα ωφεληθεί.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εξάλλου δεν δίστασε
ούτε εν µέσω πανδηµίας, έκτακτης δηλαδή υγειονοµικής ανάγ-
κης, να δώσει δωράκια στους ιδιώτες κλινικάρχες για να νοικιά-
σει κρεβάτια ΜΕΘ σε ιδιαίτερα αυξηµένες τιµές από τις
προβλεπόµενες. Δεν περιµένουµε, λοιπόν, κάτι διαφορετικό από
εσάς. Αυτό είναι δεδοµένο. Οφείλουµε, όµως να σας ελέγχουµε
και να αναδεικνύουµε αυτές σας τις πρακτικές από τις οποίες οι
πολίτες, αλλά και το δηµόσιο βγαίνουν ιδιαίτερα ζηµιωµένοι.

Συγκεκριµένα, λοιπόν, για τη σύµβαση για την ενίσχυση των
ΜΕΘ θέσαµε ερωτήµατα στην επιτροπή, κύριοι Υπουργοί, στα
οποία δεν πήραµε απαντήσεις. Ελπίζουµε να πάρουµε σήµερα, για
να µπορέσουµε να αποφασίσουµε τη στάση µας στο νοµοσχέδιο. 

Συγκεκριµένα ερώτηµα πρώτο: Δηµιουργείτε νέα κρεβάτια
ΜΕΘ και ΜΑΦ µε αυτή τη σύµβαση ή απλά ανακαινίζετε εγκατα-
στάσεις που προϋπάρχουν στα δεκαπέντε νοσοκοµεία που περι-
γράφονται στη σύµβαση; 

Η συζήτηση που άνοιξε εν µέσω πανδηµίας έκανε ιδιαίτερα εµ-
φανή την ανάγκη δηµιουργίας νέων και κλινικών και κλινών ΜΕΘ
ιδιαίτερα στην επαρχία, αλλά και στα νησιά µας. Με την ευκαιρία,
γιατί σήµερα ξεκινάει και επίσηµα η τουριστική περίοδος στη
χώρα, θα συζητήσουµε την αναγκαιότητα αποκέντρωσης των
ΜΕΘ στα νησιά µας που κατά τους θερινούς µήνες επιφορτίζον-
ται µε τεράστιο όγκο τουριστών; 

Και εσείς και εµείς θέλετε και θέλουµε να εξασφαλίσουµε
ασφαλείς συνθήκες για τους τουρίστες που έρχονται στη χώρα
µας ακριβώς γιατί ο τουρισµός είναι η βαριά βιοµηχανία αυτής
της χώρας. Δεν θεωρείτε ότι η δηµιουργία και αναβάθµιση των
υποδοµών στα νησιά θα είναι ένα ισχυρό µέτρο για την εξασφά-
λιση ασφαλών συνθηκών διακοπών για τους τουρίστες Έλληνες
και ξένους;

Αλλά εκτός από τα νησιά πρέπει να συζητήσουµε και την ανα-
γκαιότητα ύπαρξης κλινικών ΜΕΘ και στις αποµακρυσµένες από
αστικά κέντρα περιοχές, στην παραµεθόριο κ.ο.κ..

Υπάρχει σχεδιασµός από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και από
τις προηγούµενες διοικήσεις των νοσοκοµείων όλης της επικρά-
τειας, αφού είχαν µπει στη διαδικασία να φτιάξουν νέους οργα-
νισµούς για τα νοσοκοµεία όπου συµπεριλαµβάνεται και η
ίδρυση ΜΕΘ σε πολλά δηµόσια νοσοκοµεία. Θα προχωρήσετε
τους νέους οργανισµούς νοσοκοµείων ή έστω θα ανοίξουµε την
κουβέντα για την κατανοµή κλινικών και κλινών στην περιφέρεια;

Προσωπικά, κύριοι Υπουργοί, έχω καταθέσει ερώτηση για τη
δηµιουργία µονάδας εντατικής θεραπείας στο Νοσοκοµείο του
Κιλκίς σύµφωνα µε τον οργανισµό που είχε σχεδιάσει η προηγού-
µενη διοίκηση του νοσοκοµείου και δεν πρόλαβε να γίνει πράξη.
Απάντηση δεν έχουµε λάβει ακόµα στην ερώτηση αυτή από το
Υπουργείο. Το µόνο που λάβαµε ήταν ένα δελτίο Τύπου της το-
πικής διοικούσας επιτροπής της Νέας Δηµοκρατίας -ακούστε το
γιατί σας δεσµεύει- που λέει ότι µέχρι το φθινόπωρο το Νοσοκο-
µείο Κιλκίς θα έχει ΜΕΘ. Θα το καταθέσω για τα Πρακτικά. Ξέ-
ρετε κάτι; Αν δεν ξέρετε, µαζέψτε αυτές τις φωνές διότι σας
εκθέτουν. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε δηµιουργία νέων ΜΕΘ σε όλη την επικρά-
τεια ανάλογα µε τις ανάγκες και στελέχωσή τους άµεσα. Επίσης
βγάλτε άµεσα την κατανοµή και την προκήρυξη των θέσεων ια-
τρών, νοσηλευτών και εξειδικευοµένων για ΜΕΘ που ψηφίσαµε
πριν λίγο καιρό.

Ερώτηµα δεύτερο: Γιατί τα εκπαιδευτικά προγράµµατα για το
επιστηµονικό προσωπικό των ΜΕΘ και ΜΑΦ τα αναθέτετε στο
΄Ιδρυµα «ΘΩΡΑΞ»; Έχετε διαπιστώσει ότι η Ελληνική Εταιρεία
Εντατικής Θεραπείας και η αρµόδια επιτροπή του ΚΕΣΥ που
έχουν ήδη θεσµικά αυτόν τον ρόλο δεν τον παίζουν αποτελεσµα-
τικά; Εάν είναι έτσι, νοµίζω οφείλετε να το πείτε να το ξέρουµε
και εµείς, αλλιώς όµως δεν υπάρχει λόγος να ανατεθούν στο
ΝΠΙΔ «ΘΩΡΑΞ». Έχει εµπειρία το ίδρυµα αυτό; Δεν προκύπτει
από κάπου. Η Ελληνική Εταιρεία Εντατικής Θεραπείας ερωτή-
θηκε και απάντησε ότι δεν µπορεί να αναλάβει τη συγκεκριµένη
εκπαίδευση; 

Εδώ, κύριοι Υπουργοί, χρειαζόµαστε µια πολύ πειστική απάν-
τηση. Αν θέλετε να ψηφίσουµε τη σύµβαση αυτή, συγκεκριµένο
σηµείο πρέπει να αλλάξει.

Ερώτηµα τρίτο: η ίδρυση του ΟΔΙΠΥ. Σε ποιο στάδιο βρισκό-
µαστε; Διότι ΟΔΙΠΥ ακούµε και ΟΔΙΠΥ δεν βλέπουµε όλο αυτό
το διάστηµα, παρότι σε διάφορα νοµοσχέδια κατά καιρούς τού
έχετε αναθέσει διάφορους ρόλους και αρµοδιότητες. Βέβαια
είναι λίγο πρωθύστερο αυτό. Περιµένουµε την ίδρυση του
ΟΔΙΠΥ, εντελώς καλοπροαίρετα.

Ερώτηµα τέταρτο: εκπαιδευτικό πρόγραµµα για το τραύµα. Το
επεκτείνετε και στο παιδικό τραύµα και καλώς κάνετε. Αυτό που
σας είπαµε όµως ότι δεν κατανοούµε είναι γιατί για την υλοποί-
ηση του εν λόγω εκπαιδευτικού προγράµµατος το Ίδρυµα «Σταύ-
ρος Νιάρχος» κάνει τη δωρεά στην ΑΕΜΥ και η ΑΕΜΥ µε τη σειρά
της αναθέτει ξανά στην ΑΜΚΕ «Αναγέννηση και Πρόοδος» του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Θα µπορούσατε να µας εξηγή-
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σετε την αναγκαιότητα της συγκεκριµένης διαδικασίας για να την
καταλάβουµε και εµείς.

Για να κλείσω, αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλ-
φισσες, όσον αφορά τη στάση µας στη σύµβαση περιµένουµε
τις απαντήσεις σας και θα απαντήσουµε και εµείς στη συνέχεια.
Όµως επαναλαµβάνουµε για άλλη µια φορά ότι η δηµόσια υγεία
είναι και θα είναι στην επικαιρότητα για µεγάλο χρονικό διάστηµα
ακόµη και λόγω της πανδηµίας, αλλά όχι µόνο, και η Κυβέρνηση
και το Υπουργείο Υγείας οφείλουν να λάβουν δραστικά µέτρα:
Πρώτον, µόνιµες προσλήψεις στα δηµόσια νοσοκοµεία -δεν κά-
νατε ούτε µία µέχρι σήµερα- και στις δοµές πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας υγείας. Προχωρήστε τον σχεδιασµό που έχετε ήδη έτοιµο
από την προηγούµενη κυβέρνηση, για δέκα χιλιάδες µόνιµες
προσλήψεις που είχαµε προϋπολογίσει µε µεγάλη ακρίβεια για
τα επόµενα χρόνια. Δεν θα διεκδικήσουµε, κύριε Υπουργέ, την
πατρότητά τους, δεν είναι αυτό που µας ενδιαφέρει. Αυτό που
µας ενδιαφέρει είναι η αναβάθµιση των δηµόσιων υπηρεσιών
υγείας. Απλά, λοιπόν, κάντε το.

Δεύτερον, προχωρήστε στον σχεδιασµό της επιτροπής για τον
σχεδιασµό νέων κλινών εντατικής θεραπείας. Φέρτε το θέµα στη
Βουλή να το συζητήσουµε και να προχωρήσει το συντοµότερο. 

Τρίτον, δηµιουργήστε έγκαιρα ολοκληρωµένο πλάνο και λε-
πτοµερή σχεδιασµό για την αντιµετώπιση του δεύτερου κύµατος
της πανδηµίας, αν θα έρθει -εµείς πρέπει να είµαστε έτοιµοι για
το αν θα έρθει-, σχέδιο για το κάθε νοσοκοµείο, για να µη δούµε
ξανά την προχειρότητα και τον κακό σχεδιασµό ανά την Ελλάδα,
της πρώτης περιόδου. Και έχω παραδείγµατα να σας αναφέρω.

Σε αυτά, λοιπόν, είµαστε στη διάθεσή σας να συµβάλουµε µε
προτάσεις, µε γνώµονα όµως πάντα την αναβάθµιση των δηµό-
σιων υπηρεσιών υγείας και την αποκατάσταση της φήµης τους
στα µάτια του κόσµου, αυτήν που είχατε αµαυρώσει µε τις πρα-
κτικές σας οι κυβερνήσεις των προηγούµενων ετών στις οποίες
συµµετείχατε και που λίγο απέχουν από τις σηµερινές σας πρα-
κτικές. Δεν θέλουµε το δηµόσιο σύστηµα υγείας να περάσει αυτά
που πέρασε επί περιόδου µνηµονίων και σε ό,τι άλλο για την ανα-
βάθµιση του δηµόσιου συστήµατος υγείας είµαστε εδώ να συµ-
βάλουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ειρήνη - Ελένη Αγαθοπούλου

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κυρία Αγαθοπούλου και βεβαίως και για την τήρηση του χρόνου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, πα-

ρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, έχετε τον

λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα να πω ότι κάνουµε αποδεκτή την τροπολογία 383/66 που
έχει να κάνει µε τη δυνατότητα να συνεδριάζουν οι γενικές συ-
νελεύσεις µετόχων ή εταίρων οποιουδήποτε νοµικού προσώπου
ή νοµικής οντότητας µέσω τηλεδιάσκεψης, είτε για ορισµένα από
τα µέλη είτε για το σύνολο των µελών τους, λόγω κορωνοϊού, την
επέκταση της χρονικής διάρκειας. Θα έρθει ο κ. Τσακίρης, να
υποστηρίξει την εν λόγω τροπολογία λίγο αργότερα. Εµείς ως
Υπουργείο Υγείας την κάνουµε αποδεκτή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
Τώρα τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλα-

γής κ. Ανδρέας Πουλάς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε επανειληµµένως τονίσει

ότι η δωρεά του κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»
είναι πρωτοφανής σε µέγεθος για τα ελληνικά δεδοµένα. Τα
έργα που περιλαµβάνει, ύψους τουλάχιστον 400 εκατοµµυρίων
ευρώ, µπορούν να συµβάλουν καθοριστικά στην ενίσχυση του
ΕΣΥ επί τη βάσει ενός συγκεκριµένου και µακροπρόθεσµου σχε-
δίου. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο προστίθενται δύο νέα έργα στη
δωρεά του ιδρύµατος, µετά από την επαναξιολόγησή της υπό
τις νέες συνθήκες που προέκυψαν λόγω της πανδηµίας. 

Συγκεκριµένα, προστίθενται: το έργο IX, το οποίο αφορά τη
χρηµατοδότηση εκατόν πενήντα πέντε κλινών µονάδων εντατικής
θεραπείας και δεκαεννέα µονάδων αυξηµένης φροντίδας σε δε-
καπέντε συγκεκριµένα νοσοκοµεία της χώρας. 

Επίσης, το έργο X, το οποίο αφορά τη χρηµατοδότηση πεντα-
ετούς εκπαιδευτικού προγράµµατος στελεχών εντατικής θερα-
πείας ιατρών, νοσηλευτών, ύψους 1,4 εκατοµµυρίου ευρώ. Το
πρόγραµµα αυτό περιλαµβάνει την υλοποίηση σεµιναρίων και θα
υλοποιηθεί υπό τον υπό σύσταση «Οργανισµό Διασφάλισης Ποι-
ότητας στην Υγεία Α.Ε.», τον λεγόµενο ΟΔΙΠΥ, και αποκλειστικά
θα γίνει µέσω του Κέντρου Ερευνών Εντατικής Θεραπείας και
Επείγουσας Ιατρικής Θώρακος Ίδρυµα «ΘΩΡΑΞ». 

Τροποποιείται το έργο VII για το τραύµα, προϋπολογισµού 6,3
εκατοµµυρίων ευρώ και προστίθεται εκπαιδευτικό πρόγραµµα
που θα αφορά ειδικά το παιδικό τραύµα, απευθυνόµενο σε τε-
λειόφοιτους σπουδαστές της Ιατρικής. Το πρόγραµµα αυτό θα
υλοποιηθεί µέσω της «ΑΕΜΥ Α.Ε.» στα πιστοποιηµένα κέντρα εκ-
παίδευσης τραύµατος στην Αθήνα, τη Θεσσαλονίκη και την
Κρήτη.

Και τέλος, εξειδικεύονται οι τεχνικές προδιαγραφές και οι όροι
αγοράς, παράδοσης και εκπαίδευσης των πιλότων, που αφορούν
την αγορά των δύο ελικοπτέρων που προβλέφθηκε µε τον
ν.4693/2020. 

Χωρίς αµφιβολία η συγκεκριµένη δωρεά δηµιουργεί προσδο-
κίες ότι θα βελτιώσει το ΕΣΥ στους τοµείς όπου παραδοσιακά
πάσχει: στις κλίνες ΜΕΘ, στην εκπαίδευση των γιατρών και νο-
σηλευτών, στα πτητικά µέσα του ΕΚΑΒ που εξυπηρετούν κυρίως
τα νησιά και τις ακριτικές περιοχές. Εν τούτοις, παρά τις καλές
προθέσεις, δεν µπορούµε να δώσουµε λευκή επιταγή στη δια-
χείρισή της καθώς συγκεκριµένα σηµεία δίνουν λαβές για έντονο
προβληµατισµό.

Είναι γεγονός ότι η αναγκαιότητα αύξησης των κλινών ΜΕΘ
δεν προέκυψε εξαιτίας του κορωνοϊού. Αντίθετα, αποτελεί δια-
χρονικό πρόβληµα, που επανειληµµένως έχει φέρει στη Βουλή
το Κίνηµα Αλλαγής µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου από τον
Σεπτέµβριο του 2019, εν όψει του επικείµενου τότε κύµατος της
γρίπης. Σας θυµίζουµε ότι, σύµφωνα µε τον µέσο όρο της Ευρώ-
πης, οφείλουµε να έχουµε περίπου χίλιες διακόσιες ενεργές κλί-
νες ΜΕΘ για την κάλυψη των αναγκών του πληθυσµού της
χώρας. Εµείς προ κορωνοϊού είχαµε επτακόσιες πενήντα και εξ
αυτών οι εκατόν πενήντα ήταν κλειστές. Άρα, δεν χρειαζόταν η
πανδηµία για να ασχοληθείτε µε το φλέγον αυτό ζήτηµα. Είχατε
όλο τον χρόνο στη διάθεσή σας να σχεδιάσετε, να στελεχώσετε
και να προλάβετε τις εξελίξεις. Μέχρι όµως τον Μάρτιο που ξέ-
σπασε η πανδηµία εσείς δεν είχατε προβεί σε κανέναν σοβαρό
σχεδιασµό για την πλήρη ανάπτυξη όλων των έτοιµων κλινών
ΜΕΘ ούτε φυσικά για την αύξησή τους.

Ακόµα και τώρα, που υποτίθεται ότι βρισκόµαστε σε εγρή-
γορση λόγω της πανδηµίας, δεν ξέρουµε αν αυτές οι εκατόν πε-
νήντα κλειστές κλίνες λειτουργούν και µε τι προσωπικό, µόνιµο
ή επικουρικό. Την ίδια στιγµή δεν γνωρίζουµε πώς θα στελεχω-
θούν οι εκατόν πενήντα πέντε που θα δηµιουργηθούν µέσω της
δωρεάς. Για τη στελέχωσή τους δεν γίνεται καµµία αναφορά στο
νοµοσχέδιο. Δεν αναφέρεται πουθενά στην αιτιολογική έκθεση
πόσες θέσεις γιατρών και νοσηλευτών υπολογίζεται να προστε-
θούν στην εύρυθµη λειτουργία τους, καθώς οι κλίνες χωρίς το
απαραίτητο προσωπικό είναι δώρον άδωρον. 

Εδώ να επισηµάνω ότι σε αυτές τις εκατόν πενήντα πέντε κλί-
νες ΜΕΘ συµπεριλαµβάνεται και η ανακατασκευή και η µετα-
φορά υφιστάµενων κλινών ΜΕΘ. Άρα, για πόσες ακριβώς
καινούργιες κλίνες ΜΕΘ µιλάµε; Επίσης τα νοσοκοµεία που θα
επωφεληθούν της δωρεάς αυτής είναι κυρίως τα νοσοκοµεία των
αστικών κέντρων, της Αθήνας, της Θεσσαλονίκης και της Κρή-
της, που θα λάβουν τη µερίδα του λέοντος. Ποιος αποφάσισε για
αυτήν την κατανοµή; Ποια στοιχεία λάβατε υπ’ όψιν σας; Γιατί
την ίδια ώρα η Περιφέρεια Πελοποννήσου έχει µόνο δέκα µε έν-
τεκα κλίνες ΜΕΘ. Φαίνεται ότι οι περιφέρειες της χώρας θα πα-
ραµείνουν ο «φτωχός συγγενής» της δηµόσιας υγείας, µε τις πιο
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παραµεληµένες κτηριακές υποδοµές, τα παλαιότερα µηχανή-
µατα και τα περισσότερα κενά σε κλίνες ΜΕΘ και προσωπικό. Η
ανάπτυξη περισσότερων κλινών ΜΕΘ στα περιφερειακά νοσοκο-
µεία και η δηµιουργία σε αυτά κατάλληλων συνθηκών για τη νο-
σηλεία κρουσµάτων COVID-19 δεν χρήζει αναβολής καθώς,
όπως είναι γνωστό, ο κορωνοϊός εµφάνισε έξαρση σε συγκεκρι-
µένες περιφέρειες της χώρας µας, αλλά και στις ακριτικές πε-
ριοχές της. 

Επιπλέον, ο τρόπος που αντιµετωπίζετε την εκπαίδευση του
προσωπικού των ΜΕΘ και των ΤΕΠ δείχνει το λιγότερο έλλειψη
σχεδιασµού και περισσότερο επιπολαιότητα. 

Διότι είναι άκρως αµφίβολο επιστηµονικά το κατά πόσον είναι
δυνατόν να µιλάµε για αποτελεσµατική εκπαίδευση στον ευαί-
σθητο αυτόν τοµέα, βασισµένη µόνο σε σεµινάρια και όχι από
έναν αναγνωρισµένο επιστηµονικό φορέα, αλλά από ένα αγνώ-
στου προέλευσης και αξιοπιστίας κέντρο ερευνών. 

Για τη διεξαγωγή, την ποιότητα και το περιεχόµενο των σεµι-
ναρίων αυτών, τα οποία θα κοστίσουν 1,4 εκατοµµύριο ευρώ, δεν
γνωρίζουµε τίποτα απολύτως. Ποιου θα είναι οι εκπαιδευτές;
Ποιο ακριβώς είναι το κόστος της εκπαίδευσης; Πού θα γίνεται
αυτή; Εν ολίγοις όλα είναι στον αέρα. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι αυτήν την εκπαίδευση θα µπορούσε
να την αναλάβει η ιατρική εταιρεία επιδηµιολογίας µε την εµ-
πλοκή των πανεπιστηµίων. Για ποιον λόγο δεν επιλέξατε αυτόν
τον τρόπο εκπαίδευσης; Την ίδια ώρα που καλείστε να διαχειρι-
στείτε µια δωρεά πολλών εκατοµµυρίων ευρώ που µπορεί να µε-
ταµορφώσει τη δηµόσια υγεία στο µέλλον, δείχνετε τραγική
αδυναµία να διαχειριστείτε και να δώσετε λύσεις σε πιο πεζά και
πρακτικά προβλήµατα στο παρόν. 

Ειδικότερα, ο σχεδιασµός και η διαχείριση της πανδηµίας υγει-
ονοµικά είναι άκρως επικοινωνιακή και ελάχιστα ουσιαστική. Ναι
µεν τα νησιά ανοίγουν στον τουρισµό, για να µειωθεί η ζηµιά της
πανδηµίας στην εθνική οικονοµία, όµως η θωράκισή τους είναι
φτωχή σε υγειονοµικό προσωπικό και δεν διαθέτουν οργανωµένο
µηχανισµό επιδηµιολογικής επιτήρησης. 

Η κάλυψη των κενών σε προσωπικό γίνεται κυρίως µε αποσπά-
σεις από τα κέντρα υγείας και από άλλα νοσοκοµεία, ενώ οι πεν-
τακόσιες ΚΟΜΥ που θα µπορούσαν να ελέγχουν τουρίστες στα
νησιά και στα αεροδρόµια είναι απούσες. Ίσως είναι αόρατες
γιατί οι πολίτες δεν τις βλέπουν να δρουν ούτε στην περιφέρεια,
αλλά ούτε και στα αστικά κέντρα. 

Την ίδια ώρα και σε κατάσταση πανικού ζητάτε λίγο πριν το
άνοιγµα της χώρας στον τουρισµό τη συνδροµή των Ενόπλων
Δυνάµεων. Ενώ απαιτείται η µέγιστη ετοιµότητά τους λόγω των
καθηµερινών προκλήσεων των γειτόνων, εσείς επιλέγετε να απο-
δυναµώσετε τα στρατιωτικά νοσοκοµεία τοποθετώντας µόνιµα
κλιµάκια στρατιωτικών γιατρών και νοσηλευτών στα νησιά για
τρεις µήνες µε ευθύνη τούς ελέγχους για τον κορωνοϊό. Έτσι βά-
ζετε σε κίνδυνο την υγεία τους, ενώ αντιθέτως οφείλετε να τους
προφυλάξετε.

Και ας µην προφασίζεστε ότι δεν έχετε άλλη επιλογή. Από τη
µία η ΚΟΜΥ, από την άλλη η δυνατότητα του ΕΟΔΥ να προβαίνει
σε έκτακτες προσλήψεις προσωπικού µε συνοπτικές διαδικασίες
ήταν δυνατότητες που δεν αξιοποιήθηκαν στην περίπτωση αυτή. 

Παράλληλα, αδυνατείτε να λύσετε και άλλου είδους προβλή-
µατα, όπως η λειτουργία της Παιδοκαρδιοχειρουργικής Κλινικής
στο Παίδων. Πότε θα λειτουργήσει; Με τι προσωπικό; Γιατί
έκλεισε, οδηγώντας σε απόγνωσή τους γονείς και τα παιδιά;
Είναι θέµατα για τα οποία οφείλετε να µας δώσετε σαφείς και
συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Πρέπει να αναγνωριστεί ότι τη δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» τη βρήκατε έτοιµη. Από εσάς αναµένουµε να αναπτύ-
ξετε το σχέδιό σας για τη διάχυση των ευεργετηµάτων της στα
νοσοκοµεία όλης της χώρας, εξασφαλίζοντας την καθολική και
ισότιµη πρόσβαση όλων των πολιτών σε αναβαθµισµένες ποι-
οτικά δωρεάν υπηρεσίες υγείας. 

Όµως επί σχεδόν έναν χρόνο, αντί αυτού, προβαίνετε σε µι-
κροδιευθετήσεις, τακτοποιήσεις «ηµετέρων» σε θέσεις ευθύνης
και σε µπαλώµατα. Ποιος είναι πραγµατικός σχεδιασµός σας για
τη δηµόσια υγεία, για τη βελτίωση του συστήµατος, για την ορ-
γάνωση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, για τους χρόνιους

πάσχοντες, για την ψηφιοποίηση, για την τεχνολογική αναβάθ-
µιση των νοσοκοµείων; Για τα θέµατα αυτά δεν έχουµε ακούσει
και δεν έχουµε δει κάτι συγκεκριµένο. 

Φοβάµαι ότι ο πολιτικός σχεδιασµός για την υγεία συµπυκνώ-
νεται στις πρόσφατες δηλώσεις του αξιότιµου Υπουργού Επικρα-
τείας κ. Γεραπετρίτη, ο οποίος δήλωσε το εξής: «Το ΕΣΥ, όπως
το είχαµε γνωρίσει, απαξιωµένο και σε φθίνουσα πορεία, δεν είχε
µέλλον και τοποθέτηση της Κυβέρνησης είναι να το ενισχύσει,
ώστε να µπορεί να λειτουργήσει αρµονικά µε τον ιδιωτικό
τοµέα». Αν αυτό είναι το σχέδιό σας, γιατί δεν το ανακοινώνετε;
Γιατί µε την αδράνειά σας υποβαθµίζετε ακόµη περισσότερο το
σύµφωνα µε τον κύριο Υπουργό απαξιωµένο ΕΣΥ;

Αντί της ευθείας παρουσίασης στους πολίτες του πολιτικού
σας σχεδιασµού, κρύβεστε πίσω από περίτεχνες λέξεις, επικοι-
νωνιακά σόου και χειροκροτήµατα για το θεαθήναι. Αυτά επιφυ-
λάσσετε στους γιατρούς και νοσηλευτές του ΕΣΥ που σήκωσαν
το βάρος της πανδηµίας και σηκώνουν καθηµερινά το βάρος της
δηµόσιας υγείας, αντί της ένταξής τους στα βαρέα και ανθυγι-
εινά και της µόνιµης µισθολογικής τους αναβάθµισης. 

Επίσης, σας θυµίζω δηµοσιεύµατα σύµφωνα µε τα οποία οι λί-
στες από τα δηµόσια νοσοκοµεία για τους υπηρετούντες στις
ΜΕΘ κατά το κρίσιµο χρονικό διάστηµα της πανδηµίας για τη χο-
ρήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος» δεν καταρτίστηκαν µε τον πιο διαφανή και σωστό τρόπο. 

Σύµφωνα µε διαµαρτυρίες, άτοµα που ήταν στην πρώτη
γραµµή της µάχης κατά του κορωνοϊού έµειναν εκτός. Οι δε υγει-
ονοµικοί των ΤΕΠ και οι τραυµατιοφορείς που ήρθαν πρώτοι σε
επαφή µε τα κρούσµατα έµειναν εκτός της δωρεάς, παρ’ ότι
εµείς επισηµάναµε ότι ήταν δίκαιο να λάβουν και αυτοί την οικο-
νοµική ενίσχυση σε ελάχιστη ανταπόδοση της προσφοράς τους.

Παράλληλα, εισάγετε τους ιδιώτες στη δηµόσια υγεία µε κάθε
ευκαιρία και φαίνεται ότι στο αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα
θα πρέπει να δηµιουργήσετε τον ΟΔΙΠΥ για να υλοποιήσετε το
κοµµάτι της δωρεάς που αφορά την εκπαίδευση και µε βάση
αυτή την ανώνυµη εταιρεία, να προβείτε στην αξιολόγηση των
υπαρχουσών µονάδων υγείας. 

Ήδη από το 2004 είχατε δηµιουργήσει την «ΑΕΜΥ Α.Ε.», η
οποία είχε εµπλακεί τότε στην αξιοποίηση της Πολυκλινικής του
Ολυµπιακού Χωριού και κατόπιν ο ΣΥΡΙΖΑ στην ίδια λογική, τη
χρησιµοποίησε για το Νοσοκοµείο της Σαντορίνης. Έτσι ξεδι-
πλώνεται σιγά σιγά ο µοναδικός απτός και συγκεκριµένος σχε-
διασµός σας: η σταδιακή ιδιωτικοποίηση της δηµόσιας υγείας µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη µεσαία τάξη, τους συνταξιούχους,
τους αγρότες και όλους τους σκληρά φορολογούµενους πολί-
τες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κίνηµα Αλλαγής έχει επανει-
ληµµένα ζητήσει τη σύγκληση της Επιτροπής Κοινωνικών Υπο-
θέσεων για την ενηµέρωση των Βουλευτών σχετικά µε τη
διαχείριση των δωρεών. Διότι στη δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος» έχουν προστεθεί και άλλα 90 εκατοµµύρια, τα
οποία ήδη µπορεί να έχουν αυξηθεί ακόµη περισσότερο, γιατί,
όπως έχουν αποδείξει στην πράξη, οι Έλληνες στηρίζουν το ΕΣΥ.

Όλα αυτά τα ποσά δεν γνωρίζουµε µέχρι σήµερα πώς έχουν
αξιοποιηθεί και θα θέλαµε να πληροφορηθούµε αναλυτικά πώς
έχουν κατανεµηθεί ανά ΥΠΕ και ανά νοσοκοµείο. Ο ελληνικός
λαός και εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής απαιτούµε διαφάνεια και ενη-
µέρωση. 

Η δωρεά του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» θα
µπορούσε να είναι η αρχή µιας µακράς πορείας αναζωογόνησης
της δηµόσιας υγείας της χώρας και ο οδικός χάρτης για νέες δω-
ρεές. Σε κάθε περίπτωση, οι Έλληνες πολίτες έχουν κάνει και συ-
νεχίζουν να κάνουν µεγάλες θυσίες για την πατρίδα. Το λιγότερο
που οφείλουµε ως πολιτικό σύστηµα να τους εξασφαλίσουµε
είναι η υγεία που τους αξίζει. 

Το Κίνηµα Αλλαγής είναι εδώ για να συµβάλει στον εθνικό αυτό
στόχο, ελπίζοντας ότι τα αποτελέσµατα της δωρεάς του Ιδρύµα-
τος θα γίνουν γρήγορα κτήµα όλων. Ευελπιστώντας ότι θα λά-
βετε σοβαρά υπ’ όψιν σας τις παρατηρήσεις µας επί του σχεδίου
νόµου, υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο µε την προσδοκία ότι τα
χρήµατα αυτά θα αξιοποιηθούν µε τον πιο διαφανή και αποτελε-
σµατικό τρόπο.
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Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Πουλά και για την τήρηση του χρόνου.
Ο κ. Γιάννης Δελής, ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας, καλείται στο Βήµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτα-πρώτα, να πούµε ότι η υγεία αποτελεί ένα βασικό λαϊκό

δικαίωµα και εξ αυτού του λόγου αποτελεί πρωταρχική κρατική
ευθύνη. Αυτά προκύπτουν αφ’ ενός από τον κοινωνικό παναν-
θρώπινο χαρακτήρα του αγαθού της υγείας και βεβαίως από το
γεγονός ότι οι εργαζόµενοι και τα άλλα λαϊκά στρώµατα είναι οι
πραγµατικοί, οι µόνοι παραγωγοί του πλούτου της κοινωνίας. 

Με βάση τα παραπάνω, οι δηµόσιες υπηρεσίες υγείας, η ανά-
πτυξή τους, η αξιοποίησή τους από τον λαό δεν µπορεί να βασί-
ζεται ούτε µπορεί να εξαρτάται από τη φιλανθρωπία ή τον
εθελοντισµό ή την όποια τέλος πάντων ατοµική διάθεση προσφο-
ράς. 

Αντίθετα, το κράτος οφείλει να εξασφαλίζει όλες τις δοµές και
όλες τις υπηρεσίες υγείας και µόνον επικουρικά και συµπληρω-
µατικά να αξιοποιούνται οι όποιες τυχόν προσφορές. Μια τέτοια
προσφορά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» συζητάµε σήµερα.
Για την ακρίβεια συζητάµε τις τροποποιήσεις της αρχικής σύµ-
βασης του 2018.

Ως ΚΚΕ έχουµε επανειληµµένα τοποθετηθεί για τέτοιου είδους
συµβάσεις και δωρεές των επιχειρηµατικών οµίλων στον χώρο
της υγείας και όχι µόνο. Κατ’ αρχάς, το πιο βασικό, τα χρήµατα
αυτά που διαθέτουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι ως δωρεά, στην
ουσία αποτελούν ένα πολύ µικρό µέρος των κερδών τους που
προέκυψαν από την άγρια εκµετάλλευση των εργαζοµένων και
συγκεκριµένα από τον απλήρωτο χρόνο της δουλειάς τους, ένας
απλήρωτος χρόνος εργασίας ο οποίος δηµιουργεί βεβαίως τα
κέρδη. 

Θεωρούµε επίσης ότι τέτοιου είδους συµβάσεις δεν ξεπλένουν
τις ευθύνες όλων των κυβερνήσεων για τα διαχρονικά χάλια της
δηµόσιας υγείας, ίσα ίσα τέτοιες συµβάσεις αναδεικνύουν αυτές
τις ευθύνες τους ακόµα περισσότερο. Και ίσως γι’ αυτό, επειδή
είναι και διαχρονικές αυτές οι ευθύνες και διακυβερνητικές, γί-
νεται εδώ πέρα και ένας ιδιότυπος διαγωνισµός διεκδίκησης της
πατρότητας της σύµβασης, ανάµεσα κυρίως στη Νέα Δηµοκρα-
τία και τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Η µόνη διαφορά -επί της πολιτικής ουσίας εννοείται- είναι ότι
την αρχική σύµβαση πράγµατι την προχώρησε η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ και την τροποποίησή της τη διαχειρίζεται σήµερα η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Και µπορεί µεταξύ τους η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ να αν-
τιπαρατίθενται στα δευτερεύοντα, στα τριτεύοντα, δηµιουργών-
τας µια τρικυµία στο φλιτζανάκι του καφέ, στα πρωτεύοντα
όµως, όπως είναι η στρατηγική για την υγεία, όπως είναι η εµπο-
ρευµατοποίηση του αγαθού της υγείας ή και σε τέτοιου είδους
συµβάσεις που υπάρχουν, συµπίπτουν για να στηρίζουν και για
να αθωώνουν τους εκµεταλλευτές του λαού. Σ’ αυτά λοιπόν τα
ζητήµατα, στα πρωτεύοντα αποκαλύπτονται ως µια «αγία οικο-
γένεια» και σε κάθε οικογένεια, ακόµα και στην πιο αγία, κανείς
δεν είναι ίδιος µε τον άλλον. Υπηρετούν όµως την ίδια υπόθεση. 

Το βέβαιο είναι ότι και οι δύο υπερασπίζονται αυτές τις συµ-
βάσεις, ακριβώς γιατί θέλουν να κρύψουν τις δικές τους ευθύνες
για τα τραγικά αποτελέσµατα της πολιτικής τους στην υγεία και
τα αποτελέσµατα των αντιλαϊκών τους αυτών πολιτικών στην
υγεία, στην πραγµατικότητα ούτε αντιµετωπίζονται ούτε θερα-
πεύονται αποτελεσµατικά από τέτοιου είδους δωρεές, οι οποίες
στην ουσία λειτουργούν συµπληρωµατικά και ενισχυτικά στη βα-
σική στρατηγική κατεύθυνση για την εµπορευµατοποίηση της
υγείας. 

Αυτές οι ευθύνες, λοιπόν, οι κυβερνητικές έχουν µια βασική
αιτία κι είναι γνωστή, είναι η διαχρονική υποχρηµατοδότηση της
δηµόσιας υγείας, µία απολύτως συνειδητή επιλογή των κυβερ-
νήσεων, προκειµένου να λειτουργήσει αυτή η υποχρηµατοδό-
τηση ως µοχλός επέκτασης της εµπορευµατοποιηµένης υγείας. 

Σε έναν χώρο δηλαδή, όπου κάθε άνθρωπος και η οικογένειά
του θα δώσουν ό,τι έχουν και δεν έχουν προκειµένου να γιατρευ-
τούν, αυτή την ανάγκη εκµεταλλεύεται η κυβερνητική πολιτική,

που βλέπει διαχρονικά όπως είπαµε την υγεία ως εµπόρευµα και
όχι ως κοινωνικό αγαθό. Γιατί εάν τέλος πάντων ήταν ή αντιµε-
τωπιζόταν ως κοινωνικό αγαθό, τότε θα ήταν και δωρεάν και θα
παρεχόταν ισότιµα σε όλο τον λαό. 

Η υποχρηµατοδότηση λοιπόν είναι αυτή η οποία οδηγεί και
σπρώχνει τη δηµόσια υγεία στην εµπορευµατοποίηση και την αν-
ταποδοτικότητα και στέλνει τους ανθρώπους να πληρώνουν για
δηµόσιες υπηρεσίες υγείας, ακόµα και µέσα στα δηµόσια νοσο-
κοµεία. 

Συνήθως, το επιχείρηµα που ακούµε από τις κυβερνήσεις
αυτές, από όλες τις κυβερνήσεις, είναι ότι το κράτος µας δεν έχει
λεφτά. Δεν έχει λεφτά για την υγεία, δεν µπορεί το καηµένο, είναι
φτωχό! Αφήστε που πέρασε πρόσφατα και µια πολύ µεγάλη
κρίση. 

Το ερώτηµα βεβαίως που µπαίνει εδώ είναι πότε αυτό το κρά-
τος τέλος πάντων είχε λεφτά για την υγεία; Πότε είχε λεφτά για
την παιδεία; Πότε είχε λεφτά για την πρόνοια; Ποτέ δεν είχε και
πάντα µε την ίδια δικαιολογία, είναι φτωχό το κράτος. Είναι
φτωχό όµως µονάχα όταν πρόκειται για τον λαό και τις βασικές
ανάγκες του. Γιατί κατά τα άλλα αποδεικνύεται πολύ πλούσιο και
γαλαντόµο, όταν πρόκειται για τους κεφαλαιοκράτες. 

Αλλού τα δίνει λοιπόν τα πιο πολλά του λεφτά αυτό το κράτος,
όχι για την υγεία, όχι για την πρόνοια, όχι για την παιδεία. Τα πε-
ρισσότερα λεφτά -και µιλάµε για δισεκατοµµύρια τώρα- τα δίνει
µε τις επιδοτήσεις, µε τα κίνητρα, τις φοροαπαλλαγές, µε µια
ολόκληρη βεντάλια παροχών στο µεγάλο κεφάλαιο. Και εδώ βε-
βαίως το ελληνικό εφοπλιστικό κεφάλαιο έχει και µια προνοµιακή
µεταχείριση, καθώς έχει καταφέρει να κατοχυρώσει τα προνόµιά
του τα φορολογικά µέσα στο ίδιο το Σύνταγµα. 

Σε άρθρο του Συντάγµατος είναι κατοχυρωµένη η φορολογική
ασυλία του ελληνικού κεφαλαίου και πρόσφατα -και το λέµε αυτό
γιατί πρόσφατη ήταν η Αναθεώρηση του Συντάγµατος, πριν µε-
ρικούς µήνες- στην πρόταση του ΚΚΕ για την κατάργηση τέλος
πάντων αυτών των σκανδαλωδών, µια και µιλάµε για σκάνδαλα,
φοροαπαλλαγών του ελληνικού εφοπλιστικού κεφαλαίου και η
Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα κόµµατα δεν
έβγαλαν κουβέντα. 

Να θυµίσω επιπλέον -για να σταµατήσει επιτέλους αυτή η κα-
ραµέλα ότι το κράτος δεν έχει λεφτά- ότι είναι αυτό το κράτος
το οποίο, ακόµα και µέσα σε αυτή τη δύσκολη περίοδο, βρήκε
να δώσει αρκετά χρήµατα και πεσκέσια στους καναλάρχες, στις
εταιρείες των αυτοκινητοδρόµων, γιατί είχαν κεσάτια µε τα αυ-
τοκίνητα που δεν ταξίδευαν, βέβαια, λόγω της πανδηµίας, στους
µεγαλοκλινικάρχες, για να µην θυµηθούµε και τα παλαιότερα δω-
ράκια του ΣΥΡΙΖΑ στις µεγάλες φαρµακευτικές εταιρείες, όταν
τους χάριζαν εκατοµµύρια από την υποχρέωσή τους να επιστρέ-
φουν στο κράτος τα ποσά από το clawback ή την αλησµόνητη
εθελοντική φορολογία των Ελλήνων εφοπλιστών. 

Αυτά για το κράτος που, τάχα µου, δεν έχει λεφτά, αλλά την
ίδια στιγµή µπορεί να αφήνει αφορολόγητους τους τραπεζίτες,
µε το γνωστό αίσχος του αναβαλλόµενου φόρου -έτσι τον ονό-
µασαν, «αναβαλλόµενο» φόρο- για να καλύψουν τη χασούρα
τους, λέει, οι τραπεζίτες από το PSI του 2012. Αυτό βεβαίως δεν
ίσχυσε για τους συνταξιούχους και για τα ταµεία τους. Μπορεί
αυτό το κράτος, το φτωχό τέλος πάντων, κάθε χρόνο να δίνει
πάνω από 4 δισεκατοµµύρια για τα έξοδα του ΝΑΤΟ. 

Για να έρθουµε τώρα λίγα σε αυτή τη συµφωνία και συγκεκρι-
µένα τη σύµβαση. Νοµίζω ότι εδώ ισχύει απόλυτα το γνωστό
«µας παίρνουν την κότα και µας δίνουν το αβγό», γιατί αυτό γί-
νεται στην πραγµατικότητα από τους ελληνικούς επιχειρηµατι-
κούς οµίλους, οι οποίοι εµφανίζονται ως δωρητές και ευεργέτες.
Από τα κέρδη που βγάζουν, τα αµύθητα κέρδη που βγάζουν από
την εκµετάλλευση, από το ξεζούµισµα των Ελλήνων εργαζοµέ-
νων, ένα πολύ µικρό κοµµάτι το επιστρέφουν πίσω και εµφανί-
ζονται ως δωρητές, ως εθνικοί ευεργέτες, µε όλες αυτές τις
πολυδιαφηµισµένες δωρεές από τα ειδικά τους, δηλαδή από τα
ίδια τους τα κανάλια. 

Εδώ να πούµε, επειδή θα το συναντάµε όλο και περισσότερο
πλέον µπροστά µας, ότι δεν υπάρχει πια ελληνικός ιστορικός µε-
γάλος επιχειρηµατικός όµιλος, ο οποίος να µην έχει συστήσει και
ένα ευαγές ίδρυµα, προκειµένου να κάνει δωρεές και χορηγίες,
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στην πραγµατικότητα, προκειµένου να παρεµβαίνει ποικιλότροπα
στον πολιτισµό, στην παιδεία, στην υγεία και όπου τέλος πάντων
αλλού ανοίγονται πεδία για τη συµµετοχή τους. 

Πίσω όµως από αυτές τις δωρεές υπάρχει και µια σαφέστατη
ιδεολογική στόχευση, την οποία υπηρετούν, συνηγορούν, υπε-
ρασπίζονται και προωθούν και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ
και το Κίνηµα Αλλαγής. 

Πρώτα πρώτα, επιχειρείται να καλλιεργηθεί στις συνειδήσεις
των εργαζοµένων ότι αυτό το σύστηµα το καπιταλιστικό, µε όλη
την ανεργία, τη φτώχεια, τη µιζέρια στην οποία καταδικάζει όλο
και περισσότερους ανθρώπους, εντάξει, µπορεί να διαθέτει κά-
ποιες στιγµές και ένα πρόσωπο ανθρώπινο µέσα από τέτοιες δω-
ρεές. Ο στόχος της αθώωσης και του ξεπλύµατος αυτού του
συστήµατος της βαρβαρότητας είναι προφανής. 

Δεύτερη στόχευση ιδεολογική είναι να συµφιλιώνονται, να συ-
νηθίζουν οι εργαζόµενοι µε την ιδέα -και αυτό είναι πάρα πολύ
κρίσιµο για τους εργαζόµενους- ότι όσο καλύτερα τα πάει µια
επιχείρηση, τόσο µπορεί να υπάρχει µια πιθανότητα να περισσέ-
ψει κάτι, κανένα ψίχουλα και γι’ αυτούς, µέσα από καµµιά δωρεά
ή καµµία χορηγία και βεβαίως να εθίζονται -και αυτό ίσως είναι
το εξαιρετικά επικίνδυνο- οι εργαζόµενοι στο ότι το δικαίωµά
τους στην υγεία, στο σύστηµα που ζούµε, στη χώρα που ζούµε,
µε τις κυβερνήσεις που έχουµε, είναι δικαίωµα, αλλά µόνο στα
χαρτιά, γιατί στην πραγµατικότητα δεν αναγνωρίζεται ως δι-
καίωµα. Μπορεί όµως να είναι αντικείµενο φιλανθρωπίας. 

Υπάρχει και µια άλλη πλευρά, ότι πολλές φορές σε τέτοιου εί-
δους δωρεές -γιατί και αυτή δεν είναι µια µικρή ασήµαντη δωρεά
για να την προσπεράσει κανείς έτσι- σε τοµείς όπως η δηµόσια
υγεία στην πράξη υπηρετούνται και άλλοι στόχοι, όπως είναι η
διευκόλυνση της διείσδυσης των επιχειρηµατικών οµίλων σε αυ-
τούς τους τοµείς στους οποίους κάνουν τις δωρεές καθώς αντι-
κειµενικά, και όπως προκύπτει και από αυτή τη σύµβαση, κάθε
ανάλογο ίδρυµα αποκτά είτε µε έµµεσο είτε µε άµεσο πολλές
φορές τρόπο το δικαίωµα ελέγχου και παρέµβασης σε εκείνους
τους τοµείς στους οποίους κατευθύνεται και η αντίστοιχη δωρεά. 

Ακριβώς αυτό προκύπτει και από το περιεχόµενο της τωρινής
τροποποίησης της σύµβασης. Η δωρεά αξιοποιείται, πέραν των
άλλων, και για τη διείσδυση του ιδιωτικού, του επιχειρηµατικού
τοµέα σε λειτουργίες οι οποίες έπρεπε να ανήκουν κανονικά απο-
κλειστικά στο κράτος, συγκεκριµένα την εκπαίδευση των γιατρών
και των νοσηλευτών για το µεταβατικό στάδιο την αναθέτει το
νοµοσχέδιο στο Ίδρυµα «Θώραξ», του όποιου ιδρύµατος το πε-
ριεχόµενο των στόχων του προσοµοιάζει, όσο το διαβάζαµε, µε
αυτές ενός µικρού υπουργείου: Κατασκευή, εξοπλισµός και λει-
τουργία ερευνητικών και κλινικών εργαστηρίων, ερευνητικά προ-
γράµµατα, ενίσχυση µεταπτυχιακών επιχορηγήσεων,
χρηµατοδότηση ερευνητικών έργων, ενώ και η χρηµατοδότησή
του στηρίζεται στις χορηγίες διαφόρων επιχειρηµατικών οµίλων. 

Υπάρχει όµως εδώ το εξής ερώτηµα. Γιατί αυτή η δωρεά του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» να µην κατευθύνεται, µέσω του
κράτους, στην ενίσχυση των δηµοσίων πανεπιστηµιακών ιδρυµά-
των που είναι και τα καθ’ ύλην δηλαδή αρµόδια για την εκπαί-
δευση των γιατρών και των νοσηλευτών των µονάδων εντατικής
θεραπείας αλλά µέσα από αυτή τη σύµβαση αυτό το εκπαιδευ-
τικό έργο να αποσπάται, να φεύγει από τα δηµόσια πανεπιστήµια
και να ενισχύεται η λεγόµενη ιδιωτική πρωτοβουλία στην εκπαί-
δευση των υγειονοµικών; Γιατί δηλαδή οι επιστήµονες κύρους
δεν µπορούν, στο πλαίσιο της πανεπιστηµιακής τους ιδιότητας,
να παρέχουν αυτό το έργο και θα µπορούν να το παρέχουν µόνο
µέσω του συγκεκριµένου ιδρύµατος;

Ρωτήσατε µήπως τις πανεπιστηµιακές σχολές ή τους ενερ-
γούς γιατρούς των ΜΕΘ και σας είπαν ότι αδυνατούν να επιτε-
λέσουν αυτό το έργο; Αν είναι έτσι, αν δηλαδή οι επιστήµονες µε
την τεράστια συσσωρευµένη πείρα και γνώση σας είπαν ότι δεν
µπορούν να ανταποκριθούν, τότε τα πράγµατα είναι πάρα πολύ
σοβαρά. Αν δεν είναι έτσι -και ασφαλώς δεν είναι έτσι και δεν
µπορούσε να είναι έτσι- τότε πρόκειται για µια απλή εκτίµηση του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» αλλά και της Κυβέρνησης, η
οποία όµως διαµορφώνεται και βασίζεται πάνω στην υποτίµηση
της ικανότητας των πανεπιστηµιακών και των ενεργών γιατρών
στις ΜΕΘ να επιτελέσουν αυτό το έργο. 

Είναι φανερό ότι εδώ η ανάγκη της εκπαίδευσης των υγειονο-
µικών γίνεται η πόρτα για να διεισδύσουν ιδιώτες και σε αυτόν
το χώρο, γιατί από τη στιγµή που θα τη χρηµατοδοτούν αυτή την
εκπαίδευση, όσο να ’ναι, θα ζητήσουν και θα έχουν και λόγο και
ρόλο και για το περιεχόµενο και για την κατεύθυνση αυτής της
εκπαίδευσης.

Με αντίστοιχη λογική αντιµετωπίζεται και το εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα για το παιδικό τραύµα, αναθέτοντας κεντρικό ρόλο στην
«ΑΕΜΥ Α.Ε», µια ανώνυµη εταιρεία του δηµοσίου δηλαδή, η
οποία, εκτός των άλλων, λειτουργεί και το Νοσοκοµείο της Σαν-
τορίνης ως αποκλειστική εµπορική επιχείρηση αυτοχρηµατοδο-
τούµενη, πιλότος και για τα υπόλοιπα νοσοκοµεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω σε λιγότερο από ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το ζουµί βρίσκεται στις προβλέψεις για την περίοδο µετά το

λεγόµενο αρχικό πιλοτικό στάδιο εφαρµογής του προγράµµα-
τος. Σε αυτό, λοιπόν, το πιλοτικό προβλέπεται ότι η «ΑΕΜΥ Α.Ε.»
θα είναι αποκλειστικά υπεύθυνη για την ανεύρεση πόρων, προ-
σωπικού, εξοπλισµού, υποτροφιών για τη συνέχιση του προγράµ-
µατος. 

Προφανώς όλα αυτά µια επιχείρηση ανώνυµη του δηµοσίου
θα τα εξασφαλίζει σύµφωνα µε το χαρακτήρα της, µε όρους δη-
λαδή επιχειρηµατικότητας. Και εδώ το κράτος και οι φορείς του,
λόγου χάρη τα πανεπιστήµια, αποδεσµεύονται από την ευθύνη,
εγώ θα έλεγα και από την υποχρέωση, χρηµατοδότησης, προ-
σωπικού, τεχνικών µέσων για την υλοποίηση και αυτού του εκ-
παιδευτικού έργου. 

Κοντολογίς αυτές οι τροποποιήσεις της αρχικής σύµβασης
µπορεί να είναι επιµέρους, έχουν όµως ένα εξαιρετικό ειδικό
βάρος και σηµατοδοτούν µια χαρακτηριστική αρνητική εξέλιξη,
ιδίως αν το δούµε στην προοπτική αυτής της εξέλιξης, καθώς
υπηρετούν γενικότερες στοχεύσεις στρατηγικού χαρακτήρα που
δεν είναι άλλες, όπως είπαµε και όπως είδαµε, από την ακόµα
µεγαλύτερη εµπλοκή του ιδιωτικού τοµέα στο χώρο της δηµό-
σιας υγείας. 

Ψηφίζουµε «όχι» φυσικά επί της αρχής και επί των άρθρων,
εκτός από το άρθρο 2, στο οποίο ψηφίζουµε «παρών». 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Δελή.
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Αθανασίου, ειδική αγορήτρια της Ελ-

ληνικής Λύσης.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, συζητείται σήµερα στην Ολοµέλεια του
Κοινοβουλίου η πρόταση νόµου που αφορά την κύρωση για τις
περαιτέρω τροποποιήσεις στις συµβάσεις µεταξύ του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου για την ενίσχυση
και την αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας. 

Πράγµατι ο απανταχού της γης ελληνισµός συνέδραµε ανέκα-
θεν µε δωρεές. Ο Κυβερνήτης Ιωάννης Καποδίστριας δώρισε όλη
του την περιουσία στο νέο ελληνικό κράτος. Σειρά ευεργετών
έσπευσαν να βοηθήσουν εκεί που η ελληνική πολιτεία αδυνατούσε
να ανταποκριθεί. Έτσι, για παράδειγµα, και η πρωτεύουσα στολί-
στηκε από µεγαλειώδη κτήρια, αλλά και το µικρό αποµακρυσµένο
χωριό απέκτησε το πέτρινο σχολείο του, που αποδείχτηκε ανεκτί-
µητο στο πέρασµα του χρόνου. Βέβαια κάποιοι από τους ευεργέ-
τες σχολιάστηκαν αρνητικά, ότι δηλαδή δώρισαν λίγα για να
πάρουν πολλά ως ανταλλάγµατα ή ότι έκαναν ευεργεσίες αναζη-
τώντας εξιλέωση για προηγούµενα κρίµατά τους. 

Στην περίπτωση που συζητάµε σήµερα, το Ίδρυµα «Σταύρος
Νιάρχος» συνεχίζει να δωρίζει προς το ελληνικό δηµόσιο έργα,
εξοπλισµό και υπηρεσίες που αφορούν τον τοµέα της υγείας.
Προβαίνει και στη δηµιουργία ΜΕΘ και ΜΑΦ κατόπιν αιτήµατος
της ελληνικής Κυβέρνησης για τις ανάγκες αυτές προς το
ίδρυµα.

Και µου δηµιουργείται η εξής απορία. Στον τοµέα της άµυνας
της χώρας, κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε ανάγκες; Γιατί δεν
απευθύνεστε στο ίδρυµα, αλλά και στους εφοπλιστές και στους
βιοµηχάνους για την άµεση και καθολική συνδροµή τους για την
προµήθεια πολεµικού υλικού στο πλαίσιο όχι µόνο θωράκισης
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της άµυνας της χώρας, αλλά και της ενίσχυσης των δοµών που
δύνανται από µόνες τους να αποτρέψουν τις ορέξεις κάθε Αντί-
νοου;

Εδώ και δέκα και πλέον χρόνια έχει απαξιωθεί η πολεµική βιο-
µηχανία της χώρας µας και έχουµε µείνει πίσω στους απαραίτη-
τους εξοπλισµούς και στη διατήρηση του αξιόµαχου των όπλων,
τη στιγµή που οι θρασείς γείτονές µας έχουν πάρει φόρα και κα-
τασκευάζουν µέχρι και αεροπλανοφόρα, διεξάγουν πολέµους σε
τρία µέτωπα και εκπαιδεύουν το προσωπικό τους ταυτόχρονα
για πραγµατικό πόλεµο µε ισχυρό αντίπαλο. Την ίδια στιγµή εµείς
συµπεριφερόµαστε ως ανίσχυροι και ταπεινώνουµε τους στρα-
τιωτικούς µας µε µισθούς πείνας αλλά και απαρχαιωµένο υλικό. 

Την ίδια στιγµή που διώκεται το εθνικό φρόνηµα, αφού ταπει-
νώνεται και λοιδορείται κάθε Έλληνας και Ελληνίδα που θέλει να
κρατήσει την ελληνική σηµαία και να µιλήσει για την πατρίδα του,
οι Τούρκοι µιλάνε για τη γαλάζια πατρίδα και την πατρίδα της
καρδιάς τους. Και εµείς στον ελληνικό λαό αποδέχεστε να µιλάµε
µόνο για την Ελλάδα των λαθροεισβολέων και για το δηµογρα-
φικό που αυτοί θα µας λύσουν. Και απόδειξη είναι ότι περνάτε
εξπρές την ελληνοποίησή τους. 

Η Τουρκία έχει επεκτείνει στα δώδεκα µίλια τα χωρικά της
ύδατα στον Εύξεινο Πόντο, αλλά και στα νησιά που διαθέτει εκεί,
και όλες οι παράκτιες χώρες της Μεσογείου επίσης, τη στιγµή
που εµείς υπό το καθεστώς απειλής πολέµου και απολύτως φο-
βικά όχι µόνο δεν τολµάµε να πάµε στα δώδεκα µίλια, αλλά µι-
λάµε για µειωµένες επήρειες στα νησιά, δηλαδή µειωµένη ΑΟΖ,
µιλώντας και µε την Αίγυπτο που και η ίδια ζήτησε και πήρε από
τη Σαουδική Αραβία πλήρη επήρεια στα νησιά που έχει στην ερυ-
θρά θάλασσα. Και εν τέλει τι κάνουµε αφήνοντας τη λεγόµενη
ασφαλή διέλευση των ξένων πλοίων όχι στα δώδεκα µίλια που
προβλέπεται αλλά και στα έξι µίλια που είναι τώρα; 

Και σαν να µην έφταναν αυτά και άλλα, που δεν είναι του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου, µε τις πολιτικές σας, κύριοι της Κυβέρνησης,
έχετε διασπείρει ανά την Ελλάδα πυρήνες λαθροµεταναστών που
-θεός φυλάξοι- εάν έρθει ο Στρατός µας να κοιτάει προς τα σύ-
νορα, αυτοί από µέσα θα στραφούν κατά του ελληνικού λαού και
των υποδοµών του κράτους. 

Ας µιλήσουµε, όµως, για το σηµερινό σχέδιο νόµου. Αναρω-
τιόµαστε για ποιον λόγο ένα πιλοτικό πρόγραµµα διαρκεί πέντε
χρόνια. Δεν είναι κάπως πολλά; Και αυτός ο περίφηµος ΟΔΙΠΥ
πότε θα στελεχωθεί και µε ποιες διαδικασίες στελέχωσης και λει-
τουργίας; Μιλάµε για δωρεά. Κατά το ελληνικό δίκαιο δωρεά
υπάρχει όταν κάποιος, ο δωρητής, µεταβιβάζει προς κάποιον
άλλον, τον δωρεοδόχο, περιουσιακό του στοιχείο χωρίς αντάλ-
λαγµα. Υποψία και µόνο ανταλλάγµατος καθιστά τη σχέση κάτι
άλλο και όχι δωρεά. 

Στη συνέχεια ας δούµε άρθρο προς άρθρο τη συγκεκριµένη
σύµβαση, ώστε να διαπιστώσουµε αν πρόκειται πράγµατι για
δωρεά ή έστω για δωρεά υπό τρόπο ή ενδεχοµένως να υπάρ-
χουν περιθώρια και για άλλες ερµηνείες, αφού µε τις διατάξεις
που καλούµαστε να ψηφίσουµε, το ελληνικό δηµόσιο αναλαµβά-
νει πολλές δεσµεύσεις και υποχρεώσεις.

Άρθρο 1, προοίµιο: Στο προοίµιο της συµβάσεως και στην πα-
ράγραφο-υποστοιχείο γ’αναγράφεται ότι το ελληνικό δηµόσιο
επικοινώνησε στο ίδρυµα τις ελλείψεις που διαπιστώθηκαν στον
τοµέα της υγείας. Θα θέλαµε να ενηµερωθούµε από πού προκύ-
πτει η υποχρέωση της ελληνικής πολιτείας να ενηµερώνει τρί-
τους για τις ελλείψεις στην υγεία. Ποιους άλλους ενηµέρωσε;
Ζήτησε δωρεές και από άλλους; 

Στη συνέχεια γίνεται λόγος για το ύψος της δωρεάς, το οποίο
εκτιµάται κυριολεκτικά σε περίπου 400 εκατοµµύρια ευρώ για
όλα τα επιµέρους έργα. Επίσης µαθαίνουµε ότι την εκτέλεση των
έργων αναλαµβάνει ο φορέας υλοποίησης ο οποίος ελέγχεται
από το ίδρυµα. Εποµένως, το ελληνικό δηµόσιο δεν µπορεί να
ελέγξει το ύψος της δωρεάς, όµως υπογράφει τη σύµβαση και
επαναλαµβάνει στον νόµο ότι η δωρεά αυτή θα είναι κατ’ εκτί-
µηση 400 εκατοµµύρια ευρώ. 

Εδώ πλέον εκφεύγει το νοµοσχέδιο από τα όρια της σοβαρό-
τητας, αφού η Κυβέρνηση αποδέχεται για κάποιον άγνωστο σε
εµάς λόγο ως αληθές ό,τι τής δηλώνεται από το ίδρυµα.

Άρθρο 3: Εδώ σηµειώνεται µια ακόµη «ευρεσιτεχνία». Το

ίδρυµα θα µπορεί να καταβάλει τις δωρεές απευθείας στους δω-
ρεοδόχους. Ποιοι είναι οι δωρεοδόχοι, αν όχι το ελληνικό δηµό-
σιο; Πώς ονοµάζεται προκαταβολικά κάποιος δωρεοδόχος,
χωρίς να έχει υπογράψει σύµβαση δωρεάς; Πώς κάποιος εκ των
προτέρων υποχρεούται να είναι δωρεοδόχος; Μπορεί να είναι
και τρίτος ιδιώτης δωρεοδόχος; Μα και βέβαια µπορεί να είναι
και τρίτος ιδιώτης, όπως µας πληροφορεί το ίδιο άρθρο, όπως
εκείνος, για παράδειγµα, που θα αναλάβει τα εκπαιδευτικά προ-
γράµµατα. Ποιος άραγε να είναι αυτός που θα αναλάβει χωρίς
διαγωνισµό, χωρίς την έγκριση του δηµοσίου, εκπαιδευτικά προ-
γράµµατα γιατρών µε µόνο την ανάθεση από το ίδρυµα; Ένας
κακόπιστος θα µπορούσε να υποθέσει ότι το ίδιο το ίδρυµα µ’
έναν δικό του φορέα θα πάρει µε ανάθεση από το ίδιο το ίδρυµα
το έργο της εκπαίδευσης, έτσι ώστε τα ποσά που βγήκαν ως
δωρεά να επιστρέψουν ως νέα δωρεά στο ίδρυµα. Κύριοι, ποιος
θα εκπαιδεύσει τους γιατρούς µας;

Χαρακτηριστικά, στο παράρτηµα 10 περί εκπαίδευσης επί εν-
τατικής θεραπείας, είναι το Ίδρυµα «Θώραξ» που αναλαµβάνει
την υλοποίηση επιµορφωτικών σεµιναρίων για γιατρούς και νο-
σηλευτές. Πώς επελέγη το «Θώραξ», ένας ιδιωτικός φορέας και
γιατί δεν αξιοποιήθηκαν οι ήδη υπάρχουσες δηµόσιες και εξειδι-
κευµένες στην εντατική θεραπεία δοµές; 

Και δεν είναι µόνο αυτό, αλλά στο άρθρο 2 παράγραφος 2 επι-
σηµαίνεται ότι κατά την πιλοτική φάση δεν θα διεξάγονται προ-
γράµµατα αντίστοιχου περιεχοµένου από άλλους δηµόσιους
φορείς. Γιατί; Πού στοχεύει αυτή η πενταετής αποκλειστικότητα
µε το «Θώραξ»; Γιατί επιτρέπεται να περιθωριοποιούνται έγκριτοι
επιστηµονικοί δηµόσιοι φορείς; Διότι θεωρείτε σωτήρια την ιδιω-
τική παρέµβαση και την αναζητάτε συνεχώς. Παρ’ όλα όσα κα-
τέδειξε περίτρανα η περίοδος του κορωνοϊού, εσείς παραµένετε
προσηλωµένοι στον σχεδιασµό σας που εµπλέκει ιδιώτες σε
κάθε δηµόσιο φορέα. 

Περαιτέρω δε στο άρθρο 4 περί χρονοδιαγράµµατος κάλυ-
ψης, ρητά συµφωνείτε ότι ως έναρξη της πιλοτικής φάσης υλο-
ποίησης ορίζεται η ηµεροµηνία υπογραφής µνηµονίου
συνεργασίας µεταξύ τού υπό σύσταση ΟΔΙΠΥ και του «Θώραξ»,
του υπό σύσταση ΟΔΙΠΥ για τον οποίον γίνεται λόγος εδώ και
µήνες, του ΟΔΙΠΥ που στην παρούσα σύµβαση είναι προαπαι-
τούµενη η σύστασή του και σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο
1 θα έπρεπε να είχε συσταθεί χθες. Κυριολεκτώ. Ως το τέλος Ιου-
νίου του 2020. 

Τι να συµπεράνει κανείς; Από τη µια κάνετε λόγο για επείγου-
σες ανάγκες και αναβάθµιση της δηµόσιας υγείας και από την
άλλη µετράµε ήδη καθυστερήσεις. Ήδη από το φθινόπωρο µι-
λούσατε για αναγκαίες βελτιωτικές αλλαγές στο ΕΣΥ. Τίποτα δεν
έγινε, τίποτα µε δική σας πρωτοβουλία και ύστερα ήλθε ο κορω-
νοϊός. Η επέλασή του στη χώρα µας ανέδειξε στο έπακρο το άρι-
στο επίπεδο των νοσοκοµείων, των γιατρών του ΕΣΥ και των
νοσηλευτών µας. Ανά τον κόσµο δεκάδες γιατροί έχασαν τη ζωή
τους εν ώρα καθήκοντος. Η έµπρακτη αναγνώρισή σας στο έργο
των γιατρών περιορίστηκε στην καταβολή του έκτακτου ποσού
των χιλίων ευρώ, στα χειροκροτήµατα και στις συναυλίες για την
εµψύχωσή τους, αντί να αποκαταστήσετε άµεσα τα µισθολόγιά
τους και την αξιοπρέπειά τους, ώστε να µην αναγκάζονται οι νε-
ότεροι να φεύγουν από τη χώρα και ώστε όσοι έχουν φύγει να
έχουν λόγο να ξαναγυρίσουν.

Στη συνέχεια, ως προς την τροποποίηση του Έργου VII ανα-
φορικά µε την εκπαίδευση προσωπικού για το τραύµα, εντάσ-
σονται προγράµµατα εκπαίδευσης και για το παιδικό τραύµα
ειδικότερα και µάλιστα σε τελειόφοιτους φοιτητές του έκτου
έτους και σε φοιτητές επί πτυχίω. Σηµαντική εξέλιξη, αφού τα
παιδιά χρειάζονται ιδιαίτερη αντιµετώπιση, πόσω µάλλον που
κατά την υπηρεσία υπαίθρου θα πρέπει η πανεπιστηµιακή γνώση
να µην τυγχάνει τυχαίας εφαρµογής ανά περίπτωση πρακτικής
εκπαίδευσης, αν και, όπως έχω ήδη προτείνει, η υπηρεσία υπαί-
θρου θα έπρεπε να γίνεται από ειδικευµένους γιατρούς και όχι
από τελειόφοιτους.

Ως προς το προοίµιο 9 περί κλινών ΜΕΘ και ΜΑΦ, βεβαίως και
είναι καλοδεχούµενη κατ’ αρχάς η αύξηση των κλινών µονάδων
εντατικής θεραπείας και µονάδων αυξηµένης φροντίδας. Ουδείς
αµφισβητεί την ανάγκη να αποκτηθούν, φτάνει βέβαια να γίνουν
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προσλήψεις µόνιµου και σταθερού προσωπικού και να λειτουρ-
γήσουν. Πώς θα γίνουν οι προσλήψεις βέβαια, είναι άλλο θέµα.
Θα αναζητήσει το ίδρυµα πίσω τη δωρεά του επειδή οι θεσµοί
θα απαγορεύσουν τις προσλήψεις; Εύχοµαι ως γιατρός η τύχη
των κλινών να µην είναι αντίστοιχη µε περιπτώσεις ιατρικού εξο-
πλισµού που έµεναν σε αχρηστία στα υπόγεια νοσοκοµείων για
δέκα χρόνια και όταν αποφασίστηκε η χρήση τους, χρειάζονταν
αναβάθµιση.

Ρωτήθηκαν τα νοσοκοµεία αν έχουν χώρους προς εκκένωση,
προκειµένου να υποδεχτούν τις νέες κλίνες; Αλήθεια, αντιλαµ-
βάνεστε ότι τα νοσοκοµεία αναλαµβάνουν µόνο υποχρεώσεις,
εφόσον πρέπει να συµβληθούν στις επιµέρους συµβάσεις; Πε-
ραιτέρω βάζετε τα νοσοκοµεία να αναλαµβάνουν υποχρεώσεις
που εκ των πραγµάτων είναι εκτός της αποστολής τους. Απαι-
τείτε από τα νοσοκοµεία να εκδίδουν οικοδοµικές άδειες, άδειες
από την Αρχαιολογία, δηλαδή να δαπανούν τους ήδη πενιχρούς
πόρους τους σε αµοιβές µηχανικών.

Στο δε άρθρο 8 τίθεται εκβιαστικά η ευθύνη του νοσοκοµείου
που δεν θα συµµορφωθεί στις υποδείξεις της παρούσας σύµβα-
σης, δηλαδή θα τιµωρηθεί και ενδεχοµένως θα έχει και οικονο-
µικές κυρώσεις για κάτι για το οποίο δεν έχει ευθύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ίδιο µήκος κύµατος και στο
ίδιο πνεύµα βρίσκονται οι παρατηρήσεις µας για όλα τα επιµέ-
ρους έργα που προβλέπονται στα παραρτήµατα της σύµβασης
που σήµερα συζητάµε. Η εικόνα που σχηµατίζεται από το υπό
ψήφιση νοµοσχέδιο είναι αρκετά διαφορετική απ’ αυτή της συ-
νηθισµένης δωρεάς. Ο δωρητής δεν παρουσιάζεται µόνο µεγα-
λόψυχος. Αντίθετα ζητά ρήτρες, επιβάλλοντας υποχρεώσεις επί
υποχρεώσεων. Προφανώς δεν εµπιστεύεται. Ο δωρεοδόχος
σπεύδει να αποδεχτεί όλους τους όρους. Η ορολογία και το
ύφος του κειµένου; Σύµβαση εργολαβίας. 

Δυστυχώς το κείµενο της σύµβασης δηµιουργεί σωρεία ερω-
τηµάτων, ενδεικτικά µέρος των οποίων εκθέσαµε ανωτέρω. Οι
διατάξεις τού υπό ψήφιση νοµοσχεδίου ανοίγουν θύρες στην
αδιαφάνεια. Επαναλαµβάνουµε, όµως, ότι είναι το δίχως άλλο
καλοδεχούµενες οι δωρεές. Μόνο οι αφελείς ή οι κακοπροαίρε-
τοι θα διαφωνούσαν σε δώρα πολύτιµα για την υγεία του ελλη-
νικού λαού. 

Εφιστούµε, λοιπόν, την προσοχή για την αυστηρή και σύγ-
χρονη παρακολούθηση της εκτέλεσης των έργων και του προ-
ϋπολογισµού τους, έτσι ώστε να αποφευχθεί η άσκοπη και
αδικαιολόγητη αύξηση των εξόδων, πόσω µάλλον η µαταίωση
των δωρεών. Εφιστούµε την προσοχή για το σωστό περιεχόµενο
των συµβάσεων, εφόσον συµφωνήθηκαν, καθώς και για το υγιές
µέλλον της κάθε δωρεάς.

Η Ελληνική Λύση ψηφίζει «παρών».
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα

η ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25, η κ. Μαρία Απατζίδη.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αποτελεί Κύ-

ρωση Τροποποιήσεων Συµβάσεων Δωρεάς ανάµεσα στο Κοινω-
φελες Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και το ελληνικό δηµόσιο, µε
σκοπό να ενισχυθούν και να αναβαθµιστούν οι υποδοµές στον
τοµέα της υγείας και η σχετική µε αυτές εκπαίδευση του προσω-
πικού. 

Καλοδεχούµενη κάθε δωρεά, ιδίως όταν καλύπτει επείγουσες
και πραγµατικές ανάγκες, εξ ου και ψηφίζουµε «παρών», αντί για
«όχι». Εφιαλτική, όµως, η µεταµνηµονιακή πραγµατικότητα µιας
χώρας, που σε σύγκρουση µε το Σύνταγµά της δεν µπορεί να
φροντίσει µε τους ίδιους πόρους την υγεία των πολιτών της και
επαφίεται στη φιλανθρωπία των ιδιωτών. Εξ ου, λοιπόν, και ψη-
φίζουµε «παρών», αντί για «όχι». 

Είναι, βεβαίως, λογικό ότι εξαιτίας των έκτακτων και εξαιρετι-
κών συνθηκών που προκάλεσε η εξάπλωση του κορωνοϊού
COVID-19 διαπιστώθηκαν ελλείψεις στον τοµέα της υγείας στην
Ελλάδα, ιδίως στον τοµέα της εντατικής θεραπείας. Βεβαίως,
χρειάζεται ενίσχυση του τοµέα της υγείας µέσω της χρηµατοδό-
τησης εργασιών κατασκευής, επισκευής, ανακατασκευής και
ανακαίνισης εγκαταστάσεων, εγκαταστάσεων που θα διαµορφω-

θούν ειδικά και θα είναι κατάλληλες για τη λειτουργία κλινών µο-
νάδων εντατικής θεραπείας, ΜΕΘ και κλινών µονάδων αυξηµέ-
νης φροντίδας, ΜΑΦ, σε επιλεγµένα δηµόσια νοσοκοµεία της
χώρας. Και, βεβαίως, χρειάζονται εκπαιδευτικά προγράµµατα
στο αντικείµενο της εντατικής θεραπείας, τα οποία θα απευθύ-
νονται στο ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό των ΜΕΘ και
ΜΑΦ.

Από την άλλη, είναι εξαιρετικά αρνητικό το γεγονός ότι η Κυ-
βέρνηση καταφεύγει στη λογική του outsourcing, δηλαδή της
εξωτερικής ανάθεσης, σε έναν τοµέα όπως η υγεία, που είναι
κατ’ εξοχήν συνταγµατική υποχρέωση του κράτους. Το outsourc-
ing είναι µια επικίνδυνη λογική, που δεν πρέπει να συνηθίσουµε. 

Οι δράσεις που αναλαµβάνει το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
προβλέπονται κατ’ αρχάς στον ν.4564/2018. Το γεγονός αυτό
δείχνει κάποιες συγγένειες µεταξύ των κυβερνήσεων που υπέ-
γραψαν µνηµόνια. Εµπεδώνεται, πάντως, η νεοφιλελεύθερη αυτή
λογική πλήρως µε την παρούσα Κυβέρνηση και εντείνεται µε
αφορµή την κρίση της πανδηµίας του κορωνοϊού, καθώς βασική
αρχή της Κυβέρνησης είναι η νεοφιλελεύθερη λογική της στήρι-
ξης στον ιδιωτικό τοµέα και η σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτών
ακόµη και στον χώρο της υγείας, που αφορά σε ανελαστικά
αγαθά. 

Χρειάζεται να υπενθυµίσουµε εδώ το άρθρο 21 του Συντάγµα-
τος που ορίζει ότι το κράτος µεριµνά για την υγεία των πολιτών,
παίρνει ειδικά µέτρα για την προστασία της νεότητας, του γήρα-
τος, της αναπηρίας και για την περίθαλψη των απόρων. Αυτή την
αρχή τείνουµε να την ξεχάσουµε µε την εφαρµογή των µνηµο-
νιακών πολιτικών που οδήγησαν σε ελαχιστοποίηση του κράτους
και βεβαίως, µε την παρούσα Κυβέρνηση, η οποία φιλοδοξεί να
επιβάλλει τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές ως νέα κανονικότητα.
Αυτό σηµαίνει ότι η υγεία των πολιτών δεν είναι πια ένα δηµόσιο
αγαθό, που τη µέριµνά του την επιτάσσει το ίδιο το Σύνταγµα,
αλλά είναι µια υπόθεση που επαφίεται στην καλοσύνη των ιδιω-
τών, στην ιδιωτική φιλανθρωπία. 

Ως ΜέΡΑ25 θεωρούµε ότι το να έχει ανάγκη το κράτος τις δω-
ρεές του ιδιωτικού τοµέα δεν είναι µε κανέναν τρόπο η κανονι-
κότητα. Για τον λόγο αυτό δεν µπορούµε να ψηφίσουµε «ναι»,
παρ’ όλο που αναγνωρίζουµε ότι οι ανάγκες που καλύπτει η πα-
ρούσα επικαιροποίηση των συµβάσεων, µε συγκεκριµένες τρο-
ποποιήσεις, είναι πραγµατικές. Λόγου χάρη, αναγνωρίζουµε ότι
χρειάζονται εργασίες κατασκευής, επισκευής, ανακατασκευής
και ανακαίνισης εγκαταστάσεων, για να λειτουργήσουν κλίνες
µονάδων εντατικής θεραπείας, ΜΕΘ, και κλίνες µονάδων αυξη-
µένης φροντίδας, ΜΑΦ, σε επιλεγµένα νοσοκοµεία της χώρας.
Αναγνωρίζουµε ότι χρειάζονται σχετικά εκπαιδευτικά προγράµ-
µατα στο αντικείµενο της εντατικής θεραπείας για το ιατρικό και
νοσηλευτικό προσωπικό των ΜΕΘ και ΜΑΦ. 

Η πρόσφατη επιδηµία του κορωνοϊού έχει δηµιουργήσει έκτα-
κτες και πρόσθετες ανάγκες και θεωρούµε ότι αυτές πρέπει να
είναι η πρώτη προτεραιότητα της Κυβέρνησης, αντί για τα επι-
κοινωνιακά παιχνίδια, την προπαγάνδα, την αστυνοµική κατα-
στολή, που δυστυχώς είναι η προτεραιότητά της. 

Το γεγονός, όµως, ότι το ελληνικό κράτος έχει περιέλθει σε
µια κατάσταση που χρειάζεται τον ιδιωτικό τοµέα για όλα αυτά
είναι, επίσης, κάτι που δεν είναι αυτονόητο. Δεν είναι κάτι ουδέ-
τερο ή αναπόφευκτο, δεν είναι µια φυσική καταστροφή, είναι το
αποτέλεσµα συγκεκριµένων πολιτικών τόσο αυτών που ακολου-
θήθηκαν πριν την κρίση και την προκάλεσαν όσο και των µνηµο-
νιακών πολιτικών, που ήταν τα λάθος αντίδοτα για την κρίση και
την χειροτέρεψαν. 

Σήµερα, στο πλαίσιο των ίδιων πολιτικών ενισχυµένης επιτή-
ρησης, που θα κρατήσουν για πολλές δεκαετίες ακόµα, το δη-
µόσιο εκχωρεί στους ιδιώτες τις πιο βασικές του αρµοδιότητες,
όπως είναι η υγεία. Αυτό είναι κάτι για το οποίο δεν µπορούµε
να χαρούµε. Δεν µπορούµε να το αποδεχτούµε ως ΜέΡΑ25. Δεν
µπορούµε να το υπερψηφίσουµε. 

Ως προς την εξεύρεση πόρων το ΜέΡΑ25 έχει κάνει συγκεκρι-
µένες προτάσεις για την έξοδο από την χρεοδουλοπαροικία και
τις µνηµονιακές πολιτικές, µε τις οποίες αυτή σχετίζεται. Προτεί-
νουµε ειδικότερα για τον χώρο της υγείας έναν ειδικό φόρο 2%
στον κύκλο εργασιών των ιδιωτικών νοσοκοµείων και κλινικών.
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Πρόκειται, θεωρούµε, για ένα µέτρο που είναι στη σωστή και δί-
καιη κατεύθυνση, σε πλήρη αντίθεση προς τη λογική της παρού-
σας Κυβέρνησης. Προτείνουµε, επίσης, νέους φόρους σε
ζαχαρώδη, επεξεργασµένα προϊόντα κρέατος και γαλακτοκο-
µικά. Οι πόροι απ’ αυτούς τους φόρους µπορούν να κατευθυν-
θούν στον πολύπαθο χώρο της υγείας. Και, βεβαίως, το πλέον
καίριο είναι το να λειτουργεί σωστά µια αρχή ελέγχου των δαπα-
νών για τα φάρµακα, τις εξετάσεις και τις επεµβάσεις, ώστε να
αποφεύγονται καταχρήσεις µε πολύ αρνητικά αποτελέσµατα. 

Βεβαίως, κρίνουµε επείγουσα και την αύξηση των µονάδων εν-
τατικής θεραπείας, αλλά και την επαναλειτουργία όσων σταµά-
τησαν από έλλειψη γιατρών, νοσηλευτών και µηχανηµάτων. 

Χρειάζεται, πάντως, να υπενθυµίσουµε και σ’ αυτή την περί-
σταση ότι το ΜέΡΑ25 προτείνει µια συνολική στρατηγική για την
έξοδο από τις µνηµονιακές πολιτικές, που αποτέλεσµά τους είναι
η ανεπάρκεια του κράτους να τηρήσει τις συνταγµατικές του
υποχρεώσεις. Η συνολική αυτή στρατηγική συµπεριλαµβάνει, µε-
ταξύ άλλων, την αναδιάρθρωση του δηµόσιου χρέους, εφικτά
πρωτογενή πλεονάσµατα, µια δηµόσια εταιρεία αναδιάρθρωσης
των ιδιωτικών χρεών και τη µετατροπή του ΤΑΙΠΕΔ και του υπερ-
ταµείου σε µία αναπτυξιακή τράπεζα. 

Έχουµε ετοιµάσει σχετική πρόταση νόµου για την αντιµετώ-
πιση της κρίσης. Κατά βάθος, µόνο εάν τολµήσουµε ένα ριζικό
νέο ξεκίνηµα, θα µπορέσουµε να έχουµε ένα κράτος, το οποίο
θα µπορεί να τηρεί τις συνταγµατικές του υποχρεώσεις και να
µην έχουµε φαινόµενα ανεπάρκειας, όπως βλέπουµε µε το
παρόν νοµοσχέδιο. Ψηφίζουµε «παρών».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πριν δώσω τον
λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνι-
κής Λύσης, τον κ. Βελόπουλο, θα δώσω τον λόγο για δύο λεπτά
στον Υφυπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Τσακίρη για µία
τροπολογία.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για την τροπολογία για δύο
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΙΡΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Βουλευτές, έχει κατατεθεί τροπολογία, η οποία προ-
βλέπει την επέκταση της δυνατότητας νοµικών προσώπων και
νοµικών οντοτήτων να διενεργούν τις γενικές συνελεύσεις µε τη-
λεδιάσκεψη έως την 31η Οκτωβρίου του 2020, συνεπεία της παν-
δηµίας του κορωνοϊού. Αυτή η τροπολογία έχει θεσµοθετηθεί
από το 33ο άρθρο της από 20-3-2020 πράξης νοµοθετικού περιε-
χοµένου και αναµένουµε να έχει θετικές συνέπειες στη λειτουρ-
γία των επιχειρήσεων τόσο για λόγους προφύλαξης δηµόσιας
υγείας, αλλά όσο και για το γεγονός ότι αυτή η περίοδος σε ό,τι
αφορά τις γενικές συνελεύσεις των εταιρειών είναι µια κρίσιµη
περίοδος, οπότε οποιαδήποτε καθυστέρηση δια φυσικής παρου-
σίας θα µπορούσε να δηµιουργήσει πρόβληµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πρόεδρε,

έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα, ξεκινώντας τη σηµερινή οµιλία µου, να αναφερθώ

σε κάτι εξαιρετικό που είχε πει ο Πλάτων πριν από πάρα πολλούς
αιώνες. Ο αληθινός άρχοντας δεν κοιτάζει το δικό του συµφέρον
-ή των φίλων του, θα πω εγώ-, αλλά των υπηκόων του. 

Και ξεκινώ έτσι, γιατί η Νέα Δηµοκρατία µε το «Νιάρχος» έχει,
βρε παιδί µου, µια σχέση λατρείας. Ξεκίνησε από τον ΣΥΡΙΖΑ η
ιστορία. Εάν δείτε το έγκληµα που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τα 50 εκα-
τοµµύρια ευρώ που έδωσε, για να γίνει εκεί το παραλιακό µέ-
τωπο, για να βολέψει το «Νιάρχος» όλη η κατάσταση µπροστά
στην παραλία, θα καταλάβετε τι εννοώ. 

Με 50 εκατοµµύρια ευρώ ανύψωσαν τον δρόµο ψηλά, πολλά
µέτρα. Προσέφυγαν οι κάτοικοι στο Συµβούλιο της Επικρατείας,
βέβαια, αλλά το Συµβούλιο της Επικρατείας, ως γνωστόν, συνή-
θως και πολλές φορές οι αποφάσεις του είναι περισσότερο επί
του χάρτου, δηλαδή ό,τι χαρτί τού πας, παρά επί της ουσίας, δεν
µπήκαν δηλαδή καθόλου στην περιοχή. Και δεν αναφέροµαι στο

µικροκλίµα της περιοχής που έχει αλλάξει. Δεν ξέρω πόσοι είστε
κάτοικοι του Φαλήρου ή της γύρω περιοχής, αλλά ανυψώνοντας
τον δρόµο κατά τριάντα µέτρα, κλείνεις τον αέρα προς την πόλη.
Αυτά θα τα αντιµετωπίσουµε τα επόµενα έτη. Όµως, ποτέ δεν
µπόρεσα να καταλάβω γιατί υπάρχει τόση λαγνεία για το Ίδρυµα
«Σταύρος Σ. Νιάρχος».

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν τα ξέρετε καλά, γιατί εγώ είµαι κά-
τοικος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Μπορεί να κάνω λάθος εγώ. Πάντως, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν τα
έκανε καλά, γιατί, αν τα είχε κάνει καλά, δεν θα φτάναµε εδώ που
φτάσαµε. Και δεν κάνατε και τα ουσιαστικά, θα έλεγα εγώ. Και
θα σας πω τώρα ποια είναι τα ουσιαστικά.

Πάµε για τη Νέα Δηµοκρατία. Τρεις τροποποιηµένες συµβά-
σεις. Πόσους µήνες είµαστε εδώ; Τέσσερις, πέντε µήνες; Τρεις
φορές αλλάξατε τη σύµβαση. Αλλάζετε ποσά, αλλάζετε περιε-
χόµενο, χωρίς ποτέ να µας εξηγείτε ακριβώς τον λόγο. Τώρα
λέτε ότι χρειάζεται βελτίωση λόγω κορωνοϊού. Ή νοµοθετείτε
λάθος, κύριε Υπουργέ, και κάθε φορά βελτιώνετε ένα νοµοσχέ-
διο ή µια σύµβαση ή κάνετε δουλειά στο πόδι ή µας κοροϊδεύετε.
Για να µην πω ότι είστε ανίκανοι. Δεν φτάνω µέχρι εκεί, γιατί θέλω
να είµαι τουλάχιστον µετριοπαθής στους χαρακτηρισµούς µου. 

Σε λίγο δεν θα έχουµε σύστηµα υγείας, αλλά θα έχουµε σύ-
στηµα υγείας Νιάρχου. Όπου υπάρχει θέµα υγείας, ο Νιάρχος
από πίσω! Δεν το καταλαβαίνω. Βέβαια, ο µακαρίτης ο Νιάρχος
ή το Ίδρυµα «Σταύρος Σ. Νιάρχος» δεν έχουν καµµία σχέση µε
το Ίδρυµα. Το Ίδρυµα είναι µια καλή µπίζνα, καλά οργανωµένη
και έχει και µη κυβερνητική οργάνωση. Ξέρετε, έχει την «PRAK-
SIS» που ασχολείται µε ΛΟΑΤΚΙ και πρόσφυγες. Το Ίδρυµα
«Σταύρος Σ. Νιάρχος» εξυπηρετείτε, αυτό υπηρετείτε. 

Και γιατί δεν δίνει 5 ή 10 εκατοµµύρια ευρώ να πάρουµε τις
τορπίλες που θέλουµε, κύριε Υπουργέ; Γιατί; Αν θέλει ο Νιάρχος
να βοηθήσει από το Λιχτενστάιν ή από τις Βερµούδες, όπου
έχουν την έδρα οι εταιρείες του, ας δώσει και 10 ή 20 εκατοµµύ-
ρια ευρώ να πάρουµε κάποιες τορπίλες, κάτι από την άµυνά µας.
Γιατί; Πείτε µου εσείς, γιατί δεν το κάνει, την ώρα που περνάµε
µια ιδιαίτερα κρίσιµη φάση; 

Και το λέω αυτό, γιατί θυµάµαι ότι ο Πρωθυπουργός είχε εξαγ-
γείλει ένα ταµείο όπου θα µπορούσαµε να συνεισφέρουµε όλοι
µας. Πάγωσε το θέµα. Έχω πει κι άλλη φορά ότι, όποτε υπάρχει
κρίση, πρέπει ο Πρωθυπουργός να παίρνει πρωτοβουλίες και να
κάνουµε ένα ταµείο, όχι µόνο τα κόµµατα, αλλά και όλοι οι Έλ-
ληνες πολίτες, ώστε να µπορεί βγει ο καθένας και να βάλει τον
οβολό του στην Ψωροκώσταινα, όπως κατήντησε σήµερα η Ελ-
λάδα -όπως την κατήντησαν η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ- για να πάρουµε οπλικά συστήµατα. Αν δεν κάνω λάθος,
υπάρχει ένα ταµείο στο Ναυτικό, ένα ταµείο που βάζουν λεφτά.
Όµως, θα πρέπει να το φτιάξετε σοβαρά, γιατί χρειάζονται χρή-
µατα για τους εξοπλισµούς, η Ελλάς χρειάζεται χρήµατα. Και το
λέω για να καταλάβετε: «πενία τέχνας κατεργάζεται». Υπάρχει
µία τέχνη, αυτή. Κάντε το ταµείο. 

Πάµε σε ένα άλλο νοµοσχέδιο το οποίο θα φέρετε τις επόµε-
νες µέρες και αφορά τις διαδηλώσεις. Είπαµε, να αντιγράφει η
Νέα Δηµοκρατία. Τα αντιγράφετε στρεβλά και στραβά. Ήµασταν
οι πρώτοι που είπαµε να νοµοθετήσουµε νόµο σοβαρό, ώστε να
επιτρέπονται οι διαµαρτυρίες και οι διαδηλώσεις -κατά τον νόµο
και κατά το Σύνταγµα πρέπει να επιτρέπονται-, αλλά οι όποιες
δικλείδες να είναι σοβαρές. Αντιγράφετε λάθος!

Μέσα στο νοµοσχέδιο, στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», απαντάται το εξής πε-
ρίεργο. Μιλάτε για αυθόρµητη ή έκτακτη δηµόσια συνάθροιση
και ότι εκεί δεν απαιτείται γνωστοποίηση για το αν θα κάνω εγώ
τη συνάθροισή µου. Αποφασίζουµε δέκα σήµερα και κάνουµε µια
αυθόρµητη συνάθροιση. Επαναλαµβάνω ότι ο νοµοθέτης δεν
προβλέπει εάν αυτή η συνάθροιση είναι νόµιµη ή παράνοµη, µε
συνέπεια να είναι όλες αυθόρµητες. Θέλω, δηλαδή, να καταλά-
βετε ότι έχετε µια αριστεροφοβία. Φοβάστε µην τυχόν βγει στους
δρόµους η Αριστερά και σας δηµιουργήσει πρόβληµα. 

Με ποιο δικαίωµα κλείνει κάποιος τον δρόµο; Πείτε µου ποιο
είναι το δικαίωµά του. Όταν, λοιπόν, λέτε ότι δεν απαγορεύεται
η αυθόρµητη ή έκτακτη δηµόσια συνάθροιση, αφήνετε παρά-
θυρα σε αυτό που πάτε να φτιάξετε. 
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Και βέβαια, θα σας το πω διαφορετικά. Εµείς ζητήσαµε αυστη-
ροποίηση των ποινών. Εσείς λέτε δύο έτη φυλακή, πληµµέληµα
πάλι. Όταν εγώ καίω το µαγαζί του άλλου, θα είναι πληµµέληµα;
Όταν παίρνω µολότοφ και καίω την περιουσία και άνθρωπο, θα
είναι πληµµέληµα, δύο έτη φυλακή; Εµείς λέµε κακούργηµα, για
να υπάρχει και η αποτροπή. Για να µπορεί να λειτουργεί αποτρε-
πτικά ο νοµοθέτης, πρέπει να ξέρει ότι θα πέσει το σπαθί, ο πέ-
λεκυς της δικαιοσύνης. Όµως, µε µία πρόνοια, ότι αυτοί που θα
κάνουν τις διαδηλώσεις θα είναι υπεύθυνοι για την περιφρού-
ρηση. Δηλαδή γιατί το ΚΚΕ δεν είχε ποτέ επεισόδια; Διότι είχε
πάντοτε περιφρούρηση. 

Θυµάµαι ότι ήσασταν εδώ, κύριε Υπουργέ, όταν έγιναν εκείνα
τα µεγάλα επεισόδια που πήγαν να µπουν στη Βουλή αυτοί οι
κουκουλοφόροι µε τα κράνη. Αν θυµάµαι καλά, ήταν το 2009 ή
το 2010. Ήµουν και εγώ Βουλευτής τότε. Το ΚΚΕ διαφύλαξε το
Κοινοβούλιο. Προς τιµήν τους! Όµως, είναι τραγικό τώρα ο κάθε
αναρχοάπλυτος να παίρνει µολότοφ και να καίει και να τιµωρείται
µε δύο έτη. 

Ακούστε τώρα τι λέτε για τον οργανωτή. Μόνο ο οργανωτής θα
πληρώνει τις ζηµιές; Οργανώνω, δηλαδή, εγώ µια εκδήλωση και
µπαίνουν οι παρακρατικοί σας –γιατί ξέρουµε πώς µπαίνουν στις
διαδηλώσεις- και τα κάνουν µαντάρα. Θα κληθώ τότε εγώ, ο µόνος
οργανωτής, να πληρώσω το όποιο συµβάν. Γιατί; Οι παρακρατικοί;
Θα λειτουργούν αυτοί που µιλάω µε τους αστυνοµικούς µε τα
κράνη και µε τα ρόπαλα για να κάνουν τα παρακρατικά τους επει-
σόδια ή οι αναρχοάπλυτοι, οι ψευτοαναρχικοί, οι παρακρατικοί
που µπαίνουν στα επεισόδια;

Ξέρετε, τώρα θα σας πω ό,τι σας είπα και για το Ίδρυµα «Σταύ-
ρος Σ. Νιάρχος». Δηµιουργείτε µια νοµοθετική ασάφεια. Και στο
«Νιάρχος» το ίδιο. Και αυτό το λέω ειλικρινά, γιατί συνεχώς το
διορθώνετε. Το κάνατε, το διορθώσατε, το ξαναδιορθώσατε. Άρα
έχετε νοµοθετική ασάφεια. Είναι όπως εκείνη η ιστορία µε τη «δη-
µιουργική λογιστική» του Σηµίτη. Και εκεί ήταν ασαφής η διαδι-
κασία. Με νούµερα, επί χάρτου. Ή θα το κάνετε σωστά και θα
απαγορεύετε στον όποιον αλήτη να καίει µαγαζιά ανθρώπων, να
σπάει κεφάλια και να κουβαλάει µολότοφ χωρίς παραθυράκια ή
µην το κάνετε. Τελεία και παύλα! Δεν υπάρχουν µεσοβέζικα
πράγµατα.

Και γιατί οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας στην Ευρω-
βουλή δεν ακολούθησαν, κύριε Υπουργέ, αφού φέρατε εδώ το
νοµοθέτηµά σας, την προτροπή του Ευρωβουλευτή κ. Φράγκου
και τριάντα δύο ακόµα Βουλευτών να συµπεριληφθούν οι «AN-
TIFA» σε τροµοκρατικές οργανώσεις; Γιατί δεν υπέγραψε η Νέα
Δηµοκρατία και υπέγραψαν µόνο τριάντα δύο Βουλευτές; Γιατί
δεν το κάνατε εσείς αυτό; Γιατί; Οι «ANTIFA», τροµοκρατική ορ-
γάνωση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: …(Δεν

ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Είναι ψήφισµα, κύριε Λιβανέ, στην Ευρωβουλή. Είναι ψή-
φισµα για να χαρακτηριστούν ως τροµοκρατικές οργανώσεις οι
«ANTIFA»…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Τι σχέση
έχει αυτό µε το νοµοσχέδιο; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ξέρετε, οι Αρχηγοί µιλούν και εκτός νοµοσχεδίου. Δεν
ξέρω αν το µάθατε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,
κύριε Λιβανέ.

Κύριε Πρόεδρε, θα ειπωθούν αυτά και στο σχετικό νοµοσχέ-
διο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν ξέρω αν σας το έµαθαν αυτό, γιατί φαντάζοµαι ότι,
όταν ο κ. Μητσοτάκης έρχεται εδώ, δεν µιλάει για το νοµοσχέδιό
του. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Τα λέτε
στον Υπουργό Υγείας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Η Κυβέρνησή σας λέω, κύριε Λιβανέ, δεν λέω ο Υπουρ-
γός. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Απορεί ο
άνθρωπος!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Είστε Υπουργός, είστε κυβερνήτης του εαυτού σας,
φαντάζοµαι, κύριε Υπουργέ. Όµως, είστε και Υπουργός της Κυ-
βέρνησης. Άρα εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, εκτός αν εκπρο-
σωπεί µόνο τον εαυτό του εδώ µέσα ή αν εσείς είστε µόνο
εκπρόσωπος του εαυτού σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην κάνετε διά-
λογο, σας παρακαλώ πολύ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Τα έχετε µπερδέψει λίγο! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εγώ καθό-
λου!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Νοµίζω ότι τα έχετε µπερδέψει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτά θα ειπωθούν
και στο νοµοσχέδιο. 

Συνεχίστε, κύριε Βελόπουλε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα πρέπει να προλάβουµε τα λάθη. Για τα 26 χιλιάρικα
των λαθροµεταναστών, κύριε Πρόεδρε, φωνάξαµε, φωνάξαµε
επί µια βδοµάδα και το αποσύρατε. Διότι ήρθαµε εδώ για να κά-
νουµε δουλειά και όχι για να δουλεύουµε τον κόσµο! Και είµαστε
εδώ και οι δέκα! Δεν είµαστε τρεις, τέσσερις από τη Νέα Δηµο-
κρατία και ούτε κανά δυο από τον ΣΥΡΙΖΑ. Δέκα Βουλευτές συν-
τεταγµένα εδώ, γιατί πληρωνόµαστε από τον ελληνικό λαό και
θα είµαστε κάθε φορά εδώ, καλοκαίρι, χειµώνα και γιορτές! Αυτή
είναι η ποιοτική µας διαφορά. Και ήρθαµε να δράσουµε εποικο-
δοµητικά, όχι να φωνάξουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε τώρα τη λογική της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ

και του ΠΑΣΟΚ. Ο Μπρεχτ έλεγε κάτι εξαιρετικό: «Αυτός που
αγωνίζεται, µπορεί να χάσει. Αυτός που δεν αγωνίζεται καθόλου,
έχει ήδη χάσει.». Και αναφέροµαι στα ελληνοτουρκικά. Δεν αγω-
νίζεστε σοβαρά στα ελληνοτουρκικά. Κάνετε οικτρά λάθη!

Πρόταση δική µας: Αφού η Τουρκία προσβάλλει διεθνείς συν-
θήκες και µιλά συνεχώς για casus belli, θα πούµε και εµείς το
ίδιο. Ότι αν ξεκινήσει έρευνες στα έξι ως δώδεκα µίλια, Κρήτη,
Ρόδο κ.λπ., είναι casus belli. Κάντε το! Ας πει ο Υπουργός Εξω-
τερικών και ο Υπουργός Άµυνας ότι είναι casus belli αν γίνει κάτι
τέτοιο, για να µη λειτουργούµε κατευναστικά στο θηρίο που λέ-
γεται Τουρκία.

Και θα σας πω τι µου θυµίζει, κύριοι συνάδελφοι, η τακτική της
Ελλάδας εδώ και πενήντα χρόνια, όχι τώρα. Προς Θεού! Η τακτική
της Ελλάδας µού θυµίζει αυτόν που ταΐζει τον λύκο µε κρέας, αλλά
του κάνει ταυτόχρονα σεµινάριο για βιγκανισµό. Τον ταΐζουµε
κρέας, του ανοίγουµε την όρεξη, και µετά του µιλάµε για βιγκανι-
σµό, δηλαδή για διεθνείς συνθήκες. Με τον κατευνασµό τον ταΐ-
ζουµε κρέας και µετά του µιλάµε για διεθνείς συνθήκες και
βιγκανισµό. Δεν γίνονται αυτά! Ο Τούρκος αντιλαµβάνεται µόνο
ένα πράγµα: την ισχύ και την αποτροπή. Τίποτε άλλο! Καταλάβετέ
το! 

Και έρχοµαι τώρα στα σοβαρά. Ο Ντόκος, ο σύµβουλος ασφα-
λείας του Πρωθυπουργού µας, βγαίνει και λέει πριν από ενάµιση
µήνα για συνεκµετάλλευση στο Αιγαίο. 

Βγαίνει και ο άλλος, ο Ροζάκης, που είναι σύµβουλος, παλιός
πασόκος, Σηµιτικός από παλιά ο τύπος, ο οποίος είναι σοβαρός
καθηγητής, και µιλά για αποµονωµένο νησί στο Καστελόριζο.
Παλιά έλεγε άλλα. Τώρα µας τα αλλάζει. Έχω διαβάσει βιβλία
του και άρθρα του. Παλιά έλεγε άλλα για την ΑΟΖ. Τώρα µου τα
κάνει κωλοτούµπα! Μιλάει, λοιπόν, για αποµονωµένο νησί στο
Καστελόριζο. Ο Ροζάκης! 

Βγαίνει και ο Διακόπουλος και µιλάει για επωφελή συµφωνία.
Συγχορδία, λοιπόν, συµβούλων εκθέτει Βουλευτές και Υπουρ-
γούς, αλλά κρατάτε ακόµα τον Ροζάκη ως σύµβουλο στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών. Εγώ θα τον είχα διώξει! Διώξτε τον τώρα!
Διώξτε τον κάθε «Ροζάκη» ο οποίος δηµιουργεί ρήγµατα στην
εξωτερική πολιτική της χώρας. Δεν µπορεί να λέει ότι το Καστε-
λόριζο είναι µακριά, όπως η Κύπρος είναι µακριά. 

Και δυστυχώς βγαίνει και η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας και

15722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κάνει ένα εγκληµατικό λάθος. Δεν ξέρω ποιος χρησιµοποίησε το
Twitter της κ. Σακελλαροπούλου, την οποία δεν ψηφίσαµε εµείς,
αλλά έκανε ένα λάθος, χονδροειδέστατο λάθος, που το πήρε η
Τουρκία. Λάθος! Λέει το εξής: «Ήρθα στο Αγαθονήσι, µικρό νησί,
µακριά από την ηπειρωτική χώρα.». Δεν ξέρω αν έχει διαχειριστή,
αλλά αυτό είναι το επιχείρηµα της Τουρκίας, ότι τα νησιά αυτά
είναι µακριά από την ηπειρωτική χώρα, αναφερόµενοι στην Ελ-
λάδα, είναι το επιχείρηµά τους. Και από κάτω γράφει για τον «ελ-
ληνισµό» µε µικρό «ε». Αυτό είναι µικρό για µερικούς, αλλά για
εµένα είναι µεγάλο. Ο «Ελληνισµός» είναι µε «Ε» κεφάλαιο. Αλλά
«µακριά από την ηπειρωτική χώρα» να λέει η Πρόεδρος της Δη-
µοκρατίας, η οποία πήγε στο Αγαθονήσι; Το επιχείρηµα των
Τούρκων; 

Αυτά είναι λάθη, τα οποία δυστυχώς η Τουρκία τα µαθαίνει,
επειδή µας παρακολουθεί, κύριοι συνάδελφοι. Ακούστε ποια
είναι η διαφορά της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής. Δεν γνωρί-
ζουµε τον εχθρό µας. Ο Θουκυδίδης, πριν από χιλιάδες χρόνια,
έλεγε ότι για να µπορείς να αντιµετωπίσεις και στρατιωτικά και
πολιτικά και κοινωνικά τον εχθρό σου πρέπει να τον γνωρίζεις,
να τον διαβάζεις. Δεν διαβάζουµε τους εχθρούς µας. Ειλικρινά
το λέω αυτό. Και βγαίνει τώρα ο εκπρόσωπος του Ερντογάν, ο
Τσελίκ, και λέει: «Μην τολµήσετε να κάνετε πλάκα µε το ναυτικό
µας. Δεν φτάνει το µπόι σας.». Σήµερα, κύριε συνάδελφε, σή-
µερα το πρωί. Βγήκε ο εκπρόσωπος του φασίστα, ναζιστή, µιλι-
ταριστή Ερντογάν και µίλησε για «µπόι» Ελλήνων! Από το
ελληνικό Υπουργείο Εξωτερικών ουδεµία απάντησις. Τέτοια δή-
λωση προσβλητική, προκλητική, δεν υπήρξε ποτέ! «Μην τολµή-
σετε να κάνετε πλάκα µε το ναυτικό µας», αναφερόµενοι στην
προσπάθεια της Ελλάδος να αποτρέψει την έλευση σκαφών
τουρκικών προς το Αιγαίο, προς την ΑΟΖ της Κύπρου ή της Κρή-
της. Ούτε µία αναφορά, όλοι εξαφανισµένοι. 

Ακούστε τώρα τα µεγάλα παραµύθια των ανθρώπων που µι-
λούσαν για ρεαλιστική πολιτική. Πάντοτε µας έλεγαν ότι µε τον
τουρκικό λαό δεν έχουµε να χωρίσουµε τίποτα. Έχω µια άλλη
άποψη. Οι λαοί σαφώς, ως επίπεδο λεκτικό, µπορεί να µην έχουν
να χωρίσουν τίποτα. Με την Τουρκία όµως µας χωρίζουν χιλιάδες
νεκροί, µας χωρίζει αίµα, σφαγές και βιασµοί, και η απόδειξη για
το σήµερα είναι η εξής: Εννιά στους δέκα ψηφοφόρους του Ερν-
τογάν θέλουν το τζαµί, να γίνει η Αγία Σοφία τζαµί, εννιά στους
δέκα του Μπαχτσελί, επτά στους δέκα της Ακσενέρ, τέσσερις
στους δέκα των κεµαλιστών. Ε, λοιπόν τι συζητάµε τώρα; Άρα
µας χωρίζει, και η λογική και κυρίως -θα το πω ευθέως- η πρα-
κτική εφαρµογή σωβινιστικών, µιλιταριστικών διεκδικήσεων.
Όταν βγαίνουν εκατό ΜΚΟ, σήµερα, χθες, προχθές και διεκδι-
κούν από την Ελλάδα -ακούστε εδώ- για περιουσίες, Δωδεκά-
νησα, δυτική Θράκη και Κρήτη, γιατί χρησιµοποιούν πάλι -σας
λέω, µας έχουν διαβάσει- τι χρησιµοποεί ο τουρκικός παράγον-
τας; Τα Δωδεκάνησα. Γιατί; Γιατί τα παραλάβαµε από την Ιταλία
αργότερα από τη Συνθήκη της Λωζάνης, και χρησιµοποιούν αυτό
το κενό το νοµικό, όπως νοµίζουν αυτοί, για διεκδικήσεις. 

Είναι όλα αυτά που σας λέω και επιχειρώ κάθε φορά να σας
λέω τα αυτονόητα. Δεν έχω τίποτα µε τη Νέα Δηµοκρατία. Αυτή
έχει µε την πραγµατική λογική, τη λογική των Ελλήνων. Κι αυτό
αποδεικνύεται από το χθεσινό που έκαναν οι Σκοπιανοί. Βγαίνουν
επισήµως οι Σκοπιανοί και απαιτούν από το ελληνικό Υπουργείο
Εξωτερικών να τους αποκαλούµε «Μακεδονία». Και τι ζητάω από
τη Νέα Δηµοκρατία, κύριε συνάδελφε; Τι σας ζητάω εδώ και
µήνες; Μία εξεταστική επιτροπή, για να δούµε γιατί ο Κοτζιάς
υπέγραψε τη Συµφωνία των Πρεσπών, να δούµε αν αυτή η συµ-
φωνία έγινε, γιατί το ήθελε Κοτζιάς, το ήθελαν οι Γερµανοί, οι
Αµερικανοί και προδώσαµε τη Μακεδονία. Την πρόδωσαν τη Μα-
κεδονία. Κι εσείς κάνετε γαργάρα στη Νέα Δηµοκρατία. Δεν µι-
λάει κανείς. Μου έλεγε ο κ. Τασούλας: «Τον Απρίλιο θα
συζητήσουµε, τον Μάιο θα συζητήσουµε, τον Ιούνιο θα συζητή-
σουµε.». Θα µου πείτε ότι δεν υπήρχε ο χρόνος. Πάει Ιούλιος
τώρα. Αυτά είναι ντροπή, είναι ντροπή για όλους µας. 

Βέβαια θα δώσω µια πληροφορία τώρα στον αγαπητό συνά-
δελφο, να τη µεταφέρει στον Πρωθυπουργό, γιατί εδώ ήρθαµε
για να τον βοηθήσουµε και θέλω να βοηθάµε τη Νέα Δηµοκρατία
και την κάθε κυβέρνηση της ελληνικής Βουλής, κάθε κυβέρνηση.
Κύριε συνάδελφε, παρακαλάτε τον Νιάρχο για τα ελικόπτερα.

Είχα ενηµερώσει τον Έλληνα Πρωθυπουργό ότι υπάρχουν οκτώ
τεθωρακισµένα στον Πειραιά, κατασχεµένα, και πήγε και τα πα-
ρέλαβε, προς τιµήν του. Σήµερα λοιπόν τον ενηµερώνω ότι υπάρ-
χει ένα ελικόπτερο -είναι αυτό εδώ, κύριε συνάδελφε- της
Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, δέκα ολόκληρα χρόνια, πλη-
ρωµένο από τον ελληνικό λαό και είναι παρκαρισµένο στο «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος». Τα χρησιµοποιεί η Αστυνοµία. Το καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Είναι παρκαρισµένα από το 2010, ελικόπτερα. Έχουµε πολλά;
Δεν έχουµε πολλά. Αυτό µπορούµε να το πάρουµε. Φαίνεται στη
φωτογραφία ο Υπουργός κ. Στυλιανίδης, ο κ. Μαρκόπουλος, που
ήταν τότε µαζί σας, στη Νέα Δηµοκρατία, τώρα δεν είναι πλέον
στη Νέα Δηµοκρατία. Εδώ στις φωτογραφίες, αγκαλιές, φιλιά και
το ελικόπτερο δεν χρησιµοποιήθηκε ποτέ, Υπηρεσία Πολιτικής
Αεροπορίας, δέκα χρόνια παρκαρισµένα στο «Ελευθέριος Βενι-
ζέλος». Αν αυτό λέγεται διακυβέρνηση από το ΠΑΣΟΚ, τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµοκρατία κι έχουµε περιουσία πληρωµένη,
απαραίτητη, αλλά δεν τη χρησιµοποιούµε, κάτι δεν πάει καλά.
Σας λέω λοιπόν ψάξτε το, πάρτε το ελικόπτερο, να σας βοηθή-
σουµε να κάνετε δουλειά. 

Γιατί από αέρα και θεωρία είστε πρώτοι, από ουσία δεν είστε
πρώτοι και η απάντηση είναι αµείλικτη. Θα σας το πω πολύ απλά:
Κάνετε λάθος συµµαχίες. Συµµαχήσατε µε τους Ιταλούς, οι
οποίοι είναι εχθροί της Ελλάδος. Πήγατε και κάνατε µία ΑΟΖ,
που είναι θαλάσσιες ζώνες και όχι ΑΟΖ -δεν κάνατε ΑΟΖ µε την
Ιταλία- δίνοντας Διαπόντια Νησιά και Στροφάδες. Ποιους Ιτα-
λούς; Τους Ιταλούς που στηρίζουν την Τουρκία στη Λιβύη. Ποι-
ους Ιταλούς; Που µας χτυπάνε πισώπλατα µε το µαχαίρι. Και
τους δώσατε κάτι. Τι πήρε η Ελλάδα; Πείτε µου εσείς. Και ποιοι
Ιταλοί; Μην ξεχνάµε ότι οι Ιταλοί χιλιάδες χρόνια ήταν εχθρικοί
µε την Ελλάδα, από τη ρωµαϊκή περίοδο, το Βυζάντιο, τον Πάπα,
το 1453, αργότερα µε τη Βόρειο Ήπειρο, τι έκανε µε την Αλβανία,
που έκανε κράτος για να µην πάρουµε τη Βόρειο Ήπειρο εµείς,
το ’40 τι έκαναν οι Ιταλοί; Πότε ήταν φίλοι µας οι Ιταλοί; Και πώς
δίνετε κάτι στους Ιταλούς, χωρίς να πάρετε κάτι εσείς πίσω;
Λάθος συµµαχίες. Και σήµερα ο Δένδιας τρέχει ο κακοµοίρης,
τώρα, να πάει να δει τον Σαλέχ στη Λιβύη, για να αλλάξουµε ρότα
πλέον. Γιατί αλλάζουµε ρότα. Δεν στηρίζουµε Χαφτάρ καθόλου,
ποτέ δεν τον στηρίξαµε έτσι κι αλλιώς. Αλλά για να µη στηρί-
ξουµε Σάρατζ πάµε στον Σαλέχ, τρέχουµε στον Σαλέχ. Είναι ανε-
πίτρεπτα πράγµατα αυτά για µια πολιτική, κάθε εβδοµάδα να
αλλάζετε εξωτερική πολιτική. Είναι απίστευτο. 

Και επιτέλους περιµένω από τον κ. Παναγιωτόπουλο -του κά-
ναµε µια πρόταση, του δώσαµε µια µελέτη- να κάνει η Ελλάς επι-
τέλους µη επανδρωµένα αεροσκάφη. Του δώσαµε µια µελέτη,
µιλήσαµε µαζί, του είπαµε πάµε στο ΑΠΘ, υπάρχουν έτοιµα, µπο-
ρούµε να τα κάνουµε. Του τα δώσαµε. Ακόµα περιµένω να µας
πει τι έχει γίνει. Και κάνατε συµφωνία µε Αµερική. Με Γαλλία, πη-
γαίνετε µε τη Γαλλία. Το λέω ευθέως και δηµοσίως από το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. Τα συµφέροντά µας ταυτίζονται µε τη Γαλλία,
θα πάµε µε τη Γαλλία. Τελεία και παύλα. Δεν γίνεται. Αποφασίστε
να στηρίξετε τον Μακρόν, µε τον οποίο διαφωνώ ιδεολογικά,
αλλά στην παρούσα φάση, επειδή τα συµφέροντά µας είναι
κοινά, µπορούµε να προχωρήσουµε και να πορευθούµε µαζί. 

Κλείνοντας εδώ, θα πω τι έχει πει ο Ντε Γκωλ και το λέω στον
κ. Λιβανό: Η τραγωδία της εποχής µας –έλεγε ο Ντε Γκωλ, κύριε
συνάδελφε- είναι ότι η Αριστερά στρέφεται κατά του έθνους, και
η Δεξιά κατά του κράτους. Τα ιδιωτικοποιείτε όλα, τα ξεπουλάτε
όλα. Αυτοί είστε. Κάνατε και το νερό, κάνατε τα πάντα ιδιωτικά.
Και για να καταλάβετε τι εγκλήµατα κάνατε µε τον τουρισµό,
χωρίς Κινέζους, Άγγλους, Ρώσους και Αµερικανούς, θα έρχονται
οι Γερµανοί, που τους ξέρω καλά, θα παίρνουν µια σαλάτα µε
ντοµάτα, λίγο κρεµµυδάκι, θα παίρνουν και µια φέτα καρπούζι
και θα κονοµήσουν τα ξενοδοχεία. Έτσι πολιτική οικονοµική δεν
ασκείτε. 

Θεωρώ δυστυχώς, από δική µου πλευρά, ότι κάνετε λάθη τρα-
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γικά. Και ένα τελευταίο λάθος είναι αυτό που κάνατε µε τις ΜΚΟ,
συνεχίζετε και τους αλλάζετε όνοµα. Τις κάνατε τώρα, λέει, «ορ-
γανώσεις της κοινωνίας πολιτών», από ΜΚΟ, δηλαδή όπως έγινε
η τρόικα, που έγιναν «θεσµοί», έγιναν κάτι άλλο. Αυτά είναι απί-
στευτα πράγµατα, γραφικά, απαράδεκτα επιεικώς. Κι αν δεν ήταν
η Ελληνική Λύση, εκείνη η ολλανδική ανθελληνική ΜΚΟ, κύριε
συνάδελφε, δεν θα έκλεινε. Εµείς στείλαµε χαρτιά στη Λέσβο
στην Αστυνοµία, η Ελληνική Λύση πέτυχε αυτή η ΜΚΟ να εξαφα-
νιστεί από την Ελλάδα. Ποια ΜΚΟ; Η “Movement on the ground”.
Έτσι λέγεται. Έκλεισε, καταγγείλαµε παράνοµη δράση, Ολλαν-
δοί, και πήγαν σπίτι τους. Ένα κόµµα του 4% µπορεί και κάνει το
αυτονόητο, κλείνει µια µη κυβερνητική οργάνωση ανθελληνική.
Μια Νέα Δηµοκρατία του 40% δεν µπορεί να τις κλείσει όλες τις
ανθελληνικές, µισελληνικές οργανώσεις και να µείνουν οι σοβα-
ρές, που κάνουν δουλειά; Μπορείτε. Δεν θέλετε µάλλον, γιατί
είστε οι ίδιοι µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Τρέφεστε µέσα από αυτή την ιστο-
ρία, από τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, που λειτουργούν δυ-
στυχώς ανθελληνικά και µισελληνικά. 

Πάρτε τη διακυβέρνηση της χώρας σοβαρά. Κινείστε σε λάθος
κατεύθυνση και το χειρότερο από όλα θα σας το πω τώρα. Είναι
ότι τα βράχια είναι κοντά. Ο Σεπτέµβριος έρχεται και δυστυχώς
θα την πληρώσουµε και εµείς που δεν φταίµε σε τίποτα. Προ-
σπαθούµε να σας οδηγήσουµε στον σωστό δρόµο. Το ελικό-
πτερο, κύριε Λιβανέ, το ελικόπτερο, πηγαίνετε και πάρτε το
αύριο, όπως πήρατε τα οκτώ αυτοκίνητα. Και άλλα µπορώ να σας
πω.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Θα µπούµε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. Εννοείται βε-
βαίως ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορούν ενδιάµεσα
να παίρνουν τον λόγο, όποτε το επιθυµούν. 

Η κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρατία έχει
τον λόγο. 

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιδιωτική πρω-
τοβουλία σε πολλές περιπτώσεις υπήρξε αρωγός στις προσπά-
θειες κρατών να βελτιώσουν πολλές από τις συνθήκες της
καθηµερινότητας των πολιτών. Πολλά τα παραδείγµατα στα
οποία θα µπορούσαµε να αναφερθούµε, τόσο στην Ελλάδα όσο
και στο εξωτερικό, όπου ιδιώτες και ιδρύµατα προχώρησαν σε
γενναίες δωρεές, που στο επίκεντρο έχουν τον άνθρωπο, είτε
αναφέρονται σε καθαρά ερευνητικό, ακαδηµαϊκό επίπεδο είτε σε
δράσεις µε χειροπιαστό αποτέλεσµα και άµεσα εµφανές στον
πολίτη.

Σήµερα, η δύναµη της ιδιωτικής πρωτοβουλίας συναντά τη δε-
κτικότητα του κράτους -και για να γίνω πιο σαφής- που αναγνω-
ρίζει, δέχεται και δεν πολεµά την ιδιωτική πρωτοβουλία.

Οι συµβάσεις δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»
προς το ελληνικό δηµόσιο που κυρώνουµε αποδεικνύουν του
λόγου το αληθές. Με στοχευµένες δράσεις στον χώρο της
υγείας, το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» σκοπεύει στην προστασία
και προαγωγή της δηµόσιας υγείας. Και όλα αυτά, σε µια πε-
ρίοδο ιδιαίτερη, κατά τη διάρκεια µιας πανδηµίας που σαρώνει
όλο τον κόσµο, σε µια περίοδο που η γενναιόδωρη προσφορά
του «Σταύρος Νιάρχος» αποκτά ακόµη µεγαλύτερη αξία λόγω
συνθηκών, αναγκών και δεδοµένων.

Με εµβληµατικά έργα οι δωρεές αυτές έρχονται να καταδεί-
ξουν ότι όταν ένα κράτος συνεργάζεται και βλέπει τον ιδιώτη ως
εν δυνάµει σύµµαχο τα αποτελέσµατα είναι θετικά προς όφελος
των πολιτών, των τελικών ωφελούµενων της κάθε δωρεάς.

Οι εν λόγω δωρεές αποτελούν µέρος της διεθνούς πρωτοβου-
λίας δράσης του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» για τον COVID-
19 µε έµφαση στην ενίσχυση των υπηρεσιών υγείας σε Ελλάδα,
Ευρώπη και Αφρική και στην προσφορά βοήθειας σε επίπεδο το-
πικών κοινοτήτων στις ΗΠΑ. Με δωρεά εκατοµµυρίων ευρώ, το
ίδρυµα «Νιάρχος» υποστηρίζει την ανακαίνιση χώρων σε δεκαεν-
νέα νοσοκοµεία στην Ελλάδα. Χρηµατοδοτούνται οι εργασίες κα-
τασκευής, επισκευής, ανακατασκευής και ανακαίνισης εγκαταστά-

σεων για τη λειτουργία κλινών ΜΕΘ και ΜΑΦ, αλλά και τα εκπαι-
δευτικά προγράµµατα για το αντικείµενο της εντατικής θεραπείας
στο προσωπικό αυτών των µονάδων.

Με µια αρωγή που θα τη χαρακτηρίζαµε το λιγότερο πολύτιµη,
επιτυγχάνουµε την προσθήκη συνολικά εκατόν εβδοµήντα επτά
κλινών εντατικής θεραπείας και σαράντα έξι κλινών αυξηµένης
φροντίδας στη χώρα, καθώς και στην πραγµατοποίηση εκπαι-
δευτικού προγράµµατος για το προσωπικό αυτών των µονάδων.

Σε στενή συνεργασία και χτίζοντας πάνω στη σηµαντική δυνα-
µική και τις προοπτικές της συνεργασίας δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα επιδιώκουµε να ενισχύσουµε την ετοιµότητα του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας σε καταστάσεις έκτακτης ανάγκης. Οι δω-
ρεές αυτές αποδεικνύουν την υποστήριξη του ιδρύµατος σε
όλους αυτούς οι οποίοι παρέχουν υπηρεσίες ζωτικής σηµασίας
για την κάλυψη των άµεσων αναγκών των πλέον ευάλωτων αν-
θρώπων. 

Από την πρώτη στιγµή αναδείχθηκε ο σηµαντικός ρόλος του
ανθρώπινου δυναµικού των νοσοκοµείων και κλινικών στην αντι-
µετώπιση της υγειονοµικής αυτής κρίσης. Η άρτια κατάρτιση του
ιατρονοσηλευτικού προσωπικού είναι µέγιστης σηµασίας για την
αποτελεσµατικότητα της µάχης που δίνεται σε κάθε ΜΕΘ για την
επιβίωση κάθε ασθενούς. 

Το ίδρυµα µέσα από αυτή τη δωρεά υποστηρίζει ένα ολοκλη-
ρωµένο πρόγραµµα εκπαίδευσης κάθε γιατρού και κάθε νοση-
λευτή και νοσηλεύτριας στις µονάδες εντατικής θεραπείας για
πέντε χρόνια. Μετά την πάροδο πενταετίας, το πρόγραµµα θα
συνεχιστεί από το ελληνικό δηµόσιο. 

Είναι ολοφάνερο πως για να είναι αποτελεσµατική η αντιµετώ-
πιση µιας παγκόσµιας υγειονοµικής κρίσης, όπως αυτή που
ζούµε, είναι απαραίτητη περισσότερο από ποτέ η συνεργασία
ανάµεσα στον ιδιωτικό τοµέα και τους κρατικούς φορείς. Όλοι
µαζί µπορούµε να είµαστε πιο δυνατοί τώρα, εξασφαλίζοντας κα-
λύτερες συνθήκες για όσους µάχονται καθηµερινά για την προ-
στασία της δηµόσιας υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας διαχειρίστηκε
κατά γενική οµολογία πολύ καλά την περίοδο της πανδηµίας. Και
σήµερα πράττει τα δέοντα, για να επανεκκινήσει η οικονοµία µέσα
από τη νέα πραγµατικότητα που ζούµε. Με την ίδια σοβαρότητα
και σεβασµό αντιµετωπίζει και τις µεγάλες αυτές δωρεές σαν αυτή
του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Σε αυτή την πρωτοφανή και
πολύ δύσκολη συγκυρία για τη χώρα µας, όπως και άλλες φορές
στην ιστορία του ελληνικού έθνους, οι µεγάλοι ευεργέτες ήταν
αυτοί που βοήθησαν και αυτοί που έβαλαν πλάτη στα δύσκολα.
Δεν είναι η πρώτη φορά που επισηµαίνουµε τη συµβολή της δω-
ρεάς του κοινωφελούς Ιδρύµατος «Νιάρχος» για την ανακαίνιση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, για τον εκσυγχρονισµό του, για
την καλύτερη εκπαίδευση του ιατρονοσηλευτικού προσωπικού της
χώρας. Πάντα υποστήριζε -και υποστηρίζει- τη δηµόσια υγεία. Και
δεν είναι το µοναδικό. 

Ιδιώτες, επιχειρηµατίες, εφοπλιστές, εταιρείες και άλλα ιδρύ-
µατα βοήθησαν σε αυτή την πρωτόγνωρη υγειονοµική κρίση.
Πληθώρα ευγενικών χορηγιών προς όλα τα νοσοκοµεία σε
Αθήνα και περιφέρεια καταδεικνύουν ότι η ιδιωτική πρωτοβουλία
πάντοτε υπήρξε αρωγός στο κράτος, ιδιαίτερα στα δύσκολα.

Το Υπουργείο Υγείας σε συνεργασία µε την ιδιωτική πρωτο-
βουλία µεταξύ των άλλων διπλασίασε τις κλίνες ΜΕΘ στη χώρα.
Και αυτό αποτελεί σηµαντική παρακαταθήκη και για το µέλλον.

Στα Ιωάννινα, επίσης, αυξήθηκαν τα κρεβάτια εντατικής θερα-
πείας και µε ιδιωτική πρωτοβουλία της εταιρείας «ΧΗΤΟΣ», φυ-
σικό µεταλλικό νερό «ΖΑΓΟΡΙ», η οποία βοηθάει πολύπλευρα σε
θέµατα ανθρωπισµού και πολιτισµού.

Από τις λίγες µάσκες που κάθε πολίτης µπορούσε από το
υστέρηµά του να προσφέρει µέχρι τη Συνεταιριστική Τράπεζα
Ηπείρου και την προσφορά της σε τριακόσιες χιλιάδες ιατρικά
γάντια στο Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων, οι δω-
ρεές ιδιωτών σε ιατρικό εξοπλισµό ήρθαν για να καλύψουν κα-
θηµερινές ανάγκες πολύ αυξηµένης ζήτησης. Η λίστα των
δωρητών είναι µακρά και αξίζει τουλάχιστον ένα ευχαριστώ στον
καθένα ξεχωριστά, ανεξάρτητα από το ύψος της προσφοράς. 

Είµαστε περήφανοι ως Έλληνες και ως Ηπειρώτες µε τέτοιου
είδους ενέργειες που ξεχωρίζουν και ξεχειλίζουν από ευαισθησία
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και αλληλεγγύη. Μας δίνει δύναµη να συνεχίσουµε. Καθένας ατο-
µικά και όλοι µαζί ενωµένοι καταφέραµε ως χώρα να διαχειρι-
στούµε αποτελεσµατικά την πανδηµία. Τώρα επιστρέφουµε
βήµα-βήµα στη νέα κανονικότητα πιο προετοιµασµένοι, µε πε-
ρισσότερα εφόδια για την επόµενη µέρα, για να προστατέψουµε
όλα όσα καταφέραµε µέχρι σήµερα. Είµαστε πιο έτοιµοι να αντι-
µετωπίσουµε οποιαδήποτε απειλή στο µέλλον.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παύλος Πολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Στη συνέχεια, θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκ-

πρόσωπο του ΜέΡΑ25, τον κ. Γρηγοριάδη. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, περίµενα προχθές, παρ’ ότι έφυγα –και ρώ-

τησα- ότι στα ερωτήµατα τα οποία έκανα τα συγκεκριµένα -και
που τα επανέλαβε και η εισηγήτρια µας σήµερα- στην επιτροπή
της Βουλής που κουβέντιαζε την τροποποίηση της κύρωσης που
ψηφίζουµε σήµερα ότι θα απαντούσατε. Μου είπαν ότι ούτε πή-
ρατε τον λόγο. Ελπίζω να απαντήσετε σήµερα. Διότι είναι προ-
φανές ότι δεν µπορούµε να ψηφίσουµε τέτοιου τύπου
τροποποιήσεις της σύµβασης. 

Αρπάζοµαι τώρα από κάτι που είπε η προηγούµενη οµιλήτρια:
επιστροφή στη νέα κανονικότητα. Εγώ θα σας πω για κανονικό-
τητα. 

Σήµερα έχουµε 1η Ιουλίου, περάσαµε ένα εξάµηνο. Μήπως ξέ-
ρετε να µου πείτε ποια είναι η εκτέλεση του προϋπολογισµού για
τον χώρο της υγείας που έχει γίνει από το Υπουργείο σας από
τον Γενάρη µέχρι σήµερα; Δηλαδή, για να το κάνω συγκεκριµένο:
Πόσα λεφτά έχετε δώσει από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους,
από τον κρατικό προϋπολογισµό, στα νοσοκοµεία και τις ΥΠΕ
µέχρι σήµερα; Έχει περάσει η µισή χρονιά. Θα έπρεπε να έχετε
δώσει τα µισά λεφτά από αυτά που είχατε προϋπολογίσει. 

Έτσι δεν το κάναµε εµείς, Αντρέα, από τα µέσα του 2016 και
µετά; Κάθε τρίµηνο κανονικά γράφαµε ότι έτσι ξεπληρώσαµε και
τα προηγούµενα και τα άλλα. 

Εσείς, ενώ έχετε κρατήσει το όριο δαπανών στα περσινά επί-
πεδα που είχαµε, προϋπολογίσατε 728 εκατοµµύρια ευρώ ότι θα
δώσετε από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και µέχρι σήµερα,
1η Ιουλίου, έχετε δώσει µόνο 181 εκατοµµύρια.

Δεύτερον, από τον ΕΟΠΥΥ, που τον παραλάβαµε να δίνουν 50
εκατοµµύρια ευρώ, 60 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο στα νοσο-
κοµεία και το φτάσαµε στα 670 εκατοµµύρια. Έχουµε 1η Ιουλίου
και µέχρι σήµερα, απ’ ό,τι έµαθα, πάλι από εγκυρότατες πληρο-
φορίες, έχετε δώσει 120 εκατοµµύρια ευρώ. 

Δηλαδή από την αρχή της χρονιάς για έναν κύκλο εργασιών
που είναι συνολικά κοντά στα 2 δισεκατοµµύρια, εσείς που στη-
ρίζετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας –αυτή είναι η κανονικότητα-
και «παίζατε» και παλαµάκια στα µπαλκόνια στους ήρωες για-
τρούς και νοσηλευτές, αντί για 2 δισεκατοµµύρια έχετε δώσει
300 εκατοµµύρια συνολικά. Και έχει περάσει η µισή χρονιά. 

Αν δεν σας είχαµε αφήσει εµείς οι µαυροκακοµοίρηδες 300
εκατοµµύρια ταµειακό πλεόνασµα και όλα αυτά… Αυτό ξεκοκα-
λίζετε τώρα, αλλά τελείωσε. Τέλειωσε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας):
Έχουµε πιστώσεις… (δεν ακούστηκε)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Χρειάζεστε κάποια µαθήµατα πολιτικής
οικονοµίας, κύριε Κοντοζαµάνη. Ναι, τα χρειάζεστε, βεβαίως,
διότι είχατε «ζεστό» χρήµα στα ταµεία –έτσι;- 300 εκατοµµύρια
ευρώ, παραπάνω από αυτά που θα χρειάζονταν αν ξεπληρώνατε
τα πάντα. 

Λοιπόν, έχετε προϋπολογίσει ότι πρέπει να δώσετε γύρω στα
2 δισεκατοµµύρια -1,700 σας λέω εγώ και τα ίδια έσοδα- και
έχετε δώσει τη µισή χρονιά 300 εκατοµµύρια, εσείς που στηρί-
ζετε το σύστηµα υγείας. Κλείνει η παρένθεση.

Αυτή είναι η νέα κανονικότητα και αυτή είναι η στήριξη του δη-
µόσιου συστήµατος υγείας. Σε λίγο θα ακούσετε πήδους.
Έχουµε πληροφορίες από όλη την Ελλάδα ότι αρχίζει και δεν
πληρώνεται επικουρικό προσωπικό, γιατί ούτε η έξτρα χρηµατο-
δότηση, την οποία είπατε, έχει πάει. Έχει πάει; Γιατί σε κάποια

νοσοκοµεία µάς είπαν ότι δεν πληρώνονται οι επικουρικοί, γιατί
δεν έχει έρθει η χρηµατοδότηση. 

Μην επαναλαµβάνω τα ίδια. Τα είπα προχτές. Περιµένω απαν-
τήσεις για το ΕΚΑΒ. Και θα τα κάνω πιο συγκεκριµένα. Θα προ-
χωρήσετε αξιοποιώντας το αποθεµατικό του Υπουργείου Υγείας,
το οποίο, αν δεν το έχετε υπ’ όψιν σας, είναι από 12 µέχρι 14 εκα-
τοµµύρια ευρώ τον χρόνο; 

Σας κάνω την εξής πρόταση, λοιπόν: Διαθέστε 6 µε 7 εκατοµ-
µύρια ευρώ από το αποθεµατικό της φετινής χρονιάς για να επι-
σκευάσετε µε την ΕΑΒ και τα άλλα δύο ελικόπτερα του ΕΚΑΒ και
όχι να κάνετε µόνο την αγορά που λέει να κάνει το «Σταύρος
Νιάρχος».

Δεύτερον, επαναδιαπραγµατευθείτε και µην την υπογράψετε
τη σύµβαση συντήρησης. Από τη γρήγορη µατιά που έριξα και
από αυτά που επαναβεβαίωσα οι τιµές των ανταλλακτικών είναι
πάρα πολύ µεγάλες και περιέχει κόστη εκπαίδευσης, τα οποία
πρέπει να αναλάβει η «LEONARDO». Μια χαρά λεφτά παίρνουν.
Δεν θα πληρώσουµε και την εκπαίδευση των πιλότων και των τε-
χνικών.

Για τις ΜΕΘ περιµένω να µας ξεκαθαρίσετε σε ποια νοσοκο-
µεία είναι καινούργια κρεβάτια και σε ποια είναι ανακατασκευή
παλαιών υφισταµένων χώρων και αριθµού κρεβατιών και αγορά
νέου εξοπλισµού.

Όσον αφορά τα προγράµµατα εκπαίδευσης -να τα πω πιο πολύ
µε το όνοµά τους σήµερα- µη δώσετε στο Ίδρυµα «ΘΩΡΑΞ» την
εκπαίδευση για τις µονάδες. Αυτό τώρα είναι απλά ένα χαρτζιλίκι
από το «Νιάρχος» στο Ίδρυµα «ΘΩΡΑΞ». Δεν έχει να προσφέρει
τίποτα. Είναι πολύ κακογραµµένο αυτό το πρόγραµµα εκπαίδευ-
σης για τη µετεκπαίδευση των ειδικευοµένων και των νοσηλευτών
στις µονάδες εντατικής θεραπείας. Μπορεί να το κάνει κάλλιστα
η Επιτροπή Εκπαίδευσης του ΚΕΣΥ, να βελτιώσει τα προγράµµατα
και µπορεί κάλλιστα να ενισχύσει το Ίδρυµα «Νιάρχος» την Ελλη-
νική Εταιρεία Εντατικής Θεραπείας και τα σεµινάρια, τα οποία
κάνει και, βεβαίως, να χρηµατοδοτήσει υποτροφίες ή µεταβάσεις
ειδικευοµένων ή ειδικευµένων στα σεµινάρια της Ευρωπαϊκής
Εταιρείας Εντατικής Θεραπείας. Μέχρι εκεί.

Κάποιοι άνθρωποι -και µιλάω για τον κ. Ρούσσο- παρά την προ-
σφορά που είχαν αναµφισβήτητα για την αναµόρφωση της εντα-
τικής θεραπείας στην Ελλάδα, κάποια στιγµή πρέπει να
καταλάβουµε ότι δεν µπορεί διαρκώς να έχουν υπό τον έλεγχό
τους την όλη διαδικασία της εκπαίδευσης εντατικής θεραπείας
στη χώρα µας. Δόξα σοι ο Θεός, έχουν βγει πολλοί και λαµπροί
επιστήµονες στον χώρο, οι οποίοι µπορούν να πάρουν τα ηνία
της εκπαίδευσης των νεότερων γενιών στην εντατική θεραπεία
και αυτούς πρέπει να ενισχύσει και όχι να τα περνάµε από εκεί. 

Για το «ATLS» και τα υπόλοιπα τα είπα. 
Και θα κλείσω πάλι µε κάτι άλλο. Είναι αυτό που σας είπα την

προηγούµενη φορά, ότι παίρνετε την αλήθεια µας -τελειώνω µε
αυτό- και την κάνετε κουρέλι. Σας είχα προκαλέσει δύο φορές,
σας προκαλώ ξανά και τρίτη σήµερα: Μπορείτε να µου πείτε πόσο
πληρώνουµε το ραδιοφάρµακο για τα PET SCAN, τα οποία σκαν-
δαλωδώς και µε δική σας πρωτοβουλία αφαιρέσατε από τη δωρεά
µε µια από τις πρώτες τροποποιήσεις που κάνατε, τα κυκλοτρόνια
για την παραγωγή του φαρµάκου που είχαµε συµφωνήσει; Θυµά-
στε ότι είχαµε συµφωνήσει για τέσσερα κυκλοτρόνια. Αυτό το κά-
νατε µε δική σας πρωτοβουλία. Εσείς πιέσατε το «Νιάρχος» να τα
αφαιρέσει, γιατί είπατε ότι θα αγοράσουµε από τους άλλους. 

Πόσο τα πληρώνει, κύριε Κοντοζαµάνη, ο ΕΟΠΥΥ σήµερα;
Πόσο το πληρώνει το ραδιοφάρµακο αυτό; Ποσό το πληρώνει
σήµερα, που έβγαινε εκείνος ο απερίγραπτος που είχατε βάλει
και τον βάλατε και στην Κεντρική Επιτροπή Προµηθειών Υγείας,
και έλεγε ότι το πληρώνουµε 300-350 ευρώ;

Εγώ ξέρω ότι ο ΕΟΠΥΥ, και ειδικά µετά την απόσυρση που
έγινε και παρά τη διαπραγµάτευση, το πληρώνει 470 ευρώ, γιατί
µπήκε και µια άλλη εταιρεία και έριξε το µονοπώλιο από τον ΚΑΔ.
Θα µας κόστιζε γύρω στα 150 µε 200 ευρώ, αν βάζαµε τα κυκλο-
τρόνια. Κάνατε εξυπηρέτηση κανονική στην εταιρεία που παρά-
γει το ραδιοφάρµακο στο Λαύριο µε το να ακυρώσετε τη δωρεά
των κυκλοτρονίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτό το πράγµα κάνατε. Ο ΕΟΠΥΥ πλη-
ρώνει σήµερα 470 ευρώ, όταν σε διπλανές χώρες πληρώνουν
150 και 200. Αυτή είναι η νέα κανονικότητα. 

Και όλα αυτά θα τα αλλάξουµε. Να εξηγούµαστε για να µην
παρεξηγούµαστε. Και αυτό είναι προειδοποίηση και προς εσάς
και προς το Ίδρυµα «Νιάρχος». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Γρηγο-

ριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς στο ΜέΡΑ25 -εγώ προσω-

πικά δε ιδιαιτέρως- είµαστε φανατικά κατά κάθε είδους φιλαν-
θρωπίας τόσο από ηθικής πλευράς, αν κρίνει κανείς αυτές αυτού
του είδους τις ενέργειες, όσο και ακόµα και µόνο στο άκουσµα
του όρου. Δηλαδή, παθαίνω αλλεργία ακόµα και όταν ακούω ότι
ένας άνθρωπος θεωρεί ότι ο ίδιος δικαιούται και µπορεί να είναι
φιλάνθρωπος. Ξέρετε, οι υπόλοιποι άνθρωποι δεν είναι γάτες,
δεν είναι ποντίκια. 

Τα θαυµάσια αυτά ανώτερα σπονδυλωτά σε πολλά πράγµατα
είναι καλύτερα από εµάς. Δεν τα θεωρώ καθόλου υποδεέστερα
από εµάς, για να ξεκαθαρίσω ευθύς εξαρχής αυτό. Θεωρώ ότι
έχουν ακριβώς την ίδια αξία για τη γη µας και για το εξελικτικό
πείραµα που συντελείται σε αυτόν τον πλανήτη. Απλώς, καθώς
ο πολιτισµός µας, επειδή έτυχε ο αντίχειράς µας να είναι αντιτα-
κτός στα υπόλοιπα δάκτυλα, έτσι καταφέραµε να φτιάξουµε ερ-
γαλεία, ένα εκ των οποίων τελικά ήταν και το στυλό ή το µολύβι,
αν προτιµάτε, και έτσι έχουµε το συγκριτικό πλεονέκτηµα απέ-
ναντι στα άλλα αυτά υπέροχα σπονδυλωτά της συµπυκνωµένης
γνώσης, δηλαδή του να ξέρουµε ό,τι έµαθαν όλοι οι πρόγονοί
µας. Ενώ µια δύστυχη γατούλα είναι αναγκασµένη να µαθαίνει
εµπειρικά πώς να κυνηγά το παιδί της, να το µαθαίνει εµπειρικά
να αποφεύγει τις κακοτοπιές, εµείς µπορούµε να µάθουµε όλη
την ιστορία της ανθρωπότητας µέχρι τα δώδεκά µας, αν έχουµε
µια ιδιαίτερη έφεση σ’ αυτό. 

Αυτό, λοιπόν, και µόνο το γεγονός καθιστά -θα έλεγε κανείς-
όχι ανήθικη τη φιλανθρωπία απέναντι στα υπόλοιπα ζώα, τη φι-
λανθρωπία απέναντι σε άλλου είδους πράγµατα. Όµως, απέναντι
στον άνθρωπο είναι, κατά τη γνώµη µου και κατά τη γνώµη του
ΜέΡΑ25, και θα παραµείνει απολύτως ανήθικη.

Δεν δικαιούται, όπως θα έλεγε ο µακαρίτης Ανδρέας Παπαν-
δρέου, κανείς άνθρωπος να φιλανθρωπεί έναν άλλον άνθρωπο,
γιατί τότε παραδεχόµαστε εκ προοιµίου ότι υπάρχουν άνθρωποι
διαφόρων ταχυτήτων, εκτός αν η Κυβέρνηση ή κάποιοι από αυ-
τούς που αποτελούν την Κυβέρνηση θεωρεί ότι ο ελληνικός λαός
είναι ζώα. Είναι, βεβαίως, και ζώα, καθώς είµαστε και έµβια και
ζώα, αλλά το λέω µε την έννοια των γατών ή των σκύλων ή των
ποντικών, τα οποία θα ήταν ευδόκιµο και λογικό να δέχονται φι-
λανθρωπία.

Ασφαλώς, λοιπόν, οι δωρεές είναι χρήσιµες και έτσι είναι και
καλοδεχούµενες, ειδικότερα την εποχή που έρχονται να καλύ-
ψουν αµεσότατες, πραγµατικές, κατεπείγουσες ανάγκες του ελ-
ληνικού λαού και ιδιαιτέρως σε έναν τόσο νευραλγικό και κρίσιµο
τοµέα, όπως είναι η υγεία µας, σε περίοδο, µάλιστα, µε πανδηµία
που βρίσκεται ακόµα σε εξέλιξη. Και φοβάµαι να πω εδώ ειρή-
σθω εν παρόδω ότι µε το που σήµερα -καλό µήνα σε όλους σας-
ανοίγουν τα σύνορα η εξέλιξη της πανδηµίας κινδυνεύει να πάρει
µια πολύ πιο δραµατική τροπή.

Εύχοµαι να διαψευστώ, αλλά αυτό που τόσο επιτακτικά επα-
ναλαµβάνει ο Πρωθυπουργός ότι είµαστε πανέτοιµοι, έχουµε το
τέλειο σύστηµα και περιµένουµε δεν το πολυβλέπουµε εµείς στο
ΜέΡΑ25. Αντιθέτως βλέπουµε ένα τσάτρα-πάτρα πράγµα το
οποίο δεν µας καθησυχάζει καθόλου για το τι θα συµβεί µόλις
αρχίσουν να έρχονται τα δεκάδες αεροπλάνα την ηµέρα στη
χώρα µας.

Το «παρών», λοιπόν, που ψηφίζουµε σήµερα είναι για αυτόν
τον λόγο. Ψηφίζουµε «παρών» γιατί θεωρούµε ότι από το ολό-
τελα, συγγνώµη που θα το πω µέσα στη Βουλή, καλύτερη και η…
ξέρετε. Γιατί πραγµατικά αν είναι να µην έχεις περίθαλψη για ένα
κόµµατι του ελληνικού λαού, αν είναι να το δωρίσει ο κ. Νιάρχος,
αν είναι να το δωρίσει ο κ. Συγγρός ή ο κ. Λάτσης ας το δωρίσει,
ας πάει και το παλιάµπελο.

Από την άλλη πλευρά δεν έχουµε ηθικό, πολιτικό και ιδεολο-
γικό δικαίωµα ως ΜέΡΑ25 παρά να υπερτονίζουµε πάντα την
πραγµατική διάσταση της πραγµατικότητας της χώρας αυτής, η
οποία µετά από δέκα συναπτά έτη κρίσης και µνηµονίων στηρί-
ζεται και συνεχίζει να στηρίζεται και όσο κρατάν τα µνηµόνια και
η άρνησή σας για τη ρήξη µε την τρόικα, που σηµαίνει αυτοµά-
τως αποδοχή σας για τη ρήξη µε τον ελληνικό λαό, θα συνεχίζει
να στηρίζεται στη φιλανθρωπία, την ανήθικη, κατά τη γνώµη µου,
ιδιωτών, προκειµένου να στηρίξει µια θεµελιώδη συνταγµατική
της υποχρέωση η χώρα, η οποία δεν είναι άλλη φυσικά από τη
µέριµνα για την υγεία όλων των πολιτών. Θυµίζω σε όλους το
άρθρο 21 του Συντάγµατός µας.

Σε µια χώρα που ταλανίζουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα
µνηµόνια θα πρέπει κανείς να πει ότι ουδείς δεν είναι αθώος.
Ούτε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι αθώα. Γιατί; Γιατί
προωθεί συστηµατικά και ενισχύει ιδεολογικά και πολιτικά ένα
διαρκώς συρρικνούµενο κράτος. Τι σηµαίνει ένα διαρκώς συρρι-
κνούµενο κράτος; Σηµαίνει έναν διαρκώς µεγαλύτερο χώρο για
να έρχονται φιλάνθρωποι Έλληνες ευεργέτες –να µην πω τίποτα
και γι’ αυτούς- ώστε να ασκούν τη φιλανθρωπία τους σε εµάς τα
ζωάκια τους. Είσαστε υπεύθυνοι ως Νέα Δηµοκρατία που συρ-
ρικνώνετε το κράτος γιατί κάθε φορά που συρρικνώνετε τη δη-
µόσια υγεία υπάρχει χώρος για ιδιωτική φιλανθρωπία.

Επίσης, όµως, δεν πρέπει να ξεχάσουµε ότι εσείς, η προηγού-
µενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είναι η πρώτη που
έφερε τη σύµβαση δωρεάς µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Tι
εννοώ µε αυτό, αγαπητοί φίλοι και σύντροφοι της Αριστεράς;
Σας το έχω πει πολλές φορές κοιτώντας σας στα µάτια, εννοώ
ότι όποιος υπογράψει µνηµόνιο δεν µπορεί τελικά να διαφύγει
από αυτό. Δεν σας κατηγορώ για τη συνθηκολόγηση, δεν λέω
ότι είστε προδότες, δεν θα το πει κανείς στο ΜέΡΑ25 αυτό. Λέµε
ότι το είδατε αλλιώς απ’ ό,τι το βλέπαµε εµείς µαζί σας από πριν
και συνεχίζουµε µέχρι τώρα, και είπατε η συνθηκολόγηση είναι
προτιµότερη από το να ρισκάρουµε τα πάντα. Όµως, πόσο προ-
τιµότερη µπορεί να είναι µια συνθηκολόγηση, η οποία οδήγησε
και επί των δικών σας τεσσεράµισι χρόνων να µην προσλαµβά-
νονται παρά ελάχιστοι ιατροί και υγειονοµικοί;

Ο κ. Ξανθός είναι εδώ, είναι από τους πιο ευγενικούς πολιτι-
κούς και συµπαθείς ανθρώπους και από τους πιο πετυχηµένους
Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ. Έχει παραδεχθεί δηµόσια κατ’ επανά-
ληψη ότι δεν µπόρεσε να προσλάβει αυτούς που ήθελε.

Και ξέρετε γιατί δεν µπόρεσε; Το ξέρετε καλύτερα από εµένα,
γιατί δεν τον άφησε η τρόικα. Επαναλαµβάνω προς αριστερά,
κέντρο και δεξιά –έχω µπροστά µου και το ΚΙΝΑΛ- και σας το λέω
µε αγάπη, πιστέψτε µε, όσο επιλέγετε την πάση θυσία αποφυγή
της ρήξης µε τους θεσµούς και την τρόικα την ίδια στιγµή επιλέ-
γετε τη µόνιµη ρήξη µε τον ελληνικό λαό. Γιατί; Γιατί τα διατάγ-
µατα των Βρυξελλών µάς αναγκάζουν να στερούµε όλες τις
πρόνοιες για τον ελληνικό λαό.

Γιατί σκεφτείτε τώρα –και περνάω σε ένα άλλο θέµα- τι θα γίνει
του χρόνου µε τον προϋπολογισµό; Ο κ. Σταϊκούρας προχθές
συνυπέγραψε το κοινό ανακοινωθέν του Eurogroup την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα. Αυτό το κοινό ανακοινωθέν λέει ότι προσ-
δοκούν οι θεσµοί ανάπτυξη στην Ελλάδα. Ξέρουµε πολύ καλά
µετά από δέκα χρόνια µνηµονίων τι σηµαίνει «προσδοκούν».
«Προσδοκούν» σηµαίνει επιθυµούν και επιθυµούν σηµαίνει δια-
τάζουν.

Ξέρετε καλά εσείς που κυβερνάτε ότι σε έναν χρόνο η διαταγή
είναι πρωτογενές πλεόνασµα και καταλαβαίνετε ότι µε τέτοια κα-
θηµαγµένη κοινωνία και οικονοµία µε τίποτα να µη λειτουργεί, µε
την ανάπτυξη όχι απλώς να έχει φρενάρει, αλλά να έχει πάει στον
αγύριστο σχεδόν –εύχοµαι να µην είναι πραγµατικός αγύριστος-
καταλαβαίνετε ότι ο µοναδικός τρόπος για να υπάρξει πρωτογε-
νές πλεόνασµα –δεν θα κουραστώ να το λέω- είναι µειώσεις µι-
σθών, είναι µειώσεις συντάξεων και είναι βεβαίως αυξήσεις
έµµεσων και άµεσων φόρων.

Ο ελληνικός λαός, και πρέπει να το κατανοήσετε, δεν έχει κα-
νένα περιθώριο για µειώσεις µισθών, συντάξεων και αυξήσεις
φόρων. Δεν έχει εδώ και πέντε-έξι-επτά χρόνια. Χειµάζεται, κα-
ταταλαιπωρείται. Του έχει µειωθεί το εισόδηµα κατά κεφαλήν
κάτω από το ένα τρίτο απ’ ό,τι έπαιρνε. Για να µη µιλήσουµε για
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τους άνεργους, οι οποίοι θα γίνουν άλλες πεντακόσιες χιλιάδες
µε την επιτάχυνση της κρίσης που ήδη είχε ξεκινήσει και την επι-
τάχυνε ο κορωνοϊός.

Και να µην ακούω αστειότητες από την Κυβέρνηση ότι δεν είχε
τάχα αρχίσει η κρίση όταν τα επίσηµα στοιχεία δείχνουν 482 εκα-
τοµµύρια, αν δεν κάνω λάθος, υστέρηµα το τελευταίο τρίµηνο
του 2019 σε σχέση µε τις προβλέψεις και όταν τα στοιχεία τα επί-
σηµα, επίσης, δείχνουν ύφεση το πρώτο δίµηνο πριν τον κορω-
νοϊό στη χώρα µας στην ανάπτυξη, αντί για ανάπτυξη 4% που
έλεγε ο κ. Μητσοτάκης προεκλογικά.

Κλείνω για να είµαι σύντοµος στον χρόνο µου. Δεν θα σας
θέσω τα γνωστά ερωτήµατα απλώς έτσι τα λέω για να µην τα ξε-
χνάει ο ελληνικός λαός στον οποίο κυρίως απευθύνοµαι.

Είπαµε τι γίνεται µε το πρωτογενές πλεόνασµα. Δεν γίνεται τί-
ποτα. Είπαµε τι γίνεται µε την ανάπτυξη. Δεν θα γίνει τίποτα, σας
το λέω µε ασφάλεια, γιατί όσο επιλέγετε τη µη ρήξη δεν θα έρθει
καµµία ανάπτυξη. Και η κουτσή Μαρία, µε συγχωρείτε για την έκ-
φραση, και ένας πρωτοετής της ΑΣΟΕΕ ή της Ανώτατης Βιοµη-
χανικής γνωρίζει πολύ καλά ότι δεν θα έρθει ανάπτυξη σε αυτόν
τον τόπο, αν δεν υπάρξει πριν αναδιάρθρωση αυτού του κατα-
ραµένου, επαχθέστατου χρέους. Ένας χρέος, θυµίζω, το οποίο
ανέρχεται σε πάνω από 358 δισεκατοµµύρια αυτή τη στιγµή.
Όταν ξεκίνησε αυτή η ιστορία της αποπληρωµής ήταν 306 δισε-
κατοµµύρια. Έχουµε δώσει 325 ίσως και 350 πια –το νούµερο
που είχα είναι πιο πριν- δισεκατοµµύρια σε τόκους και συνεχί-
ζουµε να χρωστάµε το ποσό. Χωρίς αναδιάρθρωση δεν θα υπάρ-
ξει ποτέ καµµία ανάπτυξη.

Τι γίνεται µε τον «ΗΡΑΚΛΗ»; Με τον «ΗΡΑΚΛΗ» δεν γίνεται τί-
ποτα ούτε θα κάνετε απ’ ό,τι φαίνεται τίποτα. Δεν ξέρω πώς θα
το αντέξετε να πάτε στις επόµενες εκλογές στον ελληνικό λαό
να τον κοιτάξετε στα µάτια από τα µπαλκόνια και να του πείτε
«σε χρεώσαµε 12 δισεκατοµµύρια ενώ µπορούσαµε να µη σε
χρεώσουµε φέρνοντας µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,
αλλά το κάναµε γιατί αγαπάµε πιο πολύ από εσένα τα αρπακτικά
ταµεία». Ξέρετε την ωραία µου χειρονοµία, αυτή είναι. Έτσι πρέ-
πει να σας κρατάνε για να το κάνετε αυτό.

Επίσης να σας πω ότι δεν είναι µόνο τα 12 δισεκατοµµύρια για
τα οποία θα πάρετε δάνειο για να τα δώσετε για τον «ΗΡΑΚΛΗ».
Είναι ότι αυτό το άθλιο σχέδιο που εφαρµόστηκε µε συντριπτική
αποτυχία στην Ιταλία τι κάνει; Φτωχοποιεί τις τράπεζες καθώς το
ξέρετε καλύτερα από εµένα –δεν είµαι οικονοµολόγος- ότι οι
τράπεζες δεν έχουν καµµία αξία αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα.
Έχουν µόνο την αξία ότι εµείς οι ανόητοι της ανακεφαλαιοποι-
ούµε µέχρι τώρα από το 2014 µε 55 δισεκατοµµύρια και 78 από
το 2009. Η µόνη αξία που έχουν είναι τα χρεόγραφά τους, δη-
λαδή είναι οι υποθήκες δανείων που δεν έχουν «κοκκινίσει». 

Όταν ένα hedge fund αρπακτικό παίρνει ένα ακίνητο 100.000
ευρώ –σπίτι ή οικόπεδο- και το πουλάει για 4.000 ευρώ, γιατί έτσι
έχετε συµφωνήσει και έχει δικαίωµα να το κάνει, τότε το διπλανό
σπίτι ή οικόπεδο ενός που δεν έχει «κοκκινήσει» το δάνειό του ή
δεν έχει καν δάνειο πέφτει στις 4.000 ευρώ. Όταν χάνει το 96%
της αξίας του του ακινήτου του κάποιος κινδυνεύει να «κοκκινί-
σει». Και όταν «κοκκινίζει» συµπαρασύρει και την τράπεζα η
οποία «υπερκοκκινίζει». Είναι πράγµατα που τα βλέπετε να επα-
ναλαµβάνονται και το ΚΙΝΑΛ, και ο ΣΥΡΙΖΑ, και η Νέα Δηµοκρατία
εδώ και δέκα χρόνια και συνεχίζετε σε αυτή την κατεύθυνση.
Είναι επικίνδυνο και ανησυχητικό.

Να µη ρωτήσω τι γίνεται µε τους συναδέλφους µου, µε τους
εκατόν εξήντα χιλιάδες που ασχολούνται στις τέχνες από ζωγρά-
φους, εικαστικούς, από χορογράφους, από χορευτές, από ηθο-
ποιούς, από τις καθαρίστριες που µας καθαρίζουν, από τις
ταξιθέτριες που εξυπηρετούν τον κόσµο. Δεν γίνεται τίποτα. Γί-
νεται µόνο ένα πράγµα, µία και µοναδική ενέργεια, η ενέργεια
που ξέρετε όλοι από την κ. Μενδώνη, την αγαπητή κυρία
Υπουργό, που ονοµάζεται «Όλη η Ελλάδα - Ένας Πολιτισµός». 

Πολύ φοβάµαι ότι αυτή η δράση είναι µία δράση που καµµία
σχέση δεν έχει µε τον πολιτισµό. Οι αναθέσεις είναι ενδεικτικές.
Το γεγονός είναι ότι µία σταγόνα στον ωκεανό ελεείτε και µάλι-
στα µε απευθείας αναθέσεις. Να συνδυαστεί αυτό µε το γεγονός
ότι ξέρω προσωπικά πρόσωπα και πράγµατα, ξέρω ανθρώπους
που φέσωσαν πριν από έναν χρόνο –τον προηγούµενο και τον

προπροηγούµενο- όλους τους συνεργάτες τους ως παραγωγοί
και σκηνοθέτες. Ξέρω, δηλαδή, ότι άφησαν δεκαοκτάχρονα και
δεκαεννιάχρονα και εικοσάχρονα παιδιά φοιτητές δραµατικών ή
µόλις απόφοιτους ατάιστους, απλήρωτους από επιχορηγήσεις
που είχαν πάρει ήδη από την προηγούµενη κυβέρνηση – επί
υπουργίας κ. Κονιόρδου. Ξέρω ανθρώπους µε ονοµατεπώνυµο
που τώρα επελέγησαν από την Κυβέρνησή σας και από την
Υπουργό µας για να ξαναπάρουν πάλι 20.000 ή 30.000 ευρώ για
να τα ξαναφάνε µόνοι τους και να αφήσουν να χειµάζεται ο κλά-
δος.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για τον χρόνο σας.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Γρηγοριάδη.
Τον λόγο έχει για ένα λεπτό ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Νέας Δηµοκρατίας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ήθελα να

ρωτήσω διαδικαστικά πώς θα κάνουµε τη συζήτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να δώσουµε τον

λόγο σε κάποιον Βουλευτή και να µιλήσετε µετά; Θέλετε να µι-
λήσετε ως Κοινοβουλευτικός;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ο κ. Ξαν-
θός τι γνώµη έχει;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Θα µιλήσω µετά τους Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει η κ.

Σοφία Χάιδω Ασηµακοπούλου από την Ελληνική Λύση.
Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορείτε να µιλάτε ενδιά-

µεσα, αν θέλετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Πόσους

ακόµα οµιλητές έχουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δύο οµιλητές.
Τον λόγο έχει η κ. Ασηµακοπούλου.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δαπάνες που

αφορούν στην υγεία των Ελλήνων και των Ελληνίδων δεν θα πρέ-
πει να αντιµετωπίζονται απλά ως ένα επιπλέον κόστος. Θα πρέπει
να αντιµετωπίζονται ως µία επένδυση.

Οι πρωτόγνωρες και δύσκολες συνθήκες που δηµιούργησε η
έξαρση του κορωνοϊού κινητοποίησαν ένα µεγάλο κοµµάτι της
ιδιωτικής οικονοµίας. Η πανδηµία έφερε στο προσκήνιο την ιδιω-
τική πρωτοβουλία και από πλευράς του Κοινωφελούς Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» η πρωτοβουλία αυτή τείνει χωρίς αµφιβολία
να κυριαρχήσει στο ευρύτερο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του
Υπουργείου Υγείας. Και δεν θα γινόταν αναφορά σε αυτό αν ήταν
ξεκάθαρο και το κατά πόσον το ίδρυµα έχει συµβάλει φορολο-
γικά στη χώρα µας, αν αναλογιστεί κανείς την επιλογή της έδρας
του.

Για να υπάρξει βιώσιµο σύστηµα υγείας απαιτείται ρεαλισµός.
Θα πρέπει όλοι να αντιληφθούµε τη σκληρή πραγµατικότητα.
Δεν γίνεται όµως να µη σχολιάσουµε κάτι που µας εξέπληξε στην
κυριολεξία. Το ίδιο το ελληνικό δηµόσιο επικοινώνησε στο
ίδρυµα τις ελλείψεις που υπήρχαν στον τοµέα της υγείας εξαι-
τίας της εξάπλωσης του κορωνοϊού. Είναι δυνατόν το ίδιο το δη-
µόσιο να ζητιανεύει για δωρεές; Αυτό και µόνο δηµιουργεί στον
Έλληνα πολίτη αίσθηµα ανασφάλειας, τον κάνει να πιστεύει ότι
το σύστηµα υγείας είναι ένα ξέφραγο αµπέλι. Και ταυτόχρονα
διερωτώνται οι φορολογούµενοι πού πηγαίνουν τα χρήµατα που
εισφέρουν στο κράτος όταν για έναν τόσο κρίσιµο τοµέα και µά-
λιστα εν µέσω πανδηµίας δεν υπάρχουν τα απαραίτητα για να
καλυφθούν οι ελλείψεις των νοσοκοµείων.

Σε πολλά σηµεία στο παρόν υπό συζήτηση σχέδιο νόµου πα-
ρατηρούµε ότι παρακάµπτεται το δηµόσιο. Ταυτόχρονα, το
ίδρυµα θα µπορεί να προχωρά σε χρηµατοδότηση των έργων
χωρίς να ρωτά κανέναν.

Θα αποτελούσε σοβαρή παράλειψη να µην επισηµάνουµε στα
ανωτέρω και τις συνέπειες της λαθροµετανάστευσης, οι οποίες
αγγίζουν πτυχές του κοινωνικού ιστού και επηρεάζουν απόλυτα
και τον τοµέα της υγείας. Πρόκειται για ζήτηµα που διαιωνίζεται
και γιγαντώνεται καθηµερινά.
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Εγγυάται το ελληνικό δηµόσιο στο κοµµάτι που αφορά στην
ανάληψη και εκπλήρωση των υποχρεώσεων από κάθε νοσοκο-
µείο, χωρίς να έχει εµπλακεί προηγουµένως στην επιλογή των
φορέων. Αφήνεται εντελώς αόριστο το πλαίσιο της επαρκούς
χρηµατοδότησης που απαιτείται από πλευράς του δηµοσίου.
Πώς γίνεται κάποιος να συναινεί χωρίς καν να γνωρίζει πόσα θα
χρειαστεί να αποδώσει; Διαβάζουµε ότι το ίδρυµα θα µπορεί να
αποκλίνει κατά βούληση από το ποσό της συνολικής δαπάνης
ολοκλήρωσης του έργου. Συζητούµε όντως για δωρεά; Ας µη θί-
ξουµε την ονοµασία, δωρεάν διαφήµιση, µιας και θα περιέχει το
όνοµα Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» στο διηνεκές.

Στη δεύτερη επιµέρους σύµβαση δωρεάς που αναλύει τα σχε-
τικά µε την εκπαίδευση επί εντατικής θεραπείας η πλήρης αορι-
στία! Το ελληνικό δηµόσιο δεσµεύεται να διασφαλίσει τη
συνέχιση της υλοποίησης του προγράµµατος µε ιδίους πόρους.
Ειλικρινά, πότε περιµένετε να µας πείτε για τι µέγεθος δεσµεύ-
σεως µιλάµε; 

Το ίδιο ισχύει και για τα χρονοδιαγράµµατα, τα οποία θα έπρεπε
να είναι πιο συγκεκριµένα. Προβλέπεται ότι αν το ελληνικό δηµό-
σιο ή ο υπό σύσταση φορέας ΟΔΙΠΥ δεν θα είναι σε θέση να συµ-
µορφωθούν στις υποχρεώσεις τους τότε το ίδρυµα θα έχει το
δικαίωµα να λύσει τη συµφωνία. Δεν ισχύει το ίδιο αν δεν υπάρξει
συµµόρφωση από πλευράς του ιδρύµατος. Βλέπουµε πλήθος δε-
σµεύσεων και υποχρεώσεων του ελληνικού δηµοσίου µέσω ιδίων
πόρων, χωρίς κανέναν απολύτως προσδιορισµό.

Η ισότιµη πρόσβαση των Ελλήνων πολιτών στην υγεία αποτε-
λεί πρωταρχικό στόχο για εµάς στην Ελληνική Λύση. Οφείλουµε
να προστατέψουµε και να υπερασπιστούµε το αγαθό της υγείας,
ειδικά τώρα που είναι περισσότερο ευάλωτο από ποτέ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο συνάδελφος Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώ-
της Σκουρολιάκος ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτε-
ρικό για προσωπικούς λόγους, από 3 Ιουλίου έως 6 Ιουλίου. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµήτριος Χαρίτου, Βουλευτής

του ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αρχίσω ανορθόδοξα, κύριοι συνάδελφοι, αλλά το θέµα που

θα θίξω συνδέεται άµεσα µε το Υπουργείο Υγείας. Στις 15 του
Ιούνη άνοιξε ο µεθοριακός σταθµός της Νυµφαίας στη Ροδόπη,
ένας βασικός πυλώνας για τον οδικό τουρισµό και την τουριστική
ανάπτυξη της περιοχής. Πάνω από ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες
χιλιάδες µη Ευρωπαίοι επισκέπτες διέρχονται κάθε χρόνο από
την πύλη της Νυµφαίας στη χώρα µας. Στις 15 Ιούνη, λοιπόν,
άνοιξε. Και χθες, κύριοι της Κυβέρνησης, ο κυβερνητικός εκπρό-
σωπος µε αιφνιδιαστικό τρόπο ανακοίνωσε ότι από την 1η του
Ιούλη, από σήµερα δηλαδή -καλά ακούσατε- κλείνει αυτή η πύλη
εισόδου για τα εκατοµµύρια βόρειους γείτονές µας, που τους
κατευθύνει πλέον στην είσοδο από τον Προµαχώνα. Καταλαβαί-
νετε, κύριοι της Κυβέρνησης, πόσο τεράστια είναι η ζηµιά που
προκαλείται στον τουρισµό και στις επιχειρήσεις που δραστηριο-
ποιούνται στην περιοχή;

Σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: δώσατε τη συγκατάθεσή σας σε
µια τέτοια απαράδεκτη απόφαση;

Πριν από µία εβδοµάδα ο πρόεδρος του ΕΟΔΥ βρισκόταν στην
Κοµοτηνή και διαβεβαίωνε τους φορείς της περιοχής ότι από την
1η του Ιούλη θα εγκατασταθεί στον σταθµό της Νυµφαίας κινητή
µονάδα ελέγχου των επισκεπτών. Μάλλον δεν ξέρετε τι σας γί-
νεται. Αλαλούµ!

Θέλω να γνωρίζετε ότι όλοι οι φορείς της περιοχής είναι σε
αναβρασµό, γιατί πρόκειται για µια κατάφωρη αδικία σε βάρος
της περιοχής. Βάζετε, κύριοι, ταφόπλακα στον τουρισµό της.
Καλώ την Κυβέρνηση να ανακαλέσει αµέσως αυτή την καθ’ όλα
απαράδεκτη απόφαση. 

Και έρχοµαι στο κυρίως θέµα, κύριοι συνάδελφοι. Δεν µπορεί

να µην αναγνωρίσει κανείς τη σηµασία και τη βαρύτητα που έχει
η δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», δωρεά που αποκτά
µεγαλύτερη αξία γιατί αποτελεί συνέχεια της µεγάλης δωρεάς
στην υγεία που το ίδρυµα έχει υπογράψει µε την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν µπορώ να µην αναφερθώ σε ένα από τα οκτώ µε-
γάλα έργα στον χώρο της υγείας, ίσως το µεγαλύτερο απ’ όλα,
αυτό της ανέγερσης του νέου Νοσοκοµείου Κοµοτηνής «Σταύ-
ρος Νιάρχος», ένα σύγχρονο και υψηλών προδιαγραφών νοσο-
κοµείο, στολίδι για την περιοχή, που αποτέλεσε πολιτική
απόφαση της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, που όµως δεν θα µπο-
ρούσε να υλοποιηθεί χωρίς την τιµητική δωρεά του ιδρύµατος,
το οποίο θέλω για άλλη µια φορά να ευχαριστήσω. Να αξιοποι-
ήσουµε, κύριοι της Κυβέρνησης, τη δωρεά του ιδρύµατος, αλλά
να µην ξεχνάτε ότι ο ρόλος του είναι συµπληρωµατικός και δεν
µπορεί να αντικαταστήσει τον ρόλο της πολιτείας. 

Εσείς όµως δεν τα πάτε καθόλου καλά, κύριοι. Αναφέρθηκαν
ήδη πολλά. Ένα µόνο που έχει άµεση σχέση µε τη σύµβαση που
συζητούµε: η ΜΕΘ του Νοσοκοµείου Κοµοτηνής είναι υποστελε-
χωµένη, µε σοβαρά προβλήµατα λειτουργίας. Μια κλίνη αντιστοι-
χεί σε είκοσι οκτώ χιλιάδες κατοίκους, όταν ο µέσος όρος στην
Ευρώπη είναι µια κλίνη ανά οκτώ χιλιάδες τριακόσιους τριάντα
κατοίκους. Για να µην αναφερθώ στα µεγάλα ελλείµµατα σε ια-
τρικό και νοσηλευτικό προσωπικό στο νοσοκοµείο. Τους µήνες
της πανδηµίας προσλήφθηκαν τρεις όλοι κι όλοι επικουρικοί για-
τροί για τριάντα έξι µήνες, καθώς και εννέα επικουρικοί νοσηλευ-
τές για είκοσι τέσσερις µήνες.

Γνωρίζετε, κύριοι, ότι από τους υπηρετούντες σήµερα τριάντα
πέντε εργαζόµενους επικουρικούς οι δεκαεννέα εκ των οποίων
είναι νοσηλευτές, στις αρχές του 2021 λήγουν οι συµβάσεις τους
και αποχωρούν; Πρόκειται για προσωπικό που σήκωσε µεγάλο
βάρος εν µέσω πανδηµίας και άρα, τα κενά θα είναι πολύ µεγα-
λύτερα από ό,τι πριν την πανδηµία.

Εσείς, κύριοι, όχι µόνο δεν στηρίζετε το δηµόσιο σύστηµα
υγείας αλλά κάνετε ό,τι περνά από το χέρι σας για να το αδυνα-
τίσετε. Και µη µου πείτε ότι σας αδικώ. Στην προηγούµενη τρο-
ποποίηση του ν.4654/2018 στις 22 του Φλεβάρη που µας πέρασε,
να σας θυµίσω τι αφορούσε, κύριε Υπουργέ; Την αλλαγή του χα-
ρακτήρα του νέου Νοσοκοµείου Κοµοτηνής και τη µετατροπή
του από δηµοσίου δικαίου σε ιδιωτικού δικαίου. Το κάνατε λίγες
µόνο µέρες πριν ξεσπάσει η πανδηµία. 

Να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ. Σήµερα µετά από όλα όσα
έχετε πει εσείς αλλά και ο Πρωθυπουργός της χώρας για την
αναγκαιότητα στήριξης της δηµόσιας υγείας, θα φέρνατε αυτή
τη ρύθµιση στη Βουλή; Εσείς, κύριοι της πλειοψηφίας, θα την
ψηφίζατε; Περάσατε τον ν.4667/2020, την τροποποίηση της βα-
σικής σύµβασης του 2018, χωρίς να έχετε καταθέσει τα παραρ-
τήµατα που τη συνόδευαν.

Σας το ζήτησα µε ερώτησή µου. Ζήτησα από τον Υφυπουργό
προχθές στην επιτροπή να τα καταθέσει σήµερα στη Βουλή. Τί-
ποτα. Υπάρχει κάτι που δεν πρέπει να γνωρίζουµε; Κάτι που είναι
κρυφό; Ένα από αυτά που αφορά τον οργανισµό του νοσοκο-
µείου δεν αφήνει καµµία αµφιβολία τι σηµαίνει η αλλαγή του χα-
ρακτήρα που νοµοθέτησε.

Ετοιµάζετε ένα νοσοκοµείο που δεν θα είναι πλέον νοσοκοµείο
ΕΣΥ, αλλά ένα υβριδικό νοσοκοµείο, ανοικτό στα ιδιωτικά συµ-
φέροντα, τις ασφαλιστικές εταιρείες, για να παρέχουν υπηρεσίες
υγείας σε όσους προφανώς µπορούν να πληρώνουν. Εδώ ισό-
τιµη καθολική πρόσβαση θα παρέχεται ανάλογα µε τις δυνατό-
τητες του νοσοκοµείου, όπως αναγράφεται. Ένα νέο καθεστώς
εργασιακής αβεβαιότητας και ανασφάλειας για τους εργαζόµε-
νους και ένα νέο εντελώς διαφορετικό µοντέλο διοίκησης και
σχέσης του µε το Υπουργείο Υγείας.

Κύριε Υπουργέ, αν ισχύουν όσα λέτε ότι βγήκαµε πιο σοφοί από
την πανδηµία, αν έχουν αξία οι αναφορές σας, οι αναφορές του
Πρωθυπουργού ότι η σηµερινή κρίση οδηγεί στην ενίσχυση του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, τότε σας καλώ να κάνετε δεκτή την
τροπολογία που καταθέσαµε για την επαναφορά του χαρακτήρα
του νέου Νοσοκοµείου Κοµοτηνής ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου. Όχι µόνο θα αντιστοιχηθείτε µε τη νέα πραγµατικότητα
που ανέδειξε η υγειονοµική κρίση, αλλά θα δώσετε ακόµη µεγα-
λύτερη αξία στην πολύ µεγάλη προσφορά του ιδρύµατος.
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Άλλωστε, η επιλογή να αλλάξετε τον χαρακτήρα είναι δική σας
και η ευθύνη βαραίνει αποκλειστικά εσάς. Και η πιο αδιάσειστη
απόδειξη είναι ότι η αρχική σύµβαση που υπέγραψε το ίδρυµα
µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου. 

Σας καλώ, κύριε Υπουργέ, να κάνετε δεκτή την τροπολογία
που καταθέσαµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο τελευταίος οµι-

λητής είναι ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.
Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βαρύ το θέµα το οποίο συ-

ζητάµε. Έχει να κάνει µε το δηµόσιο αγαθό της υγείας. Θέλω να
θυµίσω κάτι από τον µεγάλο δάσκαλο της ιατρικής Ιπποκράτη
που έλεγε «Ουκ ένι ιατρικήν ειδέναι, όστις µη οίδεν ό τι εστίν άν-
θρωπος». Δεν µπορεί κάποιος να ασχοληθεί µε την ιατρική, αν
δεν ξέρει τι είναι άνθρωπος.

Και το λέω αυτό γιατί η χορηγία από την αρχαιότητα είναι κάτι
ιερό. Ακόµη και οι πεντακοσιοµέδιµνοι και οι τριακοσιοµέδιµνοι
της εποχής ήθελαν τις χορηγίες. Αλλά ουαί και αλίµονο µετά τα
ΣΔΙΤ που έγινε πολύς λόγος, να πούµε, να δώσουµε και να ανοί-
ξουµε κερκόπορτα για την ιδιωτικοποίηση της υγείας.

Αν βγείτε έξω και αφουγκράστηκε την κοινωνία, θα σας πει ο
Έλληνας πολίτης ότι αν δεν έχει πέντε ευρώ στην άκρη -σχήµα
λόγου κάνω, πέντε φράγκα στην άκρη το λένε στην καθοµιλου-
µένη-, δεν µπορεί να έχει πρόσβαση στην υγεία, διότι θα τρέχει
και δεν θα φτάνει σε ό,τι αφορά τα δηµόσια νοσοκοµεία που είναι
υποστελεχωµένα.

Να θυµίσω τα σκουριασµένα µηχανήµατα, τους παλµογρά-
φους, τους αξονικούς τοµογράφους, τα µηχανήµατα τα οποία
ήταν προηγµένης τεχνολογίας, αλλά και τα κέντρα υγείας, κυρίες
και κύριοι και κύριοι του Υπουργείου, που από το 2000 είναι υπο-
στελεχωµένα ή δεν λειτουργούν. Να πάµε στην Αρκαδία, να πάµε
στο Άγιο Όρος, να πάµε στη Μεσσηνία, στη µαυροθάλασσα των
Σερρών;

Τα ιδρύµατα δεν µπορούν να κάνουν έλεγχο. Αν πάρουµε τα
άρθρα µέσα, θα δούµε ότι δίνεται η δυνατότητα και για υποστη-
ρικτικά έργα όπως στο άρθρο 1. Δηλαδή ο δωρητής θα είναι
αυτός που θα αποφασίσει για τα υποστηρικτικά έργα; Το άρθρο
2 επίσης, που κάνει διακοσµητικό τον ρόλο που έχει το ίδιο το
κράτος. Το άρθρο 7 που θα διαφηµίζεται ο χορηγός γιατί θα
βάλει τα χρήµατά του, αλλά θα έχει απαιτήσεις. Το άρθρο 3 δεν
µιλάει για συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα.

Αλλά εν πάση περιπτώσει, δεν µπορούµε απέναντι σε µια υγεία
που αυτή τη στιγµή βάλλεται πανταχόθεν, να ανοίγουµε την κερ-
κόπορτα σε ιδιωτικά κέντρα για να κάνουν αυτοί το οργανό-
γραµµα, αυτοί να αποφασίζουν για το µπίζνες πλαν των
νοσοκοµείων. Δεν παίζουµε µε την υγεία.

Με την υγεία πραγµατικά δεν παίζουµε, γιατί µένει µια παρα-
καταθήκη. Άλλο να έχεις µια δωρεά επικουρικά, αλλά εδώ δεν
µπορούµε να βασιστούµε σε καθρέπτες και καθρεφτάκια στους
ιθαγενείς. Θυµάστε µε τους αγωγούς στην Ελλάδα -βλέπε ΤΑΠ.
Μοίρασε παντού καθρεφτάκια, πάρε κανένα ασθενοφόρο, βάλε
καµµιά ετικέτα επάνω και λύθηκε το ζήτηµα.

Δεν µπορούµε να θολώνουµε τα νερά απέναντι στον άµαχο,
ανυπεράσπιστο και ανήµπορο πολίτη που έχει ανάγκη αυτού που
λέµε δηµόσια υγεία. Δεν µπορεί ένας ιδιώτης να βάζει χρονοδιά-
γραµµα, να µιλάει για συµπληρωµατικά έργα και το κράτος απλά
να είναι ο νεροκουβαλητής.

Είναι µια ευκαιρία να διδαχθούµε µέσα από τον COVID-19 που
είναι και η ονοµασία του κορωνοϊού, για να διδαχθούµε και πραγ-
µατικά να επανδρώσουµε και να στελεχώσουµε τα νοσοκοµεία.

Σας ακούω, κύριε Υπουργέ, να λέτε για την αύξηση στις µονά-
δες εντατικής θεραπείας. Γιατί να θυµίσω µέχρι και 30 εκατοµ-
µύρια δραχµές κόστιζε κάποτε ένα κρεβάτι. Αλλά όχι µε τις
ευλογίες ενός ιδιώτη που ανοίγει την κερκόπορτα για να ιδιωτι-
κοποιηθεί η υγεία σε όλο της το µεγαλείο.

Και γιατί δεν εµφανίζεται σήµερα ένας εφοπλιστής, ένας χο-
ρηγός να δώσει χρήµατα και στην εθνική άµυνα; Διότι εκεί δεν

µπαίνει ταµπέλα, εκεί δεν υπάρχει µάρκετινγκ, εκεί δεν υπάρχει
οπτική επαφή του χορηγού που ναι, µεν έχει αυτή την απαίτηση,
αλλά δεν µπορεί να χειραγωγεί την όλη αυτή κατάσταση, όπως
διαµορφώνεται. 

Γιατί δεν βγαίνει κανείς να εξοπλίσει την Αστυνοµία που ο στό-
λος της είναι πεπαλαιωµένος; Διότι ο χορηγός θέλει και να φαί-
νεται, αλλά και να ελέγχει την όλη αυτή η κατάσταση. Δεν
µπορούµε αυτή τη στιγµή να µιλάµε για µια δωρεά που θα σκε-
πάζει γενικότερα κάποιες δράσεις στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα
στον χώρο της δηµόσιας υγείας.

Σύµφωνα µε την ιστορία της ιατρικής, περιµένουµε ένα δεύ-
τερο κύµα του κορωνοϊού, όπως και κάθε ιού. Αν κάνουµε µια
ιστορική αναδροµή από το 430 π.Χ., το 541 µ.Χ. το 1348, το 1918,
το 1957, το 1968 και 1977 θα δείτε πανδηµίες. Μέχρι ο Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος αρρώστησε από δάγκειο πυρετό και αυτό κόστισε
αρκετά δισεκατοµµύρια δραχµές τότε στην ελληνική οικονοµία.
Πρέπει να γίνουν ενδεδειγµένες και προσεκτικές κινήσεις στον
χώρο της υγείας.

Γιατί αυτό που φοβάται ο κόσµος δεν είναι η αντιµετώπιση της
πανδηµίας, όπως τουλάχιστον δείχνει το παρελθόν. Ο κόσµος
φοβάται το σύστηµα που είναι ύπουλο, παγκοσµιοποιηµένο, αν
θέλετε -γιατί βλέπω ότι είστε λάτρεις και οι κυβερνώντες ενός
παγκοσµιοποιηµένου συστήµατος- να µπει από την κλειδαρό-
τρυπα.

Για το θέµα, παράδειγµα, της ηλεκτρονικής υγείας που θα µπει
στη ζωή µας και πρέπει να το ξέρει ο πολίτης, θα µπορούν να
ελέγχονται ανά πάσα ώρα και στιγµή τα προσωπικά δεδοµένα µε
τους ιατρικούς φακέλους, όπου ενδεχοµένως να πέφτουν και
στα χέρια των χορηγών. Αυτό είναι που µας προβληµατίζει, διότι
πρέπει να έχουµε πυρήνα τον άνθρωπο. Πρέπει να είναι ανθρω-
ποκεντρικό γενικότερα το όλο σύστηµα και να µην επαφίεται η
Κυβέρνηση στο ότι θα πάρει µία δωρεά, είτε για να αγοράσει τα
µηχανήµατα είτε για να εξοπλίσει τα νοσοκοµεία.

Και ποιος θα αποφασίζει για τα συµπληρωµατικά έργα; Ο χο-
ρηγός. Μήπως µελλοντικά αυτός θα αποφασίζει και πώς θα γί-
νονται οι προσλήψεις ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Με κάποια µηχανήµατα που θα αγοραστούν από το κάθε
ίδρυµα, από την κάθε χορηγία, µελλοντικά τα αναλώσιµα υλικά -
που το παρελθόν τους είναι µαύρο µε την υπερκοστολόγηση- θα
είναι συγκεκριµένα, δηλαδή ο χορηγός -δωρητής από το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» και το κάθε ίδρυµα θα είναι αυτός που θα
επιβάλει ποια αναλώσιµα υλικά θα αγοραστούν, µε ποιες τιµές
και πώς θα αντικατασταθούν. Επιβάλλεται δηλαδή µε τον τρόπο
του και το σέρβις, διότι είναι ένα άλλο µεγάλο κεφάλαιο για το
οποίο δεν γίνεται λόγος.

Άρα, λοιπόν, από την πανδηµία στελεχώνεις τα νοσοκοµεία,
έχεις µονάδες εντατικής θεραπείας, κάνεις προσλήψεις προσω-
πικού, αλλά δεν βάζεις κάποιον εξωτερικό παράγοντα, έξω από
το κύτταρο, όπως λέµε, της δηµόσιας υγείας να κάνει κουµάντο.

Για παράδειγµα, είπατε ότι θα δοθούν χρήµατα από το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» στα σηµεία αναφοράς. Το Νοσοκοµείο Σερ-
ρών, κύριε Υπουργέ, είχε κρούσµατα. Γιατί είναι έξω από τα νο-
σοκοµεία αναφοράς και δεν παίρνει χρήµατα για τον κορωνοϊό;
Θα δηµιουργηθούν και κάποιες παρεκκλίσεις και αδικίες για νο-
σοκοµεία δύο και τριών ταχυτήτων.

Άρα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µένει η δηµόσια
υγεία στα χέρια του δηµοσίου, του κράτους, του λαού, του κοι-
νωνικού συνόλου. Δεν µπορεί να περάσει σε χορηγίες ή µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις, που βιώνουµε το θέµα µε τις ΜΚΟ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Ο κ. Λιβανός έχει τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να προηγηθώ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν έχω καµµία αντίρ-

ρηση, απλώς έχει ζητήσει και ο κ. Λιβανός τον λόγο γιατί έχει µια
συνέντευξη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν έχω
πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Λο-
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βέρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλα-
γής.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-
στώ και τον συνάδελφο που µου δίνει την άδεια να προηγηθώ.
Θα µιλήσω από τη θέση µου.

Περισσότερο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θέλω να
απευθυνθώ σε εσάς, κύριε Υπουργέ της Υγείας, για τα γενικό-
τερα θέµατα που έχει ο τοµέας σας παρά να µιλήσω για κάτι το
οποίο είναι θετικό.

Αφορά τη δηµιουργία, τη χρηµατοδότηση -πάρα πολύ ακριβό
πράγµα αυτό- νέων ΜΕΘ, πολλών τον αριθµό, που θα θωρακί-
σουν περισσότερο τη χώρα. Γιατί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
οι εξελίξεις στις Ηνωµένες Πολιτείες, οι χθεσινές µάλιστα, εµένα
µου δηµιουργούν όχι απλώς ανησυχία, αλλά κάτι πολύ περισσό-
τερο. Και τα συναισθήµατα στην πολιτική δεν είναι πολιτική, δεν
είναι λύση, είναι τι κάνεις για να αντιµετωπίσεις αυτό που ίσως
έρθει και στη χώρα σου.

Σαράντα χιλιάδες και πλέον κρούσµατα, χίλιοι διακόσιοι περί-
που οι νεκροί στις Ηνωµένες Πολιτείες, θέρος χθες. Πού κυρίως;
Στις νότιες πολιτείες που κάνει και ζέστη.

Πρέπει να συνειδητοποιήσουµε τι ζήσαµε και τι ζούµε και θα
ζούµε και πρέπει να συνδυαστούν, κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-
γοί, αγαπητοί συνάδελφοι, δύο αγαθά µεγάλης σηµασίας, η
υγεία των Ελλήνων πολιτών και των Ελληνίδων και όσων είναι
εδώ στην Ελλάδα και από την άλλη, η οικονοµία από την οποία
ζούµε όλοι, ζει ο πολίτης, ζει και το κράτος. Αυτά τα δύο συγ-
κρούονται.

Η κ. Γεννηµατά χθες στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής
µας Οµάδας ανέφερε το παράδειγµα που είχε από τη Ρόδο. Η
Ρόδος είναι άδεια. Τα µεγάλα ξενοδοχεία είναι κλειστά. Τη Δευ-
τέρα που είχα, για επαγγελµατικούς λόγους, µια αποστολή στη
Ζάκυνθο, είδα ότι η Ζάκυνθος είναι άδεια. Η µεγαλύτερη παρέα
ήµουν εγώ µε τους πελάτες µου, στην κεντρική πλατεία. Ψυχή!

Αυτό αφορά την Κυβέρνηση, γιατί κύριοι Υπουργοί, το οικονο-
µικό πρόβληµα θα γίνει πολιτικό, µην έχετε καµµία αµφιβολία.
Αφορά όµως και εµάς όλους, γιατί πολλοί διαµαρτύρονται και σε
εµάς, ως αν εµείς να είµαστε η κυβέρνηση του τόπου, ενώ δεν
είµαστε. Βουλευτές είµαστε, µέλη της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Άρα θα ζήσουµε µε ανοικτή οικονοµία και µε την πανδηµία να
µην υποχωρεί, έως ότου ανακαλυφθούν τα εµβόλια και τα φάρ-
µακα. Δεν θα έχουµε ευχέρεια καθολικού lockdown για µια δεύ-
τερη φορά. Άρα, όταν σου χρηµατοδοτούν εξοπλισµό σε
µονάδες εντατικής θεραπείας, αυτό πρέπει να το υποδεχθείς
απολύτως θετικά. Δεν µπορείς να λες «έχω επιφυλάξεις και δεν
ψηφίζω». Πρέπει να είσαι ευθύς, αλλά -χωρίς το «αλλά» να είναι
η αναφορική πρόταση που υπονοµεύει την κυρία- χωρίς µόνιµο
προσωπικό η λύση δεν θα δοθεί. 

Συγγενής ασθενούς, που και η ίδια ήταν ασθενής, ασθενούς
που κατέληξε δυστυχώς, που ήταν στην εντατική για εβδοµάδες,
µου έλεγε πρώτον για τον κίνδυνο των λοιµώξεων -οι Υπουργοί
τα ξέρουν καλά αυτά, όταν είναι και γιατροί, καλύτερα από µένα
τουλάχιστον- και δεύτερον για το ανειδίκευτο προσωπικό!

Δεν είναι δυνατόν σε µία µονάδα εντατικής θεραπείας να χρη-
σιµοποιήσεις τους ανθρώπους που προσέλαβες χθες για λίγο
καιρό. Όταν θα µάθουν, θα φύγουν. Η καλή οργάνωση των ΜΕΘ
είναι ισάξια της ύπαρξης των ΜΕΘ, όπως έµαθα εγώ.

Χθες στο ΣΚΑΪ ήσασταν πάρα πολύ αισιόδοξος, κύριε
Υπουργέ. Σας άκουσα και φοβήθηκα. Δηλώσατε ότι εξοπλίσατε
τη χώρα για να αντιµετωπίσει το δεύτερο ενδεχόµενο κύµα, που
µακάρι να µην έρθει.

Δεν χρειάζεται µόνο το εργαλείο, χρειάζεται και ο άνθρωπος
που το δουλεύει. Αν αυτόν δεν τον ετοιµάσετε, τώρα που έχετε
χρόνο, αν δεν τον σταθεροποιήσετε, αν δεν πάρετε επιτέλους
µια απόφαση ως Κυβέρνηση και έχετε όλα τα κόµµατα να σας
λένε «ναι, να πάτε γρήγορα σε ό,τι αφορά τις διαδικασίες προσ-
λήψεων», δεν ενδιαφέρει κανέναν να λέτε πόσους προσλάβατε.

Τα έλεγαν αυτά οι προηγούµενοι επί µήνες, επί χρόνια. Έλεγα
εγώ που προσέλαβα τρεις χιλιάδες, κάνοντας ο ίδιος τον έλεγχο
νοµιµότητας για να τους πάρω, δεν µε άκουγε κανένας, ξύλο
έτρωγα. Κανέναν πολίτη δεν τον ενδιαφέρει ο αριθµός σας. Θα
τον ενδιαφέρει όµως αν υπάρχει ΜΕΘ και αυτός πεθαίνει ή κά-

ποιος δικός του πεθαίνει ή θα τον ενδιαφέρει το να υπάρχουν τα
µηχανήµατα, αλλά όχι οι άνθρωποι. Άρα το καλοκαίρι είναι χρό-
νος προετοιµασίας και όλα τα µέσα που έχουµε στη διάθεσή µας
πρέπει να αξιοποιηθούν.

Αναφερθήκατε στη νησιωτική χώρα χθες. Αναφερθήκατε στο
προσωπικό που θα πάρετε ή πήρατε και πως αυτό θα πάει στις
νησιωτικές περιοχές. Η Ελλάδα πολλοί λένε ότι είναι µια χώρα -
δεν µου αρέσει καθόλου η λέξη- «πολυνησιακή» και θέλουν να
πουν, µε πολλά νησιά, που κάθε ένα από αυτά έχει ανθρώπους –
τι να κάνουµε;- και πρέπει να έχει. Και εκεί που δεν έχει, πρέπει
να αποκτήσει, για άλλους λόγους, µια στοιχειώδη οικονοµική
δραστηριότητα ή µια οποιαδήποτε οικονοµική δραστηριότητα ή
µια κάποια δραστηριότητα, εν πάση περιπτώσει.

Αυτός ο άνθρωπος που θα είναι εκεί, για να µείνει, θέλει υπο-
στήριξη, παιδεία και υγεία. Και δεν είναι λύση να έχεις ένα νησί
πανέµορφο, δικό σου και εκεί να µένουν πέντε µετανάστες και
το αφεντικό, ο Έλληνας, να µένει αλλού και να πηγαινοέρχεται.
Αυτό εγκυµονεί άλλους κινδύνους.

Εν πάση περιπτώσει, δεν έχετε κάνει τίποτα, χωρίς να θέλω να
υποτιµήσω το έργο σας, χωρίς να θέλω να περιφρονήσω κανέναν
ή να τον προσβάλλω. Όµως το πρόβληµα νησιά- πανδηµία- οικο-
νοµία µοιάζει άλυτο και το «ωσαννά» από το «σταύρωσον» απέχει
τέσσερις µέρες, τέσσερις µέρες που η χαρά και τα χαµόγελα θα
γίνουν φόβος και τρόµος στη λαϊκή αντίδραση. Πρέπει να αξιο-
ποιηθεί ο Ιούλιος και ο Αύγουστος, γιατί δεν είναι µήνες για χά-
σιµο.

Χθες, κύριε Πρόεδρε, παρακολούθησα την εξέλιξη µιας δια-
µαρτυρίας της ΠΟΕΔΗΝ. Είναι ο σύλλογος των εργαζοµένων
στα δηµόσια νοσοκοµεία, γιατρών, νοσηλευτών, κατά βάση, από
τα πράγµατα, νοσηλευτών, αλλά από τα καταστατικά, γιατρών-
νοσηλευτών. Ο Πρόεδρος του ο κ. Γιαννακός εδάρη. Η συγκέν-
τρωση έγινε σε πεζοδρόµιο. Κυκλοφορία δεν έκοψαν, επεισόδια
δεν δηµιουργούσαν. Από το ρεπορτάζ που είδα, γελαστοί ήταν
οι άνθρωποι. Εδάρη, έβαλε κολάρο και αυτό ήταν η απόδειξη
τίνος πράγµατος; Ότι η χώρα είναι µια χώρα όπου επικρατεί ο
νόµος και η τάξη;

Απόδειξη τίνος πράγµατος ήταν το να δέρνεις έναν πρόεδρο
ενός σωµατείου ή έναν πολίτη που διαµαρτύρεται, που διαµαρ-
τύρεται όµως χωρίς να ενοχλεί το δικαίωµα του διπλανού του;
Στο µεγάλο πεζοδρόµιο του Υπουργείου Εργασίας στην οδό Στα-
δίου έπεσε ξύλο. Ναι, στο να ρυθµίζουµε αρρύθµιστα θέµατα.
Όχι να δέρνουµε τον κόσµο. Δηλαδή τι είναι; Επίδειξη δύναµης
του κράτους που διαθέτει το µονοπώλιο της βίας; Τι είναι αυτά
τα πράγµατα;

Το καταγγέλλω αυτό στην Εθνική Αντιπροσωπεία και το αξιο-
λογώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος άξιο αναφοράς στην
Αίθουσα αυτή, γιατί συζητάµε σε λίγες ώρες -και σε λίγες µέρες
και στην Ολοµέλεια- το θέµα της ρύθµισης των διαδηλώσεων του
ελληνικού λαού και των αντιδράσεων του ελληνικού λαού, του
δικαιώµατος του συνέρχεσθαι και του συναθροίζεσθαι ειρηνικώς
και αόπλως που το άρθρο 11 του Συντάγµατος κατοχυρώνει.

Αλλά αυτό εδώ ήταν ένα παράδειγµα που πρέπει να µας πα-
ραξενεύει. Δηλαδή τι γίνεται τώρα; Αρχίζουµε και βαράµε; Μας
είπαν ότι τα πήγαµε καλά στην πανδηµία, θα δείρουµε τον κόσµο;
Το υπογραµµίζω και επαναλαµβάνω το θεωρώ θέµα άξιο να ανα-
φερθεί στην Αίθουσα αυτή, χωρίς λαϊκισµούς και υπερβολικές
φωνές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Λιβανός έχει τον
λόγο για δώδεκα λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Είπε ο κ. Λοβέρδος για το τρίπτυχο νησιά-πανδηµία-οικονοµία.
Καµµία στιγµή η Κυβέρνηση δεν πανηγύρισε και δεν διεκδίκησε
ούτε «ωσαννά» ούτε «δάφνες». Έκανε απλούστατα τη δουλειά
της, όπως έκανε και το σύνολο του ελληνικού λαού. Αγωνίστηκε
για το καλύτερο αποτέλεσµα. Αντιµετώπισε, µαζί µε τη βοήθεια
των Ελλήνων και των Ελληνίδων, το πρώτο κύµα του κορωνοϊού.
Στήριξε την εργασία και το εισόδηµα και τώρα είµαστε στη φάση
που ανοίγουµε το σύνολο της οικονοµίας µας και βεβαίως ανοί-
γουµε τον τουρισµό µας.

Ταυτόχρονα θωρακίζουµε µε όλες τις δυνάµεις που έχουµε το
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Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Προετοιµαζόµαστε για όλα τα ενδεχό-
µενα και κυρίως για τα χειρότερα. Και τελικώς κάνουµε όλα όσα
µας παρότρυνε ο κ. Λοβέρδος, την Κυβέρνηση δηλαδή και την
ηγεσία του Υπουργείου Υγείας που είναι εδώ σήµερα, να κά-
νουµε. Ταυτόχρονα επεξεργαζόµαστε το εθνικό σχέδιο ανάκαµ-
ψης της οικονοµίας. Και αγωνιζόµαστε, προς το παρόν µε
επιτυχία, στο να φέρουµε όσο περισσότερα κονδύλια στη χώρα
µας γίνεται για να κάνουµε αυτή την κρίση ευκαιρία για την
εθνική µας οικονοµία και την εθνική µας ευηµερία.

Ο κ. Βελόπουλος είπε ορισµένα πράγµατα στα οποία υποχρε-
ούµαι να απαντήσω. Ξεκινάω από το γεγονός ότι τόνισε ότι τόσο
ο ίδιος όσο και η Κοινοβουλευτική του Οµάδα βρίσκονται καθη-
µερινά µέσα στο Κοινοβούλιο και κάνουν τη δουλειά τους για την
οποία πληρώνονται και για την οποία έχουν εκλεγεί από τον ελ-
ληνικό λαό. Συµφωνώ µαζί του. Πράγµατι η Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Ελληνικής Λύσης είναι παρούσα, είναι επιµελέστατη.
Δεν έχει σηµασία αν η κυβερνητική πλειοψηφία συµφωνεί ή δια-
φωνεί πάντα µαζί τους. Αλλά σε κάθε περίπτωση και εκείνος ως
πολιτικός Αρχηγός είναι συχνότερα από τους άλλους Αρχηγούς
της Αντιπολίτευσης στο Κοινοβούλιο και οι Βουλευτές, παρ’ ότι
είναι λιγότεροι, προσπαθούν να ανταποκριθούν µε τον καλύτερο
τρόπο στα καθήκοντά τους. Και αυτό είναι ένα δεδοµένο. 

Όσον αφορά στις επισηµάνσεις του για τα εθνικά θέµατα, για
την Κυβέρνηση και για την παράταξή µας δεν υπάρχει -και το
έχουµε πει πολλές φορές, το έχω πει και εγώ σε αυτή την Αί-
θουσα- αυτή η διάσταση της πολιτικής του κατευνασµού. Δεν
υπάρχει ούτε ενδοτική ούτε πολεµική διάθεση από την Κυβέρ-
νησή µας. Υπάρχει µια εθνική πολυδιάστατη πολιτική µε στρατη-
γική και στόχους που εξυπηρετούν αποκλειστικά τα εθνικά µας
συµφέροντα.

Προασπίζουµε τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα και κάθε σπι-
θαµή ελληνικής γης από τα βόρεια σύνορά µας µέχρι την Κρήτη
και βεβαίως σε κάθε νησί και κάθε νησίδα των θαλασσών µας.
Προφανώς η νησιωτικότητα είναι χαρακτηριστικό και της πατρί-
δας µας και της ιστορίας µας. Υπερασπίζουµε, λοιπόν, και το
λέµε σε όλους τους τόνους κάθε σπιθαµή γης σε όλα µας τα
νησιά, όπως ακριβώς κάνουµε και για την ενδοχώρα. Και προφα-
νώς επαναλαµβάνουµε αυτό το οποίο µε βάση την επιτυχηµένη
πολιτική µας µέχρι τώρα έχει γίνει κοινός τόπος τόσο στην Ευ-
ρώπη όσο και πέραν του Ατλαντικού, στο Στέιτ Ντιπάρτµεντ, και
από τα πιο επίσηµα χείλη ότι όλα µας τα νησιά, όλα τα νησιά
έχουν υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ.

Ως προς το κοµµάτι της αναφοράς του στην Αγία Σοφία, έχει
εκφραστεί η ελληνική θέση. Η Αγία Σοφία είναι ένα σύµβολο του
Χριστιανισµού, αλλά ταυτόχρονα είναι και ένα σύµβολο παγκό-
σµιας κληρονοµιάς. Έχει προφανώς τεράστια σηµασία για όλους
εµάς τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, αλλά έχει µεγάλη σηµασία
τόσο για το σύνολο του χριστιανικού κόσµου όσο, επίσης, και για
όλους όσοι αντιλαµβάνονται την ιστορική σηµασία της Αγίας Σο-
φίας.

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο για τις διαδηλώσεις, όπου θα
έχουµε βεβαίως τον χρόνο να το συζητήσουµε και στην επιτροπή
και εδώ στην Ολοµέλεια, θα ήθελα να πω µια κουβέντα µόνο. Η
πρόθεση της Κυβέρνησης είναι να δηµιουργήσει ένα σύγχρονο,
προοδευτικό, φιλελεύθερο και κυρίως δηµοκρατικό πλαίσιο για
τις διαδηλώσεις. 

Προασπίζουµε µε αυτό την ελευθερία της έκφρασης και το δι-
καίωµα στη διαδήλωση και στη διαµαρτυρία. Προστατεύουµε,
όµως, ταυτόχρονα -και αυτό πρέπει να το καταλάβουν όσοι προ-
σπαθούν να βρουν τρόπο να διαφωνήσουν µε αυτό το νοµοσχέ-
διο- την υγεία, την ασφάλεια, την ακεραιότητα των πολιτών και,
βεβαίως, την περιουσία είτε είναι του δηµοσίου είτε είναι των
ιδιωτών. Ουσιαστικά προστατεύουµε τα δικαιώµατα των πολλών
από τη βαρβαρότητα των λίγων. Τιµωρούµε την παραβατικότητα
και τις καταστροφές τόσο, όπως είπα πριν, στην ιδιωτική και δη-
µόσια περιουσία, όσο και στο δικαίωµα των πολιτών, Ελλήνων
και ξένων στη χώρα µας, να µπορούν να πηγαίνουν στη δουλειά
τους µε ασφάλεια, µε ηρεµία και στην ώρα τους χωρίς να ταλαι-
πωρούνται. 

Ερχόµενος τώρα στη σηµερινή ηµερήσια διάταξη θέλω να θυ-
µίσω ότι χθες ήταν η Παγκόσµια Ηµέρα του Κοινοβουλευτισµού.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να τονίσω την αξία του που αποτελεί τη
βέλτιστη εφαρµογή της δηµοκρατίας µας. Είµαστε όλοι εδώ
µέσα, ασχέτως σε ποιο κόµµα ανήκουµε, εκπροσωπώντας τον
ελληνικό λαό, τους εκλογείς των περιφερειών µας που µας ανέ-
θεσαν αυτό το ιερό καθήκον. Έχουµε βήµα λόγου σε αυτή την
ιερή Αίθουσα, λειτουργώντας ως εκπρόσωποι του έθνους. Πα-
ράλληλα έκαστος εξ ηµών έχει καθήκον να προστατεύσει ακρι-
βώς τον κοινοβουλευτισµό για να προστατεύσει την ίδια τη
δηµοκρατία. 

Αναφέροµαι σε αυτό διότι τα όσα έχουν δει το φως της δηµο-
σιότητας τις τελευταίες ηµέρες, µε τις αποκαλύψεις για την εξω-
θεσµική λειτουργία στελεχών των κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
έχουν πληγώσει ακριβώς την ίδια µας τη δηµοκρατία. Οι παρεµ-
βάσεις στη Δικαιοσύνη και στην Αστυνοµία, η καθεστωτική αντί-
ληψη των κυβερνήσεων αυτών ή έστω µελών των κυβερνήσεων
αυτών, αλλά και ο τρόπος διαχείρισης σήµερα του σκανδάλου
αυτού από την ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ, δηµιουργούν µια εικόνα
σήψης και παρακµής, µια εικόνα παρακράτους που µόνη του
έγνοια και σκοπός του ήταν η διαφύλαξη της εξουσίας και η
εξόντωση των πολιτικών αντιπάλων, χωρίς κανέναν ηθικό
φραγµό, µε στόχο τους αρµούς της εξουσίας. 

Η Νέα Δηµοκρατία, η µεγάλη δηµοκρατική µας παράταξη, δεν
θα ακολουθήσει τον ΣΥΡΙΖΑ σε αυτόν τον πολιτικό βούρκο. Δεν
θα αφήσουµε το παρακράτος να µολύνει την πολιτική ζωή αυτού
του τόπου. 

Με πίστη απέναντι στη δηµοκρατία, το Σύνταγµα και τον ελλη-
νικό λαό, θα εφαρµόσουµε τους νόµους, ακολουθώντας τη θε-
σµική οδό, διότι, όπως τόνισε και ο Πρωθυπουργός στο χθεσινό
Υπουργικό Συµβούλιο, η θεσµική τάξη, η δηµοκρατική και θε-
σµική κανονικότητα είναι η ισχυρότερη απάντηση σε όσους επι-
χείρησαν να στήσουν µια απόπειρα χειραγώγησης των θεσµών,
γιατί η δηµοκρατία µας είναι ισχυρή και λειτουργούσα µε απα-
ράβατο και απόλυτο κανόνα τη διάκριση των εξουσιών. 

Προφανώς αυτά που λέω καλύπτουν και πολλά στελέχη της
παράταξής σας, όµως πρέπει να γίνουν ο κεντρικός πολιτικός
λόγος της ηγεσίας της. 

Λειτουργούµε όπως και στην αντιµετώπιση της κρίσης της
πανδηµίας του Covid. Εδώ επιτρέψτε µου να συγχαρώ για άλλη
µια φορά και µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα την ηγεσία του Υπουρ-
γείου Υγείας για την εξαιρετική στάση τους, την αυταπάρνησή
τους και, βεβαίως, τα αποτελέσµατά τους, που από την πρώτη
στιγµή λειτουργήσαµε θεσµικά, πετυχαίνοντας τη συστράτευση
ολόκληρης της κοινωνίας στο πλευρό µας. Το δηµόσιο σύστηµα
υγείας, το ΕΣΥ, άντεξε και ανταποκρίθηκε επάξια στο τιτάνιο
έργο που ανέλαβε. Οι ιδιωτικές µονάδες υγείας στήριξαν το έργο
αυτό, αναδεικνύοντας τα οφέλη που µπορούν να ανακύψουν από
τη συνεργασία του ιδιωτικού µε τον δηµόσιο τοµέα.

Για τη Νέα Δηµοκρατία το Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι και θα
παραµείνει προφανώς δηµόσιο. Στηρίξαµε και, βεβαίως, θα συ-
νεχίσουµε να στηρίζουµε και να ενισχύουµε αυτό το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας και σ’ αυτό, επειδή διάβασα την οµιλία του πρώην
Υπουργού Υγείας στην επιτροπή, νοµίζω ότι συµφωνούµε,
άσχετα αν έκανε κι εκείνος µια θεώρηση για το πώς έφτασε η
Νέα Δηµοκρατία σ’ αυτό το αποτέλεσµα σκέψης. Εν πάση περι-
πτώσει, αυτή ήταν πάντα η θέση µας, την υπηρετούµε και χαίρο-
µαι πολύ που θα είµαστε µαζί σε αυτόν τον αγώνα, κύριε Ξανθέ.

Η ηγεσία του Υπουργείου Υγείας παρέλαβε πεντακόσια εξήντα
πέντε κρεβάτια ΜΕΘ και τελικά φτάνουµε τα χίλια δεκαεπτά. Στό-
χος της ηγεσίας είναι να φτάσει τις δώδεκα κλίνες ανά εκατό χι-
λιάδες κατοίκους, δηλαδή τις χίλιες διακόσιες κλίνες ΜΕΘ. Η
ιδιωτική πρωτοβουλία και επιχειρηµατικότητα στήριξε το δηµό-
σιο σύστηµα υγείας είτε µε ΣΔΙΤ -µπορεί να το κάνει και στο µέλ-
λον- είτε µε δωρεές. Είδαµε τα αποτελέσµατα στο τρίµηνο της
κρίσης όχι µόνο από τις παρεµβάσεις του Ιδρύµατος «Νιάρχος»,
αλλά και από τον Παπαστράτο και από πολλούς άλλους, ακόµα
και από απλούς πολίτες, οι οποίοι κατέβαλαν αυτό που µπορού-
σαν για να βοηθήσουν στην κοινή προσπάθεια.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτών των συνεργιών είναι το ση-
µερινό νοµοσχέδιο. Οφείλουµε όλοι να αναγνωρίσουµε τη ση-
µαντική προσφορά του Κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» στον τοµέα της υγείας και όχι µόνο. Με το παρόν νο-
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µοσχέδιο, όπως εξήγησε µε εξαιρετικό τρόπο η εισηγήτριά µας
κ. Βρυζίδου, τροποποιούνται παλαιότερες συµβάσεις δωρεάς
τού εν λόγω ιδρύµατος µε το ελληνικό δηµόσιο µε την προσθήκη,
µεταξύ άλλων, δύο σηµαντικών έργων που αφορούν στη λειτουρ-
γία των εκατόν πενήντα πέντε κλινών µονάδων εντατικής θερα-
πείας -αυτό είναι η απάντηση στην ερώτηση που θέσατε πριν-
και δεκαεννέα κλινών µονάδων ΜΑΦ σε δεκαπέντε δηµόσια νο-
σοκοµεία ανά την ελληνική επικράτεια. 

Η πρόσφατη κρίση επανέφερε στην επιφάνεια την αδήριτη
ανάγκη για ισχυρά και προσβάσιµα σε όλους δηµόσια συστή-
µατα υγείας και παιδείας. Εµείς, όπως είπα και πριν, δεσµευόµα-
στε για τον δηµόσιο χαρακτήρα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Αναγνωρίζουµε, όµως, ότι δεν πρέπει να κρύψουµε κάτω από το
χαλί τα προβλήµατα που έχει. Το ΕΣΥ έχει δοµικές αδυναµίες τις
οποίες πρέπει να διορθώσουµε µε σχέδιο και σκληρή δουλειά.
Θεωρούµε ότι πρέπει να λαµβάνει τους απαραίτητους οικονοµι-
κούς πόρους αλλά και να εξασφαλίζεται η αποδοτική χρήση των
πόρων αυτών. Αυτό ακριβώς έκαναν οι Υπουργοί και τα στελέχη
του Υπουργείου κατά τη διάρκεια της πανδηµίας και σ’ αυτή την
κατεύθυνση θα συνεχίσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση εφαρµόζει µια φι-
λελεύθερη πολιτική µε κοινωνικό πρόσηµο. Διαρκείς στόχοι µας
είναι η καταπολέµηση της ανισότητας και η διεύρυνση της µε-
σαίας τάξης. Το επιτυγχάνουµε αυτό εξασφαλίζοντας ίσες ευ-
καιρίες για όλους, ενισχύοντας την οικονοµική και κοινωνική
κινητικότητα και έχοντας ως στόχο µας την ανάπτυξη και την
ευηµερία για τους πολλούς. 

Χθες ψηφίσαµε το νοµοσχέδιο για τις µικροπιστώσεις. Σήµερα
συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για την ενίσχυση της υγείας. Βήµα-
βήµα προσπαθούµε να χτίσουµε το ελληνικό όνειρο, δηλαδή τη
δυνατότητα κάθε Ελληνίδας και κάθε Έλληνα να προοδεύσουν
ανεξαρτήτως της κοινωνικής ή της οικονοµικής τους θέσης.
Επενδύουµε στα δηµόσια αγαθά και αγωνιζόµαστε να βελτιώ-
σουµε βασικές δηµόσιες λειτουργίες, όπως είναι η υγεία, η παι-
δεία και η δικαιοσύνη.

Στο πλαίσιο αυτό και έχοντας ακούσει τις εισηγήσεις όσων µί-
λησαν µέχρι σήµερα, εύχοµαι το νοµοσχέδιο αυτό να έχει αντα-
πόκριση από όλες τις πτέρυγες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, θα

µπορούσα να έχω για λίγο τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Βεβαίως, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,

ήθελα να πω ότι κάνω αποδεκτή τη βουλευτική τροπολογία που
κατατέθηκε µε γενικό αριθµό 384 και ειδικό 67.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μπορείτε να µας πείτε

σε τι αναφέρεται;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Θα προτιµούσα να

σας την αναπτύξει η Βουλευτής που την εισηγείται, κύριε Πρό-
εδρε.

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, αλλά η συνάδελφος
έχει µιλήσει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εσείς θέλετε να τη στη-
ρίξετε ή να την παρουσιάσετε; Δεν την έχετε παρουσιάσει;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Τη στηρίζω, κύριε
Πρόεδρε. Την έχει καταθέσει η κυρία συνάδελφος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Προσπαθώ να κατα-
λάβω. Μισό λεπτάκι.

Κυρία συνάδελφε, έχετε καταθέσει µία τροπολογία. 
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Πολύ ωραία. Στην οµιλία

σας την έχετε υποστηρίξει;
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Στην οµιλία µου, όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εντάξει. Για ένα λεπτό

µπορείτε να πείτε…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας µιλήσει ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με συγχωρείτε, κύριοι

συνάδελφοι, αλλά δεν είναι αντικοινοβουλευτική διαδικασία. Ας
µιλήσει για ένα λεπτάκι, αφού έτσι λέει ο Υπουργός. Ας µην τσα-
κωνόµαστε για το τίποτα.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να υποστηρίξω µία τροπολογία που

αφορά τις µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας και επιτρέπει την εγ-
κατάστασή τους σε κτήρια χρήσης γραφείου. Θεωρώ ότι αίρον-
τας τους πολεοδοµικούς περιορισµούς που ισχύουν µέχρι τώρα
για τις µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας, θα είναι πιο αποτελεσµα-
τική η παροχή υπηρεσίας υγείας στον γενικό πληθυσµό και πιο
αποτελεσµατική η συνεισφορά τους στην πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας, αποσυµφορώντας παράλληλα τα νοσοκοµεία από
περιστατικά που µπορούν να αντιµετωπιστούν µακριά από δευ-
τεροβάθµια και τριτοβάθµια νοσηλευτικά ιδρύµατα.

Την κατέθεσα και έγινε αποδεκτή, όπως είπε και ο κύριος
Υπουργός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ. Δεν την έχω

διαβάσει, αλλά εσείς λέτε να αρθούν όλοι οι πολεοδοµικοί πε-
ριορισµοί για τα ηµερήσια ή αναφέρετε κάποια συγκεκριµένα;
Διότι αν αρθούν όλοι, είχαµε τις περιπτώσεις στο Περιστέρι,
όπως θα θυµάστε, καθώς και άλλες περιπτώσεις πάνω σ’ αυτό
το πράγµα. Έφτιαχναν, δηλαδή, συλλόγους και στην ουσία τα
έκαναν γηροκοµεία. Πώς να το πω;

Μπορείτε να πάρετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ, γιατί είναι σο-
βαρό ως ζήτηµα και τώρα παρεµβαίνω χωρίς να ξέρω…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν πειράζει, κύριε
Πρόεδρε. Είναι καλή τη πίστει, προφανώς, από µέρους σας.

Προφανώς και όχι, λοιπόν, σύµφωνα µε το πλαίσιο το οποίο
υπάρχει, το οποίο διασφαλίζει τη δυνατότητα χρήσης των µονά-
δων ηµερήσιας νοσηλείας από συνανθρώπους µας και µε ειδικές
δεξιότητες και µε βάση τους πολεοδοµικούς κανόνες. Απλά κα-
ταλαβαίνουµε τη χρήση και την ανάγκη χρήσης των µονάδων
ηµερήσιας νοσηλείας. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά όλοι ότι στο
σύγχρονο σύστηµα περίθαλψης και µε βάση το νοµοσχέδιο το
οποίο έχουµε καταθέσει σήµερα, υπάρχει το θέµα των ενδονο-
σοκοµειακών λοιµώξεων και της προσπάθειας περιορισµού της
παραµονής ενός ασθενούς εντός µίας δευτεροβάθµιας - τριτο-
βάθµιας κλινικής του πανεπιστηµιακού νοσοκοµείου ή του νοσο-
κοµείου.

Ενισχύουµε, λοιπόν, ως φιλοσοφία τις µονάδες εντατικής θε-
ραπείας στη χώρα και τις µονάδες αυξηµένης φροντίδας και
προσπαθούµε να περιορίσουµε τον χρόνο παραµονής των ασθε-
νών στις απλές κλινικές.

Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά τη δυσλειτουρ-
γία του συστήµατος αναφορικά µε τον τρόπο µε τον οποίο πρέ-
πει να γίνουν διάφορες εργαστηριακές εξετάσεις ή ψηφιακές
εξετάσεις. Περιστατικά συµπολιτών µας λιµνάζουν µέσα στα νο-
σοκοµεία µας, δηµιουργώντας πρόβληµα για τους ασθενείς και
τις οικογένειές τους. Η σύγχρονη προσέγγιση των περιστατικών
αυτών, σύµφωνα µε τη βιβλιογραφία και την επιστήµη, είναι η
κατά το δυνατόν λιγότερη παραµονή εντός νοσοκοµείων και οι
µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας υπηρετούν αυτόν τον σκοπό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία. Νοµίζω ότι συζη-
τήθηκε ολοκληρωµένα και δεν υπάρχει κανένα παράπονο.

Ο κ. Βιλιάρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, έχει τώρα τον λόγο για έξι λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για να είµαστε δίκαιοι, θα ξεκινήσουµε από το ότι το Ίδρυµα

«Νιάρχος» έδωσε για την πανδηµία 100 εκατοµµύρια ευρώ, σχε-
δόν όσο όλοι οι άλλοι πλούσιοι της χώρας µαζί, σύµφωνα µε µία
δηµοσιευµένη καταµέτρηση. 

Σε κάθε περίπτωση, µας έκαναν πολύ άσχηµη εντύπωση οι
µόλις τρεις κλίνες ΜΕΘ που δώρισε η εταιρεία των σκανδάλων,
η «NOVARTIS», µαζί µε κάποιον εξοπλισµό, όταν µόνο στις Ηνω-
µένες Πολιτείες πλήρωσε για τους χρηµατισµούς της στην Ελ-
λάδα πάνω από 300 εκατοµµύρια ευρώ. Βέβαια, 300
εκατοµµύρια ευρώ για µία εταιρεία που έχει µηνιαία κέρδη µετά
από φόρους ένα δισεκατοµµύριο ευρώ είναι µόλις το κέρδος της
για µερικές ηµέρες, πόσω µάλλον όµως οι τρεις κλίνες!
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Τώρα, έχουµε αναφερθεί πολλές φορές σε νοµοσχέδια που
αφορούν το Ίδρυµα «Νιάρχος», οπότε δεν υπάρχει λόγος να
επαναλαµβανόµαστε, ελπίζοντας να µην τα προσµετρά η Κυβέρ-
νηση στις στατιστικές της που αφορούν τα σχέδια νόµου, δη-
λαδή αυτά που καταθέτει προς επικύρωση στη Βουλή, αφού
σπάνια αλλάζει κάτι, ενώ νοµίζει πως είναι ο σωστός τρόπος αν-
τιµετώπισης των τεράστιων οικονοµικών, µεταναστευτικών και
εθνικών προβληµάτων της χώρας µας. Αν ήταν τόσο εύκολο, αν
λυνόταν, δηλαδή, απλά µε την κατάθεση νοµοσχεδίων, καµµία
χώρα δεν θα είχε προβλήµατα. Και τα προβλήµατα της Ελλάδας
συνεχώς επιδεινώνονται, αφού η Κυβέρνηση έχει τεκµηριωµένα
αποτύχει σε όλα τα µέτωπα, απογοητεύοντας ακόµη µία φορά
τους Έλληνες.

Επιγραµµατικά τώρα, οι επιφυλάξεις µας ως προς τη σύµβαση
µε το «Νιάρχος», για να παραµείνουµε στο θέµα, είναι οι εξής: 

Πρώτον, φορολογικός παράδεισος. Το Ίδρυµα «Νιάρχος» έχει
ως έδρα τις Μπαχάµες, κάτι που εµείς δεν θεωρούµε θεµιτό. Τι
προσφέρει, αλήθεια, στην ελληνική οικονοµία; Βέβαια, δεν χρη-
µατοδοτεί µόνο την Ελλάδα. Δεν θα µπορούσε, όµως, να έχει
έδρα την Ελλάδα τουλάχιστον για τα θέµατα που την αφορούν; 

Δεύτερον, φιλανθρωπία επίδειξης. Το Ίδρυµα απαιτεί έναντι
των δωρεών του την προβολή του ονόµατός του στο διηνεκές,
όταν αρκετοί υποστηρίζουν πως το όφελος από την προβολή του
ονόµατος θα πρέπει να αφαιρείται από τις δωρεές, όπως θα τα
καταθέσουµε αργότερα όλα µαζί στα Πρακτικά.

Τρίτον, ανύπαρκτη κοστολόγηση από την πλευρά του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους για τις συνέπειες. Εν προκειµένω, το
έργο είναι ουσιαστικά συµπληρωµατικό του εκάστοτε προϋπο-
λογισµού, αφού καλύπτει ανάγκες του. Δηµιουργεί, όµως, επί-
σης, νέες ανάγκες, οπότε θα έπρεπε να κοστολογείται. Εάν όχι,
να συµπεριλαµβάνεται στους προϋπολογισµούς.

Τέταρτον, αµφιλεγόµενη σκοπιµότητα. Είχαµε αναφέρει τη
διαφωνία εκ µέρους του µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου του
ΕΚΑΒ, του κ. Παπανικολάου, ως προς τις τεχνικές προδιαγραφές
των ελικοπτέρων. Επίσης, είχαµε αναφέρει την άρνηση του
«Ευαγγελισµού» να παραχωρήσει χώρο για σχολή νοσηλευτικής.

Ως προς το κόστος των νοσοκοµείων, στο παράδειγµα της Κο-
µοτηνής είναι εύλογο το ποσόν των 105 εκατοµµυρίων ευρώ για
µόλις διακόσιες δέκα κλίνες, όταν ο αρχικός σχεδιασµός προ-
έβλεπε 50 εκατοµµύρια ευρώ, όπως θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά; Δεν θα µπορούσαν να κατασκευαστούν δύο νοσοκοµεία
µε τα ίδια χρήµατα;

Από την άλλη πλευρά έχει τις ίδιες δαπάνες συντήρησης ένα
νοσοκοµείο κόστους 50 εκατοµµυρίων ευρώ µε ένα 105 εκατοµ-
µυρίων ευρώ; Προφανώς όχι! Γιατί πρέπει να σπαταλούνται, λοι-
πόν, τόσα χρήµατα -έστω δωρεών- όταν η Ελλάδα έχει τόσες
πολλές ανάγκες;

Πέµπτον, ηγεµονικοί όροι συµβάσεων. Οι όροι που τίθενται
είναι τόσο αυστηροί, που θυµίζουν εµπορικές συµβάσεις και, µά-
λιστα, µε λεόντειους όρους, όπως στο άρθρο 1. Για παράδειγµα,
το ελληνικό δηµόσιο αποζηµιώνει το Ίδρυµα «Νιάρχος» στην πε-
ρίπτωση µη υλοποίησης του έργου.

Έκτον, χρηµατοδότηση ΜΚΟ. Το ίδρυµα έχει προβεί σε χρη-
µατοδοτήσεις ΜΚΟ που έχουν σχέση µε την παράνοµη µετανά-
στευση, ενώ στο σχετικό κανονιστικό πλαίσιο έχουµε εντοπίσει
πάρα πολλά προβλήµατα.

Με βάση τα παραπάνω, εύλογα αναρωτιόµαστε εάν η Ελλάδα
έχει ανάγκη από αυτού του τύπου τις δωρεές. 

Επίσης, γιατί δεν διατίθενται τα χρήµατα που περισσεύουν
στον προϋπολογισµό, αφού το «Νιάρχος» αναλαµβάνει έξοδα για
την υγεία σε άλλους τοµείς, όπως, για παράδειγµα, στην άµυνα,
πόσω µάλλον αφού το ΥΠΕΘΑ καλύπτει επιπλέον υγειονοµικές
δαπάνες, όπως την περίθαλψη σε ΚΥΤ;

Από την άλλη πλευρά, όσον αφορά γενικότερα τους εφοπλι-
στές, ανακοινώθηκε πως σε συνάντησή τους συµφωνήθηκε
δωρεά έξι εκατοµµυρίων ευρώ για την ανακαίνιση χώρων υγιει-
νής και για την προµήθεια κλινοσκεπασµάτων, γεγονός που χα-
ρακτηρίστηκε ως µια τεράστια προσφορά τους. Όµως, την ίδια
στιγµή, δεν πλήρωσαν τον σύνολο της εθελοντικής εισφοράς
που είχε συµφωνηθεί και αναµενόταν στα 420 εκατοµµύρια ευρώ
-όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά- ενώ λέγεται πως εισπράχ-

θηκαν µόλις 85 εκατοµµύρια, όπως κατηγόρησε το συγκεκριµένο
θέµα τότε ο σηµερινός Υπουργός Ανάπτυξης, που, επίσης, θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά, γιατί δεν θέλουµε να λέµε τίποτα
χωρίς να το τεκµηριώνουµε. 

Επί των άρθρων τώρα το νοµοσχέδιο έχει στην ουσία δύο, ένα
που αναφέρεται στις συµβάσεις για ΜΕΘ κ.λπ., Έργα IX, X και
VΙΙ, καθώς επίσης και ένα δεύτερο που αφορά τη συµπληρωµα-
τική σύµβαση για τα ανταλλακτικά των ελικοπτέρων, το Έργο V.

Ως προς τα υποάρθρα των συµβάσεων, δηλαδή τους όρους
τους, έχουµε τις εξής παρατηρήσεις για το πρώτο, αφού στα ελι-
κόπτερα έχουµε ήδη αναφερθεί στο παρελθόν και δεν θα το επα-
ναλάβουµε. Πρώτον, δεν καθορίζεται το χρονοδιάγραµµα στο
άρθρο 3 της σύµβασης των Έργων IX και X, κάτι που για τις αε-
ροδιακοµιδές είναι σηµαντικό, όπως και για τις ΜΕΘ για να απο-
φύγουµε ένα επόµενο lockdown, ένα επόµενο κλείδωµα της
οικονοµίας µας. Έως πότε θα είναι διαθέσιµα τα αεροσκάφη;
Είναι µια ερώτηση φυσικά προς τον Υπουργό. 

Δεύτερον, σε περίπτωση µη υλοποίησης το αναλογούν µέρος
της δωρεάς επιστρέφεται, ενώ το δηµόσιο επιβαρύνεται µε τις
δαπάνες που έχει κάνει το ίδρυµα, κάτι που, επίσης, δεν προσ-
διορίζεται στο άρθρο 8 της σύµβασης του Έργου IX. Για παρά-
δειγµα, τι θα συµβεί εάν κάποια κυβέρνηση, όπως είναι πολύ
πιθανόν, µας οδηγήσει σε ένα επόµενο µνηµόνιο ή αν θα πρέπει
να σταµατήσουν για λόγους ανωτέρας βίας, όπως θα ήταν ένας
πόλεµος; Θα πληρώσουµε το ίδρυµα; 

Τρίτον, η υποχρέωση συντήρησης, λειτουργίας, ασφάλειας και
φύλαξης, ενώ σε περίπτωση απώλειας θα πρέπει να την αντικα-
ταστήσει το δηµόσιο. Γιατί, αλήθεια; Είναι λογικό, βέβαια, όσον
αφορά τη συντήρηση, αλλά γιατί δεν κατατίθεται το κόστος από
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους; Αναφερόµαστε στο άρθρο 7
της συντήρησης στη σύµβαση του Έργου IX. 

Τέταρτον, από το παράρτηµα της σύµβασης διαπιστώσαµε
πώς οι ΜΕΘ θα γίνουν στην Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Κρήτη και Μυ-
τιλήνη. Λείπουν, για παράδειγµα, η Θράκη, η Πάτρα, η Ρόδος και
η Κέρκυρα. Παράδειγµα: µε ποια κριτήρια έγινε η επιλογή; Από
ποιον έγινε η επιλογή; Από το «Νιάρχος» ή από το Υπουργείο;
Με ποια λογική; Με βάση τον πληθυσµό; Με βάση τις υπάρχου-
σες ανάγκες; Είναι ερωτήµατα που νοµίζουµε ότι θα έπρεπε να
απαντηθούν. Έχει ληφθεί υπ’ όψιν η τουριστική στρατηγική σε
περίπτωση κρουσµάτων; Δηλαδή, θα µεταφέρονται οι τουρίστες
από τη Ρόδο ή την Κέρκυρα στην Αθήνα µε την αύξηση του κό-
στους των αεροδιακοµιδών; Είναι δυνατόν να λειτουργήσουν οι
ΜΕΘ µόνο την τουριστική περίοδο; Έχει προβλεφθεί η ύπαρξη
προσωπικού σε αυτές τις περιοχές; Μπορεί να αλλάξει τελικά η
σύµβαση ή θα πρέπει να επιστραφούν χρήµατα στο «Νιάρχος»; 

Πάντως, σε γενικές γραµµές η σύµβαση φαίνεται προβληµα-
τική, σαν εµπορική συµφωνία παρά σαν δωρεά, µε άγνωστο κό-
στος για το δηµόσιο όσον αφορά τις ενδεχόµενες υποχρεώσεις
του. Εκτός αυτού δεν καθορίζεται το χρονοδιάγραµµα υλοποί-
ησης, έτσι ώστε να προγραµµατιστεί ο κρατικός µηχανισµός εν
όψει των πιεστικών αναγκών λόγω του κορωνοϊού.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης εκ µέρους του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να πούµε ότι για την

τροπολογία εµείς θα ψηφίσουµε εµείς κατά, δεν συµφωνούµε.
Βέβαια, ο εισηγητής µας έχει αναπτύξει ενδελεχώς και επί µα-
κρόν το θέµα του νοµοσχεδίου. Θα ήθελα µε την τοποθέτησή
µου να πω γι’ αυτό που είπε ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ότι διασφαλίζουν τα δικαιώµατα των πολλών απέναντι από
τη βαρβαρότητα των λίγων. Τώρα ποιοι είναι οι πολλοί και ποιοι
είναι οι λίγοι θα το συζητήσουµε και µετά που έχουµε το νοµο-
σχέδιο για τις διαδηλώσεις. Όµως, η βαρβαρότητα που ζει η
πλειοψηφία του λαού µας είναι αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής
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που ασκεί η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και όλες οι κυβερνήσεις µέχρι
σήµερα. Η ανεργία, η φτώχεια, η εξαθλίωση, τα επιδόµατα φτώ-
χειας για τους εργαζόµενους, οι συντάξεις πείνας, όλα αυτά είναι
αποτέλεσµα της πολιτικής σας, είναι η βαρβαρότητα που ζει ο
λαός µας. Και όταν διεκδικεί, βρίσκεται απέναντι από τις δυνάµεις
καταστολής, για να µπορέσει να υπηρετηθεί αυτή η πολιτική που
απαιτεί το µεγάλο κεφάλαιο, να διασφαλιστεί η εφαρµογή της και
η υλοποίησή της. Αυτό είναι που υπηρετείται σήµερα µε το νοµο-
σχέδιο για τις διαδηλώσεις. Θέλετε να χτυπήσετε αυτό το κίνηµα
που στέκεται απέναντι στην πολιτική σας, που στέκεται απέναντι
από την εργοδοσία και τις επιδιώξεις της. Θέλετε να χτυπήσετε
αυτό το κίνηµα που δεν πειθαρχεί, που δεν συµβιβάζεται µε αυτή
την πολιτική που εσείς ακολουθείτε. Αυτό δεν θα περάσει. Το ίδιο
το κίνηµα έχει πείρα και από τον χουντικό νόµο που σήµερα φέρ-
νετε -και εκεί στηρίζεται το νοµοσχέδιο, στο βασιλικό διάταγµα
του 1971, το γράφει µέσα και το νοµοσχέδιό σας- αλλά και από
τον Λάσκαρη το 1976 µε τον ν.330, όπου το ίδιο το κίνηµα τον κα-
τέστησε ανενεργό, τον κατάργησε. Και εκεί είχαµε χιλιάδες απο-
λύσεις και καταστολή. Μιλάµε για πολλές χιλιάδες ανθρώπων οι
οποίοι απολύθηκαν και βέβαια δικαιώθηκαν στην πορεία µέσα από
τους αγώνες. Είχαµε, βέβαια, την πορεία της καταστολής και την
περίοδο της κρίσης, όπου είχαµε και νεκρούς ακόµα, είχαµε και
τραυµατίες. Όµως, το κίνηµα δεν θα κάνει πίσω. Το κίνηµα δεν
συµβιβάζεται. Μπορεί και τώρα να έχετε ένα «ναι µεν, αλλά» από
τις δυνάµεις σας στο κίνηµα οι οποίες προωθούν τον κοινωνικό
εταιρισµό, τον συµβιβασµό, οι οποίες µπαίνουν εµπόδιο σε κάθε
αγωνιστική κινητοποίηση, όµως και πάλι δεν θα καταφέρετε τί-
ποτα, γιατί αυτές οι δυνάµεις είναι απαξιωµένες στη συνείδηση
των εργαζοµένων και του λαού. Είναι δυνάµεις οι οποίες κάθονται
στον σβέρκο τους µέσα από τη στήριξη της δικής σας και της ερ-
γοδοσίας, µέσα από τη µεγάλη νοθεία που κάνουν για να µπορέ-
σουν να διασφαλίσουν τις καρέκλες τους. Τις στηρίζετε και µέσα
από χρήµα µπόλικο, από οφίτσια για να µπορέσει να µπει εµπόδιο
σε αυτό το κίνηµα που, αν θέλετε, διεκδικεί τις σύγχρονες ανάγκες
των εργαζοµένων και του λαού. 

Προβάλατε επιχειρήµατα τα οποία είναι αστεία. Λέτε ότι οι
πολλοί εδώ δηµιουργούν πρόβληµα και δεν µπορεί να κατέβει ο
κόσµος στην Αθήνα. Μα, εσείς κάνατε τον «Μεγάλο Περίπατο»,
όπως λένε. Γιατί το κάνατε; Για να κατέβουν τα Ι.Χ. να τους εµ-
ποδίζουν οι συγκεντρωµένοι, αυτοί που θα περπατούν, αυτοί που
θα βαδίζουν; Γιατί τον κάνατε τον περίπατο; Πείτε µας πότε λέτε
αλήθεια, όταν στηρίζετε τον «περίπατο» και την ενίσχυση, όπως
λέτε, των µέσων µαζικής µεταφοράς ή όταν λέτε ότι πρέπει τα
Ι.Χ. να περνάνε από την Αθήνα και να µην εµποδίζονται δήθεν
από τους συγκεντρωµένους; Τι λέτε; Ότι αυτό είναι το εµπόδιο
για να ψωνίζει ο κόσµος από τα µαγαζιά ή ότι δεν έχει χρήµατα,
είναι άνεργος, είναι φτωχός, είναι εξαθλιωµένος; Αυτός που έχει
µαγαζί στο κέντρο της Αθήνας και έχει και στο Μαρούσι τι τον
εµποδίζει το Μαρούσι; Η συγκέντρωση που θα γίνεται στο κέν-
τρο της Αθήνας; Τι τον εµποδίζει στη Γλυφάδα; Τι τον εµποδίζει
στον Άλιµο που έχει το µαγαζί του; Η συγκέντρωση που γίνεται
στην Αθήνα; Εκεί γιατί έχει το πρόβληµα; Άρα µην επικαλείστε
αυτά τα πράγµατα. 

Βέβαια, και το 1976 ο ΣΕΒ τότε, πριν από τον ν.330 του Λά-
σκαρη, έδωσε συνέντευξη Τύπου και καλούσε την κυβέρνηση να
πάρει µέτρα ενάντια σε αυτές τις κινητοποιήσεις που υπονο-
µεύουν την οικονοµία, όπως έλεγε. Και τώρα το ίδιο κάνει ο ΣΕΒ,
παρεµβαίνει κάθε φορά και µετά έρχονται οι κυβερνήσεις και
παίρνουν τέτοια µέτρα περιστολής των δηµοκρατικών και συνδι-
καλιστικών ελευθεριών των εργαζοµένων. Αυτά, όµως, στην
πράξη το κίνηµα θα τα καταργήσει ό,τι και αν κάνετε. Δεν µπορεί
το ποτάµι να γυρίσει πίσω. Είναι φουσκωµένο και έτσι και αλλιώς
θα παρασύρει στο πέρασµά του όλα αυτά τα εµπόδια που θέλετε
να βάλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Ξανθός, Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς, έχει τον λόγο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατατέθηκε µια τροπο-
λογία και πρέπει να τοποθετηθούµε επ’ αυτής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα τοποθετηθεί ο κ. Ξαν-
θός. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-
ψετε να ξεκινήσω µε ένα σχόλιο πάνω στην οµιλία του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λιβανού, ο
οποίος έκανε, κατά την άποψή µου, µια κίνηση αβρότητας προς
την Ελληνική Λύση. 

Βρήκε και καλά λόγια να πει για τη σοβαρότητά τους, την κοι-
νοβουλευτική τους παρουσία, τη συνέπειά τους, αγνοώντας αυτά
τα οποία είχε πει προηγουµένως ο Αρχηγός της Ελληνικής
Λύσης, δηλαδή ότι η Κυβέρνηση ταΐζει το τέρας της προκλητι-
κότητας και της επιθετικότητας στην πλευρά της Τουρκίας, τις
πολύ ακροδεξιές κορώνες για τον σκληρό πέλεκυ της δικαιοσύ-
νης που πρέπει να πέσει πάνω στους διαδηλωτές και, βεβαίως,
παραγνωρίζοντας το γεγονός ότι η Ελληνική Λύση είναι η πολι-
τική δύναµη σήµερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο που ταΐζει το
τέρας του εθνικισµού, της πατριδοκαπηλίας, της ξενοφοβίας,
του ρατσισµού, του ανορθολογισµού, της συνωµοσιολογίας και
της παραδοξολογίας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε συνάδελφε..
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Έτσι ακριβώς είναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Για τις κηραλοιφές που εξοντώνουν τον

κορωνοϊό µιλάει ο Αρχηγός σας! Σας παρακαλώ!
Αντίθετα, είδα µε πολύ µεγάλη σκληρότητα να επιτίθεστε στον

ΣΥΡΙΖΑ, στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, και να µας λέτε για πα-
ρακράτος, για βούρκο και για σήψη. Για να τελειώνουµε αυτή την
ιστορία. Η Αριστερά σε αυτή τη χώρα δεν είχε ποτέ ιστορική
σχέση ούτε µε το βαθύ κράτος ούτε µε το παρακράτος. Άλλες
πολιτικές δυνάµεις είχαν οργανικούς δεσµούς µε αυτά τα πεδία.
Η Αριστερά ήταν θύµα τους. Και τουλάχιστον προκαλείτε, όταν
σε µια υπόθεση διεθνών διαστάσεων, απολύτως σκανδαλώδη,
που διερευνάται στη χώρα µας, δεν έχετε αναλάβει ούτε καν την
πολιτική ευθύνη γι’ αυτή τη φαυλότητα στη διαχείριση και στον
τοµέα της υγείας, του φαρµάκου τον προηγούµενο χρόνο. Και
κλείνω µε αυτό το θέµα. 

Δεύτερο και σηµαντικότερο. Σας το έχουµε πει εδώ και πάρα
πολύ καιρό. Τα δύσκολα έχουν αρχίσει. Η υγειονοµική πτυχή της
πανδηµίας έκλεισε στον πρώτο της κύκλο αξιοπρεπώς. Μπαί-
νουµε σε µία νέα φάση, σε µία νέα περίοδο διακινδύνευσης. Κυ-
ρίως, όµως, είµαστε µπροστά σε δραµατικές κοινωνικές
επιπτώσεις από αυτή την υπόθεση. Μπαίνουµε σε µία πορεία, σε
ένα σπιράλ λουκέτων, ανεργίας, δραµατικής µείωσης εισοδηµά-
των και φτωχοποίησης της κοινωνίας που θα κορυφωθεί -η αί-
σθηση όλων είναι- το φθινόπωρο.

Και βγαίνει ο Πρωθυπουργός και λέει: «Θα δούµε αν χρειαστεί
να πάρουµε µέτρα συµπληρωµατικά για την οικονοµία». Ή δεν
έχετε εικόνα τού τι συµβαίνει στην αγορά, του τι συµβαίνει στην
καθηµερινότητα των ανθρώπων ή δεν έχετε καµµία επαφή εσείς
που είσαστε οι άνθρωποι και η πολιτική παράταξη, υποτίθεται,
του επιχειρείν και της αγοράς ή, πραγµατικά, δεν έχετε κανένα
αντανακλαστικό να στηρίξετε την κοινωνία και την πραγµατική
οικονοµία σ’ αυτή τη φάση, που τα πράγµατα αρχίζουν να παίρ-
νουν µη αναστρέψιµη πορεία ύφεσης και φτώχειας. 

Στο κοµµάτι του τουρισµού, που είναι πάρα πολύ κρίσιµο, η
εξίσωση είναι δύσκολη. Η εξίσωση, δηλαδή, της οικονοµικά βιώ-
σιµης και υγειονοµικά ασφαλούς επανεκκίνησης της τουριστικής
δραστηριότητας είναι µια δύσκολη εξίσωση. Όλα θα κριθούν όχι
στα σχέδια επί χάρτου που έχει παρουσιάσει το Υπουργείο, αλλά
στην πράξη, στα αντανακλαστικά του συστήµατος, του ΕΣΥ, του
ΕΚΑΒ, των τοπικών αρχών, του ΕΟΔΥ, της αυτοδιοίκησης, των
ανθρώπων που εργάζονται και εποπτεύουν ξενοδοχειακές µονά-
δες, στην εκπαίδευση όλων αυτών των ανθρώπων στο πώς θα
διαχειριστούν µια τοπική υγειονοµική κρίση, η οποία µπορεί να
προκύψει ανά πάσα στιγµή ειδικά σε τουριστικούς προορισµούς
µαζικής προσέλευσης. Εκεί θα κριθεί. 

Εµείς έχουµε πει ότι δεν θα επενδύσουµε στην υγειονοµική
αποτυχία και στην καταστροφή, αλλά να ξέρετε ότι προφανώς
περιθώρια αποτυχίας δεν υπάρχουν, διότι και το υγειονοµικό και
το οικονοµικό και το κοινωνικό πλήγµα θα είναι τεράστιο. Και
έχουµε προτείνει και συγκεκριµένα πράγµατα τα οποία θα µπο-
ρούσαν να θωρακίσουν υγειονοµικά τα νησιά µας και τους του-
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ριστικούς προορισµούς, έτσι ώστε να αµβλύνουµε πιθανές πα-
ρενέργειες. 

Είχαµε πει για ευρύτατη δυνατότητα γρήγορων διαγνωστικών
τεστ. Κάνατε µια µικρή προσπάθεια, περιορισµένη κατά την
άποψή µου. Δεν επιλύεται το πρόβληµα του να µη χάνουµε
χρόνο, µέχρι να ταυτοποιείται ένα ύποπτο κρούσµα. 

Το θέµα της δυνατότητας σε κάθε νοσοκοµείο της νησιωτικής
χώρας να µπορεί να γίνει µε ασφάλεια διασωλήνωση, διατήρηση
αεραγωγού, προσωρινή νοσηλεία σε θάλαµο αρνητικής πίεσης
και ασφαλής διακοµιδή, επίσης, δεν έχει λυθεί. 

Και, φυσικά, δεν έχει γίνει τίποτα στη γραµµή τού να υπάρχει
ένα σχέδιο µόνιµης ενίσχυσης του ανθρώπινου δυναµικού του
ΕΣΥ σ’ αυτές τις περιοχές, µε προσλήψεις και γιατρών και νοση-
λευτών και λοιπών εργαζοµένων, που ειδικά γι’ αυτές τις περιο-
χές, τις άγονες και νησιωτικές, πρέπει να συνοδεύονται και µε
ειδικά κίνητρα. Πρόσφατα παρουσιάσαµε δηµόσια µία δέσµη
προτάσεων, που κατά την άποψή µας µπορούν πραγµατικά να
ενισχύσουν την αναγκαία προσέλκυση ιδιαίτερα ιατρικού δυνα-
µικού, γιατί υπάρχει διαχρονικά ένα έλλειµµα στελέχωσης σε
αυτές περιοχές. Κατά την άποψή µας, µέσα από µια προσπάθεια
συναίνεσης του πολιτικού συστήµατος µπορεί να προκύψει µια
πιο αποτελεσµατική δέσµη πέραν από αυτές τις παρεµβάσεις
που είχαµε κάνει εµείς την προηγούµενη περίοδο.

Η συζήτηση για το νοµοσχέδιο νοµίζω ότι έχει σε γενικές γραµ-
µές εξαντληθεί. Η επένδυση στις ΜΕΘ, που είναι ένα καινούργιο
στοιχείο στη δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», είναι στη
σωστή κατεύθυνση. Δεν είχατε σχέδιο ούτε να στηρίξετε το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας συνολικά πριν από την πανδηµία ούτε να
στηρίξετε τις ΜΕΘ. Το ξέρουν οι πάντες. Μπορεί κανείς να δει
τη ρητορική σας, του Πρωθυπουργού, των κεντρικών στελεχών,
ακόµα και των Υπουργών στην πρότερη περίοδο πριν από την
πανδηµία και στη συνέχεια. 

Η αλλαγή ρητορικής η οποία υπήρξε υπό την πίεση της παν-
δηµίας, κατά την άποψή µας, δεν συνιστά αλλαγή αντίληψης και
φιλοσοφίας. Και ακριβώς γι’ αυτό -ήδη αναφέρθηκε ο συνάδελ-
φος κ. Πουλάς- βγαίνει ο κ. Γεραπετρίτης και λέει ότι το ΕΣΥ
έκλεισε τον κύκλο του και πρέπει να πάµε σε ένα νέο ΕΣΥ, το
οποίο θα είναι µέσα από µια συνέργεια µε τον ιδιωτικό τοµέα
κ.λπ.. Επαναφέρετε, λοιπόν, δειλά-δειλά την ίδια γραµµή. 

Κι άλλοι άλλαξαν ρητορική. Ο Μακρόν, ένας κεντροδεξιός πο-
λιτικός, βγήκε µέσα στην κρίση και είπε ότι η υγεία είναι ένα
αγαθό που πρέπει να είναι έξω από την αγορά. Έπεισε; Δεν
έπεισε. Αυτό δεν τον προφύλαξε ούτε από κοινωνικές συγκρού-
σεις -οι υγειονοµικοί τις προηγούµενες µέρες έκαναν πολύ σκλη-
ρές κινητοποιήσεις στη Γαλλία και δέχτηκαν τη βία και την
καταστολή των γαλλικών ΜΑΤ- ούτε από την ήττα στις περιφε-
ρειακές δηµοτικές εκλογές. 

Άρα, λοιπόν για µένα το κρίσιµο δίληµµα είναι αυτό για την
επόµενη µέρα στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Θα πάρουµε το δί-
δαγµα της πανδηµίας και θα κάνουµε µία σοβαρή επένδυση στη
δηµόσια περίθαλψη σε βάθος χρόνου, καλύπτοντας µε µόνιµο
και σταθερό τρόπο τις ανάγκες και της αξιοπρεπούς φροντίδας
των κατοίκων της χώρας για τη συνήθη νοσηρότητα και θωρακί-
ζοντας σε νέου τύπου απειλές ή θα πάµε σε µια γραµµή που θα
διευρύνουµε το περιθώριο συνεργασιών µε ιδιώτες επενδυτές,
µε τις ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες που θα δίνουµε χώρο
στην αγορά. Αυτό είναι το κρίσιµο δίληµµα. Δηµόσιες δοµές ή
συµπράξεις µε τον ιδιωτικό τοµέα; Αυτό είναι το δίληµµα το πο-
λιτικό για το σχέδιο στην υγεία την επόµενη µέρα. Νοµίζω ότι
εκεί οι διαφορές είναι προφανέστατες, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΚΚΕ, που µε κάθε ευκαιρία προσπαθείτε να τα εξισώσετε όλα και
να µας πείτε ότι το ίδιο πολιτικό σχέδιο όλοι υπηρετούµε.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Ο Παγκό-
σµιος Οργανισµός Υγείας κατ’ αρχάς προειδοποιεί αυτή την πε-
ρίοδο ότι δεν τελειώσαµε µε την πανδηµία και ότι είµαστε ούτε
καν κοντά στο να τελειώσουµε, όπως είπε προχθές ο γενικός του
διευθυντής. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, όµως, έχει πει
και κάτι άλλο πολύ σηµαντικό. Έχει πει ότι ευάλωτοι στον ιό δεν
είναι µόνο οι ευπαθείς οµάδες, αυτοί που έχουν χρόνια σοβαρά
νοσήµατα κ.λπ.. Ευάλωτοι είναι και οι φτωχοί. Και αυτό αποδει-
κνύεται. Υπάρχουν µελέτες ήδη και υπάρχουν στοιχεία ότι οι

φτωχοί, οι κατώτερες εισοδηµατικές τάξεις είναι αυτοί που είναι
πιο ευπρόσβλητοι σε σοβαρή νόσηση από COVID-19. Άρα, λοι-
πόν, ο κίνδυνος νέων ανισοτήτων και υγειονοµικών λόγω της παν-
δηµίας είναι µπροστά µας.

Αυτό το οποίο χρειαζόµαστε είναι και ένα δηµόσιο σύστηµα
υγείας καθολικής κάλυψης και ισότητας στην πρόσβαση όλων
των ανθρώπων χωρίς διακρίσεις, αλλά και ένα ισχυρό κοινωνικό
κράτος, το οποίο θα µπορέσει να αµβλύνει αυτές τις ανισότητες,
να στηρίξει τον κόσµο της εργασίας, να στηρίξει τα θύµατα
αυτής της επερχόµενης κρίσης, µέσα από πολιτικές ισότητας και
αναδιανοµής. Αυτή είναι η ώρα ενός προοδευτικού πολιτικού
σχεδίου, απέναντι σε ένα συντηρητικό και νεοφιλελεύθερο πολι-
τικό σχέδιο.

Και µια τελευταία κουβέντα για τη βουλευτική τροπολογία
προηγουµένως που κατέθεσε η συνάδελφος και έκανε αποδεκτή
η Υπουργός. Αφορά την αλλαγή κριτηρίων, για να πάρει άδεια
µια ιδιωτική µονάδα ηµερήσιας νοσηλείας, κατά την άποψή µας
είναι απολύτως φωτογραφική. Πραγµατικά είναι φωτογραφική
και φοβούµαι ότι ρίχνει και τα στάνταρντ τα οποία πρέπει να
υπάρχουν. Δεν είναι δυνατόν σε προδιαγραφές πολεοδοµικές
γραφείων να θέλουµε να στεγάσουµε µονάδες παροχής υπηρε-
σιών. Την καταψηφίζουµε εννοείται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ολοκληρώσαµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Γιατί ζητάτε τον λόγο;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Γιατί µίλησε για εµάς, εναντίον µας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Αλίµονο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ένα λεπτό θέλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όχι, όχι, να βάλουµε τα

πράγµατα στη σειρά τους. Στη Βουλή υπάρχουν πολλά κόµµατα
και το ένα κόµµα θα µιλάει εναντίον των άλλων.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού
είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Βιλιάρδο, κανένας
δεν έχει το δικαίωµα της ευθιξίας περισσότερο από κάποιον
άλλον.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Είναι επί προσωπικού, κύριε Πρό-
εδρε, και έχω το δικαίωµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Επί προσωπικού; Είπε
για εσάς ο κ. Ξανθός;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Βεβαίως, για µένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Για τον κ. Βιλιάρδο;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Βεβαίως!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό. Αλλά µην µπλέκουµε δύο πράγµατα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι, είναι επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Στη Βουλή το ένα κόµµα

θα κάνει κριτική στο άλλο. Γι’ αυτόν τον λόγο, για να οργανώ-
σουµε αυτή τη διαδικασία…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ακούστε µε. Θα σας

δώσω το ένα λεπτό αφού µε ακούσετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Περιµένω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Γι’ αυτό φτιάχνουµε έναν

Κανονισµό για το πώς θα γίνεται αυτή η διαδικασία της κριτικής,
της αλληλοκριτικής, της εκφώνησης των θέσεων και πάει λέγον-
τας.

Δεύτερο ζήτηµα, επειδή εγώ άκουσα, σας λέω ότι εδώ και
πάρα πολλά χρόνια -και το ξέρετε- δεκαετίες, ξεκινώντας από
την Αµερική έχει αναπτυχθεί -θα έλεγε κανένας- το εµπορικό των
τηλεπωλήσεων. Καλώς. Έτσι δεν είναι;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Φυσικά καλώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έτυχε στην Ελλάδα δύο

πολιτικοί να επιχειρήσουν µέσω αυτού του τρόπου. Ουδέν πρό-
βληµα σε σχέση µε αυτό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Μα, δεν λέω γι’ αυτό το θέµα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μα, δεν σας απαντάω,
γιατί δεν µιλήσατε ακόµα. Απλά τα εξηγώ.

Λέω, λοιπόν, ουδέν πρόβληµα. Αντικειµενικά και οι δύο πρέπει
να καταλαβαίνουν ότι αυτός ο νέος τρόπος του επιχειρείν µπορεί
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να γίνεται αντικείµενο κριτικής. Δεν είναι τίποτα το τροµερό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ένα λεπτό χρειάζοµαι, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Πείτε µας στο ένα λεπτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Εγώ δεν γνωρίζω τον συνάδελφο,

αλλά είµαι σίγουρος ότι έχει πρόβληµα. Δεν µπορεί να κατηγορεί
εµένα για ακροδεξιό. Αν είναι δυνατόν! Σας µοιάζω για ακροδε-
ξιός; Είναι τροµερό! Είναι λογικό βέβαια να λέει τέτοια πράγµατα
ένας άνθρωπος από ένα κόµµα που έχει προδώσει την ιδεολογία
του. Δεν λέω για τίποτα άλλο. 

Μπορώ να απορρυθµίσω πάρα πολλά πράγµατα σχετικά µε το
τι έχει κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ στα τεσσεράµισι χρόνια που κυβέρνησε.
Την καταστροφή που έχει προκαλέσει στη χώρα από την αντι-
στροφή του δηµοψηφίσµατος, από την αντισυνταγµατικότητα,
από τον αφελληνισµό των τραπεζών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τώρα σας σταµατάω,
αλλά πού είναι το προσωπικό; Για να καταλάβω, κύριε Βιλιάρδο.
Πολιτικός χαρακτηρισµός ήταν αυτός που έκανε ο κ. Ξανθός. Το-
ποθετηθήκατε εσείς για το πώς θεωρείτε τον εαυτό σας. Και
τώρα τι κάνετε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου δώσατε ένα
λεπτό να µιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όχι, όχι, δεν σας έδωσα
ένα λεπτό να µιλήσετε ανεξέλεγκτα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Δεν µιλάω ανεξέλεγκτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Για παράδειγµα, δεν θα

µας κάνετε µια ανάλυση –ας πούµε- του ορθογωνίου τριγώνου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ε, όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Το κάνω -αν θέλετε- πιο

ελαφρύ. Θα πείτε για το προσωπικό σας. Είπατε για το προσω-
πικό σας ότι κακώς ο κ. Ξανθός σας είπε ακροδεξιό και εσείς δεν
είστε ακροδεξιός και φαίνεστε κιόλας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε να τελει-
ώσω. Δεν έκανε µόνο αυτό. Έκανε κακοήθεις, πολύ κακοήθεις
επιθέσεις εναντίον του Προέδρου του κόµµατος για τη δουλειά
που κάνει. Είπε ψέµατα. Είπε ότι ο Πρόεδρος του κόµµατος προ-
ωθεί κάτι το οποίο θεραπεύει τον κορωνοϊό. Πότε έγινε αυτό;
Αυτό το πράγµα είναι τεράστιο ψέµα.

Εµείς, λοιπόν, δεν θέλουµε τίποτα άλλο από το να ανακαλέσει
αµέσως αυτά που είπε και να διαγραφεί από τα Πρακτικά, αλλιώς
λυπάµαι πολύ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν είναι, κύριε Βι-
λιάρδο. Σας παρακαλώ πολύ. Δεν θα δώσω τον λόγο, ούτε θα
αλλάξουµε ή δεν θα χαλάσουµε τη διαδικασία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω ότι
είστε στο ίδιο κόµµα αλλά έλεος, να αφήσετε και τους άλλους
να µιλήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όχι, δεν είναι ούτε
επειδή ανήκουµε στο ίδιο κόµµα µε τον κ. Ξανθό ούτε να τον προ-
στατεύσω ούτε ανάγκη προστασίας έχει. Αλλά σας λέω ότι αυτή
είναι η διαδικασία της Βουλής και κανένας δεν είναι πιο εύθικτος
από τον άλλον. Νοµίζω κάνατε τη δήλωσή σας. Σας έδωσα το
ένα λεπτό. Δεν υπάρχει προσωπικό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν κάνω ποτέ κα-
τάχρηση του χρόνου που µου δίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δίνω τον λόγο στον κ.
Κοντοζαµάνη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ποιος είναι ο λόγος,
κύριε Λιβανέ, που θέλετε τον λόγο;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Έχω δι-
καίωµα δευτερολογίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα γίνει δευτερολογία
από όλους;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν ξέρω
τι θα κάνουν οι άλλοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Αν γίνει δευτερολογία
από όλους, ορίστε, θα έχετε το δικαίωµα της δευτερολογίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, να πω κάτι για το διαδικαστικό; Καλύψαµε τις πρωτολογίες

µας, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και εγώ ήθελα απλά να
απαντήσω στον εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος και
του ΣΥΡΙΖΑ. Μπορώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και θα σας απαντήσει ο
ίδιος. Βεβαίως.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Τι γίνεται εδώ, κύριε Πρόεδρε; Εµείς
δεν έχουµε δικαίωµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ζητήσατε τον λόγο επί
προσωπικού. Αν θέλετε να δευτερολογήσετε, που στην ουσία θα
είναι να τριτολογήσετε, γιατί µίλησε και ο επικεφαλής της παρά-
ταξης σας, θα σας δώσω άλλα τρία λεπτά. Καθίστε και περιµέ-
νετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Περιµένω αν µου δώσετε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Λιβα-

νός.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κατ’ αρχάς,

αντιλαµβάνοµαι τη θέση σας. Βεβαίως αφιερώσατε το σύνολο
της οµιλίας σας στο άλλο νοµοσχέδιο, αυτό που έρχεται για τις
διαδηλώσεις και όχι στο σηµερινό. Εκφράστηκα γι’ αυτό πριν και
για τη δηµοκρατικότητα του και για το φιλελεύθερο υπόβαθρο
και για το πλαίσιο το οποίο βάζει, στηρίζοντας την ελευθερία του
λόγου και την ελευθερία στη διαδήλωση. Οπότε δεν θα επα-
νέλθω σε αυτά.

Απλά ήθελα να πω κάτι πολύ απλό, το οποίο συζητάει και όλη
η ελληνική κοινωνία. Το πλαίσιο αυτό το οποίο φέρνει προς συ-
ζήτηση το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, πρακτικά ακουµ-
πάει σε κάποιες από τις πρακτικές που έχει το Κοµµουνιστικό
Κόµµα και το συνδικαλιστικό του κοµµάτι σε σχέση µε τις διαδη-
λώσεις. 

Δηλαδή, εµείς θέλουµε πρακτικά να µπορεί να διαδηλώνει ο
ελληνικός λαός µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο συντεταγµένα
χωρίς να προκαλεί φθορές και χωρίς να ταλαιπωρεί την υπό-
λοιπη κοινωνία, αντιθέτως προβάλλοντας τις θέσεις του και τα
αιτήµατα του. 

Και σε αυτό το πλαίσιο θα κάνουµε τη συζήτηση αύριο, µεθαύ-
ριο όποτε έρθει και στην Ολοµέλεια και σε αυτό το πλαίσιο νο-
µίζω ότι κινείστε και εσείς διαχρονικά και αυτό σας ξεχωρίζει από
άλλους που χρησιµοποιούν τις διαδηλώσεις µε άλλους στόχους. 

Όσον αφορά στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ,
νοµίζω ότι ή δεν άκουσε καλά ή παραποίησε λίγο αυτά τα οποία
είπα. Εγώ απάντησα σε όλα όσα είπε ο κ. Βελόπουλος µε το δικό
µου τρόπο, όχι ακολουθώντας ούτε τους τόνους του ούτε το
ύφος του. Οι απαντήσεις µου, όµως, ήταν συγκεκριµένες και
µπορείτε να τις δείτε στα Πρακτικά, όπως το κάνω κάθε φορά,
γιατί αυτή είναι η δουλειά µου. 

Από εκεί και πέρα θα µας επιτρέψετε και σε εµένα αλλά και
στα στελέχη της παράταξής µας, να έχουµε και το δηµοκρατικό
πνεύµα αλλά και το κοινοβουλευτικό ήθος να µπορούµε ενώ δια-
φωνούµε µε ένα κόµµα ή µε κάποιους Βουλευτές σε πολλά πράγ-
µατα, όταν βλέπουµε ότι κάνουν κάτι σωστά -αυτό αφορά και
στην Ελληνική Λύση αλλά αφορά και σε εσάς, όπως έκανα και
θετικές τοποθετήσεις και για εσάς προσωπικά, αλλά και για άλλα
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ- να µπορούµε να το λέµε. Δεν νοµίζω ότι θα
µας απαγορεύσετε εσείς µέσα στην ελληνική Βουλή να εκτιµάµε
κάτι ως σωστό ή λάθος και να έχουµε εν πάση περιπτώσει την
άποψή µας.

Όσον αφορά στις απαντήσεις που δώσατε ως εκπρόσωπος
του κόµµατός σας για την τοποθέτησή µου σε σχέση µε τα όσα
έχουµε δει όλοι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες τις τελευταίες ηµέ-
ρες από τα µέσα ενηµέρωσης και συζητιούνται παντού, είπατε
«για να τελειώνουµε εύκολα µε αυτή την ιστορία και γρήγορα».

Δεν µπορείτε να τελειώσετε µε αυτή την ιστορία δυστυχώς,
κύριε Ξανθέ, εύκολα και γρήγορα και κατά τη γνώµη µου την τα-
πεινή δεν θα έπρεπε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ούτε εύκολα ούτε γρήγορα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ναι, µπο-

ρείτε να το διορθώσετε στα Πρακτικά, αλλά αυτό είπατε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Να τελειώσουµε µε την κουβέντα για πα-

ρακράτος, αυτό είπα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ναι, δεν τε-

λειώνει έτσι εύκολα αυτή η κουβέντα και δεν τελειώνει όχι γιατί
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το θέλω εγώ, δεν τελειώνει επειδή δεν είναι προς το συµφέρον
και της παράταξης σας. Είναι καλό να γίνει αυτή η συζήτηση και
να δοθούν απαντήσεις. 

Είπατε ότι η Αριστερά ήταν διαχρονικά θύµα του παρακρά-
τους. Εγώ δεν θα µπω σε αυτή τη συζήτηση τώρα, ενώ µπορούµε
να την κάνουµε κάποια άλλη στιγµή. Ήθελα να σας ρωτήσω για
ποια Αριστερά µιλάτε; Μιλάτε για την Αριστερά του Καµµένου
που συνεργάζεται µε τον Καµµένο, µε τον Παπαγγελόπουλο;
Αυτή την Αριστερά που υιοθετεί τα deals τα οικονοµικά, τις διευ-
θετήσεις µε τους επιχειρηµατίες, τα µαγαζιά και τα παραµάγαζα;
Ή εσείς προσωπικά αναφέρεστε σε µια άλλη Αριστερά του
Ηλιού, του Κύρκου, του Κωνσταντόπουλου;

Αν θέλετε εσείς ή η παράταξή σας να εκπροσωπήσετε τη δεύ-
τερη Αριστερά, αυτή του ήθους και των αξιών τότε ανοίξτε αυτή
τη συζήτηση που σας προκάλεσα πριν, κάντε την αυτοκάθαρση
σας και βοηθήστε όλο το πολιτικό σύστηµα να αυτοκαθαρθεί. 

Ακούσατε προχθές τον πρώην Πρόεδρο σας, τον κ. Κωνσταν-
τόπουλο τι σας είπε; Ακούστε τον, µελέτησέ τον, γιατί έκανε µια
παρέµβαση χρήσιµη για τη δηµοκρατία µας, και µη φωνάζετε σε
εµάς δεν µας πειράζει, αλλά µε το να φωνάζετε σε εµάς και να
σηκώσετε τους τόνους, δηλαδή στους πολιτικούς τους αντιπά-
λους, το µόνο που κάνετε είναι να εκτίθεστε, διότι δείχνετε ότι
δεν θέλετε να αναλάβετε τις ουσιαστικές πολιτικές σας ευθύνες
και να φωνάξετε στους δικούς σας συντρόφους, οι οποίοι σας
παρασύρουν σε αυτόν τον πολιτικό βούρκο. 

Αντισταθείτε σε όλη αυτή την ιστορία, γιατί αν δεν σας αφορά
η ίδια η πολιτική επιβίωση του κόµµατός σας, που τη δική µας
παράταξη αυτό δεν την αφορά, τουλάχιστον τώρα έστω και την
ύστατη ώρα κοιτάξτε λίγο να υπηρετήσετε τον θεσµικό σας
ρόλο, να ακούσετε τους πολίτες που σας έστειλαν στο ρόλο της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όχι και πάλι για εσάς ούτε για εµάς
αλλά γιατί η δηµοκρατία εκτός από µια καλή καθαρή κυβέρνηση,
η οποία κάνει αυτό που νοµίζει ότι είναι σωστό για τον τόπο, χρει-
άζεται και µια αντίστοιχη Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχουν ζητήσει τον λόγο

και θα µιλήσουν για τρία λεπτά, εκτός εάν κάποιος άλλος έχει
διαφορετική γνώµη, ο κ. Πουλάς, ο κ. Βιλιάρδος, ο κ. Ξανθός…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Πολάκη, δεν µπο-

ρείτε να µιλήσετε ξανά. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν γίνεται να κατεβάζει τροπολογία,

αφού έχουµε µιλήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας το λέω για τρίτη

φορά, δεν γίνεται να µιλήσετε ξανά. Υπάρχει ειδικός αγορητής,
υπάρχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, τοποθετήθηκε µάλι-
στα πάνω σε αυτή την τροπολογία.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είναι πολύ χειρότερα τα πράγµατα από
αυτά που είπε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Πιθανά. Δύο βήµατα εί-
σαστε, πείτε τα του, να τα πει. Έτσι είναι αυτά τα πράγµατα.

Κάποιος άλλος θέλει να µιλήσει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, και εγώ θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία και ο κ. Κατσώτης

θα πάρει τον λόγο για ένα λεπτό. 
Οπότε ξεκινάµε τη διαδικασία. Συµφωνήσαµε όλοι ότι έτσι θα

ολοκληρώσουµε. 
Προσέξτε. Πηγαίναµε µια χαρά ως ένα σηµείο και οι υπηρεσίες

και οι επιτροπές αποφάσισαν, αφού θα τελειώσουµε γρήγορα,
να βάλουν την επιτροπή για το νοµοσχέδιο για το οποίο συζητή-
σαµε, γι’ αυτό βλέπετε κόσµο. Δεν προκάλεσε κανένας µε την
οµιλία του βουλευτικό κοινό για να έρθει µέσα, έχουν έρθει για
την επιτροπή.

Κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να αναφερθώ στην τροπολογία. Η τροπολογία

αυτή την οποία καταθέσατε, δεν είναι στη σωστή κατεύθυνση για
δύο λόγους. Πρώτον, ο τρόπος που την φέρατε είναι τόσο για
τη Βουλή εξευτελιστικός τελευταία στιγµή και δεύτερον, είναι ότι
οι µονάδες ηµερήσιας φροντίδας νοσηλείας είναι ένα σοβαρό

θέµα, δεν είναι απλό θέµα δηλαδή που το φέρνετε και λέει µέσα
για αναισθησία που θα γίνεται µε τοπική. Είναι σοβαρά πράγµατα
αυτά, γιατί πάντοτε στις ιατρικές πράξεις υπάρχουν επιπλοκές
και δεν µπορεί να γίνονται πράξεις, θα πρέπει να το δούµε µε µε-
γαλύτερη σοβαρότητα. 

Τώρα ένα δεύτερο θέµα που θέλω να θίξω, είναι το θέµα που
αφορά το επικουρικό προσωπικό. Υπάρχουν µεγάλα προβλήµατα
µε την πληρωµή αυτών των ανθρώπων. Μου έχουν γίνει δύο,
τρεις διαµαρτυρίες από νοσοκοµεία ότι το τελευταίο τρίµηνο δεν
έχουν πληρωθεί και λήγουν και συµβάσεις αρκετών επικουρικών
είτε γιατρών και νοσηλευτών. Θα πρέπει να το δείτε. Τι θα κά-
νετε, θα τους µονιµοποιήσετε; Θα κάνετε παράταση των συµβά-
σεων; Αυτά τα λίγα είχα να πω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Βιλιάρδο, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε την τροπολογία, η οποία πραγµατικά κατατέ-

θηκε πάρα πολύ αργά και έχουµε πει πολλές φορές ότι δεν πρέ-
πει να συµβαίνει κάτι τέτοιο και µε τον τρόπο αυτό ειλικρινά
αναγκαζόµαστε να την καταψηφίσουµε, αφού ούτε καν προλα-
βαίνουµε να την διαβάσουµε ή τουλάχιστον να έχουµε µια συγ-
κεκριµένη άποψη. 

Τώρα στο θέµα που δηµιουργήθηκε προηγουµένως και που
φυσικά δεν οφείλεται σε εµένα, ο κύριος συνάδελφος απευθύν-
θηκε τόσο στον Πρόεδρο του κόµµατος όσο και στο ίδιο το
κόµµα και σε εµένα προσωπικά, µε πράγµατα τα οποία δεν
έπρεπε να πει, ειλικρινά δεν το γνωρίζω καθόλου. 

Απ’ ότι κατάλαβα, όµως, µέσα σε ένα νοµοσχέδιο που συζη-
τούσαµε για το Ίδρυµα «Νιάρχος», το να αρχίσει να λέει τέτοια
πράγµατα θα έχει κάποιο πρόβληµα, δεν είναι δυνατόν να µην
έχει. Είναι λογικό, βέβαια, όπως είπα προηγουµένως, για κάποιον
ο οποίος έχει έτσι να µην πω τίποτα άλλο…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Τι πρόβληµα έχετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας παρακαλώ, κύριε

Ξανθέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Θα περιµένετε λίγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μπορείτε να ζητήσετε

τον λόγο επί προσωπικού.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Έχει πρόβληµα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Να µας το εξηγήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα το εξηγήσει τώρα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Το εξήγησα. 
Είπα ότι ενώ συζητάµε ένα νοµοσχέδιο επιτίθεστε σε εµένα

προσωπικά, στο κόµµα µε διάφορες αυθαιρεσίες, τις οποίες φυ-
σικά δεν µπορείτε να τεκµηριώσετε και µε διάφορα ψέµατα τα
οποία δεν θα έπρεπε. Άρα, λογικά εγώ υποθέτω ότι έχετε πρό-
βληµα, αυτό εννοώ τίποτα άλλο. 

Η άποψή µου είναι ότι έχετε πρόβληµα, επειδή ως κόµµα έχετε
προδώσει την ιδεολογία σας. Δεν είπα τίποτα άλλο, δεν είπα ούτε
για τη χώρα ούτε για τίποτα άλλο, αλλά έχετε προδώσει την ιδε-
ολογία σας και είναι λογικό να έχετε τέτοιου είδους προβλήµατα.

Έτσι όπως έχει διαµορφωθεί ο ΣΥΡΙΖΑ µέχρι σήµερα, αποτελεί
ντροπή για την Αριστερά. Δεν γίνεται να µην το καταλαβαίνετε.
Το καταλαβαίνετε.

Αν ήθελα τώρα να πω τι έχετε κάνει στα τεσσεράµισι χρόνια
που κυβερνήσατε την Ελλάδα, ειλικρινά δεν θα προλάβαινα, θα
µου χρειάζονταν ώρες. Οπότε δεν πρόκειται να ασχοληθώ µε το
συγκεκριµένο, δεν αξίζει τον κόπο. Το χειρότερο είναι το τι έχετε
κάνει στους Έλληνες οι οποίοι σας πίστεψαν και εκτός αυτού,
δυστυχώς, τους πείσατε ότι δεν υπάρχει εναλλακτική λύση στα
µνηµόνια. Δεν υπάρχει τίποτα χειρότερο. Μετατρέψατε όλους
τους Έλληνες σε θύµατα και τουλάχιστον αυτό έπρεπε να το κα-
ταλαβαίνετε.

Τώρα, θα ήθελα να πω ότι οι κακοήθειες και οι προσωπικές
επιθέσεις εναντίον άλλων δεν βοηθούν καθόλου. Εδώ έχουµε ένα
καλό κλίµα, πιστεύουµε πως γίνεται µια καλή διαδικασία στη
Βουλή, δεν έχουµε τέτοιου είδους επιθέσεις ούτε τέτοιου είδους
συγκρούσεις. Θα ήταν καλύτερα να µείνει το κλίµα έτσι όπως
είναι. Το ψέµα που είπατε, είναι ότι ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης έχει πουλήσει κάποιο φάρµακο, δεν ξέρω τι ακριβώς εί-
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πατε, το οποίο γιατρεύει τον κορωνοϊό. Δεν έχει συµβεί ποτέ κάτι
τέτοιο. Μπορείτε να αποδείξετε; Αν µπορείτε να το αποδείξετε,
πηγαίντε να κάνετε καταγγελία.

ΕΙΡΗΝΗ - ΕΛΕΝΗ ΑΓΑΘΟΠΟΥΛΟΥ: Ο ίδιος ζήτησε συγ-
γνώµη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Θα µε αφήσετε να ολοκληρώσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Αφήστε σας παρακαλώ

τον κ. Βιλιάρδο να τελειώσει.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Αυτό που περιµένουµε και θέλουµε

είναι να ανακαλέσει ο κύριος, συγγνώµη αλλά δεν γνωρίζω το
όνοµά του, αυτά που είπε, αλλιώς θα µας υποχρεώσει να απευ-
θυνθούµε στη δικαιοσύνη. Τέτοιου είδους ψέµατα, δυστυχώς,
δεν επιτρέπεται να λέγονται ούτε µε τον τρόπο που λέχθηκαν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε συνάδελφε,
επειδή δεν γνωρίζετε το όνοµά του, πρέπει να σας πω -και το λέω
για να χαλαρώσουµε- ότι σε πρόσφατη δηµοσκόπηση εταιρείας
που έχει γίνει, θεωρήθηκε ο δηµοφιλέστερος πολιτικός από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Άρα, ψάξτε λίγο γιατί δεν γνωρίζετε το όνοµά του. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης από το ΚΚΕ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Λιβανέ, λέτε ότι την πρακτική του ΚΚΕ θέλετε µε αυτό το

νοµοσχέδιο να φέρετε, να περιφρουρούνται οι κινητοποιήσεις και
όλα αυτά. Ξέρετε πολλές φορές όταν εκθειάζεις κάτι, θέλεις,
πράγµατι, να το συκοφαντήσεις, να µπορέσεις στο µέλλον µέσα
απ’ όλη αυτή την προσπάθεια που γίνεται να το χτυπήσεις. Και η
ιστορία του κινήµατος είναι γεµάτη µε επιχειρήσεις άγριας κατα-
στολής από το αστικό κράτος, µαζικών, µαχητικών συγκεντρώ-
σεων µε νεκρούς και τραυµατίες και σας το είπα και
προηγουµένως. Ιδιαίτερα σε περιόδους ανάπτυξης των αγώνων,
ο σχεδιασµός σας δεν ήταν άλλος παρά η καταστολή. Απέναντι
στο κίνηµα αυτό έχουν τεθεί όλοι οι µηχανισµοί καταστολής, όπως
η Αστυνοµία µε όλα τα παρακλάδια της, η δικαιοσύνη και ενίοτε ο
Στρατός. Δεν είναι λίγες οι φορές που µέσα σε κινητοποιήσεις,
πιάστηκαν άνθρωποι αυτών των µηχανισµών µε κουµπούρια που
παρακολουθούσαν τις ίδιες τις συγκεντρώσεις. Αυτό δεν µπορεί
να το αγνοείτε. Και δεν το έκαναν άλλοι το έκαναν οι µηχανισµοί.
Δεν είναι λίγες οι φορές που επιχειρήθηκε προβοκάτσια σε αυτό
το κίνηµα από µηχανισµούς του αστικού κράτους, τους οποίους
ξέρετε πολύ καλά, τους στηρίζετε και τους χρησιµοποιείτε ανά
πάσα στιγµή. Ακόµα και τον συνδικαλισµό της ασφάλειας χρησι-
µοποιείτε, για να µπορεί να παρεµβαίνει και να µπαίνει σε οργα-
νώσεις, να τις συκοφαντεί ή να έχει την πληροφόρηση που θέλει
το αστικό κράτος, οι µηχανισµοί σας.

Άρα, λοιπόν, αυτό το κίνηµα θέλετε να καταστείλετε, αυτό είναι
απέναντι σας, αυτό σας ανησυχεί, γιατί, πραγµατικά, αµφισβητεί
ακριβώς αυτή την εξουσία της αστικής τάξης, αµφισβητεί την εκ-
µετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο, αυτό θέλει να ανατρέψει,
γι’ αυτό κι εσείς παίρνετε τα µέτρα σας, για να µπορέσετε να στη-
ρίξετε αυτό το σύστηµα το βάρβαρο που στηρίζει τους λίγους και
όχι τους πολλούς. Κι εσείς που δεν είστε η πλειοψηφία στο λαό,
παίρνετε µέτρα δήθεν για την πλειοψηφία. Δεν είστε η πλειοψηφία,
είστε η µειοψηφία. Κι όµως τι κάνετε; Σαρώνετε τον λαό και τη ζωή
του την ίδια. Δηµιουργείτε κόλαση, βαρβαρότητα και θέλετε να
καταστέλλετε την όποια διαµαρτυρία, την οποία διεκδίκηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ.
Κύριε Ξανθέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Αγαπητέ συνάδελφε της Νέας Δηµοκρα-

τίας, σε ήρεµους τόνους, θα ήθελα να σας πω ότι µαθήµατα κοι-
νοβουλευτικού ήθους, θεσµικής υπευθυνότητας και
σοβαρότητας και προσήλωσης στη δηµοκρατία, δεν δεχόµαστε.
Τελεία. Εµείς, σε αυτή τη µεγάλη κρίση την υγειονοµική και κοι-
νωνική, αποδείξαµε, πραγµατικά, και τη σοβαρότητα και την
υπευθυνότητα µας µε τη στάση που κρατήσαµε. Εµείς δεν καθό-
µασταν, αγαπητέ µου συνάδελφε, να προσµετρούµε νεκρούς και
να τους χρεώνουµε στους Υπουργούς και στην Κυβέρνηση,
όπως κάνατε εσείς σε προηγούµενες κρίσεις δηµόσιας υγείας
στη χώρα, που µετρούσατε τους νεκρούς της γρίπης, τους νε-
κρούς της ιλαράς, τους νεκρούς του δυτικού Νείλου, και λέγατε

ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει διαλύσει τη δηµόσια υγεία και πρέπει να ντρέ-
πεται ο Τσίπρας, ο Ξανθός και ο Πολάκης. Αυτή ήταν η τοξική
αντιπολιτευτική ρητορική στην προηγούµενη φάση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Ας δεχτούµε, λοιπόν, ότι αυτό πια είναι παρελθόν και
ότι αυτή η κρίση σας σοβάρεψε κι εσάς. 

Εµείς, λοιπόν, συµπεριφερθήκαµε µε υπευθυνότητα. Ξαναλέω
ότι αήθης δεν ήταν ποτέ η Αριστερά σε αυτόν τον τόπο σε όλες
τις εκφάνσεις της και σε όλη την ιστορική της διαδροµή. Και µην
έχετε καµµία αµφιβολία ότι µε συλλογικό και αλληλέγγυο τρόπο,
θα περιφρουρήσουµε το ηθικό πλεονέκτηµα που η κοινωνία µας
αναγνωρίζει. Μπορεί να µας κατηγορεί για λάθη, παραλείψεις και
άλλες ενδεχοµένως πλευρές της διαχείρισης µας, αλλά την πο-
λιτική εντιµότητα, τη χρηστή διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος,
το ότι παραδώσαµε δηµοσιονοµικό πλεόνασµα σε αυτή τη χώρα
µετά από άλλο ένα µνηµόνιο και σε µια µεγάλη δυσκολία της κοι-
νωνίας, κανείς δεν το αµφισβητεί. 

Θα το υπερασπιστούµε, λοιπόν, και, κυρίως, θα υπερασπι-
στούµε την κοινωνία µε πρόγραµµα, µε ιδέες, µε αξίες και θα
υπερασπιστούµε, πραγµατικά, τον κόσµο της εργασίας και αυ-
τούς που θα είναι τα µεγάλα θύµατα αυτής της οικονοµικής και
κοινωνικής κρίσης η οποία προδιαγράφεται µπροστά µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Κον-

τοζαµάνης, ο οποίος καρτερικά περίµενε να ολοκληρωθεί όλη η
διαδικασία.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν σχέδιο νόµου κυρώ-

νεται η τροποποίηση της κύριας σύµβασης δωρεάς του Ιδρύµα-
τος «Σταύρος Νιάρχος» για την ενίσχυση και αναβάθµιση των
υποδοµών του τοµέα υγείας, µε την προσθήκη των νέων έργων
και αύξηση του συνολικού προϋπολογισµού ο οποίος πλέον αγ-
γίζει τα 400 εκατοµµύρια ευρώ. Καταδεικνύεται για µία ακόµη
φορά η συµβολή του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» στην ανα-
βάθµιση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και στην παροχή υπη-
ρεσιών προς κάθε πολίτη αυτής της χώρας, σε ποιοτικές και
καλύτερες υπηρεσίες υγείας. 

Επιτρέψτε µου για µία ακόµη φορά να εξάρω και κατά τη διάρ-
κεια της πανδηµίας τη συµβολή απλών ιδιωτών, οργανισµών,
εταιρειών στην προσπάθεια ενίσχυσης του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε την πανδηµία. Χρή-
µατα, εξοπλισµός, υλικά τα οποία πιάνουν τόπο και βελτιώνουν
το σύστηµα υγείας, το οποίο ανταποκρίθηκε µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο µέχρι σήµερα και έχει προετοιµαστεί, προκειµένου
να αντιµετωπίσει ενδεχόµενη δυσµενή εξέλιξη της πανδηµίας.

Επιτρέψτε µου µερικά σχόλια, παρατηρήσεις, απαντήσεις σε
όσα ειπώθηκαν τόσο κατά τη διάρκεια της επιτροπής όσο και σή-
µερα στην Ολοµέλεια. Ό,τι λέγαµε τόσο προεκλογικά όσο και
πριν την πανδηµία, ισχύει και σήµερα. Τι λέγαµε; Ότι στηρίζουµε
το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Και επειδή αναφέρθηκε ο κ. Ξανθός
στο δίληµµα δηµόσιο σύστηµα υγείας ή συµπράξεις δηµόσιου
και ιδιωτικού τοµέα, το δίληµµα δεν είναι αυτό, γιατί οι συµπρά-
ξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα δεν έχουν καµµία σχέση µε
την ιδιωτικοποίηση και το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Εµείς λέµε
δηµόσιο σύστηµα υγείας, µε συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα, προκειµένου να έχουµε ένα καλύτερο σύστηµα υγείας,
µε ισότιµη πρόσβαση, χωρίς επιπλέον επιβάρυνση, για όλους
τους πολίτες. 

Επίσης, είδα ότι ενοχλεί την Αντιπολίτευση η αναφορά µας σε
ένα νέο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Nαι, πράγµατι, όλοι αναγνωρίζουµε ότι το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας έχει συµπληρώσει τα συντάξιµα χρόνια του, πρέπει να
αναβαθµιστεί, πρέπει να προσφέρει καινούργιες υπηρεσίες, πρέ-
πει να ακολουθήσει τις σύγχρονες τάσεις όπως στον υπόλοιπο
πλανήτη και αυτό θα κάνουµε.

Κυρία Αγαθοπούλου, µε εκπλήξατε κατά την εισήγησή σας,
διότι µας είπατε ότι η κυβέρνησή σας έδωσε ένα µάθηµα στη Νέα
Δηµοκρατία, για το πώς θα πρέπει να συνεργάζεται ο δηµόσιος
µε τον ιδιωτικό τοµέα µε τη συνεργασία που είχατε µε το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» όταν ήσασταν κυβέρνηση. Ελπίζω σε επό-
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µενα νοµοσχέδια να µη µας κάνετε µάθηµα και για τις συµπρά-
ξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.

Είχε ειπωθεί προχτές στην επιτροπή σε ό,τι αφορά την εξέλιξη
των έργων του ιδρύµατος στα Νοσοκοµεία της Κοµοτηνής και
της Θεσσαλονίκης. Θέλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι η εξέλιξη
των έργων αυτών είναι µέσα στα όρια τα οποία θέτει η σύµβαση,
είµαστε στους χρόνους µας και όλα προχωρούν οµαλά.

Σε ό,τι αφορά το έργο του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» για
τις εκατόν πενήντα πέντε νέες κλίνες µονάδας εντατικής θερα-
πείας και δεκατέσσερις κλίνες µονάδας αυξηµένης φροντίδας
θέλω να είµαι σαφής. Ναι, είναι νέες κλίνες σε µονάδες εντατικής
θεραπείας. Θα κατασκευαστούν χώροι προκειµένου να φιλοξε-
νήσουν -το τονίζω ξανά- νέες κλίνες, οι οποίες θα προστεθούν
στις ήδη λειτουργούσες κλίνες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Έγινε και µια αναφορά, γιατί το σχέδιό µας το οποίο επιτρέψτε
µου να διευκρινίσω ότι έγινε σε συνεργασία µε την επιτροπή των
εντατικολόγων που έχουµε ορίσει διότι ερωτηθήκαµε γι’ αυτό,
αφορά συγκεκριµένα µεγάλα νοσοκοµεία. Όλοι γνωρίζουµε ότι
οι µονάδες εντατικής θεραπείας σε νοσοκοµεία κορµού, σε µε-
γάλα νοσοκοµεία που έχουν όλο το εύρος των παρεχόµενων
υπηρεσιών, χρειάζονται ενισχυµένες µονάδες εντατικής θερα-
πείας προκειµένου να αντιµετωπίσουν σοβαρά περιστατικά. Και
αυτό κάνουµε, ενισχύουµε τα µεγάλα νοσοκοµεία µε νέες κλίνες
εντατικής θεραπείας, χωρίς να παραβλέπουµε την ανάγκη ενί-
σχυσης και των περιφερειακών νοσοκοµείων µε κλίνες σε µονά-
δες εντατικής θεραπείας και σε µονάδες αυξηµένης φροντίδας
υγείας. Είναι το µέρος ενός ολοκληρωµένου σχεδίου για την ανά-
πτυξη ενός ολοκληρωµένου συστήµατος εντατικής θεραπείας. 

Ποια είναι τα επόµενα βήµατα; Επειδή ειπώθηκε ότι έχουµε κα-
θυστερήσει, προκειµένου να κάνουµε την κατανοµή των θέσεων
του ιατρικού, νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού και των εξει-
δικευόµενων ιατρών όπου νοµοθετήσαµε σε προηγούµενο σχέ-
διο νόµου.

Γνωρίζετε όλοι πολύ καλά ότι πρώτα συστήνονται οι θέσεις.
Το κάναµε αυτό. Τώρα επειδή έχουµε την κατανοµή των κλινών
ανά την επικράτεια, θα µπορέσουµε να κάνουµε την κατανοµή
των θέσεων του ιατρικού και λοιπού προσωπικού, να έχουµε τις
απαραίτητες πιστώσεις και να προκηρύξουµε τις θέσεις. Προχω-
ράµε πολύ γρήγορα και θα το δείτε αυτό και σύντοµα, διότι το
πρώτο έργο το οποίο ξεκινάει άµεσα και θα ολοκληρωθεί σε σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα, είναι το έργο που χρηµατοδοτεί η Βουλή
των Ελλήνων µε τις πενήντα κλίνες µονάδας εντατικής θεραπείας
στο Νοσοκοµείο «Σωτηρία».

Ειπώθηκαν κάποια πράγµατα σε ό,τι αφορά την εµπλοκή κά-
ποιων ιδιωτικών φορέων στο κοµµάτι της εκπαίδευσης και στη
συνεργασία µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Η Αντιπολίτευση
κατ’ αρχάς είχε κυρώσει τους περασµένους µήνες τη σύµβαση,
σε ό,τι αφορούσε το τραύµα και το πρόγραµµα ADLS που καθό-
ριζε την «AEMY», την Ανώνυµη Εταιρεία Μονάδων Υγείας του Δη-
µοσίου, ως διαχειριστικό φορέα του προγράµµατος. Εποµένως,
δεν µπορώ να αντιληφθώ γιατί υπάρχει αυτή η µοµφή.

Σε ό,τι αφορά άλλες επιστηµονικές οργανώσεις οι οποίες συµ-
µετέχουν στην υλοποίηση αυτού του προγράµµατος, µε τη συ-
νεργασία του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», γνωρίζετε ότι το
Ίδρυµα χρηµατοδοτεί τις δράσεις αυτές και είναι λογικό να έχει
λόγο σε κάποια πράγµατα τα οποία αφορούν την υλοποίηση των
προγραµµάτων αυτών. Αυτό γίνεται, λοιπόν, και σε αυτή την πε-
ρίπτωση.

Να θυµίσω στο Σώµα, επειδή έγινε αναφορά από τον κ. Πο-
λάκη, γιατί το πρόγραµµα του τραύµατος, το ADLS, στο οποίο
προσθέτουµε το παιδικό τραύµα, δεν είναι µέρος ενός προγράµ-
µατος σπουδών στις ιατρικές σχολές. Ο κ. Πολάκης µαζί µε το
Ίδρυµα «Νιάρχος» στο Υπουργείο Υγείας είχαν πει ότι ένα τέτοιο
πρόγραµµα δεν µπορεί να ενταχθεί στο πρόγραµµα σπουδών
ενός πανεπιστηµίου, διότι θα διαταράξει το υφιστάµενο πρό-
γραµµα σπουδών.

Σε ό,τι αφορά τις προσλήψεις του προσωπικού θα ήθελα να
πω τα εξής. Ειπώθηκε στην επιτροπή προχθές ότι καθυστερούν
κάποιες προσλήψεις, κυρίως, στην 2K. Να θυµίσω ότι η 2Κ είναι
µέσω ΑΣΕΠ, και ξεκίνησε επί των ηµερών της προηγούµενης κυ-
βέρνησης τον Ιανουάριο του 2019. Τον Νοέµβριο του 2018 έγινε

βέβαια µια τροποποίηση. Προχωρούν όλα αυτά. Οι χίλιες εκατό
θέσεις που είναι µέσω ΑΣΕΠ και υπήρχαν οι πιστώσεις από την
προηγούµενη διακυβέρνηση είναι στο ΑΣΕΠ. Προχωρούν οι εν-
νιακόσιες σαράντα τρεις θέσεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού.
Υπάρχει σχεδιασµός προκειµένου να έχουµε περισσότερες θέ-
σεις την επόµενη χρονιά, από την κατανοµή που θα γίνει σε επί-
πεδο επικράτειας από το Υπουργείο Εσωτερικών. Έχουµε πει
πολλές φορές ότι το Υπουργείο Υγείας θα πάρει τη µερίδα του
λέοντος στις νέες προσλήψεις. Και λόγω της πανδηµίας έχουµε
καταφέρει και έχουµε ξεπεράσει τις πέντε χιλιάδες προσλήψεις
σε επικουρικό προσωπικό, προκειµένου να ενισχύσουµε το σύ-
στηµα υγείας, ενώ αρχικώς ο  προγραµµατισµός µας ήταν οι δύο
χιλιάδες προσλήψεις και έχουµε πει διά στόµατος του ίδιου του
Πρωθυπουργού ότι το νοσηλευτικό προσωπικό θα µονιµοποιηθεί
στο σύστηµα υγείας διότι το έχει ανάγκη. Και έχουµε ανάγκη όχι
µόνο το νοσηλευτικό προσωπικό αλλά και άλλες ειδικότητες και
εξετάζουµε µόνιµες λύσεις, όπως έχουµε πει, επίσης, ότι στα-
διακά θα µετατρέψουµε τις θέσεις του ιατρικού επικουρικού προ-
σωπικού σε θέσεις Επιµελητών Β’µέσω διαδικασίας κρίσεων,
προκειµένου να έχουµε µόνιµες λύσεις στο σύστηµα υγείας.

Αναφέρθηκε ο κ. Πολάκης στη χρηµατοδότηση των νοσοκο-
µείων. Βέβαια πιστεύω µπέρδεψε λίγο ο κ. Πολάκης τη χρηµατο-
δότηση µε τα όρια των πιστώσεων και τα ταµειακά διαθέσιµα. Η
χρηµατοδότηση των νοσοκοµείων είναι οµαλή και δεν υπάρχει
κανένα πρόβληµα χρηµατοδότησης του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. Αναφέρθηκε και σε προηγούµενα έργα του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» που έχουµε κυρώσει σε νόµους τον προ-
ηγούµενο καιρό. Νοµίζω ότι το θέµα, και, κυρίως, όσον αφορά
τα κύκλοτρα, έχει εξαντληθεί. Είχε εξαντληθεί και τότε στη συ-
ζήτηση, και είναι πασιφανές ότι δεν υπήρχε καµµία διάθεση από
την πλευρά της Κυβέρνησης να σπαταλήσουµε χρόνο και χρήµα,
για κάποιες εγκαταστάσεις οι οποίες δεν θα είχαν τα αποτελέ-
σµατα τα οποία θα έχουµε.

Μας κατηγόρησε ο κ. Πολάκης ότι εξυπηρετούµε έναν συγκε-
κριµένο ιδιώτη. Επιτρέψτε µου να πω ότι η κόντρα του κ. Πολάκη
µε αυτόν τον ιδιώτη, ανάγκασε την προηγούµενη κυβέρνηση να
ζητήσει τη χρηµατοδότηση των κύκλοτρων στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας.

Σε ό,τι αφορά την τιµή του ραδιοφαρµάκου, βεβαίως, σήµερα
που µιλάµε βρίσκονται σε εξέλιξη διάφορα έργα, προκειµένου
να κατασκευαστούν και άλλες παραγωγικές µονάδες του ραδιο-
φαρµάκου. Τα κύκλοτρα σήµερα που µιλάµε δεν θα ήταν έτοιµα
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και πάλι θα αναγκαζόµασταν να αγο-
ράσουµε ραδιοφάρµακο από τον ιδιώτη. Διότι γνωρίζετε πολύ
καλά ότι για το Pet CT το οποίο θα µπει στην Αλεξανδρούπολη,
κύκλοτρο δεν υπάρχει. Θα αγοράζαµε ραδιοφάρµακο από τον
ιδιώτη. Τέλος πάντων,όλα αυτά νοµίζω ότι έχουν συζητηθεί στο
παρελθόν.

Θα ήθελα, επίσης, να σηµειώσω, επειδή ειπώθηκαν και κάποια
πράγµατα σε ό,τι αφορά τη σύµβαση που φέρνουµε σήµερα µε
την οποία κάνουµε µια προσθήκη σε ό,τι αφορά τα ελικόπτερα,
ότι ουσιαστικά εκ παραδροµής στην προηγούµενη κύρωση δεν
προσθέσαµε τους όρους της δωρεάς για τη συντήρηση των ελι-
κοπτέρων που πρέπει να είναι µαζί µε τις συµβάσεις υποστήριξης
των αεροπλάνων, γι’ αυτό το κάνουµε σήµερα στην κύρωση του
παρόντος σχεδίου νόµου.

Επιτρέψτε µου να πω για µια ακόµη φορά ότι ήταν βούληση
και δική µας και το καταφέραµε και µε τη συµβολή τόσο του
ΕΚΑΒ όσο και των στελεχών της Πολεµικής Αεροπορίας ,να
έχουµε δύο καινούργια ελικόπτερα στη διάθεση του Εθνικού Κέν-
τρου Άµεσης Βοήθειας. Είναι δύο ελικόπτερα τα οποία θα επι-
χειρούν και νύχτα.

Βεβαίως, χρειάζεται εκπαίδευση του προσωπικού στις εγκα-
ταστάσεις της παρασκευάστριας εταιρείας, και µε επιπλέον εξο-
πλισµό ο οποίος επιτρέπει την έρευνα και διάσωση ανθρώπων
και όχι µόνο τη διακοµιδή ασθενών. Βεβαίως, τον ιατροτεχνολο-
γικό εξοπλισµό ενώ η εταιρεία που κατασκευάζει τα ελικόπτερα
τον είχε κοστολογήσει περίπου στο ένα εκατοµµύριο ευρώ, το
Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας βρήκε τον ίδιο εξοπλισµό µε
200.000 ευρώ και αυτόν τον εξοπλισµό θα προµηθευτούµε. Εί-
µαστε στην τελική φάση σήµερα για την απόκτηση και εγκατά-
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σταση αυτού του εξοπλισµού. Το κόστος του εξοπλισµού αυτού
βαρύνει το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος».

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κηρύσσεται περαιωµένη
η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση: α) της από 23.6.2020 τροπο-
ποίησης της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς, β) των από
23.6.2020 Επιµέρους Συµβάσεων Δωρεάς για τα Έργα ΙΧ και Χ
και γ) της από 23.6.2020 τροποποίησης της Επιµέρους Σύµβα-
σης Δωρεάς για το Έργο VII-Τραύµα της από 6.9.2018 Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος “ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥ-
ΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ” και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση
και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας, που κυ-
ρώθηκε µε τον ν.4564/2018 (Α’89) και συµπλήρωση του
ν.4693/2020 (Α’116)».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δύο άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακροτελεύτιο

άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.
Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα

προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυ-
λήσετε την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµ-
φανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για
ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τρο-
πολογίες, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχε-
δίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Εφόσον έχετε ολοκλη-

ρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Οι θέσεις των κοµµάτων,
όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:

15740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύρωση: α) της από 23-6-2020 τροποποίησης της από 6-9-
2018 Σύµβασης Δωρεάς, β) των από 23-6-2020 Επιµέρους Συµ-
βάσεων Δωρεάς για τα Έργα ΙΧ και Χ και γ) της από 23-6-2020
τροποποίησης της Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το Έργο
VII-Τραύµα της από 6-9-2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του

Ιδρύµατος «ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ» και
του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των

υποδοµών στον τοµέα της υγείας, που κυρώθηκε µε τον ν.
4564/2018 (Α’89) και συµπλήρωση του ν. 4693/2020 (Α’116)

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Βουλ. Τροπ. 384/67 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 383/66 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση: α) της από 23.6.2020
τροποποίησης της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς, β) των από
23.6.2020 Επιµέρους Συµβάσεων Δωρεάς για τα Έργα ΙΧ και Χ
και γ) της από 23.6.2020 τροποποίησης της Επιµέρους Σύµβα-
σης Δωρεάς για το Έργο VII-Τραύµα της από 6.9.2018 Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος “ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥ-
ΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ” και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση
και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας, που κυ-
ρώθηκε µε τον ν.4564/2018 (Α’89) και συµπλήρωση του
ν.4693/2020 (Α’116)», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση: α) της από 23.6.2020 τροποποίησης της από
6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς, β) των από 23.6.2020 Επιµέρους
Συµβάσεων Δωρεάς για τα Έργα ΙΧ και Χ και γ) της από
23.6.2020 τροποποίησης της Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για
το Έργο VII-Τραύµα της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µε-
ταξύ του Ιδρύµατος «ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡ-
ΧΟΣ» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και
αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας, που κυρώ-
θηκε µε τον ν. 4564/2018 (Α’89) και συµπλήρωση του ν.
4693/2020 (Α’116) και άλλες διατάξεις

Άρθρο πρώτο
Κύρωση της από 23.6.2020 τροποποίησης και των 
από 23.6.2020 Επιµέρους Συµβάσεων Δωρεάς της

από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς 
και των παραρτηµάτων τους

Κυρώνονται και αποκτούν ισχύ νόµου οι κάτωθι επιµέρους
συµβάσεις µε τα παραρτήµατά τους:

1. Η από 23.6.2020 τροποποίηση της από 6.9.2018 Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ.
Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και ανα-
βάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της Υγείας, η οποία κυρώ-
θηκε µε τον ν. 4564/2018 (Α’170).

2. Η από 23.6.2020 Επιµέρους Σύµβαση Δωρεάς για το Έργο
ΙΧ της από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος
«Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δη-
µοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον
τοµέα της Υγείας, η οποία κυρώθηκε µε τον ν. 4564/2018.

3. Η από 23.6.2020 Επιµέρους Σύµβαση Δωρεάς για το Έργο
X -  Εκπαίδευση επί της Εντατικής Θεραπείας της από 6.9.2018

Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα
Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της Υγείας, η
οποία κυρώθηκε µε τον ν. 4564/2018.

4. Η από 23.6.2020 τροποποίηση της από 14.1.2020 Επιµέρους
Σύµβασης Δωρεάς για το Έργο VII-Τραύµα [Παράρτηµα 8] της
από 6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινω-
φελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου
για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της
Υγείας, η οποία Επιµέρους Σύµβαση κυρώθηκε µε τον ν.
4655/2020 (Α’16), που υπεγράφησαν µεταξύ των ανωτέρω µερών
για την υλοποίηση της δωρεάς του Ιδρύµατος, το κείµενο των
οποίων έχει ως ακολούθως:

Άρθρο δεύτερο

Προσθήκη στο παράρτηµα ΙΙα της από 21.5.2020 
τροποποίησης της από 3.6.2019 Επιµέρους Σύµβασης Δω-

ρεάς για το Έργο V της από 6.9.2018 Σύµβασης 
Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύ-

ρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού
Δηµοσίου - Συµπλήρωση του ν. 4693/2020 (Α’116)

Στο παράρτηµα ΙΙα της από 21.5.2020 τροποποίησης της από
3.6.2019 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς για το Έργο V της από
6.9.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές
Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για
την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της
υγείας, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 4693/2020
(Α’116), και συγκεκριµένα πριν από τη σύµβαση υποστήριξης AW
109 TREKKER Full Components Plan between Hellenic Ministry
of Health and Leonardo S.P.A.  (contract nr CST/2020/CDG016)
προστίθεται η Basic Ordering Agreement no. CSAM/FS//2020/088
between Hellenic Ministry of Health and Leonardo S.P.A. for the
purchase of space parts, ground support equipment, tools, tech-
nical assistance, training and additional service (υπ’ αρ.
CSAM/FS//2020/088 Βασική Συµφωνία Προµήθειας µεταξύ του
Ελληνικού Υπουργείου Υγείας και της εταιρείας Leonardo S.P.A.
για την αγορά ανταλλακτικών, εξοπλισµού υποστήριξης εδά-
φους, εργαλείων, τεχνικής βοήθειας, εκπαίδευσης και πρόσθε-
των υπηρεσιών), η οποία αναφέρεται στην περ. β’της παρ. 8 του
άρθρου 2 της ως άνω Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς και αφορά
στις συµβάσεις υποστήριξης  για το σύνολο των εναέριων µέσων,
ελικοπτέρων και αεροπλάνων, το κείµενο της οποίας έχει ως
εξής:

15742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15745



15746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15747



15748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15749



15750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15751



15752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15753



15754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15755

14



15756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

15



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15757



15758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15759



15760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15761



15762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15763



15764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15765



15766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15767



15768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15769



15770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15771



15772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15773



15774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15775



15776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15777



15778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15779



15780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15781



15782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15783



15784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15785



15786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15787



15788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15789



15790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15791



15792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15793



15794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15795



15796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15797



15798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15799



15800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15801



15802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15803



15804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15805



15806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15807



15808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15809



15810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15811



15812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15813



15814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15815



15816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15817



15818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15819



15820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15821



15822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15823



15824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15825



15826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15827



15828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15829



15830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15831



15832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15833



15834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15835



15836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15837



15838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15839



15840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15841



15842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15843



15844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15845



15846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15847



15848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15849



15850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15851



15852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15853



15854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15855



15856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15857



15858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15859



15860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15861



15862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15863



15864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15865



15866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15867



15868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15869



15870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15871



15872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15873



15874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15875



15876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15877



15878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15879



15880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15881



15882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15883



15884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15885



15886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15887



15888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15889



15890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15891



15892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15893



15894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15895



15896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15897



15898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15899



15900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15901



15902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15903



15904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15905



15906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2020 15907

Άρθρο τρίτο

Πολεοδοµικά ζητήµατα των Αυτοτελών 
Ιδιωτικών Μονάδων Ηµερήσιας Νοσηλείας

Το τελευταίο εδάφιο της περ. γ’της παρ. 7 του άρθρου 33 του
ν. 4025/2011 (Α’228) αντικαθίσταται ως εξής:

«Τα αυτοτελή κτίρια ή οι αυτοτελείς οριζόντιες ιδιοκτησίες,
στα οποία εγκαθίστανται αυτοτελείς ιδιωτικές Μ.Η.Ν., πρέπει να
πληρούν τις παρακάτω τεχνικές προδιαγραφές που αφορούν σε
πολεοδοµικά θέµατα:

ΧΩΡΟΘΕΤΗΣΗ: Χωροθετούνται όπως προβλέπεται από τους
όρους δόµησης της περιοχής, σύµφωνα µε το π.δ. 59/2018. Σε
περίπτωση που οι χρήσεις γης δεν υπάγονται στο άρθρο 1 του
π.δ. 59/2018, όπως ισχύει κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του
παρόντος, χωροθετούνται, όπως προβλέπεται από τους όρους
δόµησης της περιοχής στην οποία βρίσκεται η Μ.Η.Ν. για τις
ιδιωτικές µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας- ιατρεία.

ΧΡΗΣΗ ΚΤΙΡΙΟΥ: Στο τµήµα που καταλαµβάνουν, εγκαθίσταν-
ται σε χρήση κτιρίου «Γραφεία», σύµφωνα µε τον κτιριοδοµικό
κανονισµό (Δ’59/1989). Σε περίπτωση εγκατάστασης σε χρήση
κτιρίου Υγεία-Πρόνοια, πληρούνται όλες οι τεχνικές πολεοδοµι-
κές προδιαγραφές της χρήσης κτιρίου «Γραφεία». Σε περίπτωση
αυθαίρετης αλλαγής χρήσης κτιρίου και κατασκευής εφαρµόζε-
ται ο ν. 4495/2017. 

ΠΡΟΣΠΕΛΑΣΙΜΟΤΗΤΑ: Στη Μ.Η.Ν. απαιτείται έως τις
31.12.2020 να υπάρχει πρόβλεψη για την εξυπηρέτηση ατόµων
µειωµένης κινητικότητας σε εφαρµογή των διατάξεων των άρ-
θρων 26 και 27 του Νέου Οικοδοµικού  Κανονισµού (ν.
4067/2012).

ΙΣΧΥΟΝΤΕΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ - ΠΡΟΔΙΑΓΡΑΦΕΣ:
• Νέος Οικοδοµικός Κανονισµός (Ν.Ο.Κ) - ν. 4067/2012 (Α’79)

- άρθρο 23
• Κτιριοδοµικός Κανονισµός (Δ’59/1989) - χρήση κτιρίου «γρα-

φεία»
• Ν. 4495/2017, όπως εκάστοτε ισχύει
• Νοµοθεσία πυροπροστασίας: Εφαρµόζονται οι διατάξεις

της κατηγορίας «γραφεία» του εφαρµοστέου για κάθε κτίριο ή
τµήµα κτιρίου στο οποίο λειτουργεί η Μ.Η.Ν,, Κανονισµού Πυρο-
προστασίας (π.δ. 71/1988, Α’59 και π.δ. 41/2018, Α’80). Κάθε αν-
τίθετη διάταξη των Κανονισµών Πυροπροστασίας καταργείται.

Οι ήδη λειτουργούσες αυτοτελείς Μ.Η.Ν., ανεξάρτητα από την
αρχή από την οποία έχουν αδειοδοτηθεί, υποχρεούνται να προ-
σαρµοσθούν στις παρούσες διατάξεις έως τις 31.12.2020. Εάν η
προθεσµία αυτή παρέλθει άπρακτη, η λειτουργία τους διακόπτε-
ται. Οι αρµόδιες υπηρεσίες των Περιφερειών, µετά από έλεγχο
της Επιτροπής του άρθρου 4 του π.δ. 247/1991 (Α’93) υποχρε-
ούνται σε επανεξέταση και έκδοση νέων βεβαιώσεων, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του παρόντος και βάσει των όρων, των προϋπο-
θέσεων και των προδιαγραφών των υπουργικών αποφάσεων που
έχουν εκδοθεί.

Οι ως άνω διατάξεις υπερισχύουν κάθε αντίθετης ρύθµισης.»

Άρθρο τέταρτο 
Παράταση προθεσµίας 

για τη δυνατότητα τηλεδιάσκεψης

Η ισχύς της παρ. 2 του τριακοστού τρίτου άρθρου της από
20.3.2020 Π.Ν.Π., η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
4683/2020 (Α’83), ως προς τη δυνατότητα διεξαγωγής της Γενι-
κής Συνέλευσης µετόχων ή εταίρων µε τηλεδιάσκεψη και το πε-
ριεχόµενο της σχετικής πρόσκλησης, παρατείνεται έως τις
31.8.2020.

Άρθρο πέµπτο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλη διάταξη ορίζει δια-
φορετικά.

Αθήνα,...............................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για
την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψή-
φιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεπώς το Σώµα παρέ-

σχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 15.51’λύεται η συνεδρίαση για την Παρασκευή 3
Ιουλίου 2020 και ώρα 10.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: Ώρα του Πρωθυπουργού και συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΥΓΕΙΑΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ». 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


